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LEDEN. Name n. Q ü A L I T E I T. WOONPLAA Bergli, J. D. van den . . . Gouvernements-veearts. Probolingo. Bosma, K.......... G ouvernements-veearts. Batavia. Does, J. K. F. de..... G ouvernements-veearts. Tagak Dorsseii, J. van....... Mil. paardenarts 2Ž klasse (N.-I. Ged). Salatiga. , Di'iesscn, D. P. F...... Adviseur v d. Burgl. veeartsenij kundigen Dienst. Horst. Esser, W. J......... Gouvernements-veearts. Limburg. Fisclier, D. J........ Gouvcrnement.s-veeart8. Buitenzorg. Heelsbei’gen, C. van (') • ? ?V?il. paardenarts 2Ž klasse. Amsterdam. Hoen. H, ’t......... Gouvernements-veearts. Samarang. Hoogkamer, L. .J...... Mik paardenarts H klasse. Batavia. Hnbenet D.......... Gouvernements-veearts. Bandoeng. Jennv, V. A......... Koopman, Makassar. Jongb, nbsp;nbsp;nbsp;de......' . . . Mik paardenarts H klasse. Salatiga. Kerkhoven, E. J...... Landliecr van Sinagar. Sockaboemi. Lini Liam Boe....... Chef der firma Oeij Hoaij Soeij Batavia. Mars, H........... Mik

paardenarts H klasse. Makassar. Paszotta, F.......... G ouvernements-veearts. Soerabaja. Penning, C. A........ Gouvernements-veearts. Nedei’land. (1) Corespondent voor Nederland.



Na M E ?f. Q, U A L I T E I T. WOONI'LAATS. Gouvernements-veearts. nbsp;nbsp;nbsp;j Padang. Apothekers. nbsp;nbsp;nbsp;Batavia. Pres A E. Kerkhoven. jBandoeng. [ Mil. paardenarts klasse. Soerabaja.' G onvernements-veearts. nbsp;nbsp;nbsp;i Poerwored; o. Poel, P. Pvan der. . . • Pvathkammp amp; Co...... Sandelliout-Stamboek .... Scliilstra, S......... Slkkema, 13......... Tan \?ic Sioeng..... Velzen, P. A. van . . • • Vermast, A. M....... Vollema, J......... Vrijburg, A........ Vrijbm’g, 13.......• • dValiën, E. B. Baron van Heeckercn tot....... Wallen, L. T. H, Baron van Heeckeren tot....... Wilde, CTA (1. II. de . Landh. van Kedoeng-Gedeh. G onvernements-veearts. Mil. paardenarts 1lt;’ klasse. Gouvernements-veearts.nbsp;Veearts der Deli-Maatschü.nbsp;Waarn. G. Veearts. Suikerfabilkant. Adm. van kSinagar. Gouvernements-veearts. Mr.-Cornolis. Soerakarta Banjoe-Biroe. Makassar. Medan. Foil de Koek. Loeniadjang. Soekaboemi.

Rembang.



INTEEKENAREN. Namen. Q U A L I ? E I T. Woonplaats. Alberti, D. J......... Kapitein der Artillerie. ’s Gravenhage. Albrecht amp; Ruscbe (')... Boekhandelaars. Batavia. Baerle, 'C. G. van..... Resident. Kcdiri. Baerveldt, 1. F........ Ie Luitenant der Artillerie. Nederland. Balen, R. A. Plemper van BarienIdioten, H. E. P. B. C. Paardenarts 1Ž kl. Utrecht. Baerineijer van...... Base], F. J. L. Merssen Otticier der Artillerie. Nederland. Senn van ......... Landlieer. Indrainajoe. Beer, G. F.......... Majoor der Artillerie. Batavia. Berensberg, A. P. cle Pelser Kapitein der Artillerie. Nederhind. Bibliothecaris........ Depart. Binn. Bestuur. Batavia. Bibliothecaris........ Hoogere Burgerschool. Soerabaja. ’ Bibliothecaris........ Militair Plospitaal. Batavia, Bibliothecaris........ Regiment Kavalerie. Salatiga. Blokhuis, M......... k Landheer Tanah-wangie. Toeren. Malang. Bocharclt, A......... Apotheker. Buitenzorg. Boer, J. de......... Ic Luitenant der Artillerie. Willem 1. Boers, A. J..........

Landheer van Kekitoiig. Halte Kali Osso Goendih, Soenbsp;rakarta. (1) Twee exemplaren.



Name n. Q Ü A L 1 T E 1 ?. Woonplaats. Boreel, W. TJ'quot;'..... Landheer Panoembangan. Soekaboemio. Bosch, F. G. T....... Kapitein der Artillerie. Padang. Bossche, F. 11. H. van clen Controleur lo klasse B. B. Manin dj oe (Afd. Agam). Boutmy, D. C........ Adni. van Srogol. Buitenzorg. Bovenkamp, A. v. d . , . . Ie Luitenant der Artillerie. Pontianak. Braak, H. L. C. van . . . Adm. van Soekabrentie. Soekaboemie. I^i’ans, A. J. Berkhoff . . . Koopman. Batavia. Breukman, .F N.. Koopman, Bandjar (Rembang). ^^™gge, W. C. van .... Landeigenaar. Salatiga. ^^ock, A. . . Burgh, nbsp;nbsp;nbsp;J 'Westpalm Adm. van Karang Pand. Soerakarta. van Hoorn van...... Landh. van Pondok (dedeh. Buitenzoi’g. Busing, M. . Gemeente-veearts, Naarden. Camphuis, H. J....... Insp. M. N. Koffielanden. Wonogiri-Goro-marto. Solo. ^appekg^ J. A. van . . . . Kapitein der Artillerie. ’s Hage. Cordesius, F. A Controleur 2e klasse B. B. Amoerang (Menado).

Cordesius. C. Particulier. Indrainajoe. Cordesius, Const....... Administrateur. TJiboegel. Soe-medang. Croll, W. G. Erfpachter. Tjibeber (Buitz.)



Name k. Q U A L I T E I T. Woonplaats. Daalen, G. C. E. van . . . Kapitein Gen. Staf. Batavia. Daniels, C. G........ le Luitenant Kav. 2Ž afd Ki’ijgsscbool. ’s Hagc. Delden, E A. G. J. van . Controleur B. B Muntok. Deun, L. J. van ...... Kapitein der Artillerie. ’s Hage. Dhont, J. J. F........ Direct, v/li. Stads-Abattoir. Rotterdam. Dibbctz, P. J........ Kapitein der Artillerie. Batavia. Dittinann, W......... Koopman. Batavia. Dolder, J. W. van..... Direct, der Ambachtsschool. Batavia. Doijer, J........... Off. der Art. 0.1 L. (v). ’s Hage. Dorp, C H. van...... Landh. v. Goenoeng Kasoer. Bandoeng. Dijk, .). A. G. van..... Boekhandelaar. Batavia. Effen, J J. van....... Arts. Djember. Engelenberg, A J. N. . . . Controleur Binn. Bestuur. Soerabaja. Enger, J'”'. G. F....... Landheer van Tegalweroe. Djokjokarta. Esveld, D. F. van..... Leeraar 's Rijksveoartscnij- school. Utrecht. Faber, J. Tquot;. W....... Landheer. Tangerang. Geluk, A. H......... Gemeente-v eearts. Serooskerke. Gentil, J. P.........

1? Luit der Kavalerie. Batavia. Grovers, J. A. P...... Kapt. v/d. Generalen Staf. Batavia. Greve, W. R. de...... 1Ž Luit. Adjudant Genie. Batavia.



N A M E N. Q U A L I T E I T. Woonplaats. Haas, A. J. Tromp de. . . 1 Mik Paardenarts 2^ klasse. Kota Radja. Haase, K. T ' nbsp;nbsp;nbsp;... Adm. V. Goenoeng Oemboek. Kediri. Haeften, F. W. van . . . . Off. V. Gez. 2e klasse. Batavia. Happé, F........... Ie Lnit. Adj. der Kavalerie. Salatiga. Heel, C. van ........ Landheer van Kartasoera. Davos. Heidens, P. A. H...... Ie Luit. der Infanterie. Medan. Heijblom, H. P. G..... Employé Scheepsleverantie. Lombok. Hendriks, B......... Ie Luit. der Kavalerie. Batavia. Hibma, M. A........ Gemeente-veearts. Franekor. Hoefnagel, K......... PI. Districts-veearts. Utrecht. Hofland, K. P........ Kapt. der Artillerie. Willem I. Holwerda, D-’. N. L. . . . . Dir. Officier van Gez. 2e kl. Nederland. Hoogkamer, AV. C...... Resident. Pad. Sidempoean. Hoogstraten, C. W. van . . Kapt. der Artillerie. Nederland. Houtum, A. van...... Adm. van Semplak. Buitenzorg. Hubert, H J......... Officier van Gez. Ie klasse. Buitenzorg. Huinmelgens, C.

M. N. . . Controleur 2e klasse B. B. Nederland. Ispelen, F. H. van..... Kapitein Intendant. Macassar. Jacometti, T‘'. Azon . . . . Koopman. Batavia. Janné, L. T......... Districts-veearts. Roermond. Jansen, T. T. Controleur Binn. Bestuur. Cheribon.



Namen. Q E A L I T E 1 T. Woonplaats. Janssen, M.......... Eig. Hotel des Indes. Soerabaja. Jenne, H........... Veehandelaar. Batavia. Julius, C. F......... Kapt. der Administratie. Batavia. Kempcrs, M. G. J...... Ka]?t. der Artillerie. Salatiga. Kessler, W.......... Erfpachter. Garoet. Kinderen, I\I der...... Landheer. Buitenzorg, Kleine, J........... Veehandelaar. Bata^?ia. Knibbeler, H. J. J...... Kapitein der Ai’tillerie. Batavia. Knoote, A........... Gep. Majoor. Garoet. Kocli, C. J.......... Mahing. Kortman, E.......... Veearts. Bindjei. Kronouwer, H. C...... Kapitein der Artillerie. Atjeh. Krijgsman, W. J. A..... Landeigenaar. Padang. Larneris, J.......... Mil. paardenarts 1? klasse. ’s Hage. Leesgezelscliap....... Veeartsenij kun dig. Dordrecht. Leesgezelschap........ „Selakaton”. Soekoredjo. Lent, H. J. C. van..... Gemeente-veearts. Tiel. Levyssohn, V......... Civiel Ingenieur. Semarang. Lier, E. R. van....... Centroleur 2‘^' klasse B. B. Pontianak. Ligtvoet, W......... Gep. Resident. Soekaboemi. Lisnet, P.

H......... Is Luit. der Kavalerie. Salatiga.



Namen. Q U A L 1 T E I T. Woonplaats. ?-'ith, A. vail......... 2e Luit. der Artillerie. Batavia. Lykles, Dgt;-. S........ Geiieeslieer Dir. Krankzin- nigengesticlit. Soerabaja. Iwoivk, Mgt;-. T. C. H..... President Landraad. Pandeglang. G. B......... Dir. Off. van Gcz. D kl. Batavia. ^lareks, A. C........ Apotheker. Buitenzorg. Afaren, J. nbsp;nbsp;nbsp;van..... Ie Luit. der Kavalerie. Salatiga. ^?arker, J. F......... Landheer. Passoeroean. ^lasthoff, E. B........ Assistent-Resideiit. Padang Pan dj. ^leei’j J, M. van der . . . . 2e Luitenant der Artillerie. Lombok. fleertens, M. J........ Adin. van Kedoeng Ilalang. Buitenzorg j'Iotman, C. J. van..... Adm. van Djassinga. Buitenzorg. Slotman, P. R van..... Adm. van Draniaga. Buitenzorg. ^luiickhoff, P. A. van den Gemeente- Veearts. Boxmeer. Oostlioiit, G. A. F. J. . . . Assistent-Resident. Grobogaii. 1 als, p. van Ede van der Apotheker. Batavia. Planken, D. A. M. G. . . . Ie Luitenant der Artillerie. Batavia. Perelaer . Asp. Ingenieur.

Modjokerto. Quast, H. C. E....... Controleur 2e klasse B. B. Moeara Labooh (Afd. Solok). Raaijinakers, C. C...... Ritmeester. Nederland.



10 Name n. Q, U A L I T E I T. Woonplaats. Raden Mas Toemanggoeng - Adi Ningrat........ Recent. Uemak. Radja Proelioeman..... Ink Veearts. Pajakoemboeh. Reimers, H. K........ Kapitein der Infanterie. Nederland. Richter, P.......... Ingenieur nbsp;nbsp;nbsp;kl. S. S, Sitoebondo. Rijks, A............ Dir. Ind. Veem. Batavia. Rouyer, C. G. A. A..... Gonvernements-veeai’ts. Utrecht. Scheepens, J. N. A. C. . . Veearts. Harderwijk. Sehenck, J. C. R...... Majoor der Infanterie, Lombok. Schimmel, W. C....... Leeraar ’s Rijks Veeartsenij- school. Utrecht. Sehmalz, C. 0........ Landeigenaar. Ambarawa. Sluijs, D. van der..... Hoofd-keurm. Stads-Ahatt. Amsterdam. Smits, H. G. S........ H Luit. der Artillerie. Riouw. Snethlage, A. C. G..... Ri) tuig- fabrikant. Batavia. Staa, H. van........ Districts-veearts. Leeuwarden. Stelling, W. F. Denninghoff Landheer van Waspada. Garoot. Spies, A. van der Hegge . Ie Luit. der Artillerie. Tai’oentoeng. Stok, J. A.......... Koopman. Batavia. Stuffken, J.

0........ Ie Luitenant dor Artillerie. Batavia. Swieten, K. van....... Landh. v. Tjikandi-Ilir. Serang. Takens, R.......... Tandai’ts. Groningen.



11 Namen. Q, U A L I T E I T. Woonplaats. Kang Ie........ Landheer. Mr.-Cornelis. Tichler, J. W. A...... Ritmeester. Kota-Radja. ^oiissaint, W. L. H. Steenstra Administrateur. Kediri. ^ eenstra, J. A........i Bewaarder v h. Kadaster. Batavia. ^ elders, A. F........lAdsp.-Controleur. Soemedang. elzen, J. van . .'..... G emeente-veearts. Schiedam. Villeneuve, J'--. L. I. de. . Ritmeester. Dir. R D. Poerabaia. Soekaboemi. Visser d: Go...... Boekhandelaai's. Batavia. Vogelzang, F......... Lithograaf'. Batavia Vries, L. de......... Kapitein der Artillerie. Batoe-djadjar. V aalj Q nbsp;nbsp;nbsp;......... Oud-Contr. Binu. Bestuur. *Padang. ^Vestenberg, M. M. C. . . . Werktuigkundige. Scinarang. Vdggers, E.......... i Oud-Contr. Binn. Bestuur. i . , i.balcijcr. H. Leden en Inteekcnaron worden lieleefd verzocht, fouten in kennis van den secretaris te willen lire i gen. deze naamlijst wel ter



VERSLAGVAN DE DIRECTIE DER VEREENIGING TOT BEVORDERING VAN VEEARTSENIJKUNDE IN NEDERLANDSCH-INDIËnbsp;OVER HET JAAR 1894 — 1895. Vereenigings-jaar) M. M. ff. Hl Evenals het voi'ige jaar, rust ook thans wederom de verplichting op mij, ü een kort verslag te geven betreffende het afgeloopen Vereenigings-jaar. Hoewel geen diep ingrijpende gebeurtenissen vallen te constateeren, moeten toch enkele meldenswaardige feiten gereleveerd worden. Het getal leden bedraagt thans 31, tegen 32 over het vorige verslagjaar, terwijl het aantal inteekenaren gereduceerd werdnbsp;van 156 tot 122. Tengevolge van overplaatsing kon do heer J. van Dorssen zijne functiën als bibliothecaris niet meer vervullen; een hartelijk woord van dank voor zijne toewijding in deze magnbsp;zeker hier niet achterwege blijven. De Directie-leden zagennbsp;zich daarom genoodzaakt, in onderhandeling te treden met eennbsp;ontwikkelden Inlander, ten

einde dezen, onder hunne controle,nbsp;met het toezicht op de bibliotheek te belasten. Natuurlijk zalnbsp;een en ander eenige onkosten blijven veroorzaken, tot tijd ennbsp;wijle versterking van deskundige krachten uit Europa arriveert. Het saldo der kas bedroeg op ultimo Juni 1895 /'2091,52gt;, dat, vergeleken bij het vorige kassaldo, op het eerste gezichtnbsp;ongetwijfeld een verontrustenden finantiëelen achteruitgangnbsp;zou doen vermoeden; uit dé rekening en verantwoording echter



l? zal U blijken, dat de Vereeniging eeue pretentie bezit op de Nederlandscli-Indische Escompto-Maatschappij ad f 2000.—.nbsp;De Directie was van oordeel, dit zij niet handelde in hetnbsp;geldelijk belang der Vereeniging, door voortdurend eene betrekkelijk aanzienlijke som renteloos te deponeercn; derlialvenbsp;M'erd tot genoemde soliede belegging besloten. In verband met de reeds gekweekte rente mag de stand der kas gunstig genoemd worden, vooral, indien in aanmerkingnbsp;wordt genomen liet groote bedrag, besteed aan drukloon,nbsp;j)hoto- en lithographieën. Een gevoelig verlies trof der Vereeniging door het overlijden van den heer E. Lebket, en dankbaar zal steeds worden erkend de krachtige finantiëelc hulp, welke hij verleende op een tijdstip, toen zij het meest gewenscht was. Onverzwakt was de belangstelling der Regeering; deze tocli bleek niet alleen uit het toestaan der jaarlijksche subsidie,nbsp;doch ook door

het vorleenen van vergunning tot plaatsing innbsp;het tijdschrift van belangrijke dienstrapporten, waarvan reedsnbsp;één U bereikte in de ik- atl. van den versclienen jaargang. En hiermede, 11. M. H. II., biedt de Directie U hare beste wenschen aan, vertrouwende op Uw voortdurenden steun ennbsp;krachtdadige medewerking. De Secref.aris, K. BOSMA.



Bijlage A..REKENING EN VERANTWOORDING OVER HET 11? BOEKJAAR. 1 Juli 1894—30 Juni 1895. luk? nt N t II. f 4244.24' 1555.inbsp;800.- Op 1 Juli 1894 in kas Ge?nde contributien en abonnementsgelden. . nbsp;nbsp;nbsp;„ 1555.50 Regeerings-subsidie.......... Totaai. f 6599.74'IJ i t s a V e ii. Bedienden.............f nbsp;nbsp;nbsp;216.—- Drukloon Tijdschrift..........„ nbsp;nbsp;nbsp;977 40 Photo- en lithographieën en schetskaart. . nbsp;nbsp;nbsp;.nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;„nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;541,10 Pretentie Ned.-Ind. Escompto-Maatschappij. . nbsp;nbsp;nbsp;„nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;2000.— Honoraria voor ingezonden origineele stukken. „ nbsp;nbsp;nbsp;339.— Onderhoud bibliotheek en inkoop van nieuwe boeken.............„ nbsp;nbsp;nbsp;210.09 Bureau-benoodigdheden, porto's en diversen . nbsp;nbsp;nbsp;„nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;224.63 Kassaldo op uit. .Juni 1895.......„ 2091.52'’ Totaal . . . f 6599.74' Batavia, H Juli 1895. De

Kommissie van Verificateurs, L. J. HOOGKAMER. De Secretaris-Thesaurier, K. BOSMA. D. J. FISCHER.



Bijlage ES.INSTELLINGEN ENZ. WAARMEDE DE VEEARTSENÜ-KUNDIGE VEREENIGING IN RUILING VERKEERT. Wofihensclirift f?ir TierheilkuncTe, Augshurg. Tierarztliche Mitteikingeii, Karlsruhe. Scliweizer Archiv für TieiTieilkunde, Ziivich. Tieriirztliches Centi-alblatt, Monatssclirift des Vereines der Tierarzte in Oesterreicli; Weenen. T)er Pferdefrennd, Darmstadt. Repertorium der Tierlieilkunde, Stuttgart. The Journal of comperative Medicine and Surgery,l^hiladelpMa. Revue vétérinaire, Toulouse. Annales de médecine vétérinaire, Brussel. Maatsehappij ter Bevordering der Veeartsenijkunde in Nederland, Utrecht. Vétérinaire sociëteit ,,Absyrtns”, Utrecht. Nederlandscb Tijdscbrift voor Geneeskunde, Amsterdam. Nederlandscb-Indische Maatschappij van NijverJieid en Landbouw, Batavia. s Rijks Veeartsenijschool, Utrecht. ’s Rijks Landbouwschool, Wageningen. Indisch-Militair Tijdschrift, Batavia. Bataviaasch

Genootschap voor Kunsten on Wetenschappen,Idatavia. Koninklijke Natuurkundige Vereeniging, Batavia. s Lands Plantentuin, Buitenzorg. Vereeniging tot Bevordering der Geneeskundige Wetenschappen in Nederlandsch-Indië, Batavia. Laboratorium voor Pathologische Anatomie en Bacteriologie,^Weltevreden. Landbouw-Journaal der Kaapholonie. Therapeutisch Jahrbuch der Tierheilkunde von: Bass E,Ie Gratz (Fosen).



Bijlage C.AANGEBODEN EXEMPLAREN, A. nbsp;nbsp;nbsp;Verplichte aanbieding. Resident van Batavia. Officier van Justitie, Batavia. Algemeene Secretarie, Buitenzorg. B. nbsp;nbsp;nbsp;P r e s e n t - e X e m p 1 a r e n. Zijne Excellentie „De Commandant v b. Leger”. Departement van Onderwijs, Eeiaalienst en Nijverheid,nbsp;Batavia. Directeur ’s Rijks Vceai’tsenijscbool, Utrecht. Bibliotheek der Gemeente Universiteit, Amsterdam.nbsp;Bibliotheek der Rijks Universiteit, Leiden. id. nbsp;nbsp;nbsp;Utrecht. id. nbsp;nbsp;nbsp;Groningen. Koloniaal Geneeskundig Museum, Amstet'dam. Directeur „des Kaiserlicben Gesundbeitsarates”, Berlijn.
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HISTORISCH OVERZICHT VAN DE MAATREGELEN TOT VERBETERING VAN DEN PAARDEN- EN VEESTAPELnbsp;IN NEDERLANDSCH-INDIË. Alvorens na te gaan wat is beproefd om paarden- en veestapel te verbeteren is liet niet zonder nut den toestandnbsp;er van te beschouwen en de gebreken op te sporen welkernbsp;bestrijding men zich ten doel stelt. Allereerst valt te constateeren dat de veestapel op Java numeriek steeds vooruitgaat en zulks ondanks de steeds toenemende slacht. De paardenstapel daarentegen blijft sedertnbsp;1878 stationnair. tijdvakken. Gedurende aanwezig’ de lO-jarige tijdvakken g-ciniddold per jaar „„ 1. . inbsp;nbsp;nbsp;nbsp;zonder Madoera,nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;) .p ti\a ^ Batavia en Vorstenlanden J nbsp;nbsp;nbsp;' Buffels. Kundereii. Paarden. Te zamen. 1839 t/m. 1848 1.301.576 473.651 312.879 2.088.106 1849 ? 1858 1.479.262 577.439 376.401 2.433.102 1859 ?

1868 1.954.613 858.684 479.015 3.292.312 1869 ? 1878 2.259.386 1.246.058 546.702 4.052.146 1878 alleen 2.,333.357 1.401.393 539.599 4.274.3b 1879 2.192.078 1.351.691 531.464 4.075.233 ( ) Nopens Madoera, Batavia, Djokjakarta en Soeralcarta zü? tot 1878 geen cloorloopende “Pgaven bekend. “sel X, Afl. I. nbsp;nbsp;nbsp;2



22 De bovenstaande cijfers berusten op schatting. Voor het eerst worden in 1880 vijfjaarlijksche tellingen gehouden die zich ook tot den veestapel uitstrekken. De ondervolgende cijfers der jaren 1880, 1885 en 1890 zijn door opname verkregen. Het bleek hierbij dat men over het algemeen de sterkte van den veestapel overschat had vooral die van het aantalnbsp;paarden. De veepest was bovendien ook van grooten invloednbsp;op de vermindering die de cijfers van 1880 aanwijzen. Voor geheel Java en Madoera was de schatting in 1879 nbsp;nbsp;nbsp;buffels: 2764350 runderen: 1918271 paarden: 623087 echter vond men in 1880 nbsp;nbsp;nbsp;„nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;2393506nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;.nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;1835222nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;-nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;537877 JAKEN. BUFFELS, RUNDEREN. PAARDEN. Aantal dieren gemiddeldnbsp;per 1000 Inlander.s. 1880 2.398 506 1.835.222 537.877 244

1881 2.333.875 1.878.939 518 439 238 1882 2.378.505 1.959.558 509.757 242 1883 2.419.736 2.071.144 520.848 246 1884 2.463.696 1.975.248 512.162 239 1885 2.483.991 2.046 111 517.629 238 1886 2.541.936 2.089.404 517.854 237 1887 2.607 518 2.133.548 531.360 238 1888 2.630.400 2.208.100 546.900 237 1889 2.634.400 2.245.500 561.400 240 1890 2.634.100 2.353.400 534.700 231 1891 2.629.900 2.394.500 536 000 230 1892 2.653.500 2.415.800 533.100 230 Vooral de toename van het aantal runderen is van beteekenis. Met de vermeerdering van het zielental hield die van dennbsp;veestapel niet geheel gelijken tred, bij de uitbreiding van hetnbsp;aantal bebouwde velden bleef de veestapel ten achter.



23 Blijkens de bijlage R. R. van het koloniaal verslag van 1881 bedroeg de uitgestrektheid der velden in 1880 op Java, metnbsp;uitzondering der Vorstenlanden, Batavia (en Madoera) 2511753nbsp;bouws. In dezelfde 19 gewesten was het aantal buffels, runderen en paarden in dat jaar respectievelijk 1929755, 1575040 ennbsp;455325. Per 100 bouws beschikte de bevolking dus in datnbsp;jaar over 77 buffels, 63 runderen en 18 paarden, te zamennbsp;158 dieren. In 1892 besloegen de velden op Java in dezelfde gewesten 3407535 bouws, het aantal buffels, runderen en paarden bedroegnbsp;respectievelijk 2160700, 1629400 en 447600. Per 100 bouwsnbsp;beschikte de bevolking dus in dat jaar over 63 buffels, 48nbsp;runderen en 13 paarden; te samen 124 dieren. Bij het trekken van conclusies uit deze cijfers dient evenwel in aanmerking te worden genomen dat bij de kadastrale opneming der velden na 1880 is

gebleken dat de bevolking meernbsp;bouwgrond had dan zij opgaf. De toename van het bebouwdenbsp;oppervlak is dus in werkelijkheid niet zoo groot. Gelijk boven reeds vermeld, zijn in 1880 voor het eerst cijfers omtrent den veestapel door opname verkregen. Tochnbsp;kan aan de vroegere cijfers een betrekkelijke waarde nietnbsp;worden ontzegd, vooral wanneer het gemiddelde wordt genomennbsp;over een zeker aantal jaren. In het koloniaal verslag over het jaar 1880 treft men de volgende opgave aan: tijd- vakken. Per 100 bouws (met 1? gewassen) beplante gronden beschikte denbsp;Inlandsche bevolking over: Per 1000 Inlanders telde men buffels. runde ren. paar den. te samen. buffels. runde ren. paar den. te samen. 1839 t/i,1.1848 91 33 22 146 176 64 42 283 „ 1858 87 34 22 143 175 68 44 288 ^859 , 1868 93 41 23 158 174 76 42 294 1969 ? 1878 91 50 22 163 154 84 37 276



24 Dat het aantal paarden niet in gelijke mate vermeerderd is als de bouwgrond behoeft geen bezorgdheid te baren, wijl zijnbsp;voor het ploegen niet gebezigd worden en door den aanleg vannbsp;spoorwegen het aantal transportmiddelen enorm is toegenomen. Evenwel doet het verschijnsel zich voor, dat waar spooi'-wegen zijn, het transport per paardenvoertuig niet afneemt; men krijgt zelfs meer vervoer op de wegen, die naar dennbsp;spoorlijn leiden. De rundveestapel geeft numeriek alle reden tot tevredenheid. De bevolking in vele gewesten is zich meer op den teelt van runderen dan van karbouwen gaan toeleggen. Al is men het niet geheel eens met het advies van den Raad van Nederlandsch-Indili van 16 April 1877, welke vannbsp;oordeel was dat de numerieke toename van den veestapelnbsp;bij de groote hoeveelheden vee die geslacht worden een zeernbsp;goed teeken was en zorg onnoodig maakte, althans

geennbsp;aanleiding gaf te adviseeren tot maatregelen die den landenbsp;veel geld zouden kosten, dit kan thans, evenals toen geconstateerd worden dat het minder de kwantiteit dan de kwaliteit van paarden- en veestapel is die zorg baart. Vooral is dit het geval met den paardenstapel. Terwijl het overbekend is dat de inlander zorg heeft voor zijn karbouw, de Madoerees vooral ook veel zorg voor zijnnbsp;rund, is herhaaldelijk geconstateerd dat hij in den regel nietnbsp;veel hart heeft voor zijn paard. Wel vergt hij ook van zijn vee vaak op te jeugdigen leeftijd diensten, uit den aard der zaak heeft dit in den regel slechts plaats gedurende een korten tijd van het jaar, wanneer de bewerking der sawahs de behoefte aan ploegveenbsp;groot maakt. Het paard daarentegen wordt haast onafgebroken overwerkt. Reeds eenige weken na de geboorte moet het de moeder bij haar arbeid vaak over veel te groote afstanden

vergezellen,nbsp;reeds spoedig krijgt het veulen ook een trekzeel aan om eennbsp;handje te helpen; als het jaar oud is werkt het reedsnbsp;voor vol mee en is reeds afgeleefd op den leeftijd waaropnbsp;het zijn grootste kracht behoorde te hebben. Terwijl de goede stieren bij den landbouw blijven, worden



25 de boste hengsten steeds aan de voortteling onttrokken, wijl zij worden opgekocht om op de hoofdplaatsen als wagenpaar-den te dienen; ook de rijpaarden, die meer in de binnenlanden blijven, laat men niet dekken om ze niet te hengstig ennbsp;daardoor onhandelbaar te maken. Geen wonder dan ook, dat jaar in jaar uit in de opgaven voor de koloniale vei’slagen uit de verschillende gewestennbsp;over achteruitgang van het paardenras geklaagd wordt. Het steeds wederkeeren dier klachten heeft wel eens spot verwekt en de opmerking ontlokt dat, als die achteruitgangnbsp;Werkelijk sedert een halve eeuw aanhoudend plaats had, ennbsp;oiet slechts als het ware een geloofsartikel was, er langzamerhand niets meer van het paard moest zijn overgebleven.nbsp;Het is echter niet moeilijk, te constateeron dat die achteruitgang werkelijk bestaat. Wat is er bijvoorbeeld over van het fraaie /fetioe-paard dat in het begin dezer

eeuw zoo hoog stond aangeschreven;nbsp;dat in der Java-oov\og zoo onschatbare diensten bewees? Is niet het beroemde Koeninganras geheel te niet gegaan? Is niet langzamerhand het leger er toe moeten overgaan zijn paarden alle van buiten Java te betrekken en zelfs innbsp;China lompe, koppige muildieren aan te schaffen? He Preanger-Begentschappen vormen thans het eenige gewest op Java waar de paardenteelt iets beteekent, wat in niet geringe mate daaraan is toe te schrijven dat hier steedsnbsp;door de Kegeering en vooral door particulieren vele pogingennbsp;tot verbetering van het paardenras werden gedaan. En ook de andere Indische paardenrassen gaan aanhoudend sterk achteruit. De bakermat van alle Indische paardenrassen schijnt men op het vasteland van Azië te moeten zoeken, van waar hetnbsp;paard zijn naam meebracht, want het woord koeda wordtnbsp;geacht uit Hindostan te stammen

en in verband te staan totnbsp;ghota in het Sanskrit, ghora in het Hindi koedrei en koda-gain in het Tamil. Het is in India het algemeene woord,nbsp;Haast djaran komt het reeds voor in de Kawitaal. Naast koeda en de afleidingen daarvan zijn djaran en afleidingen van dit woord als benaming van het paard gebrui-



26 kelijk; Madoerecscli djörön, Sima, jEwde, SaKoe, Soembaneesck djara, Makassaarsch djarang, Boegineesch anjarang, Batakschnbsp;hoda en hadjarang, EottiscJi dalan, dara. De verwantschap der namen doet reeds tot een rasverwantschap besluiten. Blijkbaar zelfs is het paard op Celebes van uit Java ingevoerd, want de oud Makassaai’sche benaming was todoeng-djawa = Javaansche buffel. Prof. V. J. Veth, het paard onder de volken van het Maleische ras. [Zoo noemden denbsp;Romeinen, die voor het eerst in den slag bij Heraclea innbsp;Lucanië aan de golf van Tarente (280 v. C.) kennis maaktennbsp;met olifanten, deze voor hen nieuwe dieren eerst ?ossen vannbsp;Lucanié], Ook op grond van den bouw en de algemeene kenmerken is door de deskundigen vaak beweerd dat men in Indië nietnbsp;kan spreken van verschillende paardenrassen, doch slechtsnbsp;van variëteiten van één ras. Dat het Javaansche paard

thans in zoovele opzichten beneden de paarden der andere eilanden staat zal wel hoofdzakelijk daaraan toe te schrijven zijn dat de bovengemelde nadeelige factoren daarop zooveel langer hebben ingewerkt. Daaraan toch werden het eerst de goede hengsten in grooten getale onttrokken voor het leger en voor de hoofdplaatsen,nbsp;de landbouw nam daar hooger vlucht en beperkte den aanleg van weidegronden. Vooral na de ontzettende toename der productie door het cultuurstelsel werd daar veel van de dieren gevergd, denbsp;vermeerdering van het aantal lastdieren kon geen gelijken trednbsp;houden met de toename der productie, al wat pikoelen kon,nbsp;moest pikoelen, veulens en zwaar drachtige merries niet uitgesloten, al vielen er ook vaak bij dood. Eerst later begon de achteruitgang der andere rassen. Bij de uitbreiding der cultuur gingen ook de paarden in de Fadangsche Bovenlanden achteruit (zie missive

Directeurnbsp;van Binnenlandseh Bestuur van 5 September 1888 no. 4885)nbsp;door het toenemend verkeerswezen, de steeds zwaarder drukkende transportdiensten; vooral na do veepest in 1867 kwamen lastdieren te kort en werden jonge paarden gebruikt,



27 die anders nog geen dienst zouden gedaan hebben (missive Gouverneur Sumatra’s Westkust van 30 April 1885 no. 3033).nbsp;Hetzelfde meldde reeds het koloniaal verslag van 1879. Blijkens de missive van den Gouverneur van Sumatra’s Westkust van 10 Februari 1892 no. 799 kostte het dan ooknbsp;in 1890 en 1891 zeer veel moeite een stuk of wat dekhengsten van dat ras bijeen te krijgen voor het proefstation tenbsp;?’ajakomho en bleek het zelfs onmogelijk voor dutte Loeboeqnbsp;Si Kaping. Ook de Batakpaarden gaan achteruit. Ook in de Batak-landen laat men merries en hengsten door elkaar weiden. Zoolang de volwassen en sterke hengsten de jonge en zwakkenbsp;van de merries hielden, kon dat geen kwaad. Oe snelle opkomst van Deli en de tegelijkertijd vermeerderde communicatie met de Straits Settlements deden plotseling een groote vraag naar Batakhengsten ontstaan. De prijzen stegen zóó dat de op

dadelijk voordeel beluste Batakker Vaak de verleiding niet kon weerstaan ook zijn fokmateriaalnbsp;Van de hand te doen. Al wat verkoopbaar was werd verkocht, terwijl de dekking Werd overgelaten aan jonge veulens. Wat thans uit de Batak-Janden komt is klein en zwak. Bij gebrek aan hengstennbsp;Worden reeds meer en meer merries uitgevoerd. Onder zeernbsp;Oude De?i-ponies ziet men nog vaak een fraai exemplaarnbsp;Waaruit blijkt hoeveel men aan dat ras verloren heeft. De Bataks zijn daarbij zoo onverschillig en wantrouwend dat Van de, bij het in 1890 te Lagoeboti opgerichte proefstationnbsp;beschikbaar gestelde dekhengsten, geen gebruik werd gemaakt. Alleen enkele aanzienlijke inlanders die veel met het bestuur in aanraking kwamen lieten een paar merries dekken. In de Makasaarsche en Boegineesche landen deed de toename der koffiecultuur ook zijn invloed gelden; vele jonge paarden werden bij het

pikoelen der koffie naar de laaglanden vooral over de onmogelijke paden van uit het Manipischenbsp;on Manimpahoische naar Balangnipa en Tanete op den wegnbsp;naar Boelekomba versleten. Ook in het Goasche zijn de slechte bergpaden een ru?ne voor de paarden.



28 Gelukkig is op Celebes de hertenjacht nog een prikkel voor de grooten des lands om goede paarden die de maatnbsp;halen, te fokken, hoewel in de Gouverneinents landen hetnbsp;wild tengevolge van do vrije jacht reeds zeldzaam wordt. Toch is de achteruitgang groot. Een treurig beeld van den paardenstapel geeft ons het rapport der commissie tot den aankoop van paarden in Bonenbsp;in 1889 (Veeartsenijkundige bladen Deel V, 1891). Die commissie kon dan ook met de grootste moeite op Celebes slechtsnbsp;94 van de 215 paarden die zij noodig had, krijgen. Blijkens de koloniale verslagen is dc uitvoer van paarden van Celebes zoo goed als opgehouden. In 1893, het laatste jaar waarover gegevens waren, werden er in het geheel 16 uitgevoerd waarvan 11 naar Java en 5nbsp;naar de MoluMcen; daarentegen werden evenwel ook 16nbsp;paarden van Soembawa ingevoerd. Op de kleine Soenda-eilandeji, de vierde hoofdzetel

van het Indische paardenras, last but not least, gold hoofdzakelijknbsp;de nadeelige factor, dat de beste hengsten werden uitgevoerd.nbsp;Doch ook daar worden blijkens de missive van den Controleur te Soemba dd?. 15 Maart 1871 no. 33 door den kleinennbsp;man de paarden veel te jong gebruikt en wordt vooral vannbsp;merries ook in drachtigen staat, soms veel gevergd. Voortsnbsp;worden daar vele hengsten geslacht waaronder soms zeernbsp;goede; bij don dood van een radja volgen zijn lievelingspaarden hem in het hiernamaals. Als voedsel worden echter hoofdzakelijk de minder goede gebruikt en in de bijna jaarlijks terugkeerende perioden vannbsp;droogte worden zeer vele zwakke, ziekelijke, gewonde ennbsp;voor de voortteling niets belovende hengsten verorberd omnbsp;voor de goede de Aveidegronden te sparen. Dit is zeer tennbsp;bate van hot i'as. Behalve naar Java heeft uitvoer plaats naar Mauritius en Bourbon,

niet alleen van Soemba doch ook van Soem-baica. De vraag is zoo groot en dc prijzen zijn in verhouding tot vroeger zoo gestegen dat ook daar vaak de inlander voornbsp;dé verleiding bezwijkt om goed fokmateriaal van de hand tenbsp;doen.



29 Het is bekend boe ook het Sandelhout ras achteruit is gegaan; en niet alleen de kwaliteit doch ook de kwantiteitnbsp;is verminderd; blijkens do koloniale verslagen was de uitvoernbsp;vroeger veel grooter. Toch leveren deze eilanden nog steeds de beste paarden, Vooral Soemba. In den allerlaatsteu tijd is men ook gelukkiger met den fiankoop van paarden voor het leger. In dc laatste jaren nam het legerbestuur weder proeven om op het eiland Java paarden te krijgen voor de remonte. Hierdoor werd volkomen bevestigd dat alleen in de Freancjer Dog iets goeds gefokt wordt. De elders op Java uit de hand gekochte paarden voldeden zeer slecht. De beste paarden werden aangetroffen bij TasiJcmelaja, Bandoeng en Tjiandjoer, vooral bij laatst genoemde plaats. De voornaamste oorzaken dat paarden moesten worden afgewezen waren onoordeelkundige kruising, waarvan onoveiire-clige ontwikkeling en slechte gangen het gevolg

waren, en Verschijnselen, welke getuigden dat van de paarden een tenbsp;Vroeg gebruik werd gemaakt. Over achteruitgang in kwaliteit van den veestapel wordt lang niet zoo geklaagd als over dien van den paardenstapel. In gewestelijke rapporten of opgaven voor koloniale verslagen wordt hoogst zelden daarop gewezen. Hoofdzakelijk Wordt in de tijdschriftartikelen die dit punt aanroeren vermindering der weideplaatsen door uitbi’ciding van den landbouw als reden opgegeven dat men minder krachtig vee vindtnbsp;lt;Inn in den ouden tijd. In enkele woeste streken, voornamelijk die nabij dc Zuidkust van Java zijn de karbouwen vaak grooter dan in de meer gecultiveerde. Gelijk reeds gezegd kan het te jong gebruiken niet in die mate invloed hebben als bij het paard en worden de bestenbsp;mannetjes niet aan de voortteling onttrokken. Wel wat betreft het rundvee van Madoera, tengevolge van de steeds grooter wordende vraag naar

slachtvee op Java.nbsp;Do uitvoer van stieren van Madoera is zoo groot, dat voor



30 de binnenlandsche consumtie meerendeels koeien worden geslacht. Thans overgaande tot de bespreking van hetgeen veri’icht is om den vee- en paardenstapel te verbeteren, zoo valt in de eerstenbsp;plaats in het oog dat maatregelen van wijde strekking opnbsp;flinke schaal uitgevoerd nog niet zijn aan te wijzen en eigenlijk nog in geen enkel opzicht is verlaten het gebied dernbsp;proefnemingen. Deze kunnen worden gesplitst in I. Oprichting van stoeterijen. 11. Beschikbaarstelling van dekhengsten en springstieren. III. nbsp;nbsp;nbsp;Aanmoediging der castratie van voor de voorttelingnbsp;niets belovende mannetjes, IV. nbsp;nbsp;nbsp;Politiemaatregelen. V. Verspreiding onder den Inlander van meerdere kennisnbsp;in verband met de fokkerij. VI. Zorg voor weideplaatsen en veevoeder. VII. nbsp;nbsp;nbsp;Uitbreiding van den veeartsenij kundigen dienst. VIII. nbsp;nbsp;nbsp;Het geven van subsidies en het uitloven van

premiesnbsp;bij wedloopen, vee- en paardemarkten en tentoonstellingen. IX. Invoer van uitheeinsche lastdieren ter verlichting dernbsp;inheemsche.I. Stoeterijen. Vooral in verband met de hertenjachten en tournooien hielden oudtijds de meeste vorsten en groeten op Java ernbsp;stoeterijen op na waarin zij paarden fokten van goede taillenbsp;en voortreffelijke eigenschappen, welke voor die parforce jachten onmisbaar waren. Vooral na de openstelling der jachtnbsp;waardoor het wild schaarsch en schuw werd en na het innbsp;onbruik geraken der senennans viel dan ook een grootenbsp;vermindering van het aantal goede paarden op Java te con-stateeren, wijl de voornaamste prikkel voor de landsgrootennbsp;om uitmuntende paarden te fokken verviel. Het meest beroemd was de stoeterij te Mergowati in de



31 Kedoe, omstreeks 1651 opgericlit door keizer Pakoe Boewoko III, die de beslo Kedoesche merries daarvoor uitzocht ennbsp;hengsten er voor gaf uit zijn eigen rijpaarden. Ook denbsp;Grouverneur Generaal schonk den vorst daarvoor eenige paar-lt;Ien, waarschijnlijk ook eenige van Europeesch ras (Prof.nbsp;Vetii, het paard onder de volken van het Maleische ras). Een paar dessa’s waren tegen vrijstelling van landrente met de zorg voor de stoeterij belast, hun hoofd kreeg dennbsp;titel van Demang van Mergowati. Bij de splitsing van het rijk kwam de stoeterij aan den Sultan van Djokjakarta die ze aanhield. Een uitmuntend paardenras is er uit voortgekomen. In het begin dezer eeuw was de stoeterij reeds te niet gegaan, hadden de paarden van Mergowati echter nog eennbsp;bijzonder goeden naam. Ook tijdens den Java-oov\og stonden de Kedoesche paarden goed hekend en bewezen zij in den krijg vaak goede

diensten;nbsp;thans bestaat het echte ras niet meer. Blijkens de opgaven voor de koloniale verslagen van dat gewest is het met de paarden daar zelfs in den laatstcn tijdnbsp;bijzonder treurig gesteld. De Gouverneur Generaal vak der Cappellek riclitte een stoeterij op te Tjipanas onder een Europeesehen opziener,nbsp;?'vaaruit paarden zouden worden geleverd ten dienste dernbsp;posterijen, der djajangsekars en van het leger. In 1820 bestond die uit 1 hengst en 30 merries en werd overgebracht naar Fasir Ajam bij Tjiandjoer en tevensnbsp;bestemd voor veredeling van het paardenras. Daar zij goedenbsp;resultaten leverde werd de stoeterij steeds meer uitgebreid. In 1826 werden daarheen ook overgebracht de paarden van de stoeterij Tamieadjing, door de Regeering van dennbsp;Ilesident van Soerabaja overgenomen. In de oogen van den Commissaris Generaal du Bus de GfLusiGNiES vond de stoeterij geen

genade en zonder zelfs donnbsp;IIlt;'^ad van Indië om advies te vragOn hief hij liaar op eigennbsp;verantwooi'ding op (bij besluit van 16 Augustus 1831 no. 25)nbsp;'Vijl de particulieren te Batavia de beste paarden kochtennbsp;Voor hunne wagens en de slechtste voor de remonte werden



32 gebezigd. Op de eerste gaf het Gouvernement honderd tot twee honderd gulden toe en de Cavalerie werd ellendig geremonteerd. (Vide voor nadere bijzonderheden Tijdschrift voor Nijverheid en Landbouw in Nederlandsch-Indië deel XXXVIII, 1889, Historisch overzicht enz. door van der Kemp). De Heer van der Kemp schrijft over dit treurig uiteinde der aanvankelijk veelbelovende stoeterij: ?Men had dus geen kans gezien om te beletten dat aan het Gouvernement de bokjes overbleven!” ?Zonderlinge manier van organiseeren!” De dekhengsten werden over Java verdeeld ten dienste der merries- der bevolking, waarover later. Het voorbeeld der Regeering had gelukkig bij verschillende landheeren den lust tot fokken opgewekt, wat niet zondernbsp;invloed bleef op het paardenras in de 1’reanger. In 1838 was ook de Regeering weder geneigd zich eenige offers voor de zaak te getroosten en werd te Tjiheumeuh

bijnbsp;Buitenzorg een stoeterij opgericht onder den 2ea Luitenantnbsp;der kavallerie Graaf VON Bentheim Techlenburg Rheda,nbsp;waarvoor ook eeia 8-tal paarden waren aangevoerd uit Europa.nbsp;Buitenzorg bleek echter niet de geschikte plaats en in 1839nbsp;werd ook deze overgebracht naar Pasir Ajarn bij Tjiandjoer. Een veearts bij die stoeterij to plaatsen kan ongelukkig de goedkeuring van het Opperbestuur niet verwerven en daaropnbsp;leed de zaak voornamelijk schipbreuk, want voN Bentheimnbsp;wilde de besmettelijkheid van kwaden droes niet inzien; denbsp;sterfte was daardoor groot. Ook overigens krijgt men uit het rapport van don kolonel commandant van het regiment Oost-Indische kavallerie Berié, die de stoetei’ij op 28 en 29 .Juli 1842 inspecteerde, een zeernbsp;ongunstig denkbeeld van het beheer van graaf voN Bentheim. De reeds geslachtsdrift toonende veulens van beiderlei kunne werden

eerst op 2'‘/., jarigen leeftijd afgezonderd en schenennbsp;onderling de taak op zich genomen te hebben tie stoeterij tegennbsp;wil en dank een grooteré uitbreiding te geven. Een bepaald plan heerschte niet bij do stoeterij; weelderige stallen waren gebouwd voor gewone inlandsche merries, echtenbsp;gladaks.



33 Door een en ander stonden tegenover zeer groote kosten ^Žcr povere resultaten. Men trachtte niet de stoeterij te verbeteren; opgericht bij 'besluit van 23 Maart 1839 no. 1, werd zij bij besluit van 21nbsp;^Pril 1843 no. 49 opgeheven. Een der boofdmotieven was dat het leger op andere wijze Soedkooper aan paarden komen kon (a). M'eder werd toen een proef genomen met het stationeeren Van dekhengsten. In den aanvang van 1839 was de Resident van Timor geraadpleegd over het oprichten van een stoeterij op Roti. Deze 'Vas 200 met het denkbeeld ingenomen dat hij in afwachtingnbsp;^61’ beslissing van de Regeering tot de oprichting overging ennbsp;^00 merries daarvoor aanschafte. Die beslissing viel eerst twee jaar later. Dij besluit van 2 Mei 1841 no. 15 werd van het denkbeeld '?'fgezien en de Resident gelast de door hem uitgegeven sommennbsp;'Veder in ’s lands kas terug te storten. (van der

Kemp, pag: 149—151). Deeds in 1859 werd door het Militair Departement opnieuw aangedrongen op de oprichting van een uitgebreide stoeterijnbsp;'vaartoe een som van /?250000,— in 3 jaren werd noodig geacht. Aanvankelijk werd dit voorstel met het oog op de slechte VGsultaten van de Tjiandjoersche stoeterij verworpen, maar opnbsp;'ct herhaald aandringen van het Militair Departement werd 1862 aan het opperbestuur de wederoprichting van stoeterijen Java voorgesteld. Men stelde zich daarbij ten doel (missive Leger-comman-'lant 28 Februari 1865 no. 4) niet alleen om de bereden wapens het leger van remontepaarden te voorzien, maar ook omnbsp;° producten dier inrichtingen gedeeltelijk als dekhengstennbsp;°ver Java te verspreiden. Het plan werd echter niet vei'wezenlijkt. o toenemende moeilijkheid om aan paarden te komen die aan de ^ oischen der remonte voldeden drong er evenwel toe toch

iets te ^proeven om den achteruitgang der overwalsche rassen te stuiten.p.% Zie 128-163. over stoetery Pasir Ajaw nader liet artikel van VAN DER KEMP,



34 uitgetrokken Op de begroeting van 1870 werd f 1220. voor verbetering van de paarden in de residentie Timor, welkenbsp;blijkens schrijven van den Resident van 26 November 1870 werden aangewend voor den aankoop van 9 dekhengsten op Soemha en Savoe die aan personen op Timor en Soemha werden gegeven onder voorwaarde, dat deze de helft der daardoor verwekte veulens aan het Gouvernement zouden afstaan.nbsp;Blijkens mededeeling van den Resident leed deze poging omnbsp;den Timorees te bewegen tot het oprichten van kleine stoeterijen schipbreuk op de onverschilligheid der bevolking. Bij artikel 207 der begroeting van 1871 werd die post nog verhoogd met f 9500.— Aanvankelijk bestond het plan daarvoor Australische of Arabische hengsten te koopen. Het Legercommando verzette zich echter ten sterkste tegen een croiseering der Sandelliout-T^amp;axAQn daarmede en was voornbsp;verbetering van

dat ras in zich zelf, door de beste merriesnbsp;door de grootste hengsten te doen dekken. De toegestanenbsp;f 10720,— wilde de Leger commandant besteed zien voornbsp;prijzen aan die radja’s die het meest voor de verbetering dernbsp;paarden bleken te doen. De gelden werden toen gebruikt om een stoeterij te Ka-doemba op Soemba op te richten onder den Controleur S. Roos, waarvoor /? 3420 werd uitgegeven; voorts word/? 780.— besteednbsp;voor merries op Timor. De rest werd beschikbaar gehouden om ook op Celebes iets in het belang van het paardenras te doen, waarvan voorloopignbsp;dchter nog niets kwam. Op Timor kwam niet veel van de stoeterij terecht door de bezwaren aan het toezicht verbonden, de paarden liepen innbsp;den drogen tijd soms 70 paal ver het binnenland in om frischnbsp;voedsel te zoeken en werden daar gestolen. Bij het besluit van 26 Maart 1875 no. 32 werd machtiging gegeven om de

paarden te verkoopen, gelijk geschiedde. Blijkens het proces-verbaal van verkoop van 28 Mei en 9 Juni daaraanvolgende haalden de 31 paarden en veulensnbsp;f 447.35 dus nog geen f 15.— gemiddeld per stuk. a. GouvcracmenU be.sluit 21 November 1874 no. 25.



35 stoeterij van Roos liet zich aanvankelijk zeer goed aanzien. zijn rapport van 9 September 1872 no. 159 stelde hijnbsp;*laarom voor die uit te breiden en onder militair beheer tenbsp;plaatsen. Werkelijk werd door het opperbestuur f 10000.— daarvoor toegestaan. Intusschcn echter was de Controleur Roos Assistentquot;nbsp;l^esident geworden te Mo7itrado. Gelijk het zoo vaak gaat,nbsp;^'jn opvolger had niet zoo veel hart voor de zaak. De speciaal tot opname er van naar Soemba in commissie gezonden paardenarts Postma (Gouvernements Besluit 22nbsp;Januari 1875 no. 43) bracht een ongunstig rapport uit overnbsp;stoeterij, achtte het terrein te beperkt, de ressources vannbsp;Soemba te gering en de verbetering van het Sandelhout-vamp;snbsp;l^eter op Java in een stoeterij te beproeven! D'j besluit van 31 December 1876 no. 14 werd afgezien ^an de uitbreiding en onder militair beheerstolling en

bepaald,nbsp;Jat de onderneming op Soemba zou worden gestaakt. Met uitzondering van een 9 tal hengsten, die aan het leger ^^erden overgedaan, werden de paarden in het openbaar ternbsp;plaatse aan den meestbiedende verkocht, ingevolge het besluitnbsp;5 Juni 1877 no. 22. Toen Roos later tot Resident van Timor werd benoemd, ^ist hij in een mondeling onderhoud den Gouverneur Generaalnbsp;amp;'instig te stemmen voor de wederoprichting eener stoeterijnbsp;°P Soemba. Dij zijn schrijven van 30 October 1883 no 2022 diende hij Nadere voorstellen daaromtrent in. Als de meest geschiktenbsp;plaats werd door hem aangewezen de vlakte van Leba-Lebanbsp;de baai van dien naam op de Noordkust van het eilandnbsp;^oniblen {Solor-eilanden). ^ Dit voorstel werd door den Directeur van Binnenlandscli Žstuur behandeld bij missive van 6 December daaraanvolgende no. 8883. Sedert werd niets meer

daarvan vernomen. De Directeur van Binnenlandscli Bestuur Fitz Verploegh bij missive van 15 Januari 1874 no. 439 omvangrijkenbsp;^eorstellen aan de Regeering gedaan. Dij quot;Viras van oordeel dat van halve maatregelen niets te



36 verwachten was en het hoog tijd werd, flink de hand aan het werk te slaan. Daar maatregelen in het belang van den veeteelt op den langen duur werken is hoofdzaak dat gewerkt wordt naarnbsp;een vast plan. Daarom achtte hij het noodig dat, evenals van het bosch-wezen, een afzonderlijke tak van dienst werd gemaakt van de veeteelt, welke zou ressorteeren onder het Binnenlandschnbsp;Bestuur en aan het hoofd waarvan zou staan een Inspecteur. In afwachting daarvan verwachtte de Directeur echter dadelijk heil van stoeterijen van volbloedpaarden, Avaar etalonsnbsp;moesten zijn voor het fokken van rijpaarden, van wagen-paarden en van karre en draagpaarden. Tevens achtte hijnbsp;fokkerijen wenschelijk van rundvee, schapen en varkens. Dc gezamenlijke kosten werden door hem op f 645000.— in eens en op f 182920.— ’s jaars begroot. Bij besluit van 19 Mei 1874 no. 9 werden deze voorstellen

verworpen op grond der groote kosten, doch den Leger commandant opgedragen om voorstellen te doen tot verbetering van hetnbsp;paardenras op Soeniba en een onderzoek in te stellen naar denbsp;mogelijkheid om op of nabij Makassar een stoeterij op te richten. Nadat dit onderzoek gunstige resultaten had opgeleverd werd bij besluit van 31 December 1876 no. 14, Avaarbijnbsp;de stoeterij op Soemba Averd opgeheven, den Leger-Comman-dant opgedragen uitgCAverkte voorstellen te doen om denbsp;paardenstoeterij op Ztiid-Celebes op te richten en te onderzoeken wat wenschelijker is, die stoeterij later zoo uit tenbsp;breiden dat zij in de behoefte van het leger kan voorzien,nbsp;dan wel daarnevens een stoeterij van Sandelhoutpaarden opnbsp;Java op te richten. Toen, nadat nog vele adviezen en voorstellen Avaren OAmr-Avogen, in 1879 tot de oprichting der stoeterij o'p Zuid-Celebes zou worden

overgegaan, leek het werkelijk dat de zaaknbsp;prachtig geregeld Avas edoch het schiereiland Malassoro datnbsp;men er voor had uitgekozen bleek ongezond, moerassig en omnbsp;vele redenen geheel ongeschikt te zijn, zoodat, Aveder na zeernbsp;veel correspondentie, bij besluit van 28 November 1881 no. 4nbsp;van de oprichting voor goed werd afgezien.



B7 Ook van de oprichting van dc stoeterij van Sandelhout-Paarden op Jam kwam nooit iets en gelijk wij zagen evenmin ?''au de wederoprichting eener stoeterij in de Kesidentie Timor. In 1881 trof de Regeering echter een overeenkomst met een drietal particulieren in de Freanger Regentschappen, aannbsp;''^ie een renteloos voorschot van f 50000.— werd gegeven,nbsp;'vaarvoor zij een paardenstoeterij oprichtten, onder verplichtingnbsp;?''an af het 6^ jaar jaarlijks 50 paarden voor de remonte, aannbsp;de eischen daarvoor gesteld voldoende, te leveren, te verrekenen met het voorschot a raison van f 200.— het stuk. Nanbsp;aanzuivering daarvan zouden zij nog 25 jaar lang jaarlijks 25nbsp;paarden tegen gewone remonte-prijs leveren. Op het einde van 1882 hadden zij 5 overwalsche dekhengsten, fokmerries en 19 veulens. De opgedane ervaring leerdenbsp;toen reeds dat zij voor de bedongen prijzen geen

paardennbsp;Zonden kunnen leveren. In Mei 1883 richtten zij derhalve eennbsp;''crzoekschrift aan de Regeering om de overeenkomst te ontbinden en het voorschot terug te mogen geven, waarin denbsp;Ilegeering toestemde. In het koloniaal verslag van 1882 komt voor dat een ge-pensionneerd hoofdofficier te Meester-Cornelis een kleine Sitoeterij van Sandelhoutpaarden oprichtte. Hoe het daarmedenbsp;afliep blijkt niet. Oe landheeren in de Freanger maakten steeds meer werk paardenfokkerij. In het koloniaal verslag van 1888nbsp;quot;'ordt vermeld dat op de ondernemingen Tendjoajo, Faraliannbsp;^alalc en Sinagar de belangrijkste stoeterijen werden aange-Irof?en en daar ook dekhengsten werden gehouden van Engelsch,nbsp;?^'gt;’ahisch en FTongaarsch ras. lö 1888 richtte het Gouvernement een remonte-depot op te Foerahaja in de Freanger Regentschappen, waar Sandehnbsp;^out en ilfn/Mssar-

paarden, op 2'/., a 3-jarigen leeftijd ingekocht, worden verzorgd tot zij volwassen zijn. het He resultaten waren aanvankelijk niet schitterend, doordien moeielijk bleek een voldoend aantal jonge paarden voornbsp;naaximum prijs van f 180,— te krijgen en de weidegronden minder goed bleken. Deze werden langzamerhandnbsp;^orbeterd; reeds in het koloniaal verslag van 1891 (bladzijde X, Afl. I. nbsp;nbsp;nbsp;3



38 42) wordt de inrichting geroemd en in den laatsten tijd bloeit die zeer. In 1890 (Gouvcrnements Besluit 6 Februari 1890 no. 7) werden proefstations van dekhengsten van inheemsch ras opgericht te Taroetoejig, Loehoeq Silcaping en Pajakomba ternbsp;Sumatra’s Westlmst. Het doel daarvan was; reeds dadelijk dekhengsten ter beschikking te stellen der bevolking en tevens in kleine stoeterijen de dekhengsten te fokken, die als rasverbeteraars zouden moeten dienen, tevens de stoeterijen ten voorbeeldnbsp;aan de bevolking te stellen. Alleen te PajaTcomha had men éénig succes, hoewel het ook daar nog groote moeite kostte om de stoeterij compleetnbsp;te krijgen, en de bevolking voor hare merries weinig van denbsp;hengsten gebruik maakte. De stoeterijen op zich zelf lieten in vele opzichten te wen-schen over, en de kosten vielen zeer tegen. Iedere gefokte hengst bleek op f 1000.— te zullen komen.

Daarom werd voorgeslagen liever Sandelhoutdekhengsten te koopen, die veel goedkooper, minstens even geschikt ennbsp;spoedig te verkrijgen zouden zijn. Dit denkbeeld vond instemming bij de Regeering blijkens de Missive van den Gouvernements Secretaris van 17 September 1893 no. 2344. Bij Gouvernements Besluit van 28 October 1891 no. 3 werd besloten op Bar?ka een poging te wagen, paardenteeltnbsp;ingang te doen vinden en daartoe 12 Makassaarscho merriesnbsp;en een dito hengst daarheen gezonden. Blijkens do jongstenbsp;rapporten maken deze en de geworpen veulens het goed. Veefokkerijen heeft het Gouvernement nooit beproefd. Alleen werd in 1855 (zie koloniaal verslag van dat jaar) getracht op de Batoe-etlanden, het eiland Nias en in hetnbsp;landschap Anglcola van het Gouvernement Sumatra’s Weskustnbsp;de bevolking er toe te bewegen zich op de veeteelt toe tenbsp;leggen

door eehige stieren en een aantal koeien ten geschenkenbsp;te geven. Resultaat had de maatregel niet. Enkele hoofden aten de hun gegeven dieren dadelijk op.



39 ?Htder Nadat de eerste op de Bafoe-eilanden verdeelde runderen lot liadden ondergaan werd van de verdeeling onder denbsp;kloofden van de rest, afgezien en de kudde onder beheer vannbsp;radja gesteld onder toezicht van het Europeesch bestuur,nbsp;kudde, waarin een enkele maal nieuw bloed gebrachtnbsp;'verd, bestaat nog. Do baten er van werden door den radjanbsp;^ön behoeve der bevolking aangewend, onder anderen alsnbsp;tegemoetkomingen na het at branden van een kampong of e rampen. Hoewel de bevolking daar dus reeds 40 j aar de veeteelt met 'oordeel heeft zien drijven, vond het voorbeeld door den radjanbsp;het bestuur gegeven nog geen navolging. Ook in de residentie Amboina zijn zonder succes dergelijke proeven genomen. de missive van den Gouvernements Secretaris van 6 November 1885 no. 832/e en bij het besluit van 8 Februari 1893nbsp;1 is

machtiging verleend om den veestapel in dat Gewestnbsp;to verknopen. Hl 1891 werd een dergelijke proef genomen om op Banka ^oeteelt ingang te doen vinden; wegens de slechte resultatennbsp;is die weder gestaakt (Gouveimements Besluit van 13 Febru-1895 no. 32). Nog valt te wijzen op de in 1888 in de afdeeling Toha en ^i^indoeng der residentie Tapanoelie genomen proef met scha-ponteelt. Blijkens de jongste verslagen nemen de schapen innbsp;aantal toe. Hend Voorts op de machtiging bij Gouvernements besluit van 1 ovember 1894 no. 9 aan den Resident van Bengkoelen ver- om, ter opbeuring van den veestapel der bevolking. 'quot;'^olke door ziekte zeer geleden had, over/”9500 te beschikken Voor den aankoop van Siameesch en Bengaalsdi rundvee ennbsp;^^i-Javaansche buffels, welke aan de bevolking zullen wordennbsp;'Verkocht tegen jaarlijksche afbetaling van f 5 der

getaxeerdenbsp;plaatselijke waarde, met kwijtschelding van den koopprijs indiennbsp;ffen toedoen van den kooper het dier in het eerste jaarnbsp;'?omt te creveeren. ^ Op West-Java legden de meeste ondernemingen van land-°’i’'v kleinere of grootere runderfokkerijen aan, hoofdzakelijk Verkrijging van trekvee en van mest.



40 Zij droegen meer zoi’g voor goede springstieren dan de bevolking gewoon was te doen; Madoereesche, Australische,nbsp;ook Europeesche stieren werden vaak door ben aangeschaft. De beste naam bad lange jaren de onderneming Argalingga in de Preanger in dit opzicht. In 1893 werd echter de veestapel dier onderneming van de hand gedaan wijl men de weidegronden in cultuur wilde brengen. In 1880 en 1881 leden vele ondernemers groote verliezen door de veepest; menige veestapel ging toen geheel te niet. De R. K. missie te Larantoelca voerde blijkens de koloniale verslagen van 1878, 1886 en 1887 Australische springstierennbsp;op Floris in om den veestapel der bevolking te verbeterennbsp;en niet zonder succes. Op Soemba voerden eenige hoofden Australisch vee in, dat verwilderde en verbasterde. Ook de radja van Seba {Saroe) schafte zich Australische springstieren aan voor zijne fokkerij (koloniaal verslag

1878). il. Statioiiiieereii van dekhengsten. De Oost-Indische Compagnie schijnt reeds fokdieren van vreemd ras te hebben ingevoerd, getuige de aan Falcoe Boe-wono III geschonken paarden van Europeesch ras ten behoevenbsp;der stoeterij te Mergowati. In het begin dezer eeuw voerden enkele inlandsche hoofden in de Preanger Regentschappen Perzische hengsten ten behoevenbsp;der voortteling in. In 1809 volgde de invoer van eenige Arabische hengsten. In 1817 werden, door het Gouvernement, de eerste Australische paarden ingevoerd. Zij kwamen op f 550.— het stuk. In den aanvang van 1828 werden door het Gouvernement dekhengsten van Makassar en Bima in onderscheiden gewestennbsp;van Java gestationneerd. Gedurende het bestaan der eerste stoeterij te Pasir Ajam bij Tjiandjoer werden jaarlijks eenige dekhengsten afgezonderdnbsp;voor de merries der bevolking. Bij de opheffing in 1831 werden 40

dekhengsten, daaivan afkomstig, mede over Java verdeeld.



41 Deze werden gezonden aun de Regenten in de streken waar inlander het meest aan paardenfokkerij deed. Onder oppertoezicht der Residenten waren deze gehouden de hengstennbsp;te doen verzorgen en de tochtige merries van 4 voet of hoogernbsp;der Javanen gratis er door te laten dekken, mogende de hengstnbsp;ep de springdagen slechts eenmaal springen. In 1835 liet de Regeering onderzoek doen naar de resultaten van dien maatregel. Deze vielen niet mee; uit de vele rapporten blijkt dat er onder dekhengsten waren te oud, te jongnbsp;on zelfs gebrekkig, dat enkele Residenten de zaak niet goednbsp;hadden behandeld, dat over gemis aan medewerking bij denbsp;Hegenten viel te klagen. In het geheel zouden volgens den Legercommandant slechts 123 veulens zijn verkregen. Ingevolge het besluit van 23 December 1835 no. 1 werden de hengsten gedeeltelijk verkocht, gedeeltelijk verplaatst.

Innbsp;1837 werd f 27000 toegestaan voor den aankoop van Perzische,nbsp;Maliassaarsche, Bimaneesche en Kedoeschc paarden. Graafnbsp;vox Bextheim, met den aankoop belast, gaf echter aan denbsp;zaak een andere wending zoodat de gelden ten slotte werdennbsp;besteed voor de oprichting der stoeterij te Buitenzorg, in 1839nbsp;naar Pasir Ajam bij Tjiandjoer verplaatst. Bij do opheffing dier tweede stoeterij te l^asir Ajam in '843 Werd weder besloten tot het beschikbaar stellen van hengsten. Voorts tot indienststelling van een „Inspecteur van het paardenras” waartoe vox Bentheim werd benoemd. Ook werd Vastgesteld en gedrukt een „Instructie voor de plaatsing, hetnbsp;toezicht cn de behandeling der keurhengsten, bestemd tot denbsp;verbetering van het paardenras op Java”. Er werd uitgerekend dat er op Java 140000 teelbare merries zouden zijn, dus 1400 dekhengsten benoodigd wmren,

waarvannbsp;or 100 in 1844 moesten worden aangekocht. De inkoopsom zou, over 5 jaren verdeeld, door de bevolking Worden terugbetaald en de verzorging geschieden tegen vrijstelling van heerendienst. De hengsten werden gesteld onder rechtstreeksch toezicht *Ior controleurs van de landelijke cultures. Hoeveel hengsten werkelijk werden ingekocht blijkt niet.



42 Wel dat in 1846 voor dit doel öok werden bestemd een tweetal hengsten van Engelsch ras. Ook deze proef had weinig beduidend effect en in 1851 werd de inaatiegel opgeheven. De mislukking werd hoofdzakelijk toegeschreven aan den tegenzin der bevolking om hare merries door de Gouver- nements hengsten te laten dekken, naar vermoed werd uit vrees dat bij hot verkrijgen van goede veulens de hoofdennbsp;die zouden accapareeren Ook in 1859 constateerde de Directeur van cultures dat het stellen van springhengsten van edel inlandsch ras {Makassaren,nbsp;Timoreezen) hoegenaamd geen nut opgeleverde, wijl de Javaannbsp;om verschillende redenen afkeerig was zijn merries er doornbsp;te laten dekken. Ook de in dat jaar genomen proeven met hot stationneeren van Malmssaarsche dekhengsten ter Sumatra’s Westkust hadden geen succes. Op Java vooral kon de voornaamste reden van den on-gunstigen uitslag

worden aangenomen de predilectie die de inlander heeft voor dekhengsten van groote taille. In denbsp;Preanger werd herhaaldclij k geconstateerd dat de inlandernbsp;liever verscheidene guldens betaalt om zijn merrie te latennbsp;dekken door een grooten bastaard Perziaan, dan ze gratis doornbsp;een ovcrwalsche hengst te laten bespringen. Mogelijk doet het er iets toe dat die paarden uit Arahië heeten te komen (koeda Arab), de deskundigen zijn het vrijnbsp;wel eens dat die paarden, uit de Perzische Golf afkomstig,nbsp;volstrekt niet uitmunten door goede eigenschappen. De grootenbsp;bastaard-7'’rec?W5fe;'.'? er van gewonnen, zijn dan ook niet hoognbsp;in prijs en hebben veel karakter- en beengebreken. In zijn predilectie voor groote hengsten staat de inlander echter niet alleen. Dc meeste particuliere ondernemers houden zulke paarden er op na. Een sterk voorstander is ook dc Gouvernements veearts Penning, die in zijn

rapport over het 2? kwartaal van 1891nbsp;aan den Gouverneur van Sumatra’s WestPust ze erg aanprijstnbsp;wegens het groot verschil in arbeids vermogen, terwijl de kostennbsp;van het fokken van groote en kleine paarden vrij wel gelijk zijn.



43 Als arbeidspaarden hebben echter juist de groote bastaard-Preangers niet zeer voldaan. Zij zijn het juist die den Freanger zijn slechten naam bezorgden. Ai'tikelen vóór en tegen het Freanger paard vindt Žen onder anderen in het Ind. Mil. Tijdschrift, 18^ jaargangnbsp;P deel, pag. 269, van een voorstander, idem 2Ž deel pag 52nbsp;275, Veeartsenijkundige Bladen 1890, van tegenstanders. Beide hadden gelijk, ook de voorstander blijkens de nu geslaagde proef van aankoop voor het leger. Deze bedoeldenbsp;echter de bastaards van Indische hengsten die zeer goed zijn;nbsp;^let publiek kent die weinig ook wijl zij op de hoofdplaatsennbsp;als overwallers worden aan den man gebracht. De tegenstanders hadden het oog op do producten van onoordeelkundigenbsp;croiseering, de bekende groote, luie, koppige Freangers. Onder de deskundigen staat dan ook Penning met zijn keening vrij wel alleen. Bijna,

eenstemmig is hun oordeel datnbsp;Wen, wil men grootenbsp;nbsp;nbsp;nbsp;paarden hebben, beter doet dienbsp;nbsp;nbsp;nbsp;van ?Australië in te voeren nbsp;nbsp;nbsp;dan zonbsp;nbsp;nbsp;nbsp;hiernbsp;nbsp;nbsp;nbsp;uit kleine merries tenbsp;nbsp;nbsp;nbsp;tee- ^cn cn dat do inlandsche merries de beste veulens werpen '^an Sandelhout- of Makassarhengsten. Over de mogelijkheid om overvloed van goede groote paar-'ien uit Australië te nbsp;nbsp;nbsp;krijgen,nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;dienbsp;nbsp;nbsp;nbsp;niet duurder behoeven te wjn dan de Indische nbsp;nbsp;nbsp;ponies,nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;lezenbsp;nbsp;nbsp;nbsp;men het raqport vannbsp;nbsp;nbsp;nbsp;den 1Žquot; luitenant adjudant der kavalerie Happé over zijn zending Daar Australië (Ind. Mil Tijdschrift 21Ž jaai’gang, 1892, II). De ponies in Australië staan bij de onze achter, de goede daar ook duur. Het invoeren van groote paarden

bij het leger is moeilijk, 'Hjl alle gebouwen en inrichtingen, harnachementen en tuigennbsp;Dp ponies zijn ingericht. In 1864 en 1865 stond het Opperbestuur telken jare f 15000 toe voor premiën tot aanmoediging van paarden-DD veeteelt en zoo noodig tot aankoop van dekhengsten. Voor het laatste doel werd slechts weinig er van besteed. In 1870 en 1871 werden, gelijk onder „stoeterijen” reeds Vermeld, op Soemba eenigc hengsten aangekocht en aannbsp;'genaren van merries op Timor gegeven, die de helft dernbsp;verwekte veulens zouden afstaan aan het Gouvernement.



44 Dc fokkers hadden evenwel geen lust ter wille daarvan eenige zorg aan den dag te leggen. Zij lieten de dieren in het wild loopen met de andere paarden, zoodat er weldi’a gestolen werden of om het levennbsp;kwamen. Ecne berisping had ten gevolge dat allen vroegen de hengsten terug te mogen geven. Gelijk uit de missive van den Resident van Timor van 1 October 1872 no. 990 blijkt, was ernbsp;bepaald pressie toe noodig om hen te bewegen de hengsten tenbsp;houden en was de Resident soms wel genoodzaakt ze terugnbsp;te nemen. Beter was liet dus, de mogelijkheid open te stellennbsp;ze in eigendom tc verkrijgen. Daarom werden ze in 1875,nbsp;tegelijk met de paarden van de stoeterij, verkocht. Langen tijd werd niets meer in deze richting gedaan. Het beschikbaarstellen van dekhengsten vond niettemin voortdurend talrijke voorstanders, zoo bij ambtenaren als particulieren. Het particulier initiatief toch was meer en

meernbsp;toegenomen en viel er onder anderen te wijzen op de ver-eeniging voor landbouw en veeteelt, de Fremiger en de Biii-tenzorgsche wedloopsoeieteiten. De adviseur honorair II F. Holle verwachtte reeds toen veel van het stationnecren van dekhengsten en springstierennbsp;bij gewone inlanders. De Heeren A. W. Holle en Noordwijk achtten het ras zeer vooruitgegaan door de vroegere invoeren van Perzische,nbsp;AraMsche, Engelsche, Australische, Mdkassaarsche en Sandelhout hengsten, doch meenden dat het weer aan het achteruitgaan was, wijl in 10 a 15 jaren geen nieuwe dekkengstennbsp;door de Regeering waren ingevoerd en de bastaards dus voornbsp;de voorttelling moesten zorgen. De literatuur over dit onder werp breidde zich zeer uit; de referendaris ter algemeene secretarie VON Schmidt geeftnbsp;daarvan een overzicht in een nota van 26 Februari 1877. In de gewestclijke verslagen werd steeds geklaagd over

achteruitgang. De Minister van Koloniën vond daarin aanleiding de zaak ter harte te nemen en stelde bij zijn dep?che van 24 Februarinbsp;1876 L'^. A'*. no. 34 351 de vraag of de Regeering zich niet



45 krachtiger kon laten gelegen liggen aan pogingen tot verbete-tering van het paardenras en den veestapel op Java. De zaak was toen juist hier aan de orde door een request '''an het tweede Indische Landbouw-congres. De Regcering antwoordde den Minister dat zij van oordeel quot;'as dat vroeger wel vaak de goede wil getoond was, dochnbsp;proefnemengen nooit met belangrijk en blijvend succesnbsp;kekvoond waren, dat zij steeds te koi't van duur warennbsp;geweest en men zich door teleurstelling in den aanvangnbsp;te veel had doen afschrikken om met volharding op dennbsp;Ženmaal ingeslagen weg voort te gaan; dat deze ondervindingnbsp;•iŽr Regeering echter niet mocht weerhouden om alles tenbsp;keproeven wat tot verbetering van den bcstaanden toestandnbsp;kon worden aangewend door telkens opnieuw het initiatiefnbsp;quot;fw bijzondere pei’sonen en vereenigingen aan te wakkerennbsp;''ö

do belangstelling der bevolking door vermeerderde staats-^oi'g op te wekken (Gouveimements Besluit van 28 Mei 1877nbsp;110. 2). Bij dit besluit werd, behalve tot vaststelling van den ge-öxtraheerden Indischen brief, onder meer nog goedgevonden •'ll verstaan de Directeuren van Binnenlandsch Bestuur ennbsp;Onderwijs, Eeredienst en Nijverheid uit te noodigen, om nanbsp;nadere raadpleging vair den Resident der Freanger liegent-^^^appen en den adviseur honorair K. F. Holle de noodigenbsp;foorstellen te doen tot het nemen van proeven, tq beginnennbsp;niet de residentie Freanger-Fegentschappen, tot verbeteringnbsp;fan het paardenras en den rundveestapel, door jaarlijks cenigenbsp;^(indelhout-, Alalcassar-, BattaTc- of/S'oemfiaica-dekkengsten ternbsp;keschikking van eenige soliede en geschikte inlandsche land-kouwers te stellen en eenige Madoereesche en Falineeschenbsp;springstieren als prijzen

en premies op tentoonstellingen aannbsp;inlanders te schenken. Voor dit doel alleen werd f 10000 aangevraagd. De Legercommandant werd reeds dadelijk uitgenoodigd Ž6ii 10 tal der beste remontepaarden of te zonderen voor hetnbsp;keoogde doel. Deze echter was zeer tegen den voorgestelden maatregel gekant (zie onder anderen zijn advies van 32 Juli 1878 no.



46 2, aanbiedende het advies van den Commandant van het Regiment Kavallerie van 3 te voren no. 488/10) en toondenbsp;weinig lust de beste remontepaarden er voor af te staan. Hij moest echter toegeven en heeft toen de 9 door de intrekking der stoeterij op Soemba beschikbajir gewordennbsp;dekhengsten, die aan het leger waren ovei'gegeven, er voornbsp;benut, welke echter meest onder de maat waren; één was zoonbsp;oud dat hij dadelijk moest worden afgekeurd. Toen in 1876 de stoeterij op Soemfea werd opgeheven en de publieke verkoop der paarden later gelast, werden 9 dekhengsten van dien verkoop uitgezonderd, wijl zij aan denbsp;eischen voor legerpaarden gesteld voldeden. Het spreekt ook van zelf dat de Controleur Roos voor zijn stoeterij geen biekjes als hengsten had gekozen. Men zou haast twijfelen of het leger wel diezelfde paarden heeft ontvangen (')• Dit schijnt echter vast te staan dat, in stede van 10 der

beste remontepaarden voor de proef in de Preanger 9 paarden zijn afgestaan, die niet van de beste waren en waar hetnbsp;leger vermoedelijk mede zat opgescheept. De aanvankelijknbsp;slechte i’esultaten van de proef zijn daaraan toe te schrijven. Nadat de Regeering nadere voorstellen had ontvangen en tal van adviseurs had gehoord, werd bij Gouvernements-Bc-sluit van 13 September 1878 no. 4 goedgevonden en verstaannbsp;voorloopi^ in de Preanger Regentschappen een proef tenbsp;nemen met het stationneeren van 24 dekhengsten bij particuliere ondernemers. Onder de adviezen moeten nog worden gereleveerd die van den Heer K. F. Holle van 30 September 1877 No. 79 ennbsp;8 April 1878, waarbij hij warm pleitte voor zijn voorstel,nbsp;bij zijn advies van 9 October 1876 No. 90 gedaan, om dekhengsten aan soliede inlanders te verkoopen tegen afbetalingnbsp;in termijnen onder voorwaarden die het gebruik als

dekhengsten moesten verzekeren. Ook de Resident der Preangernbsp;Regentschappen, Pahud ondersteunde die voorstellen warm 1) Een dergrelijke tw^fel is meer prerezen blykens cene door het Departement van Biiineiilandsch Bestuur gevoerde correspondentie, laatstelijk de missive aannbsp;den Resident van Batavia, ddo. 29 Januari 1884 no. G59.



47 zijn missive van 9 October 1877 No. 6210 en 9 April 1878 No. 2923. De Regeering verwachtte echter niets van het geven van 'lekhengsten aan inlanders waarom werd besloten ze bij par-hculiere landheeren te plaatsen. Klijkens de koloniale verslagen van 1879 on volgende jaron quot;'erd do proef aangevangen met 9 Sandelhout- en 5 Soembawa-pnarden. Grelijk reeds gemeld, moest één Sandelhout dadelijk worden '''-fgekeurd, terwijl één kort na aankomst stierf. De meestenbsp;paarden waren te klein om den Soendaneezen aan te moedi-8cn liun merries er bij te brengen. Zij betaalden liever f 5 aan inlanders die groote hengsten laadden dan f 1.50 voor de Gouvernementshengsten. Alleen één Sandellioutschimmel vond grooten aftrek; onge-Inkkig stierf die echter ('?). Daar geen ilrttafc-paarden van groote taille te verkrijgen quot;quot;aren werd van het ontbieden daarvan afgezien. In 1881 gelukte het, een paar

Sandelhout en Makassar-liengsten aan te koopen v?r hoven de maat. Blijkens do i^oloniale verslagen van 1882, 1883 en 1884 had de maatregelnbsp;daarna gaandeweg meer en meer nut. In 1885, juist toen denbsp;zaah goed marcheerde, werd aan het Departement van Bin-quot;enlandseh Bestuur de berekening gemaakt dat er in hetnbsp;Scheel 34 paarden waren aangeschaft waarvan er 16 haddennbsp;quot;boeten worden afgekeurd en 4 waren overleden, zoodat de 14nbsp;°quot;erblijvenden op f 828 — het stuk kwamen. Overwegende dat de 10, die ter completecring noodig waren *^ok zooveel zouden moeten kosten wei’d den Resident dernbsp;^‘reanger gevraagd of het niet beter was de proef op de heffen. De toemaligc titularis voelde weinig voor de zaak en bij quot;missive van den Gouvernements Secretaris van 3 Juni 1885nbsp;^^0- 469, c. werd goedgevonden dat de proef gestaakt werd. De resteerende

goede hengsten hoven de maat worden geconcentreerd bij ondernemers en Regenten die hart voor de Zaak hadden getoond; de rest werd verkocht. ZOo Zo? bet Iiicr iiiot de kwestie van dc ^teckeiis” zyn, waaraan de inlander J^roote waarde hecht? (Red.)



48 Van enkele der behouden hengsten werd later door de bevolking nog een druk gebruik gemaakt. N’og steeds zijn er een paar van over ( ). Het met de castratie-proef, waarover later, bereikt succes deed de behoefte aan de dekhengsten, zoowel nabij Fajakomhanbsp;in de Fadangsche Bovenlanden als nabij Soelcaboemi in denbsp;Freanger Regentschappen, waar die operatie het meeste plaatsnbsp;vond, sterk gevoelen. Wat de Feanger betreft vond de Heer Holle daarin aanleiding om bij zijn nota van 4 April 1895 No. 59 weder cens een lans te breken voor zijn denkbeeld om de dekhengstennbsp;bij inlanders te stellen en dezen gelegenheid te geven zo innbsp;eigendom te verkrijgen. De met de laatste proef opgedane ervaring leidde tot meerdere appreciatie van dat denkbeeld, blijkens do missive van den len Gouvernements Secretaris van 10 April 1895 No. 742. Hoe gunstig het voorgaan der Regeering werkte blijkt onder anderen uit

de volgende voorbeelden, geput uit de kolonialenbsp;verslagen: Vele landheeren en particulieren in de Freanger breidden de proef van 1878 uit door ook fraaie dekhengsten ter beschikking van de merries der bevolking te stellen. Er waren inlanders die bij het heerschen der veeziekte de gelden, voor onteigening van afgemaakte buffels ontvangen,nbsp;niet gebruikten om nieuw vee te koopen, dat misschien ooknbsp;ziek zou worden, doch die zich daarvoor merries aanschaftennbsp;en die door de Gouvernementshengsten lieten dekken. Blijkens het koloniaal verslag van 1893 hebben de inlanders van het district Tjtkemhoelan afdeeling Tasikmelaja uit eigennbsp;beweging voor gezamenlijke rekening een dekhengst gekocht;nbsp;blijkens de opgaven voor het koloniaal verslag van 1891 isnbsp;dit voorbeeld sedert in andere districten gevolgd. Bij den aankoop dier hengsten bleek weder dat hooge taille de voornaamste eisch is die de

bevolking stelt en dat zij donbsp;noodige leiding bij de keuzo niet kan ontberen In één district toch werd een versleten karre paard er voor aangekocht, alleen omdat het hoog was. 1) Rapport Directeur Binnenlai (Iscli Bestuur in Juli 1895 No. G.



49 Springstieren werden niet op de wijze van dekhengsten gestationneei’d, hoewel voorstellen daartoe vaak werden gedaan. Wel werden nn en dan fraaie springstieren door het Gon-'''ernement als preiniën gegeven bij veemarkten, tentoonstel-^h'gen of wedloopen, waarop te zijner plaatse zal worden leruggekomen. II!. Aniinioeilijgiiig v.in Castratie. Weinig middelen tot verbetering van het paardenras worden 2ÓÓ eenstemmig aangeprezcn als het castreeren van gebrekkige,nbsp;*?iisvonnde en voor de voortteling ongeschikte hengsten, en innbsp;Europa is de toepassing dan ook algemeen; in Nederlandsch-Indië echter zijn nog slechts de eerste schreden in die rieh-9ng gedaan. In 1828 werden de Hoofden van Gewestelijk Bestuur aangeschreven zoowel inogelijk de lastdragende hengsten te doen eastreeren. In 1855 werd de maatregel warm aanbevolen door den ''ecarts der eerste afdeeling. Uit het verslag over

dat jaar van de 3Ž afdeeling blijkt, dat in die afdeeling door de bevolking veel buffels en runderen werden gesneden en in het Malangsche zelfs vele rui-Hen werden aangetroffen, die een gunstig aanzien hadden ennbsp;?ezocht waren als trekdieren. In 1865 werd het castreeren andermaal warm aanbevolen door de veeartsen der eerste en tweede afdeeling en doornbsp;den Resident van Djolijdkarta en in 1866 ook door dennbsp;Eesident der Preanger Regentschappen. Bij de inlandsche hoofden vond het denkbeeld instemming. Ook de- Biiitenzorgsche vereeniging voor Landbouw en Ueeteelt, de Kederlaitdsch-Indische Maatschappij voor Nijver-heid en Landbouw prezen het middel aan en in de land-houwtijdschriften wemelt het van artikelen ten gunste er van. Toen naar aanleiding van het reeds besproken besluit van 28 Mei 1877 no. 2 de Directeur van Binnenlandsch Bestuurnbsp;dön Resident der Preangev

Regentschappen en den adviseurnbsp;honorair K. F. Holle nader raadpleegde over dé te nemennbsp;proeven, wenschten deze het stationneeren van dekhengsten



50 gepaard te doen gaan met castratie der slechte hengsten der bevolking. Zij achtten evenwel direeten dwang verkeerd, doch wilden pogingen in het werk gesteld zien om de bevolking occonomiscli belang te doen hebben bij den maatregel ennbsp;daartoe een belasting heffen van f2.— ’sjaars voor eikennbsp;hengst. Door de ruinen daarvan vrij te stellen verwachtten zij dat de inlanders de slechte hengsten zouden doen castreeren. De Directeur van Binnenlandsch Bestuur en de Raad van Indië waren evenwel tegen zulk een belasting, die zij meenden dat niet tot het doel zou leiden, zoodat zij niet tot standnbsp;kwam. Later werd het denkbeeld nog vaak door anderen op het tapijt gebracht, waarover te zijner plaatse zal gehandeldnbsp;worden. Is castratie van paarden onder de inlanders zeldzaam, castratie van hoornvee is zeer algemeen. Zagen wij reeds dat in 1855 in het Malangsche de ossen talrijk waren, uit de antwoorden der

Residenten op de doornbsp;den Directeur van Binnenlandsch Bestuur bij schrijven vannbsp;30 November 1889 no. 6538 gestelde vraag: ?welke middelennbsp;genomen zouden kunnen worden om den achteruitgang dernbsp;Indische paandenrassen te stuiten,” blijkt, dat bijna overal opnbsp;Java personen zijn die wei'k maken van het casti’eeren vannbsp;hoornvee en dat velen daarin groote handigheid hadden,nbsp;liet aantal gecastreerde dieren was in sommige afdeelingennbsp;groot; blijkens de missive van den Assistent-Resident vannbsp;Pandeglang aan den Resident van Bantam van 7 Januarinbsp;1890 110. 16 32 waren in die afdeeling 2/3 der buffelstierennbsp;en bijna alle riinderstieren gesneden. Ook de Gouvernements-veearts F. Paszotta meldt, dat het castreeren van hoornvee veel voorkomt; als de voornaamstenbsp;reden dat het nog niet algemeener is noemt hij dat de inlanders die de dieren snijden zulke knoeiers zijn,

waardoornbsp;het aantal dieren die creveeren of langdurig ziek wordennbsp;onevenredig groot is. In 1889 droeg de Resident van Bagelen O. A. Burnaby



51 Laütier eigener autoriteit dien veearts op, de castratie in dat gewest op groote scliaal toe te passen. Door hem of onder zijn toezicht werden toen 8115 buffels runderen en enkele bokken gesneden met goedkeuren dernbsp;^'genaren. De operatie geschiedde door splijting der balzaknbsp;onderbinding der zaadstrengen, wel niet de meest wetenschappelijke, doch, met het oog op inlandsche operateurs, denbsp;^eest praktische methode. De sterfte was bijna nul. Enkele dieren stierven wijl zij andere ziekten leden, door verwonding bij het op dennbsp;gi’ond werpen, door gemis van nabehandeling der halfwildenbsp;klieren, die eenvoudig weder het bosch in werden gejaagd,nbsp;cf Werden ontijdig geslacht uit vrees voor slechten afloop.nbsp;^0 het geheel bedroeg die sterfte nog niet 1 %. Voor de gestorven dieren werd door den Resident schade-Dosstelling uitbetaald. Tegenover het gering verlies stond

volgens Paszotta een 'Waardevermeerdering van den veestapel van een f 80.000;nbsp;‘ciii bleek dat een os vaak 4Ž/,, hooger betaald werd dan een stier. Dovendien moest de prikkel, om van goede springstieren ^?ebruik te maken, tot verbetering van het ras leiden. 400 inlanders werden door hem in de operatie onderricht. De inlander had het nut van den maatregel leeren inzien liet ook later zijn hoornvee, vaak zijn paard door denbsp;^^Dndsche buffelsnijders opereeren! De castratie van buffels bleek moeilijker dan die van run-4eren door vaak vooi’komende pathologische afwijkingen (Veeartsenijkundige Bladen Deel V, 1891, bladzijde 23). Aan schadeloosstelling voor gestorven dieren werd door den Resident/'1093.28-, aan reisdeclaraties van den veearts /1133.25nbsp;''itbetaald. De Rekenkamer wilde krachtens Staatsblad 1880 no. 198 Resident met die sommen belasten. Dp grond van het door zijn

ambtsopvolger aangetoonde Sroote nut dat de maatregel voor het Gewest gehad had, beschikte de Regeering bij Gouvernements Besluit van 17 Juli 110. 38 dat geen aanleiding tot de toepassing van dat 1892 Stas ^ntsblad bestond.



52 Ook buiten dat Gewest bad de handelwijze van den lieei’ Buknaby Lautier nuttig effect, wijl daardoor de aandachtnbsp;op nieuw op het nut van castratie gevestigd werd en de niet tegen zekerheid werd verkregen, dat de bevolking er gekant was gelijk zoo vaak als argument er tegen is aangevoerd; ook dat geen numerieke achteruitgang cr het gevolgnbsp;van behoeft te zijn, hot tweede vaak aangevoerde argumentnbsp;togen castratie, ten bewijze waarvan hier een overzicht wordtnbsp;gegeven van den veestapel in Bagelen, getrokken uit de koloniale verslagen; Jaar buffels runderen 1885 79708 103312 1886 80216 106341 1887 80216 106341 1888 81300 106600 . 1889 82800 109200 1890 84550 108988 1891 83800 108300 1892 86926 111463 1893 85809 110332 1894 86229 112224 In 1888 was den Gouverneur van Celebes opgedragen sive Gouvernements-Secretaris geven wat kon worden gedaan oinnbsp;paarden van het

MaJcassaarsche 5 Mei 1888 No. 750b) op te den achteruitgang der ras tegen te gaan en zijn rapport ter zake in te dienen, door tusschenkomst van dennbsp;Legercommandant en den Directeur van Binnenlandscli Bestuur. De Legercommandant (schrijven van 9 Juli 1889 No. 1) kon zich niet vereenigen met de door den Gouverneur voor-gosteldo maatregelen en achtte een eerste vereischte castratie,nbsp;waardoor minder geschikte individuen van de voorttellingnbsp;zullen worden uitgesloten. Do Directeur van Binnenlandscli Bestuur was het daarmede eens (missive van l^8 October 1889 No. 5825) en schroef denbsp;hoofden van Gewestelijk Bestuur bij missive van 30 Novembernbsp;1889 No. 6538 aan, om op te geven hoeveel inlanders in hunnbsp;gewest zich met castratie bezighielden, of de volksgewoontennbsp;er zich niet tegen verzetten, hoeveel deskundigen voor hun



53 Sewest er voor zouden dienen te vA^orden opgeleid en op Avelke ’^'oorAvaarden. Gouverneraents veearts Dkiessex resumeerde de inge-*^oinen antAVOorden (in zijn nota van 21 kSeptember 1890) en daaruit de conclusies: dat er aa'cI hier en daar ontevredenen zullen gevonden quot;'’Orden, doch dat zulks geen bezAvaar behoeft te zijn tot in-'oering van casti’atie, liet machtige liulpmiddel ter verbeteringnbsp;' an het paardenras ; dat castratie niet verplichtend doch vrijAvillig dient hWts te hebben, van Avelken maatregel eer voordeel dannbsp;•nadeel in het belang van hot transportAvezen verAvacht Avordt,nbsp;quot;’nnneer slechts gcAvaakt Avordt dat do paarden geen ontijdigennbsp;on ovennatigen arbeid verrichten kort na de operatie; dat voldoend personeel zal kunnen gevonden Avorden te castreeren; 4*'. dat het aangeven van het aantal castreerders iets is van later zorg; öquot;. dat alle kosten,

die nader kunnen Avorden bepaald, niet ten laste van de bevolking doch ten laste van den staatnbsp;'tullen komen. Uit die antAvoorden blijkt voorts nog dat castratie van hoorn-reeds veelvuldig Amorkomt. hi Ue Heer Deiessek bracht ter. zake advies uit bij nota van October 1890 en Avil, om reden de Hoofden van GeAAms-|Oijk Bestuur vrijAvillige castratie voorstellen, langs een oiuAvegnbsp;doel bereiken door een belasting op het houden vannbsp;l^^ngsten, ingaande 3 jaren na de afkondiging en door eennbsp;P’^einie te stellen op het castreeren; ook wil hij een merrie-l^Žuriug ingesteld zien en elk veulenen eener afgekeurde dannbsp;te jonge merrie belasten; voorts een recht geheven ziennbsp;’J uitvoer van paarden uit de Moluklcen naar het buitenland,nbsp;j Ue Legercommandant adviseerde (19 Mei 1891 no. 9) datnbsp;“'J vóór vrijAvilligc castratie Avas en de legcrpaarden en officiers-••Jpaarden

dienen uitgezonderd te Avorden, dat de uitvocr buitennbsp;^^derlandsch-Indië moet bemoeilijkt, daarbinnen vergemak-^Žiijkt dient te AVorden. Nuar aanleiding van deze en verdere adviezen Averd bij ^‘^el X, Afl. I.nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;i



54 Gouvernements Besluit van 17 Januari 1892 no. 4 conform zijn voorstel de Directeur van Binnenlandsch Bestuur gemachtigdnbsp;om gedurende 1892 de castratieproet te doen nemen in donbsp;Freanger Regentschappen en in Sumatra’s Westlcust, metnbsp;paarden die daartoe vrijwillig door de bevolking werden beschikbaar gesteld, met bepaling dat de daarmede belastenbsp;inlandsche veeartsen boven hun bezoldiging f 1.—• kunnen in rekening brengen ten laste van den Lande voor elke goed geslaagde castratie, en dat de personen wier paarden door die kunstbewerking sterven door het Hoofd van Gewestelijk Bestuur op voorstel van deskundigen een billijke schadeloostellingnbsp;kan worden uitgekeerd. Blijkens de Missive van den Gouvernements Secretaris van 17 Januari 1892 no. 131 was het doel van de proef, te beslissennbsp;of die kunstbewerking, toegepast op voor de voortteling

ongeschikte hengsten, in tropische gewesten aanbeveling verdient. Blijkens het Koloniaal Verslag van 1892 zou de proef onder andere moeten leeren of de dieren al dan niet in levendigheidnbsp;on kracht er door verloren. Blijkens het Koloniaal Verslag van 1893 waren in de Residentie Tapanoeli nog slechts 14 hengsten ter castratie aangeboden, do bevolking daar was er afkeerig van, vreezende dat ruinen minder verkoopwaarde zouden hebben dan hengsten. In de Fadangsche Bovenlanden daarentegen vond de maatregel i’uimen ingang (Rapport veearts Fadang aan Gouverneur Sumatra’s Westlcust van 20 Februari 1894 no. 4'. no. in de L. Kotta hoewel toen nog Reeds vóór het Gouvernements Besluit van 17 Januari 1892 4 waren de hoofden er voor gewonnen en hadden dienbsp;reeds een 20-tal paai'den laten castreeren,nbsp;geen schadeloosstelling bij creveeren was toegezegd. In 1892

werden er 310 gecastreerd, voor het meerendecl aan do bevolking behoorende, die ze geheel vrijwillig bracht.nbsp;Het getal zou veel grooter geweest zijn wanneer er meernbsp;dekhengsten waren geweest, men had echter slechts 4 hengsten aan de proefstations voor de merries der bevolking beschikbaar. Naarmate hengsten werden gecastreerd werden natuurlijk



00 gt;necr merries ter dekking aangebracht; in liet laatste kwartaal 'quot;quot;in 1892 bedroeg dit aantal 71 stnks. Ten einde dxrs denbsp;Zaak niet in discrediet te brengen, moest, in afwachting datnbsp;Gonvernement voor hengsten zou zorgen, het aanmoedigennbsp;castratie worden gestaakt. Gp 400 gecastreerde hengsten moest wegens sterfte / 514.— ‘'Is sehadeloostelling worden betaald; er stierven namelijk lonbsp;'’tuks, waarvan cenigc ten gevolge van verregaande vorwaar-Gozing der aangegeven wondbohandeling en twee aan tetanos. Een 12-tal Maleiers werden door den Gouvernements veearts G Fort de Koele gevormd tot onbezoldigde eastreerders. Gaar ook in de Freanger de proef voldeed, doch geen quot;dandsche veeartsen aanwezig waren, liet de Regering onbe-zoldigde inlanders, die do operatie verstonden, toe. Bij Gou-''ernements Besluit van 23 Juni 1892 no. 41 werd besloten

denbsp;proef ook in 1893 en volgende j aren voort te zetten en ook nietnbsp;landswegc bezoldigde inlandsche eastreerders toe to laten te kennen, blijvende dat der inlandsche veeartsen f 1.—-ij dat besluit werden do beide Hoofden van Gewestelijk ‘^stuim tevens uitgenoodigd bij plaatselijke keuren een verbodnbsp;te vaardigen op het losloopen van hengsten op straffenbsp;geldboeten van f 1 ioi f 15. In de Freanger Regentschappen waren van medio 1892 Gf medio 1893 892 hengsten gesneden, waarvan 55 warennbsp;Scstorven. . Ee grootste sterfte was te ^Soe/tahoemi; een paar ongeschikte 'Žlandsche eastreerders doodden daar bijna de helft der doornbsp;len geopereerde dieren. Undat die personen van de uitoefening der kunstbewerking quot;^y-i’en uitgesloten ging het beter en in den vervolge was denbsp;Ži'fte evenals in de Fadangsche Bovenlanden circa 4‘/, '*1^. Met de inlandsche eastreerders in

de Freanger Regentschap-die geen opleiding gehad hadden, werd dus over het j Senieen geen slechter resultaat verkregen dan met de in-‘''idsche veeartsen in de Fadangsche Bovenlanden. Ill het 2o. semester van 1893 werden in de Freanger ^ hengsten gecastreerd. dezen tot een maximumloon van ƒ 3.— per gelukte castratie toe Bi



56 Op ultimo 1893 waren in dat gewest 1304 ruinen op 16969 hengsten, waaronder 15149 beneden de 4 voet hoog. Bij de toename der castratie werd, gelijk reeds onder „dekhengsten” vermeld, de behoefte aan dekhengsten levendignbsp;gevoeld. Over de voorstellen naar aanleiding daarvan gedaannbsp;werd bereids gesproken. Het aantal ruinen is in verhouding tot het aantal hengsten van geen genoegzame beteekenis dan dat achteruitgang vannbsp;den paardenstapel er het gevolg van zou kunnen zijn, zelfsnbsp;als dit gevolg er van te vu’eezen ware. In de koloniale verslagen zijn de volgende cijfers te vinden. JAARTAL. AANTAL PAARDEN. In de Preanger. Pad. Bovenlanden. 1888 44300 14630 1889 46500 16300 1890 . nbsp;nbsp;nbsp;42840 17400 1891 45872 18978 1892 46426 18175 1893 46886 17476 1894 47279 16686 De Gouverneur van Sumatra’s Weestkust verklaart de cijfers voor

onvertrouwbaar als berustende op bloote schatting.nbsp;In do Freanger valt het op dat het cijfer in 1890, bij opnamenbsp;verkregen, zooveel lager is dan in de andere jaren, toen zijnbsp;niet op telling berustten. Het is dus beter er geen conclusies uit te trekken. Ook de Heer Pexning, veearts te Fadang, prijst aan, door een belasting van de hengsten te heffen de inlanders tot het



Oi louden van ruinen te bewegen. Zeer lezenswaard is wat hij ilaarvan zegt in zijn rapport aan den Gouverneur vannbsp;^^^nafra's Westkust over het 2^ kwartaal van 1891. Na eerst zijn twijfel te hebben uitgesproken of de bevol-wel tegen castratie zou zijn, een twijfel die door den i-i'tslag der bij Gouvernements besluit van 17 Januari 1892nbsp;Oo. 4 gelaste castratieproef volkomen gerechtvaardigd is ge-l^loken, wijst hij er op dat op de medodeelingeii der hoofdennbsp;deze aangelegenheid geen staat te maken is, vooral wan-Oeer deze worden ondervraagd door personen die zelf hetnbsp;'lut Van castratie niet inzien. De hoofden toch zijn ertegen: omdat zij door onbekendheid met de zaak denken dat de hengsten in waarde zullen acliteruitgaan, 2 ’. omdat het eennbsp;nieuwigheid is en 3 gt; omdat ze er meerdere soesah door zullennbsp;hi’ijgen, waar zo natuurlijk niet op gesteld zijn. Vervolgens zegt Pending:

'-Hoe dit ook zij, met tegenstand der bevolking zou men *och enkel te maken hebben wanneer men wilde gelastennbsp;nhe hengsten te doen cast roeren, hetgeen zeker een ergnbsp;niipraktisclie weg zou zijn. In Europa toch wordt de boernbsp;Ook gedwongen door de wet om zijn hengstveulen te doennbsp;i^'ustrceren, hetzij door hooge belasting op het houden vannbsp;hengsten, hetzij door het weiden te verbieden. Het loordtnbsp;dus oeconornisch ónmogelijk gemaakt hengsten te houdennbsp;doch liet komt niet bij hem op te denken dat hij gedwongennbsp;quot;ordt zijn veulens te doen castreeren.” ))t Is voordeeligcr ruinen te houden dan hengsten en daarom Castreert hij de laatste. Ging men hem echter gelasten zijnenbsp;longstveulens te castreeren, zeer zeker zoude hij zich met allenbsp;iiiaeht verzetten en waarom zou men zulks dan hier doen.” Gok wordt door hem er op gewezen dat bijna in alle

iischaafde landen van Europa do bepalingen op het houdennbsp;''III dekhengsten zoodanig zijn, dat het aangewezen is ruinennbsp;houden als regel. In Duitschland gaat men zelfs zoo vernbsp;'*t inen alleen hengsten voor de voortteling toelaat die doornbsp;ŽŽ'i daarvoor aangewezen commissie goedgekeurd zijn. Hetnbsp;cetrag van het dekgeld dat de eigenaar mag eischen wordtnbsp;iiii tevens vastgesteld.



58 IV.Politieniaatrpscleii, Bij publicatie van 22 Februari 1828 (Staatsblad no. 6) werd met renovatie van vroegere bepalingen van de publicatie vannbsp;20 Juni 1801 en liet biljet voor 11 Februari 1806, een verbodnbsp;uitgevaardigd op het slachten van zoodanige wijtjesbuffcls dienbsp;nog tot do voortteling bekwaam zijn en bijzonder van wittenbsp;buffels, hetzij mannetjes of wijfjes, die nog tot den arbeidnbsp;gebruikt kunnen worden; alles op een boete van f 50.—?, tenbsp;verbeuren door dengeen, die bevonden zal worden strijdig metnbsp;dit verbod gehandeld te hebben, waarvan de helft zal wordennbsp;genoten door dengeen, die de calange doet, zullende de wederhelft komen ten voordeelo van den lande, enz. Bij ordonnantie van 26 Augustus 1836 no. 18 (Staatsblad no. 43) werd op dezelfde straffen nog verboden op Java ennbsp;Madoera het slachten van koeien, die nog tot de voorttelingnbsp;bekwaam

zijn alsmede van wijfjes kalveren. (Tevens werd daarbij de uitvoer van koebeesten en kalveren uit de Freanger Kegenfschappen verboden voor den tijd vannbsp;3 jaren, welk verbod bij Staatsblad 1839 no. 29 werd verlengd,nbsp;doch bij Staatsblad 1844 no. 4 en 1853 no. 72 is opgeheven). Bij Gouvernements Besluit van 17 September 1853 is den Hoofden van Gewestelijk Bestuur strenge handhaving aanbevolen der verbodsbepalingen op het slachten in Staatsblad 1828nbsp;no. 6 en Staatsblad 1836 no. 43, en om zooveel mogelijk doornbsp;aanbeveling tegen te gaan dat voor transporten worde gebruiknbsp;gemaakt; Van paarden beneden do 4 jaren. Van men’ien in blijkbaar bezetten staat, of zogende merrien- Van zieke of gedrukte paarden of de zoodanige welke kreupel loopen. Van draagzadels. welke niet van behoorlijke constructie zijn en voorts toe te zien dat do paarden met ^ gewicht dan 200 Amst.

jtonden worden belast. een liooger Van zieke of vermagerde koebeesten en buffels, van den buffel op steenachtigen grond, waartoe bij voorkeur paarden ennbsp;ossen te bezigen zijn (Bijblad 187, pag: 1113, Deel II). Bij artikel 3 no. 13 en 1 no. 15 van do algemeene politic-



59 ^^'?''freglemenfcn voor Europeanen en voor Inlanders worden geldboeten van f 1.— tot f 15.— bedreigd zij, die in hetnbsp;quot;Apenbaar op ergerlijke wijze zich schuldig maken aan mishan-'^leling van paarden, hoornvee, honden en ander tam gedierte. Gouvernements Besluit van 28 Mei 1877 no. 2., ten Bveede werden de Directeuren van Binnenlandsch Bestuur ennbsp;Onderwijs, Eeredienst en 5'ijverheid uitgenoodigd: ‘^ub b. om een onderzoek in te stellen naar de behoorlijke luwrithaving op Java der eerstgenoemde publicatie en sub c. door tusschenkomst van den Directeur van Justitie te 'dienen van consideratien en advies omtrent het denkbeeld, omnbsp;nok het gebruiken van hoogst zwangere merries voor transpoi't,nbsp;'ot te jong gebruiken van paarden en vee, het doen trekkennbsp;f^üor jonge paarden of jeugdig vee van zware lasten en hetnbsp;^ohulen van die beesten met zware vrachten als

mishandelingnbsp;‘’quot;'^0 te merken in den zin der algemeene politiestrafreglemcnten. ^on derde werd den Procureur Generaal bij het Hoogge-' ochtshof verzocht om de ambtenaren, belast met de handha-''Og clei- politie, te wijzen op de wreede mishandeling van P'^arden en ander vee die schier dagelijks, en vooral op denbsp;ootdplaatsen, wordt waargenomen en hen aan te schrijven omnbsp;^ oortaan beter te waken en te doen waken voor de toepassingnbsp;01’ bepalingen vervmt in artikel il no. 13 en artikel 1 no. 15nbsp;algemeene politiestrafreglemcnten voor Europeanen en Inlanders. kle Procureur-Gencraal voldeed aan dezen last bij circulaire ^nn 20 Juni 1877 no. 1252, gericht aan de Hoofden vannbsp;^ewestclijk Bestuur, welke werd opgenomen in Bijblad no. 3210.nbsp;kle Directeur van Binnenlandsch Bestuur droeg bij circulairenbsp;26 Juni 1877 no. 6562 den Hoofden van Gewestelijknbsp;^ nstuur

op Javet op, onderzoek te doen naar de behoorlijkenbsp;^ndhaving van do meergenoemde juiblicatie op het slachtennbsp;i’aadpleegde hen over het begrijpen van te jong en drachtignbsp;S'^kruiken van vee onder ?mishandeling”. klo ingekomen antwoorden luidden vrij eenstemmig dat de P'^iblieatie niet in het vergeetboek was geraakt en dat hetnbsp;j|anbeveling verdiende het gebruiken van te jonge dieren ennbsp;drachtige merries ais mishairdeling aan te merken.



60 Ook de sprak die uit in zijn circulaire aan do Hoofden van Gewestelijk 12 Jauari 1878 no. 86, opgenomen in Bijblad Procurciir-Generaal was van deze meening en Bestuur van 3245, Avaarin liij er op opmerkzaam maakt dat onder liet Avoord mishandeling, voorkomende in artikels 3. no. 13 en 1nbsp;no. 15 der politicstrafroglmncnten, ,,niet adeen moet Avordennbsp;begrepen het bezigen van uitwendig geweld, ,,maar elke handeling AAmardoor van het dier diensten Avordon gevergd, dienbsp;zijn krachten ver te boven gaan of zijn leven in geAuiarnbsp;brengen, zooals het gebruiken om te trekken of te dragennbsp;Amn kreupele of gewonde dieren, A-an merries die 8 maandennbsp;drachtig zijn, van paarden cn runderen, die jong zijn, hetnbsp;laten trehken of dragen van lasten die de lirachten van hetnbsp;trelikende of dragende vee te horen f/ann en Avat dies meer zij.quot; Ten einde het roekeloos slachten van jong

vee niet te bo-Amrdcrcn Averden Auin af 1880 gelijke rechten geheven bij het slachten van jonge als Auin voUvassen dieren (vide verslag 1879). In 1889 Averd de vraag overAvogen of de publicatie in Staatsblad 1828 no. 6 niet kon Avorden ingetrokken. Het opperbestuur verklaarde zich daartegen (Hinisteriëele dép?che ddo. 11 April 1890 Lett. A’ no. 35 719). Op de hem bij missive van den Directeur van Blnnenlandsch Bestuur auui 30 November 1889 no. 6528 gedanen Amorslagnbsp;? om door middel van castratie alle voor de voortteling mindernbsp;geschikte paarden daarvan uit te sluiten, antwoordde de Gouverneur van Celeoes en Onderliooriglieden dat voor zijn Go-Avest tegen castratie overAvegendo bezwaren bestonden cn steldenbsp;hij aan het slot zijner missive (Auin 14 April’1890 no. 1617/2)nbsp;voor op straffe eencr boete van f 25 het gebruik als pikoel-paarden te verbieden van paarden, die al hun

melktandennbsp;nog niet verAvisscld hebben cn als rij- en trekpaard ven hennbsp;die nog meer dan 4 melktanden over hebben. Hierover Averden bij circulaire van den Directeur van Bin-nenlandsch Bestuur van 15 A[)ril 1892 no. 2281 do hoofden A'an GeAvestelijk Bestuur op Java cn Madoera met uitzondering dernbsp;Vorstenlanden gehoord, alsmede die van Sumatra’s Westlmsf- Nagenoeg allen achtten zij een dergelijk verbod zeer' Avenschelijk; de meesten echter Avaren van oordeel dat de bo-



61 staande bepalingen, algemeenc politiestrafrcglementcn, in ver-l^and met de circulaire van den Procureur Generaal reeds vol-•^^oende in een en ander voorzagen en toch reeds moeiclijk te passen waren. Enkelen echter verwachtten van eennbsp;^uitdrukkelijk verbod van het zwuiar gebruiken van jongenbsp;P‘iarden heil, eenigen ook van het uitdrukkelijk verbiedennbsp;?'Is lastdier van merries in drachtigen of zogenden toestand. Tw'ce Residenten stelden voor, korte handleidingen in de ^itlandsehe talen te verspreiden ter onderkenning van dennbsp;ouderdom van paarden. Eén Resident geeft in overweging de piaarden die werken mogen te brandmerken ter vergemakkelijking der controle. Nadat nog verder over de zaak was gecorrespondeerd luidde het oordeel der Regeering (IMissive Gouvernements Secretarisnbsp;^1 Gceember 1894 no. dOlOl, dat de bepalingen in de alge-^ueene

politiestrafreglemeuten in verband met do circulairenbsp;''un den Procureur-Generaal (Bijblad 3245) voldoende te achtennbsp;en een afzonderlijke verbodsbepaling onnoodig is en droegnbsp;don Directeur van Binncnlaudsch Bestnur op, het voorko-luende in die circulaire den Hoofden van Gcwestelijk Bestuurnbsp;^or nauwgezette behartiging in herinnering te brengen. E)e Directeur voldeed aan deze opdi'acht bij missive van Januari 1895 no. 451 onder aanbeveling tevens aan donbsp;Eoofden van Gewestelijk Bestuur o]) Java, om dc zaak opnbsp;maandelijksche koempoelans van inlandsche hoofden te be-'preken on ook in het belang van het paardenras op hetnbsp;Imhoorlijk onderhoud der wegen nauwlettend toe te zien. Egt;oor don Gouverneur van Sumatra’s Westkust is vroeger ’u het belang van de Batakpaarden een verbod uitgevaardigdnbsp;quot;^P den uitvoer van hengsten die dc hoektanden nog

nietnbsp;liebben, De paarden wmrden echter door dc onafhankelijke landen loch uitgevoerd naar de Ooskiist van Sumatra, alwaar eennbsp;dergelijk verbod niet bestaat. iMogelijk zouden de inlandschenbsp;^olfbesturen er toe te bewegen zijn een gelijkwcrkende stral-^opaling uit te vaardigen; veel nut zou die bij de zw'akkenbsp;politie niet hebben. ^let de wmtcnschap dat de bepaling op de gemelde wijze



62 toch ontdoken wordt houden ook de ambtenaren in Tapmioeli slecht de hand aan het verbod. Naarmate de castratie-proef ingang vond bleek meer en meer de noodzakelijkheid van verbodsbepalingen op het losloo-pen van jonge hengsten. Reeds vóór tot het nemen der proef was besloten, werd de noodzakelijkheid dier verbodsbepaling levendig bepleit, ondernbsp;anderen door den Heer Pexxisg, Gouveruements veearts tenbsp;Padmig (vide zijn rapport aan den Gouvernenr vannbsp;Wesfkiist over het 2^ kwartaal van 1891). Daar zonder nadeel de goedkoope merries niet op stal kunnen worden onderhouden, moeten de eigenaars ze wel denbsp;weideplaatsen opzenden, waar, zij door de mode daar rondloo-pende hengsten worden gedokt. W at baat het den eigenaar nu of hij zich de moeite getroost, zijn merrie een of twee maal naar den Gouvernements dekhengst te brengen? De bevruchting had of heeft toch

allichtnbsp;plaats door een anderen hengst. Waar een groot deel der bevolking naar verbeteiung wil streven, door voor de voortteling minder goede hengsten tenbsp;laten castreeren en hun merries door Gouvernements dekhengsten te laten dekken, moeten zij beschermd worden tegen hetnbsp;nadeel dat onverschillige lieden hen zouden toebrengen doornbsp;slechte hengsten tusschen hunne merries los te laten. Nadat het denkbeeld ook door anderen bepleit was vond het bij de Regeering ingang. Bij het besluit van 23 Juninbsp;1892 no. 41 werden io,nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;dav Freanger Eegentschcqgmi en de Gouverneur van Samatm's Westkust rritgenoodigd bij plaatselijkc keuren een verbod uit te vaardigen op het losloopcnnbsp;van hengsten op straffe eener gcldboets van fl.— tot/? 15.— De Resident der Freanger Regentschappen stelde den 20'“ October 1892 de volgende verordening vast: ?Met geldboete van f l

tot f 15 wordt gestraft de eigenaar, ?houder of hoeder van een of meer hengsten die deze losnbsp;?laat loopen op plaatsen waar een of meer merries wordennbsp;?geweid of gewoonlijk geweid worden.” Die keur werd voorloopig slechts van toepassing verklaard in de afdeeling Soekaboemi, alwaar zij stipt toepassing vond.



63 naar de Resident verklaart bij zijn rapport over den uitslag de castratie-proef van af het 2' semester 1892 t 'm hetnbsp;semester 1893, aangeboden bij zijn missive van 20 Octobernbsp;1893 no. 7542 14. Do Gouverneur van Sumatra’s Westluist achtte echter het I'jdstip tot het uitvaardigen van zulk een keur nog niet gekomen. De opgaven voor de koloniale verslagen loeren, dat de bepalingen oj) het misbruiken van jonge paarden niets hebben gebaat. Ook in de laatst ontvangen opgaven wordt algemeen over 'lat euvel geklaagd en blijkbaar als axioma aangenomen datnbsp;'*gt;' niets aan te doen is. Ook do commissie voor aankoop van paarden in de Preanger quot;'^nstateerde het. V. ilanillekrniigo?i tot leeriiis van dcii liilnailcr. De adviseur-honorair 11. F. Holle wees horhaaldelijk met 'ifidruk op het nut dat ern populaire handleiding in de Inlandschenbsp;talen voor den inlandschen paardenfokker kan hebben. Vaak

handelt deze verkeerd uit onkunde, en ligt liet op 'ion weg der Regccring een bcschavenden invloed uit te oefenennbsp;door te bevorderen dat op bevattelijke wijze do voornaamstenbsp;'?'isnltaten der in Ewr'bpa opgedane ervaring van eeuwen tenbsp;^•'jner kennisse worde gebracht en niet worde algcwacht ofnbsp;bij ook door schade en schande wijs wordt. Onder anderennbsp;bandolden daarover zijne adviezen van 9 October 1876 no.nbsp;?^0 (folio 5 onderaan', 2 September en 30 September 1877nbsp;’to. 51 en 79, waarbij hij aanbood eene kleine handleiding tenbsp;leveren, bovendien een grooter werk noodig achtende, waaromnbsp;bij voorstcldc een prijsvraag uit te schrijven. Hij kwam nog hierop terug aan het slot van zijn advies ^’an 8 April 1878 no. 21. Blijkens het koloniaal verslag van 1882 werd in 1881 door de Regeering aan een der Gouvernements veeartsen het samen-slellen van zulk een

handleiding opgedragen. In het volgend verslag wordt gemeld dat diens arbeid goed gevorderd was, doch hij wegens ziekte met buiteniandschnbsp;Verlof had moeten gaan.



64 Eenige jaren later wordt mccgedeeld dat hem in het belang zijner handleiding een onderzoek op Madoeva was opgedragennbsp;en in liet koloniaal verslag van 1890 wordt vermeld, dat donbsp;veearts, die de handleiding zou maken en in verband daarmede studiën op Madoera had gemaakt, overleden was. Ware IIoi.le’s raad gevolgd om f 1000 of f 2000 uit te loven voor een goed werk, dan zouden deze nutteloozcnbsp;kosten den lande bespaard zijn gebleven en mogelijk voor dienbsp;som een goed werk zijn verkregen. Den Heer Holle werd nu het verzoek gedaan de door hem toegezegde handleiding tc geven. De persoon, op wien hij aanvankelijk voor het samenstellen daarvan gerekend had, was hem ontvallen, doch een andernbsp;nam de taak welwillend op zich. Het boek voldeed echter niet aan do eischen, die dc Rcgce-i’ing, op advies van deskundigen, meende te moeten stellen. Bij missive v el.

Gouvernements Secretaris van 11 December 1894 110. 3011 werd onder meer de Directeur van Binncn-landsch Bestuur gemachtigd het saracnstellen eener'liandleidingnbsp;weder aan een deskundige op tc dragen. VI. ZiU's voor weidegronden en veevoeder. In het Tijdschrift voor Nijverheid en Landbouw en het Tijdschrift van het Bataviaasch Genootschap wordt reedsnbsp;sedert tientallen van jaren telkens er op gewezen dat op Jneanbsp;geen voldoende weidegronden bestaan, wat bevestigd wordtnbsp;door de opgaven voor de koloniale verslagen uit do verschillende residentien. Alleen in dc bergstreken kan het vee het goheele jaar door voldoende voedsel vinden: daarheen wordt het dsn ook uit dcnbsp;lage streken veelal overgebracht zoolang de velden beplantnbsp;zijn. Na den oogst graast het daar op de afgeplantc veldennbsp;cn voedt zich met de stoppels en hot spoedig weder ópschietende gras. Tijdens de

bewerking der velden wordt het ploegveenbsp;in kralen gevoed. Doch ook dc verlaten of braakliggende tegals, de wildhont-bosschen en andere terreinen waar men in het gebergte het vee laat grazen, zelfs de zoogenaamde gemeenteweiden leveren



65 ^'aak bij weinig gras veel alang-alang, doornstruiken en minder ^'oedzame kruiden. 1^0 karbouw, wiens zware spiermassa’s bij groote spijsvcr-feriiigg organen er op wijzen dat hij lang achtereen een groote ^^^?acht moet kunnen ontwikkelen, is ten gevolge dier slechtenbsp;'’oeding wel in staat tijdelijk veel kracht te ontwikkelen, dochnbsp;spoedig afgemat en overwerkt, terwijl goed doorvoede ruu-‘^eren met voedzaam vleesch voor de consumtie zeldzaam zijn. ^kj goede grondbewerking en bemesting zou op een gering deel der tlians als weidegronden gebezigde terreinen een ruimnbsp;gezond voedsel voor den veestapel te vinden zijn. Ook over de voeding van het paard wordt voel geklaagd. Behalve het gras, de jonge alang-alang en de andere gc-''quot;assen, die het vee op do weideplaatsen vindt, voedert de ^Xivolkiiig in den Westmoesson, als alle velden beplant zijnnbsp;Waar weidegronden

ontbreken, droge djagoeng-bladeren ennbsp;hadistroo, katjang ketcla, tocrie on bamboebladeren: waar zulksnbsp;Voorhanden is ook suikerriet- en boledbladercn, soms ooknbsp;'quot;'aroe, nangka en andere boombladeren. Oo Madoerees verzorgt zijn vee goed en weet het ook steeds '’oldoende voedsel te versebaffen. Blijkens de koloniale verslagen beeft de Javaan daarvoor minder zorg en komt schaarste aan voedsel dikwijls voor, Be Hegeering deed vaak moeite het cultivceren van betere 'medingsgewassen ingang te doen vinden. Br ’s lands plantentuin werden proeven genomen met de in 'iiidere landen liooggcscbattc grassoort teosinte, met de snelnbsp;Stoeiende katjang (Socöok Waspada), met uitheesmclie djagoeng-^oorten en andere gewassen. ^aden daarvan werden aan de aanvragers verstrekt, ook 'air Regeeringswege liet nemen van proeven in verschillendenbsp;Sowesten gelast. Be

Teosinte, Rcana luxnrians (Durieu), of Enchlaena luxu-i'ians (Jliers) vond, blijkens de koloniale verslagen, van uit ^krnds plantentuin zijn weg over Java. Sedert oen 20 jarennbsp;Werd deze uit Ameril:a afkomstige, aan djagoeng verwantenbsp;Srassoort, na goed geslaagde proeven, in alle tropische lan-^Bii, zoowel Oost- en West-Indië als tropisch Afrika, ook iir



6C) AustralP, gecultiveerd. Op vette gronden, bij intensieve cultuur, levert zij een ongeloofelijke hoeveelheid groen voer,nbsp;zij wordt dan tot 15 voet hoog met duimdikke stengels, ennbsp;bladen van 3 — 4 voet lengte en 2 a 5 duim breedte (1). Op kalklioudende gronden wil zij niet tieren. Op aanbevelen van een gepensioneerd officier werd onder diens toezicht in de residentie 1'asoeroean onder anderen een proef er medenbsp;genomen, voor welke proef de Regeering f 5400 beschikbaarnbsp;stelde en die aanvankelijk goede uitkomsten gaf (koloniaal verslag van 1881 later echter ontaardde het gewas. Blijkens de opgaven voor de koloniale verslagen der laatste jaren is van blijvende gevolgen dezer verschillende proefnemingen weinig te bespeuren. Met de soeook waspada worden over 1894 weder goed goed geslaagde proeven vermeld uit Oengaren en Kendal ennbsp;de voedingswaarde hoog geroemd

boven die der inheemschenbsp;katjang variëteiten. De meeste dezer voedingsgewassen vereischen een goede grondbewerking en bemesting en die bleek de Javaan voornbsp;het voedsel van zijn vee niet over te hebben; de Teosintenbsp;onder anderen ontaardde daardoor zeer spoedig. Een der best geslaagde maatregelen was wel het laten planten van toerieboomen langs de binnenwegen en op breedenbsp;galangans welker loof vooral in tijden van schaarste een zeernbsp;gewaardeerd veevoeder oplevert. Eigenlijke weiden vindt men haast alleen in de residentie Batavia, alwaar op behoorlijk bewerkte terreinen gras wordtnbsp;geteeld dat te Batavia wordt verkocht. Nu en dan heeft de Regeering getracht in streken, waar schaarste aan weidegronden bestond, do bevolking te bewegennbsp;een deel der velden voor het telen van veevoeder te bestemmen cn vaak met eenig succes. Zoo blijkt onder anderen

uit het koloniaal verslag van 1878 dat in Rembang op aantlrang van het bestuur vele velden daarmede waren beplant geworden. Blijkens het koloniaal verslag van 1880 stelde de Regee- 1 Zie: Teüsmania, Ge jaarg-au^?, 2o aficvcriiig:, Tropisclgt;e voed?Tgewassen, door H. J. WIGMAN.



67 f 860 beschikbaar om in Denial', waar een tekort aan ’?'heidegronden was. zulke aan te leggen, blijkens dat vannbsp;^^82 stuitte dit echter af op onwil der bevolking. ^Jok de Resident der Dreanger klaagt erg over de indo-lentie der bevolking, die rustig toelaat dat de weidegronden, '^’ooral in de afdeelingen Tjüjalengla, Soernedang en Soeka-f'oeml, overweldigd worden door de lantana of tj?ntéstruiknbsp;(door do bevolking Seli?ro genoemd). Hoewel de hoedersnbsp;palen afstands dagelijks moeten afleggen om het vee voedselnbsp;doen vinden en dit toch vermagert cn do eigenaars vaaknbsp;gedrongen zijn hun vee naar andere streken te zenden ennbsp;onderhoud daar uit te besteden, hebben de aansporingennbsp;'’au liet bestuur om do weidegronden van die struik te zui-'’cron geen resultaat. Wat liet paard betreft dient liier nog gewezen te worden het artikel in de Bladen der Vereeniging tot

bevorderingnbsp;Van Veeartsenijkunde van Jlei 1886 van den paardenarts Hnbsp;klasse H. Maks, getiteld ?De voeding en de voedsels van hetnbsp;paard in Nederlandsch-Indie’? kit deze grondige studie is do conclusie te trekken dat ket paard in Tndië wat zijn voeding betreft in vergelijkingnbsp;’^'et Europa goed er aan toe is, door de voortreffelijkheidnbsp;der grasvoeding, het geheelo jaar door, boven voeding metnbsp;kooi eu andere surrogaten en dc bijzondere voedzaamheid dernbsp;i'^lieenischc grassen; ook Avordt hier langs wetensehappelijkennbsp;aangetoond dat bij grasvoeder ingeval van zwaren arbeidnbsp;koolhydraten het beste bij voeder zijn, zoodat de inlander dienbsp;dat geval zemelen geeft, welke daaraan rijker zijn dannbsp;andere voedsels langs cmpirischcn weg tot een juiste wijzenbsp;'’?’iri handelen blijkt gekomen te zijn. Ook kwantitatief krijgen de Indische paarden over het al-Sonieen

ruim voldoende voedsel. VIL Veeartseiii.jkiiiiilige dienst. 1820 werd door het toenmalige Slinisterie voor het Pu-kliek Onderwijs, de Nationale Nijverheid.cn de Koloniën, een aouvernements vmearts uitgezonden met name K. A. Cop-^hETERs. Bij Gouveynements Besluit van 4 Februari 1820



68 no. 4 werd hem een bezoldiging van f 400 ’s maands toegekend. In den aan vang van 1822 overleed hij echter zonder dat de Regeering hem verving. De Regeering informeerde bij besluit van 12 Mei 1837 no. 29 den Chef over den geneeskundigen dienst waaromnbsp;CopPiETERS geen vervanger had gekregen. Deze meende ia zijn antwoord van 6 Juli 1837 no. 408 dat men waarschijnlijk na Coppieteks dood geen geschiktquot;nbsp;persoon voor zijn betrekking had kunnen vinden en weesnbsp;tevens op de dringende noodzakelijkheid dat in een landnbsp;waar vee- en paardenteelt van zoo groote beteekenis was ennbsp;waar bijna jaarlijks epidemische ziekten den stapel teisterden,nbsp;zulk een gezonheidsbeambte in dienst werd gesteld. De Directeur van Cultures vercenigde zich bij zijn advies van 27 November 1837 no. 2479/16 geheel met dat van dennbsp;Chef over den geneeskundigen

dienst. Het besluit van 13 Januari 1838 no. 19 was hiervan het gevolg. Het overwoog het nut van een Gouveroeraents veearts zoo voor de bevolking als voor den landbouw en voor het transport van particuliere en Gouvernements producten, wijdersnbsp;dat de aanstelling te noodzakelijker was nu men het plannbsp;had eene Gouvernements paardenstoeterij op meer uitgebreidenbsp;schaal op te richten. Bij artikel 1 werd besloten een voordracht aan het opperbestuur tot het indienststellen van een bekwaam veearts te doen. Bij artikel 2 werd besloten in afwachting der beslissing van het opperbestuur, den adjunct paardenarts F. Rath metnbsp;die functie te belasten. (Deze persoon, in 1831 als soldaatnbsp;in Indië gekomen, schijnt in Europa cenig vceai’tsenijkundignbsp;onderwijs genoten te hebben). Hij werd daarom van 3 Juli tot 16 November 1831 gedetacheerd aan- de stoeterij te Tjiandjoer. Den Jan

Januari 1832 werd hij aangcsteld tot adjunct-paardenarts met toekenning van den rang van adjudant onderofficier. Blijkens denbsp;missive van den Chef over den geneeskundigen dienst van



69 April 1837 no. 163 had Rath hij gelegenheid van de '^'^parasche veeziekte „blijken gegeven van meer dan gewonenbsp;kennis in de veeartsenijkunde.” Bij artikel 3 werd Ratë een tractcment toegekend van f 200 met twee vijtjaarlijkschc verhoogingen, zoodat hij na jaren f 300 zou hebben. Bij artikel 4 werd de Chef over den geneeskundigen dienst Selast na een jaar, als wanneer meer ondervinding zou ver-^fegen zijn, een instructie voor hem vast te stellen. Artikel 5 bevatte de voordracht aan den Minister. Bij missive van 29 April 1839 no. 110 bood de Chef over den geneeskundigen dienst het ontwerp eener instructie aan. Bij het besluit van 6 Mei 1839 no. 2 werd die goedgekeurd Rath naar de nieuwe stoeterij te Tjiandjoer overgeplaatst. Nauwelijks was dit geschied of de Ministericele dép?che ''ün 29 December 1839 It. F. 10 werd ontvangen waarbijnbsp;voorstel werd afgewezen. ?Dientengevolge werden

de besluiten van 13 Januari 1838 19 en 6 Mei 1839 no. 2 weder ingetrokken, bij besluitnbsp;Van 10 Augustus 1839 no. 7 en bij besluit van dien zelfdennbsp;no. 8 werd Rath weder in zijn vroegere betrekking vannbsp;‘Adjunct paardenarts teruggeplaatst. De gevolgen van bet gemis aan veeartsenijkundige hulp bleven niet uit. Wij zagen hoe treurig het afliep met de stoeterij te Tjiandjoer. Blijkens het reeds vermeld rapport daarover van den kolonel Berié trof hem vooral do groote sterfte (10 Ž/o de heng-Žten, 34 o/^nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;merries en 58 Ž/o de veulens in 4 l^i'en), welke hij weet aan den Directeur, graaf VON Bentheim, die, tegen alle ondervinding in, vol hield dat kwade droesnbsp;^iet aanstekelijk is. De hoofdargumenten tot de opheffing dier stoeterij waren dan ook (missive Directeur der Cultures van 20 Maart 1843nbsp;1161/16) „de veelvuldige sterfte welke zich hier te landenbsp;steeds bij een

groote verzameling beesten voordoet, het gebreknbsp;^an deskundigen om de zaak behoorlijk te besturen, het vol-ŽDgen gebrek aan veeartsen, die bij stoeterijen zoo noodzakelijknbsp;'borden vereischt”. X, Afl. I. nbsp;nbsp;nbsp;5



70 De Heer yan dee Kemp, aan wiens artikel in liet Tijdschrift van Nijverheid en Landbouw, Deel XXXVII, 1888, dezenbsp;wordingsgeschiedenis van den veeartsenijkujidigen dienst wordtnbsp;ontleend, merkt hier op: „Het zou niet de laatste maal innbsp;Indië zijn dat aldus het organiek gebrek aan een inrichtingnbsp;ten slotte moest dienen om de instelling zelve af te breken”. De stoeterij werd opgeheven bij besluit van 21 April 1843 no. 49. Intusschen kwam nog in hetzelfde jaar een veearts uit, wien een tractement werd toegekend van f 100 's maandsnbsp;(missive Directeur van Cultures van 11 November 1843nbsp;no. 4334) 6. Hoe weinig voldoende evenwel de veeartsenij kundige dienst bleek, getuigden 10 jaren later twee zeer belangrijke schrifturen van den Luitenant-kolonel Heijn, Commandant dernbsp;Oost-Indische Cavallerie, der Regeering aangeboden bij missivenbsp;van den Legercommandant van

30 .Juli 1852 no. 25. De Heer van der Kemp heeft als bijlagen B. en C. aan zijn artikel toegevoegd wat daarin over den veeartsenijdienstnbsp;door Heijn gezegd wordt (pag. 642 en 658). Intusschen was een tweede veearts aangekomen. De Directeur der Cultures stelde bij missive van 17 November 1853 110. 3367/16 de benoeming van een derde voor, bij Ministerieele dép?che van 22 Maart 1854 Lett. A, no. 1/192nbsp;werd de machtiging verleend; bij besluit van 16 Mei 1854nbsp;no. 3 een derde veearts benoemd. Bij Ministerieele dép?che van 21 April 1854 Let. A. no. 4 288 werd aan de Indische Regeering in overweging gegeven om overeenkomstig de behoefte in Indië aan de veeartsenijschool te Utrecht eenige leerlingen te plaatsen. De Gouverneur Generaal gaf echter hieromtrent, bij missive van 17 Augustus 1884 no. 5, te kennen, dat daarover geennbsp;oordeel kan Avorden uitgebracht aangezien nog

geene voldoendenbsp;ondervinding was opgedaan omtrent de toereikendheid dernbsp;toen aanwezige veeartsen. Een jaar later werd de majoor der kavallerie F. O. van DER Pü?T door het Militair Departement uitgenoodigd omnbsp;zijn gedachten over de verbetering van het paardenras te



71 ioen gaan. Hij voldeed aan die opdraclit bij missive ddo. * September 1855. Het uitgewerkte stuk houdt weder eeiinbsp;paragraaf in over uitbreiding van den veeartsenijkundigennbsp;'lienst, waai'van hij de noodzakelijkheid aantoont. Zijne voorstellen gingen echter onder in die, tot oprichting ^an een paardenstoeterij, waartoe de Regeering niet wilde ^c?sluiten. In 1860 werd te Soerdbaja een school geopend tot opleiding van inlandsche veertsenijkundigen. Deze school voldeed echter niet aan de verwachtingen en I*lj het besluit van 31 December 1876 no. 2 (Staatsblad no. 348) werd het aantal Europeesche veeartsen gebracht op zeven, met opheffing der school te Soerabaja, bepaald dat aannbsp;leder dier veeartsen kunnen worden toegevoegd een of meernbsp;geschikte inlanders om te worden opgeleid tot inlandschenbsp;''eeartson. De bruikbaarheid der volgens dit stelsel opgeleide inlandsche veeartsen viel

evenwel ook niet mede. Het aantal Europeesche veeartsen voor den Indisehen dienst ii^erd bij het besluit van 4 Februari 1890 (Staatsblad no. 44)nbsp;i^erhoogd tot vijftien. Eene instructie voor hen werd vastgesteld bij het besluit i'an 9 November 1892 no. 13 (Staatsblad no. 242). Meer en meer was de behoefte gebleken aan geschikt hulppersoneel, als hoedanig de inlandsche veeartsen niet voldeden. De eigenlijke werkkring daarvan is toch meer het uitoefenen Van veterinaire politie dan het bieden van geneeskundige hulp. Dij het uitbreken de i'underpest op West-Java in 1879 Was de Regeering genoodzaakt door het gemis van Europeeschnbsp;^?ilppersoneel de ambtenaren van Binnenlandsch Bestuur bijnbsp;tientallen aan hun eigenlijken werkkring te onttrekken, moestnbsp;men veeartsen voor een jaar uit Europa laten komen, moestnbsp;iien heirleger van gecommitteerden in dienst worden gesteld,nbsp;•lie alle

zaakkennis misten en vaak meer kwaad dan goednbsp;lieden en door hun hoogopgedreven declaraties den landenbsp;^eel kostten. Ook in gewone tijden echter wordt het gemis aan zulk personeel gevoeld.



De absolute onmogelijkheid om tegen mishandeling van paarden en vee, vooral door het te jong gebruiken, te wakennbsp;en de groote moeite om iets in het belang er van tot standnbsp;te brengen wijzen daarop.VIII. Het geven van subsidies eii het uitloven vaii premiën voor wedloopeu, veeinarkteii ennbsp;-teutooiistellingeii. Reeds in 1827 heeft men vee- en paardenmarkten gehouden en daarbij premiën uitgeloofd. In 1833 werd daarvan echter weer afgezien, aangezien men geen resultaten er van zag en zij vexant bleken voornbsp;de bevolking. In 1853 werd het nogmaals beproefd in de Freanger Regentschappen, doch in 1856 de proef als gevaarlijk voor de algemeene rust gestaakt In December 1859 werd den Resident der Freanger /‘500 ’sjaars ter beschikking gesteld voor premiën aan hengsten,nbsp;merries en veulens. lu 1864 en in 1865 werd f 15000 op de begroeting ter beschikking der Indische

Regeering gesteld, die werden besteed om premiën uit te loven tot aanmoediging van dennbsp;paardenteelt; in nagenoeg alle gewesten van Java werden innbsp;die jaren veemarkten en tentoonstellingen gehouden. Het oordeel der hoofden van Gewestelijk Bestuur over dien maatregel liep zeer uiteen, en hoewel enkelen diennbsp;zeer aanprezen, verwachtten de meesten hunner weinig resultaat er van. De paardenarts lŽ klasse ?de Vos” sprak als zijn oordeel uit dat het verkeerd is veemarkten te willen vestigen waarnbsp;de ondervinding niet leert dat daaraan behoefte bestaat; opnbsp;den duur leidt dat toch tot niets. Tentoonstellingen achtte hij alleen op hun plaats waar de fokkerij tot de winstgevende middelen van bestaan behoortnbsp;en een markt zich reeds gevestigd heeft De Directeur van Cultures (missive van 8 October 1866, no. 4639 (16) beschouwde de proef als mislukt.



73 Hoewel de R i:i I van Tndië (advies van 16 November 1866 ?io. XIII) dit oordeel voorbarig vond werden op de volgendenbsp;begroetingen voor dit doel alleen voor de Preanger geMennbsp;beschikbaar gesteld en wel f 500. In 1871 en 1872 werd bovendien f 500 voor Batavia beschikbaar gesteld voor premiën aan de schoonste paardennbsp;en veulens in die residentie. In 1873 werden die sommen weder van .de begroeting afgevoerd en in de plaats daarvan bij het besluit van 10nbsp;Januari 1873 no. 12 f 5000 als vaste jaarlijksche subsidienbsp;toegekend aan de wedloopsocieteit te Buitenzorg. Bij besluitnbsp;van 2 Januari 1875 no. 2 werd in gemeld besluit eenigenbsp;wijziging gebracht door haar toe te staan f 1000 instede vannbsp;f 500 voor premiën bij jaarlijksche veetentoonstellingen tenbsp;besteden. In 1875 zijn ook gelden beschikbaar gesteld voor de veemarkt en tentoonstelling te Makassar. Zeer

uiteenloopend was het oordeel over het nut van het iiitloven van premien bij veemarkten en tentoonstellingen; innbsp;eene nota van den referendaris ter algemeene secretaris VONnbsp;Schmidt van 26 Februari 1877 wordt o. a. ook een overzichtnbsp;gegeven van wat daarover vóór dat jaar alzoo was geschreven. Behalve het Gouvernement hadden ook particulieren getracht 'n deze richting nuttig te zijn. Zoo loofde de Preanger wedloopsocieteit omstreeks 1865 f 400 jaarlijks uit voor prijzen aan goede hengsten, merriënnbsp;on veulens. Later vormde zich ook in den Oosthoek een vereeniging, die zich verbetering van het paardenras ten doel stelde (6Žnbsp;jaargang van het tijdschrift van het Indische landbouwgenoot-schap), die jaarlijks een paardententoonstelling en na afloopnbsp;daarvan markt van paarden en verloting hield en premiennbsp;nitloofde om den inlander aan te moedigen, meerdere zorgnbsp;aan

zijn paarden te wijden. Door de verloting trachtte zijnbsp;goede Javaansche en overwalsche paarden onder de bevolkingnbsp;fe brengen. Verschillende middelen werden aan de hand gedaan om bij den inlander belangstelling te wekken. Zoo stelde de



74 Heer Krayexbrink in liet Tijdsclirift van Landbouw en Nijverquot; heid, Deel XVI, onder anderen voor, iederen inlander die eennbsp;gebeurden en geregistreerden dekhengst bezit en ter beschikking der gemeente stelt vrij te stellen van heerendienst. Op Madoera heeft de inlander steeds zorg getoond voor zijn vee, en bleek zijn belangstelling uit de daar inheemschenbsp;stierengevechten, ploegwedstrijden en stierenwedrennen (Kcrab-ban of Kereppan). Blijkens het koloniaal verslag van 1878 werd bij gelegenheid van het 3^ landbouwkundig congres te Soembaja eene veetentoonstelling gehouden on werden 2 fraaie Madoereeschcnbsp;sprinstieren als prijzen aan inlandsche landbouwers gegeven. In de Javasehe courant van 17 September 1878 vindt men een verslag van de Buitenzorgsche wedloopsocieteit, die doornbsp;de in 1873 toegekende subsidie in bloei verkeerde en

jaarlijksnbsp;wedrennen hield, vaak gepaard met tentoonstelling van paardennbsp;vee en landbouwproducten. Blijkens dat vei-slag bezaten 9 leden te zamen 20 dekhengsten en 85 fokmerries en had het voorbeeld, paarden te fokkennbsp;navolging gevonden bij inlanders en Chineezen, die merriesnbsp;hielden en ze door de hengsten der leden lieten dekken. In 1880 werden de vroeger zoo beroemde Preanger wedrennen, die in 1870 gestaakt waren, hervat; de Kegeering gaf f 2000 subsidie. In dat jaar werd ook in den i)lantentuin te Batauia een tentoonstelling van paarden, vee en landbouwproducten gehouden, waarbij door de Regeering prijzen en premies werdennbsp;uitgeloofd. Zoogenaamde inlandsche wedrennen werden in 1875 gehouden te Koeto Ardjo (Bagelen) op initiatief van den Asistent-Resident Heijtijtg, die iets in de plaats wilde stellen der in onbruik geraakte tonrnooien

(Senennan). In 1879 resident van Kedoe geworden, voerde hij ze ook daar in. Ook te Soerabaja werden in dat jaar wedrennen gehouden, die zoo opnamen, dat particulieren tot het oprichten van eennbsp;wedloopsocieteit besloten, die echter door de Regeering nietnbsp;werd gesteund.



lt;;gt; In 1876, 1877 en 1878 werden te BZora veetentoonstellingen gehouden; in het laatstgenoemde jaar schonk de Eegeeringnbsp;blijk van belangstelling een paar fraaie stieren om uit tenbsp;loven als premies. In 1880 gaf de Eegeering weder f 5000nbsp;^an de Buitenzorgsche, f 2000 aan de Preanger wedloopsocieteitnbsp;on bovendien f 2000 voor inlandsche wedrennen en volksfeesten in Bagelen en Kedoe. Evenzoo in 1881. Tengevolge der heerschende cholera hadden toen echter de inlandsche wedrenn?n en feesten niet plaats. In 1882 werden weder wedrennen gehouden in Buitenzorg, Bandoeng, Bagelen en Kedoe. In 1883 kwamen daar nog bij wedrennen in Banjoemas, 'vo. 1888 ook in Krawang, Tegal en Tas?kmelaja. De Eegeering stelde zich vooral ten doel, door de bij de inlandsche wedrennen uitgeloofde premien den inlander er toenbsp;iiiin te zetten door een goede behandeling zijne paarden

tenbsp;iierbeteren. Blijk ens het koloniaal verslag over 1890 werd in dat jaar ''^oor het eerst een subsidie toegestaan aan de Sidhoardjoschenbsp;?'veloopsocieteit ad f 2000 en werden in dat jaar ook innbsp;^jiandjoer inlandsche wedrennen gehouden. In Banjoemas en Kedoe traden later Eesidenten op, die geen '’oorstanders van wedrennen waren en gingen ze dan te niet;nbsp;daarentegen vonden ze nog ingang in Bantam, Japara, Madioen,nbsp;^^Ofioeroean, Djolija, Solo en op de buitenbezittingen ook tenbsp;^ ort de Koele en te Menado. Zonder eenigen steun van Eegee-ringswege werd te Medan door de tabaksplanters een raceclubnbsp;iipgericht en werden daar eenige malen ’sjaars wedrennennbsp;gehouden. In 1890 werd te Fort de Koch een paardententoonstelling gehouden om paarden bijeen te brengen ten einde een keuzenbsp;fe kunnen doen voor dekhengsten, bestemd voor de proefsta-bons. Er werd echter

geen voldoend aantal goede dekheng-sten gevonden. Tevens werden wedrennen georganiseerd, die zeer in den smaak hleken te vallen, zoodat besloten werd tot het oprichten dernbsp;de Kochsche wedloopsocieteit, aan welke de Eegeeringnbsp;f 2000 subsidie schonk.



76 Blijkens de koloniale verslagen werd op Java meer en meer het vee op veemarkten verhandeld, waarvan enkele van grootenbsp;beteekenis. Zoo meldt het koloniaal verslag van 1894 dat innbsp;1893, 30000 veepassen werden afgegeven op den pasar Kliwonnbsp;te Koedoes, dat te Djerriber eiken marktdag circa 100 stuks veenbsp;werden omgezet, enz. Ook op de paardenmarkt te Baiien-zorg worden wekelijks vele paarden verkocht. Op de buitenbezittingen vindt men slechts veemarkten, in het Gouvernement Sumatra’s Westkust en wel te Fort denbsp;Koek, Pajdkombo, Fort van der Capellen en Koenianis. In 1892 werden nog andere wedloopvereenigingen opgericht, voOrts te Bandoeng een vereeniging ?het Sandelhout stamboek”nbsp;beoogende het fokken op Java van Sandelhout-paarden en de bescherming van de zuiverheid van het ras door het aanhouden vannbsp;een stamboek, die evenwel

aanvankelijk geen subsidie vroeg. Laatstelijk werd behalve de f 5000, vast voor Buitenzorg toegestaan, bij Gouvernements Besluit van 7 September 1895nbsp;no. 1 tegemoetkoming verleend: a. van f 2000 aan de Freanger wedloopsocieteit; t). van f 1000 aan de Japarasche racelub; c. nbsp;nbsp;nbsp;van f 1000 aan de Malangsclie harddraverij- en ren-vereeniging; d. nbsp;nbsp;nbsp;van f 500 aan de Sidhoardjosche wedloopsocieteit; e. nbsp;nbsp;nbsp;van f 1000 aan de Fort de Kocksche wedloopsocieteit; Voorts werd f 1500 ter beschikking gesteld van den Resident van Madoera voor het houden van stierenraces (kereppan). Minstens de helft der tegemoetkomingen moest worden besteed voor prijzen on premiën, uit te loven bij de wedrennen of tentoonstellingen. Zoo mogelijk moest een deskundige zitting hebben in de jury, terwijl, voor de eerste maal, ook de voorwaarde werdnbsp;gesteld dat aan de

races niet worde deelgenomen door poniesnbsp;die nog melktanden hebben. Naarmate het houden van wedrennen meer algemeen ingang vond en jaarlijks grooter offers van de schatkist daarvoornbsp;werden gevraagd, werd het meer en meer van gewicht te overwegen of de daarvoor gedane uitgaven konden geacht wordennbsp;nuttig te zijn besteed.



77 De opinies daarover waren ten zeerste verdeeld, het nut *^Žr wedrennen voor de verbetering van het paardenras werdnbsp;even warm verdedigd als bestreden. IX. Het invoeren van uitheeinsche lastdieren. Toen na de invoering van het cultuurstelsel de hoeveelheden ’^lit het gebergte af te voeren producten sterk toenamen ennbsp;Van de inheemsche lastdieren het uiterste moest gevergd wordennbsp;beproefde de Regeering hunne taak te verlichten door uit dennbsp;'''veemde lastdieren in te voeren. In 1841 werden op last van het Opperbestuur te Teneriffe aangekocht en naar Java verzonden 40 kameelen, ten eindenbsp;In beproeven of die konden acclimatiseeren en als lastdierennbsp;*I’enst doen. Na 3 jaren was er nog slechts één in leven; zij schenen dus ŽIet te kunnen aarden. Als lastdieren voldeden zij niet, vooralnbsp;*'iet op glibberige wegen; in den regentijd kon weinig of geennbsp;S^bruik van

hen worden gemaakt. Ook kwamen zij zeer duur te staan door kosten van vervoer onderhoud. Van 1843 tot medio 1845 zond het Opperbestuur met het-^Žlfde doel 801 ezels naar Java. De uitslag dezer proef was evenmin gunstig. Een vracht van een picoel over een redelijken afstand bleek Voor hen te zwaar te zijn, zij konden niet tegen de hitte Innbsp;^ jaren bezweken er circa 600. In 1864 werd een proef genomen met Zuid-Amer?kaansche paarden en muildieren ten dienste der artillerie hier te lande,nbsp;^aar deze dieren waren en bleven zoo schuw en onhandelbaarnbsp;dat men er van afzag. (In dat jaar werden ook cenige merino-schapen ingevoerd Žn ter beschikking gesteld van den Heer Holle ten eindenbsp;IŽ onderzoeken of het fokken dier dieren van algemeen nutnbsp;Eon zijn. In 1875 zijn een twaalftal muildieren, afkomstig van Klein Syrië ennbsp;nbsp;nbsp;nbsp;besteld, die in 1876 aankwamen.

Tevens I'ot de Regeei'ing in China onderzoek doen naar de in Noord-^hina gebezigd wordende Mongoolsche paarden en muildieren



78 De Syrische muildieren waren edel, volgzaam en gewillig? echter niet berekend voor het dragen van zware lasten. Enkelenbsp;hielden het klimaat goed uit, in 1890 waren er nog inleven-Met het oog op de veel geringere kosten van aanschaffingnbsp;bleek echter het Chineesche muildier hier het best te voldoen-Verschillende opiniën er over kan men lezen in het Indischnbsp;Militair Tijdschrift van. 1886, Deel I. ?Een woord tegen hetnbsp;muildier”’ en van 1894 ?de muilezel bij de bergbatterijen’•nbsp;Zij genieten hier een stalen gezondheid en zijn niet veelnbsp;eischend. Hoewel zij soms moeite veroorzaken door hun koppigheid zijn zij toch zeer bruikbaar. Blijkens het koloniaal verslagnbsp;van 1891 hebben zij bij de expeditie op EZores goed voldaan-In 1893 voerde de Regeering drie ezelinnen en twee hengst-ezels uit China in, in de afdeeling Tóba en Silindoeiig dernbsp;Residentie Tapanoeli, met

het doel ze met Rafflfc-paarden tenbsp;kruisen. Blijkens het jongste verslag maken zij het goed dochnbsp;stuitte de kruising af op het verzet der ezelinnen, die echternbsp;wel met de ezels wilden paren. Volledigheidshalve zij hier nog vermeld dat ook het plan heeft bestaan voor het transportwezen een proef met lama’s tenbsp;nemen. Wegens do groote kosten en het twijfelachtig nutnbsp;werd er van afgezien. Voorts met olifanten, waartoe in 1877 een 6-tal gedresseerde exemplaren uit Siam werden ontboden, terwijl ook gepoogd is den Sumatraanschen olifant te temmen. Wie in Deli getuige was van hoe groot nut de olifanten zijn in den houtaankap der onderneming Lau-Boentoe, betreurtnbsp;hot dat de rijkdom van Sumatra aan die schrandere dierennbsp;nutteloos verloren gaat. Blijkens hetgeen daaromtrent voorkomt in bet werkje van den Heer Pruijs vak der Hoeven: ?40 jaren Indischennbsp;dienst”

is de in Benhoehn genomen proef met het vangennbsp;en temmen van den Sumatraanschen olifant feitelijk gelukt;nbsp;trouwens ook de Sultan van Ser'dang heeft er jaren lang innbsp;tammen staat gehad. In Deli wordt ook Maatschappij gebruik van een paar olifanten door de Deli-gemaakt voor andere doeleinden. Op



70 ^^ylon wordt partij er van getrokken bij den dienst der ''quot;egen bruggen. Het Engelsche leger hebben zij onschatbare diensten be-bij de expedities naar Ahessinié en naar Afganistan. Hogelijk zouden zij hier bij bet leger en in de djatibos-^Hien van nut kunnen zijn. Stoeterijen zijn voor dat diernbsp;noodig, dat, op volwassen leeftijd gevangen, binnennbsp;*^^kelc weken den inensch volkomen leert gehoorzamen. Hen lezenswaard artikel er over wordt gevonden in het ’Hisch Militair Tijdschrift van 1875 pag. 545. He spoorwegen zijn allengs den taak der lastdieren komen ^''^Hichten.BES E V I T. H anuggj. nbsp;nbsp;nbsp;kgl^nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;^g higj-voren geschetste maat- ŽSelen wil nagaan bieden de conclusies waarmede 18 jai'en ^*^Hden de referendaris ter algemeene Secretarie VON Schmidtnbsp;dergelijke studie besloot, eenigermate een punt van verslijking aan (nota 26 Febr. 1877).

'^olk tot Hij schreef (bl 118 v. v.) ?uit het vorenstaande overzicht men besluiten dat op eenige gunstige uitzonderingen vannbsp;^'eie Europeanen en een tweetal vereenigingen na, bij denbsp;‘’'Hdsche zoowel als bij de Europeeschc en Chineesche be- ’lig van Java ten eenenmalo de wil ontbreekt om iets i^erbetering van den rundveestapel en het paardenras bijnbsp;dragen. quot;Het voedsel, de oppassing, de stalling der dieren is slecht, niet de minste zorg voor het bezette of moederdier te Voor het jong wordt gedragen. I quot;He veulens en kalveren worden te jong gebruikt en alle ^Žsten zonder onderscheid schandelijk overladen. s aan het toeval wordt overgelaten. quot;Weideplaatsen ontbreken, terwijl de voortteling meestal **Hchti eesten van beiderlei kunne, zieke en gezonde, loopen '’Hielijk los. quot;Waar het particulier initiatief zich niet of niet genoeg geiden wordt dikwijls alleen van de

Regeering heil ver- 'Vacht. ?amp;



80 ?Zij moet stoeterijoii o})rlcliten, dekhengsten en springstiere'' over geheel Java verspreiden. ?Zij moet vreemde rassen ter croiseering invoeren, de vooi’ de voortteling ongeschikte hengsten doen eastreeren en dŽnbsp;individuen die bezwijken, vergoeden. ?Zij moet eindelijk den inlander door tal van politiemaat' regelen paardenkennis, veefokken, progenituur loeren. ?Met veel wat alzoo gewenscht wordt heeft de Regeerin^ Haren goeden wil getoond, zijn proeven genomen (a) maai'nbsp;noch de oprichting van stoeterijen, noch het stellen van- dek'nbsp;hengsten, noch het invoeren van vreemde rassen, hebbennbsp;eenig blijkbaar nut gehad, wellicht voornamelijk door geini*nbsp;aan medewerking bij het publiek. ?Bestaat die zin tot medewei’king thans bij het algemeen? ?Zoo niet, dan zullen de middelen tot verbetering van del* rundveestapel en het paardenras — geheel van den staat ud'nbsp;gaande —

schromelijk veel geld kosten en wellicht toch geennbsp;blijvend nut stichten. ?Elke poging echter, die het gevolg is van particulier ini' tiatief verdient de ondersteuning der Regeering en ook dannbsp;alleen zal die verleend kunnen worden zonder al te grootŽnbsp;geldelijke offers van den staat te eischen”. Moeten wij aannemen, dat de Heer van Schmidt den toestand in 1877 juist heeft ingezien, dan zou de vooruitganS?nbsp;al zeer groot zijn. Blijkbaar echter is hij te pessimistisch geweest, hebbendŽ hij zich laten influenceeren door de literatuur over het oO'nbsp;derwerp, die uitteraard de aandacht op de zwarte zijdeŽnbsp;vestigde. De Heer Holle schreef dan ook reeds in zijn nota van 8 April 1878 no 21. ?Volgens mijn innige overtuiging, gebaseerd op jaren lan? verblijf in de Freanger, moet ik met kraebt opkomen tegŽ''nbsp;de door de Regeering gemaakte bedenkingen (ö), die naŽ’' lt;? a) nbsp;nbsp;nbsp;De

GoHvenieur-Gencranl VAN LANSUEHGE teckende hier aaii ,de pro?nbsp;rieinirf^en zijn steels te kort geweest”. b) nbsp;nbsp;nbsp;tegen het stellen van dekhengsten by inlanders, daar de Regeeringnbsp;ineening was dat geen inlanders een paard behoorlijk verzorgt.



81 inzien zijn te wijten daaraan, dat zij niet volkomen is ’’^gelicht door personen die, door alleen te letten op de kwadenbsp;ten onrechte concludeei’den tot den vicieusen toestandnbsp;'?an het gehetd. “Is het allezins waar dat een groot deel der inlanders ^^^cht voor hun paarden zorgt, niet minder waar is dat ernbsp;velen zijn, zoo wel aanzienlijken als geringcn, die veelnbsp;hun paarden ovei’hebben. “Hoe dikwerf treft men toch niet in de kampongs nette feedogans aan, waarin een lievelingspaard of veulen staat datnbsp;liefde en zorg door den eigenaar wordt opgekweekt,nbsp;knbsp;nbsp;nbsp;nbsp;wordt gepoetst, goed gevoederd en vele paarden- te ‘'^Pers kunnen getuigen dat de inlander niet gemakkelijk zoo’n beest scheidt; ’s morgens vroeg bezoekt hij reedsnbsp;stal en houdt hij zich soms langen tijd onledig met hetnbsp;poetsen en op te knappen. “^aar zouden anders dan ook nog de betrekkelijk niet

^quot;^^nzienlijke getallen goede paarden van daan komen, dienbsp;Ž i^Teanger gedurig oplevertV “2ijn er wijders veel karren- en wagen- of bendypaarden, Ž van weinig zorg van wege den eigenaar getuigen, een tegen te spreken teit is het dat een massa dergelijkenbsp;i’^^ardeu en paai’djes worden gevonden die bij veel en gedurignbsp;quot;ork er rond en gezond uitzien. banger, Pahud, in zijn missive van 9 April 1878 no. 2923 den Directeur van Binnenlandsch Bestuur. ^ ^^at de voeding van het paard betreft zoo zagen wij uit Ž studie van den paardenarts MarS dat die in Indië verrenbsp;slecht is te noemen. ^ Hat weideplaatsen voor het vee te wenschen overlaten is, gevolge der meerdere uitbreiding der in cultuur genomennbsp;^*'Žiiden en tevens van den veestapel sedert 1877, thans nognbsp;het geval dan toen. worden daaromtrent niet veel klachten vernomen, '' blijkens de jongste uit de gewesten

ontvangen opgavennbsp;het koloniaal verslag was er geen gebrek aan voedselnbsp;het vee; alleen de Resident der Freanger constateerde Hit oordeel werd volkomen beaamd door den Resident derPr



82 zulks voor enkele streken waar de lantanastuik het gras verstikte; de bevolking scheen het zich echter nog niet aannbsp;te trekken. Ook bij het vee moet in het oog gehouden worden dat de Indische grassen zulk een hooge voedingswaarde hebben alsnbsp;JIars aantoonde, waardoor de toestand vergeleken bij die innbsp;Noordelijker streken veel gunstiger is dan zij op het eerstenbsp;gezicht lijkt. Wat stalling, oppassing en verzorging betreft,nbsp;men kan daaraan zeer verschillende eischen. stellen; vooralnbsp;wanneer men in aanmerking neemt dat bij de geringe waardenbsp;die de dieren hebben, de inlander niet veel aan de verzorgingnbsp;ten koste leggen kan en men op het klimaat let, valt het tenbsp;betwijfelen of die verzorging ondoelmatig is. Zeer te betreuren is nog steeds het te jong gebruiken, de weinige zorg voor het moederdier en het jong, de vrije voortteling. In Europa is het jong gebruiken ook een

veel voorkomend euvel. Dat de zorg voor het moederdier daar ook vaak te wen-schen overlaat leert ons het Weekblad Hippos, gewijd aan de belangen van paardenfokkerij en paardensport (?), dat in zijnnbsp;proefnummer een artikel wijdt aan de veulenmerrie waarin mennbsp;onder anderen vindt aangeteekend; ,,Het moet helaas erkendnbsp;worden dat zeer dikwijls op zwangere mendes maar weinig meernbsp;gelet wordt dan gewoonlijk op niet zwangere. Men ziet ze zelfs totnbsp;op den laatsten dag doorwerken in zwaren arbeid, ja somtijds zelfsnbsp;ook nog blootgesteld aan een ongunstige behandeling Vooralnbsp;is dit het geval in kleine boerderijen, waar zoo’n merrie vaaknbsp;de kostwinster is der geheele familie en dan ook na denbsp;baring zoo spoedig mogelijk aan den arbeid moet”. Tont comme chez nous, dus. Gi’oot echter is het verschil met Europa wat betreft de voorttelling. In de eerste plaats moet

daarbij rekening gehouden worden met het klimaat, dat het vrij rondloopen van zelf voor eennbsp;groot gedeelte van het jaar uitsloot, voorts op de wijze vannbsp;grondbezit en het gemis van gemeene weidegronden, zooalsnbsp;die hier algemeen gevonden worden. Als van zelf dus leidennbsp;de toestanden in Europa er heen dat de voorttelling onder u; Redacteur E. A. h. yUADEKKER, kapitein paardeuarts, Haarlem.



oo toezicht van den eigenaar moest komen en desalniettemin het niet dan aan maatregelen van staats-, provincie- ennbsp;S^iueeiitewege te danken dat deze aan de beste hengstennbsp;Opgedragen werd, en was het daar ook niet de kleine mannbsp;bet initiatief daartoe nam; integendeel moest hij ook dahrnbsp;verbod om hengsten te laten weiden, door belasting opnbsp;“oogsten enz. in die richting gedreven worden. ^Vel -was het particulier initiatief daar krachtiger dan hier, ^ ging echter voornamelijk uit van de groote grondbezitters,nbsp;j^oii de oeconomen, niet van den kleinen boer. En den land.nbsp;ooi’eii in Indis kan men zeker niet verwijten dat zij nietsnbsp;(ig zaak over hadden, dit toonden zij genoeg, door hetnbsp;osehikbaarstellen van edele hengsten onder anderen. ^ Hun aantal echter is hier gering in verhouding tot de oi'olkingj en de gelegenheid om in gemeente-, provinciaal- ofnbsp;^“otsbestuur

invloed uit te oefenen ontbreekt hen. Kon denbsp;oui' Holle nog eens een enkel maal een goed woordje doen,nbsp;stem zelfs ging verloren tusschen die van zoo vele ambte-bke adviseurs. Hl zake van particulier initiatief is zeer zeker sedert den Waarin VON Schmidt schreef een groote vooruitgang tenbsp;ŽŽpeuren : dit neemt echter niet weg dat in een land als Indië^nbsp;''^Har allo bestuursbelangen samenvloeien in één centraal ge-de stoot tot verbeteringen door dit gezag moet wordenb'egeven. is ^ nbsp;nbsp;nbsp;Schmidt zich niet ten zeerste bedroog dan. Ongetwijfeld een groote verandering gekomen in de door oui genoemde algemeene onwil om iets tot verbetering vannbsp;rundveestapel en het paardenras bij te dragen. Voor Wi Algemeen wordt geroemd de zorg die de Madoerees heeft Zijn rund. 'lastri i'^iduen te krijgen; hoe wel is waar het castreeren van IJ zagen hoe algemeen op Java de inlander

reeds stieren lUd i'oert, om daardoor krachtiger, handelbaarder of vleeziger ilie “^gsten nog niet gebruikelijk is, doch wmar het Gouvernement Ž ^unmoedigde er spoedig ruim gebruik van de opengesteldenbsp;^genheid om kosteloos hengsten te doen snijden werdnbsp;^nkt; hoe van die dekhengsten, welke in den smaak der



84 bevolking vielen, werd geprofiteei'd, hoe de inlanders opzettelijk daarvoor soms fokmerries kochten, hoe elders inlanders zich aansloten om dekhengsten te koopen, hoe zij gebruiknbsp;maakten van de dekhengsten der landheeren. Van Europeesche vereenigingen valt vooral de aandacht op ?het Sandelhout stamboek” welker werkzaamheid ongetwijfeldnbsp;den paardenstapel zeer ten goede moet komen. De Heer Holle opponeerde ook in zijn reeds aangehaald advies van 8 April 1878 er tegen dat de ondervonden teleurstellingen te hoog wei'den aangeslagen en was van oordeel dat het niet aanging daaraan alle nuttige gevolgen tonbsp;ontzeggen. Het komt mij voor dat von Schmidt en anderen vaak de juiste beteekenis der genomen maatregelen niet goed hebbennbsp;gevat en daarvan een directen invloed verwacht die zij metnbsp;geen mogelijkheid konden hebben. Buiten de Premiger zijn slechts zelden

maatregelen genomen. Het karakter was steeds slechts dat van proefnemingen, alleennbsp;de onuitvoerbaar gebleken strafbepalingen hadden een wijderenbsp;strekking. Welk een invloed konden nu op de honderdduizenden sterke paardenstapel op Java de paar stoeterijen, de enkele tientallennbsp;dekhengsten hebben ? Hoogstens een kleine plaatselijke invloed, en wie zou durven ontkennen dat die bestaan beeft? Valt het niet op hoe hoog de Freanger, die het tooneel er van was, boven de andere gewesten van t/ara in zake paardenfokkerij is blijven staan? En valt het in de Freanger weder niet op, dat daar juist de meeste goede paarden worden aangetroflfen waar de belangrijkste proeven genomen zijn, namelijk de beide stoeterijennbsp;te Fasir Ajam bij Tjiandjoer? Men leze slechts de rapporten der commissies voor aankoop van paarden in de Freanger voor de remonte (ddo. 23 Februarinbsp;en 20 Augustus

1894 en 23 Maart 1895), waaruit blijkt dat innbsp;de nabijheid van Tjiandjoer de meeste goede paarden werdennbsp;aangetroffen-, het leeuwendeel der door de commissie aange-kochte paarde leverde die plaats.



85 zou dus gerechtigd zijn, de conclusie van den heer Schmidt omkeerende, te zeggen:nbsp;j Hoewel noch de stoeterijen, noch het stellen van enkelenbsp;Ž’^öSten, noch de andere maatregelen directen invloed vannbsp;aanbelang op het paardenras mochten doen verwachten,nbsp;de groote medewerking bij het publiek ondervonden, oorzaaknbsp;zij toch van groote beteekenis geweest zijn. Het groote gewicht der proefnemingen ligt echter in de ^•'varing die zij hebben verschaft, zoodat het mogelijk wordt,nbsp;oordeel te vormen omtrent hetgeen te doen valt. Het zal zaak zijn dit ook bij de thans in werking zijnde atieproef in het oog te houden en niet dadelijk een be-^“gHjken invloed op het paardenras te verwachten van hetnbsp;'^^streeren van een zeer geringe procentage der hengsten,nbsp;de leeringen uit de geschiedenis te trekken zijn vele.nbsp;Vooreerst blijkt het nuttelooze van de circulaire van dennbsp;locureur-

Generaal van 12 Januari 1878. (Bijblad 3245). Het te jong gebruiken van paarden is daardoor niet tegen-^Ž^ouden. He proeven met stoeterijen leerden dat tamme stoeterijen kleine schaal, niet kunnen rendeeren, dat veeartsenijkundignbsp;^^Hit daarbij onmisbaar is, dat wel rekening moet wordennbsp;^Žkouden wat het doel er van is; een fokkerij van paardennbsp;het leger toch is niet hetzelfde als een ter veredelingnbsp;het paardenras, en toch is de fout begaan dat de op-Bchters het laatste doel beoogden en de intrekking er opnbsp;gebaseerd dat het leger op andere wijze goedkooper aannbsp;Paarden komen kon! Malossoro leerde van hoeveel belangnbsp;juiste keuze is van het terrein. • proeven met dekking en croiseering leerden, dat de ^udsche merries de beste veulens werpen van deugdzamenbsp;P^iiyhengsten en de veredeling niet te zoeken is in het latennbsp;Ž*pringen door hengsten van grootere rassen,

waarondernbsp;'j ^^ak bezwijken, terwijl de vrucht en het veulen er reedsnbsp;Žhjk onder lijden, daar de moeder er niet op berekendnbsp;Žen 200 groot jong te voeden, en het gemis aan overeen-^luing van het type vaak misvormde jongen doet geboren rden, die wel hoog, doch zwak en onregelmatig van bouw zijn.Aa,i, nbsp;nbsp;nbsp;6



86 Tevens hebben de proeven ons geleerd dat de inlander een predilectie voor hooge paarden heeft, dat hij afkeerignbsp;is zijn merrie te laten dekken door een hengst mindernbsp;dan 4 voet hoog wanneer een hooger te krijgen is, dat hijnbsp;slechts tot het gebruik van overwalsche dekhengsten te viu'nbsp;den is wanneer deze buitengewoon hoog zijn en anders liever zijn merrie brengt bij een groot bastaardpaard, al is ddnbsp;minder édel. Voorts dat geen gebruik wordt gemaakt van dekhengsten met slechte oeseroeseran zoodat het zaak is bij het aanschaf-fen van dekhengsten deze, behalve door een paarden- ofnbsp;veearts ook te doen keuren door een inlander die de begrippen daaromtrent kent van de streek waar de hengst moetnbsp;dienen; dat het stationneeren van hengsten slechts vol effect kan hebben wanneer het gepaard gaat met castratie en met hetnbsp;verbieden van het losloopen van hengsten boven de 1'/.,

jaai’nbsp;tusschen de merries; dat de bevolking geen overwegende bezwaren tegen het castreeren heeft; dat vermindering in aantal er geen gevolg van behoeft te zijn; dat castratie niet in strijd is met de volksgewoonten; dat zonder maatregelen der Regeering die operatie echter slechts op kleine schaal ingang vindt; dat castreerders overal in voldoende mate aanwezig of gemakkelijk te kweeken zijn. Verder is gebleken dat over het algemeen het stellen vaö dekhengsten bij Europeesche ambtenaren, bij Regenten, nochnbsp;bij landheeren verkieselijk is, wijl de eigenaars der merriesnbsp;daardoor niet vrij genoeg zijn in het verkrijgen van toegangnbsp;tot de hengsten (blijkens de missive van den Resident dernbsp;Preanger Regentschappen van 18 December 1894 no. 10172/14nbsp;werden de paarden zelfs door de personen bij wie zij gestahfnbsp;waren veelal als rijpaard gebruikt en bemoeilijkten deze hetnbsp;den kleinen man zijn

merries er van te doen profiteeren). Ook betreffende de details is een schat van ervaring verkregen. Bij volledige raadpleging der gegevens die de



^ircliieven bevatten is een practische uitvoering van te nemen öiaatregelen te verwachten J. BALLOT, Controleur Ie M. B. B. Batavia, den 31 Augustus 1895.
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kritisch-historisch overzicht van de runderpest IN DE residentie CHERIBON 1881 -1882. Toen zich de runderpest op het laatst van het jaar 1880 m Krawang langzamerhand Oostwaarts uitbreidde, niettegenstaande alle pogingen in het werk gesteld door Regeeringnbsp;en Bestuur om haren voortgang te stuiten, was het wel tenbsp;Voorzien dat zij, zich weinig bekreunende om de grens vannbsp;lt;1it of dat gewest, ook spoedig hai’c opwachting zoude makennbsp;m de aangrenzende residentie Cheribon. Dat de Resident hiervoor niet minder beducht was, blijkt genoegzaam uit de telegrafische berichten, die telkens naarnbsp;Indramaioe (de meest Westelijke afdeeling van de residentienbsp;Cheribon) werden gezonden en wier inhoud hoofdzakelijknbsp;fiiende om den Assistent-Resident te wijzen op het gevaar,nbsp;Waaraan zijne afdeeling bloot stond, bevattende zij tevens denbsp;mededeeling, dat de runderpest al

meer en meer de Wes-tergrens van Cheribon naderde. Namens den Resident moestnbsp;fian ook den administrateur van het vrije land Kandanghauernbsp;op het gemoed worden gedi-ukt, om bij de minst verdachtenbsp;ziekteverschijnselen, die zich onder het vee aldaar mochtennbsp;Voordoen, hiervan onmiddellijk kennis te geven aan het Bestuur, terwijl men zooveel doenlijk paal en perk moest trachtennbsp;te stellen aan mogelijke clandestiene in- of doorvoer vannbsp;truffels enz. Van uit de Pamanoekan- en Tjiasemlandennbsp;Werd dennbsp;nbsp;nbsp;nbsp;November te Indramaioe de telegrafische mededeeling ontvangen, dat de ziekte was uitgebroken in het district Segala-Herang (Pamanoekan-landen) buiten de veeloozenbsp;streek aldaar, terwijl een maand daarna, nl. op 25 Decembernbsp;Werd bericht, dat de ziekte op de Pamanoekan-lande^ zichnbsp;iiitbreidde in alle richtingen. Reeds in Juni 1880 had

men er aan gedacht een veelooze streek met dubbel cordon in het leven te roepen van zes X. AU. II, nbsp;nbsp;nbsp;T



palen breedte, dA4r waar Kandanghauer grenst aan de Pa-manoékan landen, en werden daarom door den Assistent-Resident der afdeeling Indramaioe informaties ingewonnen bij den administrateur van eerstgenoemd land aangaande denbsp;mogelijkheid tot verwezenlijking van dit plan, maar volgensnbsp;laatstgenoemden ?was zoo iets onmogelijk voor uitvoeringnbsp;?vatbaar en waren de aanwezigheid van het groot aantalnbsp;?wilde buffels en de woeste boschstreek aldaar, daarvoornbsp;?onoverkomelijke bezwaren”. Het Bestuur schijnt zich bij die overweging eenvoudig te hebben neergelegd en voorzeker is het wel jammer, dat mennbsp;bovengenoemd plan maar niet heeft doorgezet; oerboschnbsp;toch is geen hinderpaal voor den bouw van een pagger; datnbsp;zag ik in het Z.-W. gedeelte van de residentie Banjuemaasnbsp;(district Dajoeloehoer) en het Z.-O. gedeelte van de

Preangernbsp;llegentschappen (Bandjar en Kali-poetjang) \ die streken zijnnbsp;nog veel wilder en woester dan de Wester-grens van hetnbsp;land Kandanghauer. En wat aangaat die wilde buffels, mennbsp;had die deels Oostwaarts op kunnen drijven, deels kunnennbsp;neerschieten. Op die pagger-kwestie kom ik later nog uitvoerig terug; hier zij het bovenstaande voldoende. Zoodra zich nu de runderpest buiten de veelooze streek op de Pamanoehan-landen had vertoond, begon men in Clieribonnbsp;de noodige maatregelen te nemen, om haar buiten de residentie te houden. En waarin bestonden deze nu? lo. Op den 203? November 1880 werd door den Resident last gegeven, om de punten van gemeenschap tusschen denbsp;Pamanoelcan-landen en Kandanghauer (meer bepaald hetnbsp;grensdistrict Loewong-Malatig) streng te doen bewaken. Dienbsp;grensbewaking was binnen enkele dagen geregeld

en werdnbsp;uitgeoefend door dessa-hoofden en politie-bedienden ondernbsp;toezicht van mantries en districtshoofden (Demangs), allennbsp;van het land Kandanghauer. Zij strekte zich uit over de lijn:nbsp;Oedjoeng-gebang (N.-W. punt van Kandanghauer), Tji-Djambénbsp;(Z.-W. punt van Kandanghauer), Santja en Tji-Kuicongnbsp;(Zuidelijke dessa’s van Kandanghauer) op alle plaatsen, waarnbsp;gemeenschap bestond met Pamanoehan of geacht werd tenbsp;kunnen bestaan. Wachthuizen werden daartoe opgericht te



^•idjoeng Gehang, Sewoe, Bogor, Tjahang, Boggies, Bantar-j^aroe, Tji-Djamhé, Songgom, Santja en Tji-Kawong, in leder waarvan zich zes wakers bevonden, onder toezicht vannbsp;Žen mantrie. Voorzeker was er van zulk een grensbewaking weinig te Eerwachten, en kon men het nut daarvan met een gerustnbsp;geweten reduceeren tot nul, als men bedenkt: dat dus over de geheele Westelijke en een groot deel van de Zuidelijke grens, d. i. over een afstand van ruim 40 palen,nbsp;toezicht moest gehouden worden door 60 menschen, dat het terrein tusschen 2 wachthuizen niet was opengekapt, dat geen voetpad de onderlinge gemeenschap onderhield,nbsp;dat vele wilde dieren, als: tijgers, wilde varkens, bantengsnbsp;Ž’i2. zich d4ar ophouden, zoodat, al hadden ook de wakersnbsp;ten volle hun plicht gedaan, het voor hen een onmogelijkheidnbsp;Zou geweest zijn om clandestien vervoer van buffels enz. vannbsp;'^it

BanianoeTcan tegen te gaan. Ik zeg daar; ?ook al haddennbsp;?de wakers ten volle hun plicht gedaan”, maar veilig konnbsp;Uien wel aannemen, dat zij dien patrouille-dienst niet zwaarnbsp;bullen hebben opgenomen, want, ver van huis en woningnbsp;quot; aren het heerendiensten die zij presteerden. Dit feit gevoegdnbsp;het indolente karakter van den inlander, die daarbij vannbsp;die maatregelen toch niet het minste begrip had, wasnbsp;dus reeds meer dan voldoende, om zijn ijver tot het laagstenbsp;hunt te doen zinken, d. i. zich kalm neer te vleien, wachtendenbsp;de dingen, die komen zouden. - Verder stelde de Resident den administrateur voor, de buffels over de geheele lengte van de Wester-grensnbsp;KandangJiauer 3 palen Oostwaarts op te verwijderen,nbsp;^6n einde op die wijze een veelooze streek te verkrijgen. Echter werden dienaangaande van de zijde van laatstge-’loemden onoverkomenlijke

bezwaren te berde gebracht. Volgens Z.Ed. was nl. ?de uitvoering van zulk een maat-?regel zoo goed als onmogelijk, aangezien de bevolking *Eoorzeker met de buffels zoude meetrekken, tengevolgenbsp;*quot;'aarvan een groot deel van het district Loewong-Malangnbsp;* Ontvolkt zou worden en welk deel dan natuurlijk voor éénnbsp;*of meer jaren voor den landbouw verloren zoude gaan.



92 ?Hi?rbij komt nog, dat de plaatsen, waar de buflfels heenge-?voerd moeten worden, onder water staan, zoodat er nage-?noeg weinig of geen voedsel voor de karbouwen te vinden ?zou zijn, welk feit, gevoegd bij een verblijf in de opennbsp;?lucht, ontegenzeggelijk groote verliezen onder dien veestapelnbsp;?te weeg zoude brengen.” Ook van deze argumenten moet men weer zeggen, dat zij weinig of geen gewicht in de schaal leggen, en had men mijnsnbsp;inziens de boven opgesomde bezwaren heel geschikt uit dennbsp;weg kunnen ruimen. Vooreerst toch zou het nog te bezien zijn geweest en ik twijfel hieraan sterk — of de bevolking met de bufiVls nu'enbsp;zou gegaan zijn en of dit door een gepaste pressie van denbsp;zijde van den landheer niet belet had kunnen worden, maarnbsp;zelfs al had men in deze voor een fait accompli gestaan, daiinbsp;nog zouden de gevolgen van dit volksverloop

niet van zoo ingrijpenden aard zijn geweest. Een oppervlakkige blik op de kaartnbsp;zal een ieder doen zien, dat de Westergrens van het vrije landnbsp;Kandanghauer zeer schaarsch bevolkt is en dat men daarnbsp;maar weinig dessa’s vindt, zoodat dus de verminderde opbrengst van rijst — stel dat er werkelijk volksverloop hadnbsp;plaats gehad — in verhouding tot de productie van liet ge-lieele land van weinig beteekenis zou zijn geweest; bovendien,nbsp;kan het verlies van een deel der jaajdijksche opbrengst opwegennbsp;tegen de noodlottige gevolgen, die een runderpcst-épizoötie nanbsp;zich sleept, zoowel finantiëel als anderszins? Immers in geen geval. Wanneer de landheer de buffels voorloopig had onteigend (door op te koopen, of hoe dan ook), dan waren m. i. denbsp;bezwaren reeds voor het grootste gedeelte overwonnen geweest;nbsp;hij had ze dan tevens kunnen heenvoeren naar

])laatsen opnbsp;zijn land, die niet onder water stonden en waar overvloednbsp;van voedsel te vinden was, en wanneer het gevaar gewekennbsp;was, had hij de dieren immers weer door de eigenaren kunnennbsp;doen terugkoopen, terwijl de bevolking in dien tussclicnlijdnbsp;haar gronden zooveel doenlijk maar met den patjol moest bewerken. Ten einde echter den landheer in deze niet tc hard te



moet ik liier de opmerking maken, dat de maatregel, om het vee van de Westergrens Oostwaarts op te verwij-'leren, Avoinig of geen doel zon hebben getroffen, zoo mennbsp;niet tevens was overgegaan tot den afmaak van do wilde ennbsp;Verwilderde buffels, welke men in die streken in vrij grootnbsp;''antal aantrof, en — behoeft het gezegd te wordenV — ditnbsp;'vas een uiterst moeielijk werk. 3 gt;. Oorspronkelijk scheen het in het plan van Zijne Excellentie den Gouverneur-Generaal te liggen, om een veeloozc streek in het leven te roepen op de grenzen van het vrijenbsp;land Kandanghauer, althans ter nadere bespreking van dezenbsp;aangelegenheid werd onder presidium van den Resident vannbsp;dit gewest eene conferentie gehouden, waarbij behalve denbsp;A.ssistent-Resident der afdeeling ook nog tegenwoordig warennbsp;beide administrateurs van de vrije landen Kandanghauernbsp;Indrarnaioe-West. Wat

daarin verhandeld werd is mijnbsp;Onbekend, maar naar het schijnt heeft men in die bijeenkomstnbsp;om deze of gene reden het plan van een veelooze streek ternbsp;plaatse als bovengenoemd laten varen (wellicht om dezelfdenbsp;i'eden als vroeger in Juni) en besloten tot de oprichting vannbsp;oon pagger op de grens ?Pamanoeltan — Kandanghauer opnbsp;'^^le de plaatsen waar gemeenschap tusschen die heide landennbsp;^^stond of geacht werd te hunnen bestaan.quot; Ik moet dezenbsp;gevolgtrekking wel maken, in de eerste plaats, wijl de land-lieer van Kandanghauer mij heeft meegedeeld, dat Z.Ed. dd.nbsp;26 November den last tot bedoelden paggerbouw ontving, ennbsp;Ion tweede: wijl de Resident van Cher?bon in een telegramnbsp;^^n den Assistent-Resident van Indramaioe dd. 30 Novembernbsp;Vraagt: ?of landheer Kandanghauer reeds met grenspaggersnbsp;begonnen, en dat het eerst een

aanvang moet wordennbsp;'’gemaakt met pagger Sewoe en aansluitingspunt dessanbsp;^Songgom.” Met de leiding nu van den bouw van dezen pagger werd l^elast de toenmalige Controleur van den Bosch, aan wiennbsp;'verd toegevoegd de Pattie van Indramaioe. Ten einde te zien, hoedanig het nu met die grensafsluiting 'vas gesteld, zien we daartoe het rapport van den Assistent-ilcsident Bohl aan den Resident van Cher?bon.



04 ?Volgens ontvangen rapport van den hier bescheiden Con-?troleur, die inmiddels van zijn tournee is teruggekeerd, zijn ?langs de grens van de residentie Gheribon en Krawang alnbsp;ygt;naar gelang van de behoefte in het geheel geplaatst veertiennbsp;?stevige paggers, die in verband met de noodzakelijkheidnbsp;?om de bestaande voetpaden in verbinding met Krawang afnbsp;?te sluiten, in lengte varieeren van Sy., tot 108 roeden, metnbsp;?een minimum- en maximum-hoogte van respectievelijk 7 ennbsp;?8 voet, weshalve zij dus aan eischen van stevigheid, lengtenbsp;?en hoogte tevens voldoen. Al die paggers zijn bovendiennbsp;?voldoende bewaakt en wel door zeven mantries, veertien dessa-?hoofden en 37 politie-beambten (allen van Kandanghauer)-?Ook zijn de dessabruggen, die de communicatie moeten daar-?stellen tusschen Gheribon ennbsp;nbsp;nbsp;nbsp;behoorlijk afgebroken, ?terwijl

tevens al de in de rivieren aanwezige schuiten en ?prauwen, die te water de gemeenschap dier beider residentiesnbsp;?onderhielden, weggenomen en onder toezicht gesteld zijn vannbsp;?het betrokken districtshoofd, en op veilige plaatsen opge-?borgen blijven tot nadere orders.” ?Daar de tijgers, rhinocerossen en wilde stieren in de ?woeste en ondoordringbare bosschen, en de krokodillen innbsp;?de rivieren bovendien de natuurlijke verdedigers zijn dezernbsp;?residenties, van het niet ompaggerde gedeelte (let wel), isnbsp;?dus alle passage, zoowel voor mensch als vee, tusschen denbsp;?residenties Krawang en Gheribon gestremd en niet meernbsp;?doenlijk.” Het zij mij vergund, aangaande deze wijze van afsluiting een en ander in het midden te brengen. Zeer ten onrechte is men bij het uitvaardigen van den last tot dien paggerbouw uitgegaan van de veronderstelling, datnbsp;gestolen of clandestien

vervoerde buffels altijd hun weg zouden nemen langs de voetpaden, die in de bosschen het onderling verkeer tusschen de beide residenties daarstellen; ditnbsp;vloeit voort uit den last, ?om op alle punten van gemeen-?schap of waar die verondersteld wordt te bestaan” paggersnbsp;te bouwen. Dit is de grootste en, in haar gevolgen, do meest noodlottige fout, die de historie van de runderpest in de residentie



95 Cheribon ons kan aanwijzen; het ligt toch waarlijk voor de hand, dat een bnffeldief niet direct de paden zal opzoeken,nbsp;waarlangs verkeer bestaat, integendeel, hij zal deze in denbsp;eerste plaats vermijden, dan wel ze bij nacht passeeren. In de maand Juli van het jaar 1881 heb ik bedoelden pag-ger gezien, o.a. te Sewoe, Boggies, Bantar-Waroe en Tji-Bjanib?, maar overal bestond zij slechts uit kleine stukjes, neergezet op open plekken in het bosch, aan den oever vannbsp;de rivier. Trouwens de Assistent Eesident Bohl zegt in zijnnbsp;verslag aan den Resident zelf, ?dat de veertien paggers innbsp;?lengte varieerden van 5'/^ tot 108 roeden.” Laat men zoo’nnbsp;brokstuk maar bewaken zoo streng men wil, niets gemakke-lijker toch voor den belanghebbende, dan om zoo’n paggertje omnbsp;te trekken en zijn weg kalm door het bosch te vervolgen.nbsp;Wat baten dergelijke afsluitingsmiddelen, die daarbij

nognbsp;worden bewaakt door een personeel zoo klein en van zulknbsp;gehalte als in het verslag wordt genoemd, en nu moge denbsp;heer Bohl beweren, dat het wild gedierte de niet ompagger-de gedeelten van de grens zoude verdedigen, m. i bestondnbsp;hiervoor weinig kans. Een Inlander weet heel goed, dat.nbsp;Wanneer hij met een buffel achter zich aan door het boschnbsp;loopt, de tijger bij voorkeur den buffel zal grijpen en hemnbsp;ongemoeid laten; daarbij is hij zelden alleen, maar in dennbsp;regel vergezeld van 3 of 4 handlangers, in groot gezelschapnbsp;dus, altemaal waarborgen dat hem de tijgers van het lijfnbsp;blijven. Wat nut heeft zulk een combinatie van paggersnbsp;tegenover de verwilderde buffels, die, zooals te voren reeds isnbsp;aangestipt, daar in menigte aanwezig waren; dacht men misschien, dat ook zij zich door die afsluiting zouden laten weerhouden om in aanraking te komen met die van

Krawang?nbsp;Op mijne tournees langs die grens zag ik meermalen buffels vannbsp;Oherihon en Krawang samen in de rivier baden, drinken enz. Was men niet van bovengenoemde, valsche veronderstellingen aitgegaan, maar had men vroegtijdig, met alle kracht en langsnbsp;de gehecle grens, een flinke, stevige pagger gezet, met eennbsp;behoorlijk voetpad er naast, dan ware hoogstwaarschijnlijknbsp;de residentie Cheribon voor de plaag ?runderpest” gespaardnbsp;gebleven. Bovendien bestond er ter plaatse nog een rivier



9(i als een natuurlijke hinderpaal voor vervoer; hout en bamboe had men maar voor het grijpen en wel in de onmiddellijkenbsp;omgeving, zoodat binnen enkele dagen de lijn Oedjoeng-Gebang—Tji-Djambé,” afgesloten geweest ware. De moraal van de geschiedenis is dus alweer: dat de afsluiting, daargesteld om vervoer van buffels van Pamanoelian naar Kandanghauer tegen te gaan, of — wat daarmee gelijknbsp;staat — de runderpest uit CJier?bon te houden, veel te onvolkomen was om éénig doel, hoe gering ook, te treffen. 4?. Behalve de nu reeds opgesomde maatregelen op de Westelijke grens van het gewest, gaf de Resident den administrateur in ernstige overweging, de buffels op het land te doen kralen in koppels van hoogstens 5 stuks, om bij eventueelnbsp;uitbreken der ziekte het vee meer afgezonderd te kunnennbsp;houden en het aantal verdachte dieren tot een minimum tenbsp;beperken. Daar men

echter in dien tijd van het jaar (hetnbsp;was December) met de sawah-bewerking bezig was, terwijlnbsp;daarbij het individueel veebezit op het land Kandanghauernbsp;vrij aanzienlijk was, zoodat de eigenaar bezwaarlijk voor allenbsp;dieren gras kon snijden, ondervond bovengenoemd voorstelnbsp;van den Resident sterke tegenkanting van de zijde van dennbsp;landheer, en deze volgde dan ook slechts in zooverre dennbsp;wenk op, dat er kralen werden gebouwd, maar — waarin donbsp;karbouwen alleen des nachts werden gestald; overdag liepennbsp;ze rond als gewoonlijk, d. i. onder en door elkaar en werden ze voor den arbeid gebruikt. Wat de toepassing vannbsp;het kralenstelsel bereft, daarop kom ik later nog uitvoerignbsp;terug. van Dat mén op het residentie-bureau te Cher?bon niet veel vertrouwen stelde in de grensafsluiting en bewaking vannbsp;Kandanghauer, schijnt wel te volgen uit het feit, dat

13nbsp;December weer door den Resident aan den Assistent Residentnbsp;Indramaioe werd gevraagd: ?Op welke punten er ge- ?meenschap bestond tusschen Indramaioe-West en Kandang-ygt;hamr en hoe lang en hoe hoog de pagger daar moest zijn.” Niettegenstaande met den bouw daarvan reeds oj) 21 November een aanvang was gemaakt, gaf men hel plan totnbsp;voltooiing al spoedig op, althans dd. 17 December werd er



97 naar Indramaioe getelegrafeerd, dat Regeeriiig en Bestuur verdere moeite overbodig achtten, In de plaats daarvan besloot men tot het in het leven roepen van een dubbel cordon met veelooze streek op Gouvernementsnbsp;gebied, d. i. in de streek gelegen aan den rechteroever vannbsp;den Tjimanoek, terwijl tevens last werd gegeven om ter plaatse,nbsp;waar het vee moest worden heengevoerd, een onderzoek innbsp;te stellen naar dc middelen van bewaking, het bedrag dernbsp;voedingskosten en of er voldoende voedsel en drinkwater tenbsp;vinden was. Kort daarop, nl. dd. 5 Januari 1881, werd den administrateur van het vrije land Kandanghauer voor het eerst bericht (zooals Z.Ed. mij persoonlijk heeft meegedeeld), ?dat er eennbsp;?ziekte heerschte onder de buffels in de dessa Lossarang wettan,nbsp;?en welke door de inlanders aldaar bestempeld werd metnbsp;?den naam van ^barrat poetjoek”. In het

begin van hetop-?treden dezer aandoening was de sterfte zeer aanzienlijk, denbsp;?dieren vertoonden sterk tranende oogen, gepaard aan eennbsp;?groote mate van neerslachtigheid. In sommige gevallennbsp;?volgde de dood spoedig na het voor den dag treden dernbsp;?eerste ziekteverschijnselen, in andere daarentegen strektenbsp;?zich het verloop uit tot 8 a 10 dagen. Zooals de administrateur aan het bestuur te verstaan gaf, ?was die ziekte hem bijzonder goed bekend, deed zij zichnbsp;?bijna ieder jaar onder de buffels op zijn land voor en wasnbsp;?zij z. i. volmaakt te identificeeren met miltvuur”. Den 10equot; Januari werd een nader onderzoek ingesteld naar den aard dezer aandoening door den Assistent-Resident dernbsp;afdeeling, den hoer Bohl, die het ook met den administrateur cens was, dat men hier te doen had met miltvuur. Iloe groot het aantal sterfgevallen in de eerste dagen van J anuari was, ben

ik niet te weten kunnen komen; de inlich tingen, mij verstrekt door den administrateur zelven en door ^?Ed. ontleend aan de dag-rapporten der verschillendenbsp;Demangs, nemen eerst een aanvang op 11 Januari 1881.nbsp;Blijkens deze gegevens dan stierven op: 11 Januari te Lossarang kodon 1, Lossarang wettan 2,



98 13 nbsp;nbsp;nbsp;Januari te Lo?sarang Icoelon 2, Lossarang wettan 8, 14 nbsp;nbsp;nbsp;?nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;?nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;Lossarangnbsp;nbsp;nbsp;nbsp;Ttoelonnbsp;nbsp;nbsp;nbsp;1,nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;T^ossarangnbsp;nbsp;nbsp;nbsp;icettannbsp;nbsp;nbsp;nbsp;6, 15 nbsp;nbsp;nbsp;?nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;?nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;I^ossarayignbsp;nbsp;nbsp;nbsp;hoelonnbsp;nbsp;nbsp;nbsp;2,nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;I.ossarangnbsp;nbsp;nbsp;nbsp;loettannbsp;nbsp;nbsp;nbsp;2. 16 nbsp;nbsp;nbsp;?nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;?nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;iMssarangnbsp;nbsp;nbsp;nbsp;Iwelonnbsp;nbsp;nbsp;nbsp;1,nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;Lossarangnbsp;nbsp;nbsp;nbsp;loettannbsp;nbsp;nbsp;nbsp;3 en te Bongas (Loeioong-Malang) 15, 17

nbsp;nbsp;nbsp;?nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;?nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;Lossarafignbsp;nbsp;nbsp;nbsp;Icoelonnbsp;nbsp;nbsp;nbsp;2,nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;Lossarangnbsp;nbsp;nbsp;nbsp;wettannbsp;nbsp;nbsp;nbsp;1, 18 nbsp;nbsp;nbsp;?nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;? Bongas 1, Gaboes Icoelon 4 en te Lossarang Icoelon 2 karbouwen. (Gaboes Icoelon is gelegen in het district Kandanghauer.) Ten einde een onderzoek in te stellen naar den aard dezer ziekte verscheen op den 18Žquot; Januari de Gouvernements-veearts van Charldoep. Op het oogenblik van zijn komstnbsp;waren er dus zieke buffels in de dessa’s Lossarang wettan,nbsp;Lossarang Icoelon, Bongas, Gaboes Icoelon. Zooals de administrateur mij heeft verteld, werd één der karbouwen uit de dessa Lossarang wettan, in tegenwoordigheidnbsp;van Assistent-Eesident en Regent, onderzocht en afgemaakt,nbsp;waarna de lijkopening werd verricht, op grond van

welk onderzoek de heer van Charldoep diagnostiseerde ?miltvuur”. Men schijnt toen, afgaande op de overeenkomst in uitwendig symptomenbeeld, de ziektegevallen in de andere dessa’snbsp;eveneens te hebben gehouden voor Anthrax (miltvuur), waartegennbsp;men te velde trok met de middelen, daartoe in het Staatsblad voorgeschreven; echter reeds spoedig schijnt de heernbsp;VAN Charldoep te zijn teruggekeerd (waarom liet men hemnbsp;onder zulke omstandigheden vertrekken ?), althans dd. 23 Januarinbsp;telegrafeerde de Resident dat de veearts van Charldoepnbsp;voorloopig te Cher?bon was aangehouden voor het geval datnbsp;zijn komst te Indramaioe nog noodig mocht zijn. Ondertusschen — het ?miltvuur” of de ?barrat poetjak” of de ziekte onder het vee, schreed steeds voort, rechts ennbsp;links onder dien i’ijken veestapel groote verwoestingen aanrichtende, zooals gemakkelijk is te zien uit

nevenstaandennbsp;staat, waarvan de cijfers mede ontleend zijn aan de dagrapporten der districtshoofden aan den administrateur; mennbsp;behoeft er zich alzoo niet bang voor te maken, dat dienbsp;cijfers overdreven zijn voorgcsteld.



???



100 Op den 29*'quot; Januari kwamen dus de gevallen van ?barrat poetjoek” reeds voor in drie van de vier districten van hetnbsp;vrije land Kandanghauer, en zien we den Gouvcrnements-vccarts van Charldorp ter plaatse om een tweede onderzoeknbsp;in te stellen, waarvan het gevolg was dat runderpest werdnbsp;gekonstateerd in de dessa Mangoengan. Achtereenvolgensnbsp;werd ze door hem nog gediagnostiseerd op: 31 Januari te Bong as; 1 nbsp;nbsp;nbsp;Februari tenbsp;nbsp;nbsp;nbsp;Lossarangnbsp;nbsp;nbsp;nbsp;koelon\ 2 nbsp;nbsp;nbsp;?nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;tenbsp;nbsp;nbsp;nbsp;Lossarangnbsp;nbsp;nbsp;nbsp;wettan, Krimoennbsp;nbsp;nbsp;nbsp;ennbsp;nbsp;nbsp;nbsp;Poeiitang\ 4 nbsp;nbsp;nbsp;?nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;tenbsp;nbsp;nbsp;nbsp;Fegagan,nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;Tjiherreng ennbsp;nbsp;nbsp;nbsp;Karangnbsp;nbsp;nbsp;nbsp;asem,; 5

nbsp;nbsp;nbsp;?nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;te Wira kanan, Rantjahan, Gdboes icettan en Gaboes koelon; 6 nbsp;nbsp;nbsp;?nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;tenbsp;nbsp;nbsp;nbsp;Tjimara. 7 nbsp;nbsp;nbsp;?nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;tenbsp;nbsp;nbsp;nbsp;Tjilandahnbsp;nbsp;nbsp;nbsp;en Andjattan; 9 nbsp;nbsp;nbsp;?nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;te Djanga en te Eedjiang\ terwijl eveneens door de veeartsen Schoorel en Brilman de ziekte nog werd gekonstateerd in de dessa’s Fegagan,nbsp;Gaboes wettan, Andjattan, Mangsetan en Djambak. Op den 24en Januari kwamen reeds rapi)orten binnen van dezelfde ziektegevallen als op Kandanghauer onder de buffelsnbsp;van het daaraan grenzende vrije land Indramaioe-West, metnbsp;name in de dessa’s Langoet en Larangan (district I^obener),nbsp;welke beide zijn gelegen aan den groeten weg van Kandanghauer—Indramaioe- West. Volgens mijne zienswijze heeft men van af

den aanvang te doen gehad met runderpest, en was, wat de landheernbsp;noemde ?barrat poetjoek”, ?miltvuur” enz. niets anders dannbsp;de zoo gevreesde ziekte. Geen enkele geldige reden kan iknbsp;natuurlijk aan voeren voor de bewering, dat de buffel, onderzochtnbsp;door den heer van Charldorp (op 18 Januari in de dessanbsp;Lossarang loettan) niet lijdende was aan miltvuur, maarnbsp;aan runderpest, wijl mij geen ziektegeschiedenis of sectie-verslag ten dienste staat; daarbij—de mogelijkheid bestaat,nbsp;dat er enkele gevallen van eerstgenoemd lijden onder doornbsp;liepen. Maar dat men hier werkelijk van begin af aan tenbsp;doen heeft gehad met runderpest en niet met miltvuur, ik vermeen zulks uit de volgende daadzaken gerust te mogen atleiden.



101 l'i. Uit den loop der ziekte zelve: Beginnende te Lossarang wettan vertoont zij zich kort daarop in het daaraan grenzende Lossarang Tcoelon en komennbsp;er ook rapporten in uit de dessa’s Bongas en Gaboes Icoelon,nbsp;gelegen in Z.-W. richting van eerstgenoemde negri (men zalnbsp;dat wellicht een grooten sprong noemen, maar dit is maar zoonbsp;in schijn; straks daarover nadei’). Daarna komt de dessanbsp;Mangoengan, die grenst (met haar gebied) aan het Zuiden vannbsp;Lossarang; iets later vertoont zich de ziekte in de dessa Fegagan,nbsp;die met haar sawah grenst aan Mangoengan. Van Fegagannbsp;ziet men haar haren verwoestenden tocht voortzetten naar hetnbsp;nabij gelegene Tjiherreng, terwijl zij zich reeds vier dagennbsp;later vertoont te Karang asem, een dessa onmiddellijk grenzende aan Tjiherreng. Van uit (?ahoe.s'fcoeZou komt zij verdernbsp;in de dichtbij gelegen dessa’s

Rantjahan, Gaboes wettannbsp;en Wira hanan, terwijl de dessa’s Krimoen en Foentang,nbsp;grenzende aan Lossarang girang, weer gemakkelijk besmetnbsp;worden van uit Wira lianan, en eindelijk Andjattan alsnbsp;gelegen dicht bij de grens der Famanoekan-landen zeer ge.nbsp;makkelijk door clandestien vervoer als anderszins besmet isnbsp;kunnen worden. Men ziet het dus, hoe de ziekte van uitnbsp;bepaalde punten of plaatsen, waarvan het eerst de rapportennbsp;binnenkwamen, n.1. op 5 .Januari van Lossarang, op 16nbsp;?Januari van Bongas, op 18 Januari van Gaboes Icoelon,nbsp;geleidelijk haar loop heeft vnortgezet in Oostelijke, Zuidelijkenbsp;en Westelijke richting zonder sprongen te maken; overal konnbsp;men haar weg vinden. 2?. Uit de enorm groote verliezen, die de veestapel onmiddellijk na het optreden der ziekte op de verschillende plaatsen heeft geleden. Zie vooral de dessa’s Bongas en

Gaboes Icoelon, waar o.a. wordt gespi-oken van 130 en 52 doode buffels op één dag.nbsp;(Maar zelfs al strekt zich dit cijfer over verschillende dagennbsp;tegelijk uit — iets dat mij wel waarschijnlijk voorkomt —, dannbsp;toch is het verlies nog zeer groot). Ziet men nu zoo iets voornbsp;den dag treden • bij miltvuur als in punt 1 en 2 is aangehaald? Immers nimmer. 3. Uit het feit, dat in alle dessa’s, waar zich de barrat



102 poetjoek of het miltvuur of hoe men het ook noemen wil vóór den 293“ Januari had vertoond, binnen een- tijdsverloopnbsp;van 10 dagen ook de runderpest wordt gekonstateerd, terwijlnbsp;men na den 293ii van geen miltvuur, van geen barrat poetjoeknbsp;meer hoort; die is plotseling verdwenen. Mag men nu aannemen, dat die dessa’s, en juist die alléén, binnen den tijd vannbsp;een halve maand geteisterd zonden zijn geworden door 2nbsp;verschillende ziekten, beide zulk een vei-woesting onder hetnbsp;vee aanrichtende, beide zoo uniform in haar gevolgen aldus?nbsp;Voorzeker zoude zulk een toeval al te noodlottig zijn, en ligtnbsp;het, dunkt mij, veel meer voor de hand om — alle wetenschappelijke beschouwingen in deze op zij gezet — aan te nemen, dat,nbsp;icat genoemd werd harrat poetjoek, miltvuur enz., niets andersnbsp;is geweest dan de echte, zuivere runderpest, in haar meestnbsp;kwaadaardigen

vorm. Tj-achten we thans een antwoord te vinden op de volgende vraag: Op welke wijze en langs welken weg is de residentie Cheribon besmet geworden en hoe komt het, dat de ziektenbsp;niet het eerst is opgemerkt geworden in het grensdistrictnbsp;Loewong Malang, maar in het ten Oosten daarvan gelegennbsp;district Lossarang ? Vooraf zij opgemerkt, dat ik mij thans ga begeven op het gebied van veronderstellingen en waarschijnlijkheden, voor denbsp;juistheid waarvan ik hieronder wel geldige redenen kan aanvoeren, maar waai'omtrent officieele gegevens mij ten eenenmalenbsp;ontbreken. Eenige bladzijden te voren vermeen ik duidelijk genoeg te hebben aangetoond, dat het nut van den grenspagger evenals hare wijze van bewaking al van zeer twijfelachtigen aardnbsp;was, zoodat men gerust kan aannemen, dat door deze geennbsp;hinderpaal in den weg werd gelegd aan clandestien vervoernbsp;van vee over

de grens Pamanoekan—Kandanghauer. Den 20c^ Januari nu, werd door den Resident van Cheribon bericht, dat in Krawang en Soebang geruchten in omloopnbsp;waren, dat 125 karbouwen van de Pamanoekan- en Tjiasem-landen op clandestiene wijze in Cheribon zouden zijn ingevoerd,nbsp;welk gerucht, als in omloop te zijn, ook werd bevestigd door



lO.H den Resident van Krawang. Dit veevervoer zou plaats gehad moeten hebben in het begin van de maand Januari. Onderzoek werd gelast en ook gedaan, maar het schijnt, dat de resultaten daarvan weinig of niets hebben opgeleverd,nbsp;'quot;althans in het archief heb ik hieromtrent niets kunnen vinden;nbsp;alleen weet ik, dat de Pattie van Indramaioe genoemd onderzoek heeft geleid. Ofschoon officieel dus niets van dat clandestien vervoer bekend is, geloof ik toch, dat men hieraannbsp;alleen de insleping van de ziekte in Cher?bon te wijten heeft,nbsp;minder van gestolen buffels dan wel van karbouwen, die in 1’a-'^‘tanoelcan zouden zijn opgekocht geworden tegen buitengewoonnbsp;lagen prijs {f 0.50 tot f 2.80) en van daar over Kandangliamrnbsp;Zouden zijn vervoerd. Volgens de bron, waaruit ik hier hebnbsp;kunnen putten, zou dat vervoer hebben plaats gehad overnbsp;^tangsetan (Loewang-

Malang), Boegel, Bongas, Gaboes wettcm,nbsp;^edogan-Gdboes en Mangoengan. Van de dessa Bongas is hetnbsp;kekend, dat daarlangs in den regel het vervoer van buffelsnbsp;^mn Oost naar West plaats heeft. De ziekte nu, kon gemakkelijk in Lossarang komen, daar kaar Zuidelijke sawah’s tegen die van Mangoengan aanliggen, terwijl Mangoengan grenst aan Kedogan-Gaboes ennbsp;dit slechts enkele palen is verwijderd van Gaboes wettannbsp;klver de sawah’s van Gaboes wettan komt men op Bongasnbsp;(ufstand circa negen palen). Bedenkt men nu verder, dat de clandestiene buffels, éénmaal over de grens Famanoékan—Kandangliauer, wel met Zeer veel spoed door het grensdistrict zullen zijn vervoerdnbsp;geworden (om reden dat men daar toch meer op zijne hoedenbsp;''’us dan ergens anders, en dus het gevaar van betrapt tenbsp;quot;'Orden ook des te grooter was) en dat men

hoogstwaarschijnlijknbsp;de marsch eerst heeft gestaakt, toen zich onder den koppelnbsp;zieke dieren begonnen te vertoonen, die natuurlijk achterbleven waar ze waren, dan, vermeen ik, is het zoo onverklaarbaar niet, dat niet de grensdessa’s, maar de meer Oostelijknbsp;gelegene officieel het eerst door de ziekte zijn bezocht ge-'quot;orden. Ik voor mij heb de overtuiging, dat de runderpe.stnbsp;ket eerst is begonnen in de dessa Bongas (al is zij dannbsp;‘^ok het eerst geconstateerd in Lossarang wettan), dat zij



104 van daai’uit zich heeft verspreid over Gaboes wettan, Man-goengan, en zoo eindelijk Lossarang heeft bereikt. Niet minder ben ik van oordeel, dat ze in den aanvang, hetzij opzettelijk,nbsp;hetzij uit onwetendheid, is verzwegen geworden en dat eerstnbsp;rapport is uitgebracht geworden, toen de veestapel zulke vree-selijke verliezen leed, dat verder verzwijgen eene onmogelijkheid was geworden. Te Lossarang, den zetel van administrateur, opziener en Demang, kon de plaag moeielijk verborgen blijven. Is het niet opvallend, dat het eerste rapport over Bongas direct spreekt van vijftien doode buffels ? Mag men aannemen,nbsp;dat er, alvorens deze dieren dood waren, geen tijd is geweest,nbsp;om den landheer rapport te doen? Wanneer men den sterfte-staat verder vervolgt (zie bldz. 99), dan trekt het uwe aandacht, dat juist in de dessa’s Bongas en Gaboes wettan hetnbsp;verlies aan buffels

dadelijk veel grooter was dan in het reedsnbsp;langer besmette Lossarang, een feit, dat ik behalve aan dennbsp;grooteren rijkdom van vee, in eerstgenoemde dessa’s nog toeschrijf daaraan: lo. dat op dat oogenblik de runderpest (doordat ze er reeds veel langer heerschte) zich reeds over de geheele kampongnbsp;liad verspreid en er dus iederen dag meer slachtoffers tenbsp;gelijk vielen; 2o. dat inogelijk op de dagrapporten aan den administrateur ook nog werden vermeld de doode karbouwen, die men in den aanvang had verzwegen. Nog iets — aangenomen, dat werkelijk het eerste ziektegeval is voorgekomen in de dessa Lossarang, dan vraag ik: Waarom daarna komen Bongas en Gaboes? beide desa’s die opnbsp;een aanzienlijken afstand zijn gelegen van Lossarang.nbsp;Neen, eerst toen de alarmklok in laatstgenoemde dessa wasnbsp;geluid, durfde men ook voor den dag te komen in Bongas

ennbsp;Gaboes; men scheen daar wel te begrijpen, dat, als de eei’stenbsp;rapporten van daar binnenkwamen, zulks licht aanleidingnbsp;zou kunnen geven tot een onderzoek om een antwoord tenbsp;krijgen op de vraag: vanwaar komt de ziekte? en daarinnbsp;scheen men minder lust te hebben. Den juisten weg in dezennbsp;doolhof te vinden — voor wien is dit mogelijk;



Toen nu door don Gonverneinentsveearts VAK CharlDorp de runderpest was gekonstateerd in Mangoengan en achtereenvolgens, zoowel door hem als door andere collega’s, ook in anderenbsp;nabui’ige dessa's, bestonden de maatregelen ter beteugeling dezernbsp;ziekte hierin, dat alleen dc zieke buffels werden afgemaakt.nbsp;De overige, die met deze of met de doode buffels in aanrakingnbsp;'Varen geweest, werden eenvoudig aan hun lot overgelaten,nbsp;d. i. liepen onder elkaar en met andere te weiden, werdennbsp;gebruikt voor den arbeid enz. evenals vóór het uitbreken vannbsp;de ziekte. Wanneer men met dezen toestand rekening houdt,nbsp;dan moet men er zich dus geenszins over verwonderen, datnbsp;de runderpest in zoo’n korten tijd zulk een vreeselijken omvang nam en zoo’n groot aantal slachtoffers eischte. Reeds den 9-quot; Februari maakte zij hare opwachting in het district L?lea,

zoodat toen dus alle vier districten van hetnbsp;iand Kandangliauer ge?nfecteerd waren •, zij vertoonde zich innbsp;genoemde onderafdeeling het eerst in de dessa Eedjiang,nbsp;welke grenst aan het reeds vroeger genoemde Tjiberreng,nbsp;zoodat het voor de hand ligt, dat ze van daar uit is overge-1'i'acht. Van de zijde van den Resident werd er krachtig op aangedrongen, om de buffels toch te kralen en der smetstof zoo Weinig mogelijk gelegenheid te geven zich te verbreiden, maarnbsp;daar wilde dc administrateur voorloopig niets van weten ennbsp;kwamen er alle mogelijke bezwaren voor den dag, waarvannbsp;sommige dan ook moeielijk te overwinueu. Gaan we thans na, om welke reden Z.Ed. het kralenstelsel, als in de gegeven omstandigheden onmogelijk toe te passen, verwierp, en zien we daartoe de missives dd. Lossarang Yt3-n:nbsp;H Maart, 31 Maart, 15 en 19 Mei. In hoofdzaak komt

denbsp;'?espectievelijke inhoud van ,deze hierop neer: Ie. ?De landbouw kan naar behooren geen voortgang vinden; 2''. ?Hct aantal buffels is te groot ten opzichte van het '‘bevolkingscijfer, zoodat er handen te kort zouden komen omnbsp;?de vereischte hoeveelheid gras te snijden. groot deel van geen voldoende hoeveelheid gras 3o. ?Iu clen Westmoesson staat een groot deel van het quot;land onder water en is er ?te verzamelen, Deel X, Aa. II.



106 4o. ?Naarmate de paddieaauplant vordert, wordt het gras ?in de sawah’s scliaarscher. 5o. ?Ieder jaar na het paddieplanten is men gewoon, om ?de buffels in de bosschen te jagen, waar overvloed van grasnbsp;?is, iets wat thans bij het verbod op het vervoer niet kannbsp;?plaats hebben. In de bosschen gras te doen snijden en den grooten onder- ?naar de dessa’s te vervoeren is, door ?lingen afstand, onmogelijk. 6o. ?Als men de kralen in de dessa neerzet en de gestor-?ven en afgemaakte buffels ter plaatse begraaft, zal zulks ?aanleiding geven tot nadeelige hygiënische gevolgen, ennbsp;?voor menscli en voor dier; het drinkwater zal op die wijze alge- ?verontreinigd worden. Administrateur verkiest een ?meene begraafplaats voor de heele dessa, liefst op een zoo ?hoog mogelijk gelegen punt. 7?. ?Bij een verblijf in de kralen, worden de karbouwen ?spoedig krachteloos en sterven van uitputting. Om

gezondnbsp;?te kunnen blijven moeten zij water hebben, opdat ze zichnbsp;?kunnen baden en af koelen. 8quot;. ?Als er gras gesneden moet worden, kan de eigenaar ?niets verdienen voor zich en zijn gezin. 9?. ?Het oogsten der paddie kan om dezelfde reden niet ?geregeld geschieden. Thans zal het huren van koelies voornbsp;?dat doel in Krawang niet gelukken, omdat daar als eennbsp;?gevolg van de runderpest de vraag naar arbeidskrachtennbsp;?zelf zeer groot zal zijn. Op grond van deze argumentennbsp;?adviseert de administrateur om het kralenstelsel op zijn landnbsp;?niet toe te passen”. Enkele opmerkingen aangaande die ingebrachte bezwaren kan mogelijk zijn nut hebben. Punt no. 1, betreffende den landbouw. Vóór alles stip ik aan, dat in den regel in Februari reeds verreweg het grootstenbsp;deel van de jonge paddie in den grond staat, zoodat mennbsp;dus in Maart de toepassing van het

kralenstelsel niet op zijnbsp;had behoeven te schuiven, omdat men de buffels niet voornbsp;den sawah-arbeid zon kunnen gebruiken, die men toen nietnbsp;meer zoo noodig had; bovendien, de resteerende gronden hadnbsp;men dan maar met den patjol moeten bewerken (zooals men



10? toch in de eerste 2 jaren na de runderpest heeft moeten doen. Aangenomen echter, dat dit niet het geval was geweest, •lilt men het kralenstelsel b.v. wil toepassen in December,nbsp;dan staat men in deze voor twee wegen, waartusschen men éénnbsp;te kiezen heeft; aan de eene zijde staat een verminderdenbsp;aanplant of daling van het jaarlijksche winst-cijfer, aan dennbsp;anderen kant het verlies van het grootste deel van den veestapel (80 a 90 %), als men de bulfels kalm aan hun lotnbsp;Overlaat. De cindstaat, van dea administrateur afkomstig,nbsp;on hierbij overgelegd (zie bijlage A hierachter), is daar, omnbsp;dit laatste te bewijzen; wel is waar zou van de zieke buffels,nbsp;die nu afgemaakt zijn geworden, een zeker procent gehaltenbsp;zijn genezen, maar daar staat tegenover, dat door deze in hetnbsp;leven te laten, d. i. niet af te maken, de andere, die nunbsp;^an het noodlot zijn ontsnapt, weer zooveel

langer tijd aannbsp;de smetstof blootgesteld zouden zijn gebleven, ten gevolgenbsp;quot;Waarvan voorzeker nog weer meer dieren ziek zouden zijnnbsp;geworden, zoodat m. i. in deze het eene tegen het anderenbsp;?'Wegvalt. Het aantal buffels toch, dat als verdacht is afgemaakt (246), IS in verhouding tot de grootte van den veestapel zóó gering,nbsp;dat het verlies, hierdoor teweeggebracht, gerust op zij gescholen kan worden, te meer als men bedenkt, dat van die verdachte voorzeker toch het grootste deel zou zijn gestorven. Summa summarum: van 2 kwaden kieze men de minste. Volgens mijne overtuiging doet men toch in het gestelde ongunstige geval het best, om de buffels te kralen, zoodanignbsp;oohter, dat ze, zooveel zulks doenlijk is, dessa’s-gewijze verdeeld worden in koppels, welke men ieder voor zich eennbsp;Žlnk sa wall aan wijst, dat afgesloten is, dat ze beploegen ennbsp;quot;'Vaarop ze tevens

gekraald worden. Het spreekt van zelf, dat een strenge en uitgebreide controle de eerste plaats noodig is. Daar waar zich het geval voordoet, dat een inlander, afkomstig van dessa A, gronden bezit op het gebied van dessa B, zouden die dan zooveel doenlijk maar met den patjol bewerktnbsp;iiioeten worden.



108 Doen zich nu ziektegevallen voor onder een bepaalden koppel, dan make men deze in zijn geheel af, opdat andere van dezelfde dessa niet besmet kunnen worden. Men versta mij wel: ik spreek hier in het algemeen en voor die gevallen, waar de ziekte dadelijk wordt gerapporteerd ennbsp;onderkend en waar zij dus nog maar een geringen omvang heeftnbsp;aangenomen, maar het is geenszins mijne bedoeling, d.at iknbsp;bovengenoemden maatregel (iedere koppel van buffels op eennbsp;bepaald sawah-gebied) toegepast had willen zien op Kandang-liauer; volstrekt niet, dat 'was toen eene onmogelijkheid,nbsp;daarvoor had zich de runderpest reeds veel te sterk verbreid;nbsp;men had dan een personeel noodig gehad, veel grooter dannbsp;dit te vinden was ; bovendien zon er ook te veel tijd verlorennbsp;zijn gegaan met alles te regelen, om van zoon maatregelnbsp;nog iets goeds te kunnen verwachten.

Aangaande punt 2, 3 en 4, waarin worden opgesomd de bezwaren, verbonden aan het halen van gras, maak ik denbsp;opmerking, dat toch niet het grootste deel van het landnbsp;gedurende den lieelen West-Moesson onder water staat; datnbsp;mag zoo zijn in Januari, als wanneer er onophoudelijk ennbsp;zware regens vallen, maar toch niet meer in de maand Maart,nbsp;en mij is het ook nimmer opgevallen, dat er zóóveel waternbsp;zou staan, dat er geen gras genoeg te krijgen zou zijn voornbsp;de buffels. Veel meer beu ik het met den administrateurnbsp;eens, dat de zaak moeilijker wordt, naarmate de Oost-Moessonnbsp;nadert en vooral zoolang de paddie nog te velde staat. Dan, ja, is het kralenstelsel vooi’zeker erg bezwarend, vooral als het individueel veebezit zoo groot is; maar zelfs, al moetnbsp;men toegeven, dat er dus menige buffel van gebrek zal sterven of aan gebrek aan voedsel zal lijden, een feit is

hetnbsp;toch ook, dat men langs dezen weg meer dieren en zelfsnbsp;veel meer dieren zal overhouden, dan wanneer men ze maarnbsp;op goed geloof aan de runderpestsmetstof overlaat. Ten opzichte van punt no. b, waar de administrateur spreekt over het kralen en begraven van buffels in de dessa zelve,nbsp;teeken ik aan, dat men er in ieder geval geen enkele redennbsp;toe had om de kralen daar en niet hutten de dessa op denbsp;sawah’s neer te zetten.



109 En nog, uitgaande van de stelling, dat begraven in de dessa minder verkieselijk is, moet men tocb de mogelijke nadeeligenbsp;gevolgen, die daaruit zouden kunnen voortvloeien, niet al tenbsp;zeer overscliatten. Door behoorlijke afsluiting met paggers, gepaard aan een dagelijksche besproeiing met een cai’bolzuur-oplossing, zooalsnbsp;dat later ook plaats vond, vooral bij versche graven, kunnennbsp;die nadeelige gevolgen tot een minimum worden gereduceerd. Zoo nu en dan hoort en leest men wel eens, dat de koortsen, waardoor enkele van de W-estelijke residentiën kort na het heerschen van de runderpest geteisterd zijn geworden,nbsp;haar oorzaak vonden in die buffelgraven, maar nimmer isnbsp;er één deskundige geweest, die kon aantonnen, waarin dannbsp;wel die nadeelige invloeden gezeteld waren; vage theoriën,nbsp;de runderpest had nu eenmaal een breeden rug, en men schoofnbsp;daarop

zooveel men verkoos. Hebben niet een tijd daarna de residentiën Bagelen en Banjoe-maas vreeselij k te lij den gehad van koortsen, in haar meest kwaad-aardigen vorm ? en heeft de runderpest zich hier ooit vertoond ? Wat betreft de bezwaren, tegen het kralenstelsel ingebracht in no. 6, op ieder punt, daarin voorkomende, verschil ik metnbsp;den administrateur van meening. Aangenomen, dat de voeding voldoende is (dit beteekent nog heel wat anders als overvloed), dan beweer ik, dat buffels, dienbsp;opgesloten zijn, niet krachteloos worden, niet sterven aan uitputting, en badwater alias modder niet absoluut noodig hebbennbsp;om gezond te kunnen blijven ; met een enkele mag zulks hetnbsp;geval zijn, maar als regel kan men dit onmogelijk aannemen. Het spreekt van zelf, dat de dieren onder beter hygiënische voorwaarden verkeeren, wanneer ze los loopen, maar overnbsp;’t algemeen ondervindt hun lichaam

toch weinig nadeelen vannbsp;’t kralen, want gelukkig bezit het dierlijk organisme wel zóóveelnbsp;accomodatie-vermogen, dat het zich naar dergelijke buitengewone invloeden, wanneer ze niet al te veel met de normalenbsp;verschillen, weet te schikken. Toen ik in de eerste dagennbsp;van Juni 1881 werkzaam werd gesteld op heilamp;nd. Kandang-haim', was het kralenstelsel reeds in volle toepassing en bleefnbsp;dit nog gehandhaafd tot December, waarop enkele dessa’s in



110 het Zuiden, eenc uitzondering maakten, daar aan deze n.I. reeds vroeger vergnnd was hun karbouwen los te laten. De Oost.nbsp;moesson van 1881 kenmerkte zich door buitengewone droogtenbsp;en er was veel gebrek aan water, maar nimmer is mij hetnbsp;aantal sterfgevallen voorgekoraen als bijzonder groot en alsnbsp;zou dit het normale cijfer overschrijden, integendeel, do verliezen van den veestapel waren zeer gering on dat nog welnbsp;terwijl bijna alle kralen op Kmidanghauer zeer klein warennbsp;on do dieren ter nauwernood de ruimte hadden om zich tcnbsp;bewegen. Door behoorlijke controle van de zijde van Controleur, veearts en gekommitteerdc was hot mogelijk hot verzwijgen van ziekte of sterfgevallen te voorkomen •, in iederennbsp;kraal toch bevond zich een lijst, waarop het aantal buffelsnbsp;met respectievelijk signalement, mot do bij houding waarvannbsp;de gekommitteerdc was

belast, en van iedere ziekte of sterfgeval,nbsp;van welken aard ook, kreeg ik als veearts geregeld rapportnbsp;en werden onmiddellijk daarna do dieren of lijken aan eennbsp;onderzoek onderworpen. Ik wil gaarne erkennen, dat, wanneer men do levenswijze van den buffel nagaat, men ziet hoe gaarne en met hoeveelnbsp;wellust hij zich eonigo malen daags te water begeeft en innbsp;den modder ligt te wentelen, men dan allicht geneigd is, om,nbsp;wanneer men dit belet, daarin voor de gezondheid nadoeligenbsp;gevolgen te zoeken. Een feit is het evenwel, dat praktijk in deze niet hand aan hand gaat mot theorie. ?Als er gras gesneden moot worden”, zegt do administrateur verder, ?kan de eigenaar niets verdienen”. Welnu, dat is ooknbsp;niet noodig, als het Gouvernement aan dozen een schadeloosstelling uitreikt van f 0.25 daags voor iederen buffel, zooalsnbsp;dit op Kandanghauer geschiedde. De

verdiensten zijn dan waarlijk meer dan voldoende en m. i. ware eeno vergoeding van f 0.10 genoeg geweest; mennbsp;moet toch ook niet uit het oog verliezen, dat de maatregelen,nbsp;door de Rcgcering getroffen, eenig en alleen ten doel haddennbsp;de dieren zooveel mogelijk tegen de vreesdijkc ziekte tenbsp;beschermen; niets billijker alzoo dan dat de bevolking hiervan ook een weinig last en soesah had.



Ill Daar het eindelijk niet te voorzien was, hoelang het'kralcn-stelsel zou blijken noodig te zijn, kon do admimstrat'cur m. i. ook mociclijk in Maart zeggen, dat er in Juni, Juli enz. (dennbsp;tijd voor het paddie-snijden) handen te kort zouden zijnnbsp;voor het inoogsten; daarbij, men moet niet vergoten, dat bijnbsp;het grassnijden voor de buffels, vrouwen en kinderen eennbsp;krachtige hulp uitmakon. Zoowel het vóór als het tegen resumeerende, kom ik tot do conclusie, dat men op het vrije land KandanghaMer do buffelsnbsp;i'eeds had kunnen kralen van af Februai’i; voorzeker zoudennbsp;dan de verliezen, aan den veestapel door do runderpest toegebracht, op verre na niet zoo groot zijn geweest en had mennbsp;do ziekte ook spoedig onder de knie gehad. Op Gouvernements gebied, d. i. aan den rechteroever van don Tjimanoék, waar wel is waar het individueel veebezitnbsp;niet zoo groot was, is in de maanden Mei en Juni

ook gekraald,nbsp;stond daar de paddie eveneens te velde, waren geen bosschennbsp;of weidevelden aanwezig, kreeg de bevolking voor het grassnijden geeyi cent schadeloosstelling en toch hoorde men nietsnbsp;van al de bezwaren, waarmede de ?vrijc landen” telkens ennbsp;telkens voor den dag kwamen. Daar na Kandangliaiier ook al heel spoedig het daaraan grenzende vrije land Indraniaioe-West werd aangetast, deednbsp;de Resident van Clierihon al het mogelijke, om binnen dennbsp;kortst mogelijken tijd een voldoend aantal Controleurs, veeartsennbsp;cn gekommilteerden ter zijner beschikking te krijgen, iets waarmede natuurlijk eenige tijd verloren ging en nog, toen ernbsp;aanzienlijke versterking van personeel kwam opdagen, wasnbsp;het aantal nog veel te gering om met succes te werken. Vooral deed zich bet gebrek aan veeartsen gevoelen, zoodat dikwijls de gekommiteerdön do diagnose: ?runderpest”

stelden. Veilig kan men aannemen, dat op die wijze verschillendenbsp;dieren do kuil zijn ingegaan, zonder dat er eenige kwestienbsp;'vas van deze ziekte, te meer, omdat de onderkenning innbsp;Vele gevallen zeer moeielijk kan zijn en men zelfs als deskundige zijne uitspraak dikwijls alleen kan gronden op denbsp;ziekelijke veranderingen, die op het lijk zijn waar te nemen.



112 Als een gevolg van dat gebrek aan personeel (in den aanvang ook aan gekommitteerden) bleven de zieke dieren natuurlijk dikwijls langer rondloopen dan wenschelijk was, zoodat daardoor, massa’s hun natuurlijken dood stierven, die dan opnbsp;de plaats zelve, waar ze werden aangetroffen, begraven werden;nbsp;de alleenstaande en verspreide graven (voor een of twee buffels), die men op verschillende plaatsen van het land aantrof,nbsp;vooral in Lossarang en L?lea, zijn hiervan de zwijgende getuigen. Dat het begraven zelve veelal aan eigenaar en dessa-bestuur moest worden overgelaten, zonder eenige controle vannbsp;de zijde van het Europeesche ambtenaars-personeel, was eveneens een gevolg van gebrek aan dat personeel Mag men zichnbsp;bij zulk een toestand er over verwonderen, dat de runderpestnbsp;in zoo’n korten tijd zulk eene vreeselijke verwoesting ondernbsp;den rijken veestapel

aangericlit heeft en dat alle hoop, omnbsp;haren voortgang te stuiten, moest buitengesloten worden ? Immersnbsp;neen! De zieke dieren, die niet eens opgesloten of ge?soleerdnbsp;werden, die daarbij nog dagen lang rondliepen alvorens veeartsnbsp;of Controleur kwam om hun vonnis te vellen, zorgden wel, datnbsp;de besmetting als een buskruitvuurtje op de andere overging,nbsp;en zoo nam de omvang der plaag met lederen dag grooternbsp;afmeting aan tot langzamerhand het grootste deel als slachtoffer was gevallen. opgave in, Februai-inbsp;Maartnbsp;Aprilnbsp;Meinbsp;Juninbsp;Juli 4455, 6200, 4702, Men zie, ten opzichte van de verliezen, de ondervolgende waaruit blijkt dat in:nbsp;aan doode en ziekenbsp;aan doode en ziekenbsp;aan doode en ziekenbsp;aan doode, zieke en verdachte 1512,nbsp;aan doode, zieke en verdachte 120,nbsp;aan doode, zieke en verdachte 3, Augustus aan doode, zieke

en verdachte 2 buffels verloren gingen. Op 22 J Mei werd last gegeven om de buffels te doen kralen en eindelijk werd daar dan ook gehoor aan gegeven. En wat leert men nu uit bovenstaande opgave? Dat de ziekte in Juni reeds aanmerkelijk was afgenomen, althans hetnbsp;aantal slachtoffers (waarbij ook nog de verdachte buffels, d. z.



113 die, welke met de zieke in jianraking zijn geweest) bedroeg slechts 120 tegen 1512 in de maand Mei. In Juli daaropvolgende zien we slechts een verlies van 3 en in Augustusnbsp;van 2 buffels, welke gunstige wending hoofdzakelijk aan nietsnbsp;nnders dan aan de toepassing van het kralenstelsel was toe tenbsp;schrijven. Waar men op dergelijke resultaten kan wijzen, mag men gerust ieder wooi’d, ten gunste daarvan pleitende, als overbodignbsp;beschouwen, en al mochten er dan ook eens oeconomischenbsp;nadoelen uit voortvloeien, de voordeelen wegen daar wel tiennbsp;dubbel tegen op. Naar mijn inzien ligt in het kralenstelselnbsp;het zwaartepunt van de beteugeling der runderpest, op dennbsp;duur ligt hierin haar eenige kracht; wat zou men andersnbsp;nioeten doen? afmaken dessa’s-gewijze? dit geeft slechts innbsp;enkele gevallen goede uitkomsten (straks daarover nader); geneeskundig behandelen ?

wees verzekerd, dat men er 80 a 90 %nbsp;'in den grond geneest zoo lang althans nog geen betere geneesmethode bekend wordt dan de tegenwoordige, en wie zichnbsp;overtuigd heeft van de uitgebreide destructiën, die de ziektenbsp;ni het lichaam heeft verooi'zaakt, mag er met recht aan twij-ielen of daarvoor wel ooit een steekhoudende behandelingsmethode aan het licht zal komen. Nogmaals, het kralenstelsel, vei'standig toegepast, is het éénige middel, dat ons ten dienste staat om aan liet voortschrijdennbsp;van de runderpest paal en perk te stellen, maar daarnaastnbsp;oen uitgebreide en goede controle, die er voor waakt, dat denbsp;voorschriften ook werkelijk worden opgevolgd. Behoudens de enkele gevallen, die later nog voorkwamen, met name in de dessa’s Lossarang wettan en Karang-Anjer,nbsp;kon men dus zeggen, dat het met Augustus 1881 met donbsp;runderpest op het land Kandanghauer gedaan

was. Een paar regels nog over die in de dessa Lossarang wettan. Toen zich het eerste geval aldaar weer voordeed (ik bedoelnbsp;in September 1881), was het vee niet meer gekraald en liepnbsp;bet onder elkaar rond Des morgens ontving ik rappoi't van het zieke dier, waarop ik mij circa half-negen daarheen begaf; daar komende vondnbsp;ik den zieken buffel onder de andere op de sawah’s bezuiden



114 Losamng wettan met zeer verdachte kenteekenen van lijdende te zijn aan runderpest Onmiddellijk werd het dier uit den koppel gehaald en naar zijn kraal gebracht, ten einde tot den volgenden dagnbsp;onder observatie te blijven ; ondertusschen waren er in dezelfdenbsp;kraal nog 2 zieke buffels bijgekomen. Alle drie dierennbsp;nu worden afgemaakt, waarna door den veearts Scfioorel onnbsp;mij do lijkopening werd verricht en alle organen aan oennbsp;nauwkeurig onderzoek werden onderworpen. Het resultaatnbsp;daarvan was evenwel, dat wij ons niet gerechtigd gevoeldennbsp;tot de uitspraak ?runderpest”; nochtans mocht twijfel aan hetnbsp;bestaan dezer ziekte niet buitengesloten worden en werdnbsp;om die reden ten aanzien van de overige buffels gehandeldnbsp;alsof men werkelijk met runderpest te doen had gehad, d. w.nbsp;z. al het vee, vijf palen in den omtrek, werd gekraald. Het bovenstaande

had plaats op 24 September 1881. Al spoedig evenwel bleek het, dat we hier werkelijk met de zoo zeer gevreesde ziekte te doen hadden gehad, wantnbsp;reeds op 29 September vertoonde zij zich in vier verschillendenbsp;kralen van Lossarang icettan, en thans onder meer duidelijkenbsp;symptomen. Alzoo konden we nu met volle zekerheid denbsp;conclusie trekken, dat ook do eerstgenoemde buffels, dienbsp;minder duidelijke kenteekenen hadden vei'toond, aan dezelfdenbsp;ziekte lijdende waren geweest, en daar ik persoonlijk dezenbsp;mot andere had zien weiden in do sawah, stolde ik in ver-eoniging mot den Gouvernementsveearts Klaarenbeek voor,nbsp;om al de buffels van Aos.9arrt?(y toette?? (daarbij lettende op hetgeen het Staatsblad dienaangaande voorschrijft) af te maken;nbsp;daar do administrateur zich daartegen echter heftig verzette,nbsp;werd van uit Batavia machtiging verleend de dieren niet

afnbsp;te maken, maar eenvoudig te doen kralen. Het gevolg daarvan was dan ook, dat een aantal buffels nog gespaard bleven; in het geheel bedroeg het verder verlies slechts 16, waarvan 4 zieke en 12 verdachte. Opzettelijk maak ik van deze gebeui'tenis melding, omdat men er uit Iceron kan, dat men, door do dieren kraalsgowijzenbsp;af te scheiden, mits zulks mot spoed geschiede, do ziektenbsp;toch ook wel onderdrukken kan on men op die wijze nog een



115 gfoot aantal buffels spaart, zoodat men niet beboeft over te Raan tot het afmaken dessa’s-gewijze. Wel is waar wai’ennbsp;de omstandigheden hic r zeer gunstig, om een goeden afloop tcnbsp;kunnen verwachten, want in de eerste plaats had men hiernbsp;tc doen met een ?uitgezickte” dessa, met buffels dus, die reedsnbsp;vroeger aan den invloed der smetstof weerstand hadden ge-koden, en was alzoo de vatbaarheid bij deze voor runderpestnbsp;niet zeer groot, en ten tweede kon er onmiddellijk na hetnbsp;opmerken der eerste ziekte-symtomen gehandeld worden, omdatnbsp;ik persoonlijk mijn standplaats had te Lossarang, on er alzoonbsp;Reen tijd verloren ging met het overbrengen van rapportennbsp;en met een reis naar het bedreigde punt. Behalve in deze dessa vertoonde zich op Kandangliauer do ziekte nog eens en voor het laatst in do dossa Karang-Anjernbsp;op 25 December 1881. Na het

treffen van de noodige maatregelen, als: opsluiten der buffels in de daarvoor bestemdenbsp;kralen, was men haar spoedig meester en bedroeg het aantalnbsp;slachtoffers, zoowel aan doode als aan zieke en verdachte,nbsp;in het geheel slechts 23 stuks, terwijl zich reeds op 2 Januarinbsp;1882 het laatste geval voordeed; over hot geheel waren aan-Retast geweest zes kralen, zoodat dus ook hier de afloop zeernbsp;Runsti; mag genoemd worden. Waarin men de reden heeft te zoeken van het opnieuw optreden der runderpest in genoemde dessa’s, nadat zich innbsp;zoo'n langen tijd, noch daar, noch in de buurt, éénig gevalnbsp;had voorgedaan, dit valt moeielijk met zekerheid te zeggen,nbsp;maar m. i, was de oorzaak dezer beide erupties gelogen in denbsp;Rraven. Men weet in ieder geval, dat daar nog maar kort geleden smetstof in overvloed was, die wellicht alleen maar wachttenbsp;op deze of gene

gunstige gelegenheid in bodem en klimaat,nbsp;om haar noodlottigen invloed met vernieuwde woede te doennbsp;gevoelen. Vooral de ziektegevallen te Karang-Anjer schrijf ik hici’aan loe; ik herinner mij nog zeer goed, dat op het laatst vannbsp;December 1881 een groot deel van de dessa en de omliggendenbsp;sawah’s onder water stond, zóó zelfs dat men van verscheidenenbsp;graven alleen het bovenste gedeelte van den pagger kon zien.



116 zoodat dus de smetstof heel gemakkelijk aan de oppervlakte en ook buiten den afsluitingspagger kon geraken en aldusnbsp;verder verspreid worden, om later bij het droog worden vannbsp;den bodem de dieren te infecteeren. Nu wij hier toch over graven spreken, kan met een enkel woord nog een en ander hieromtrent in het midden worden gebracht. Toen het kralenstelsel nog niet was ingevoerd, werden de zieke buffels begraven op een afgezonderde plaats buiten denbsp;dessa, wat zeer zeker te verkiezen is boven het begraven opnbsp;de plaats, waar men het zieke dier aantreft, daar dit veelnbsp;grooter bezwaren oplevert en men op die wijze tal van afzonderlijke graven krijgt, waarvan het Onderhoud en de bewakingnbsp;zoo goed als onmogelijk is. Wel is waar moet dan de zieke buffel op weg naar de al-gemeene begraafplaats nog een vrij grooten afstand afleggen, iets wat natuurlijk weer aanleiding geeft tot

het verspreidennbsp;van de smetstof (door faecaliën, speeksel, neus-uitvloei?ngnbsp;enz.), maar wat beteekent dit, als men tegenover dit feit in aanmerking neemt, dat in verreweg de meeste gevallen de bxiffelnbsp;toch reeds enkele dagen met de ziekte heeft rondgeloopen,nbsp;alvorens het der bevoegde autoriteit ter oore komt, en mennbsp;tot handelen kan overgaan. Na het invoeren van het kralenstelsel kwam er ten opzichte van het begraven der cadavres in zooverre een wijziging,nbsp;dat de kuilen werden gemaakt naast en buiten de kraal,nbsp;waarin, bij eventueele ziektegevallen, zieke en verdachte dieren wei'den afgemaakt en begraven, terwijl het graf, nanbsp;nog circa een meter boven den beganen grond te zijn opgehoogd, door middel van een bamboe-pagger werd afgesloten ;nbsp;de kraal, waarin de dieren hadden gestaan, werd omver gehaald en op de plaats zelve verbrand. Beter ware het m. i.

geweest den bamboe-pagger te vervangen door een levende, om reden eerstgenoemde al spoedig neigingnbsp;gaat vertonnen om in elkaar te vallen, zoodat men op dienbsp;wijze de bevolking maar noodeloos kwelt met het doen vannbsp;de noodige reparation. Verder komt het mij gewenscht voor, om, behalve het graf zelf, ook het terrein van de kraal in de afsluiting te betrekken,



ill aangezien daarin toch ook overvloed van smetstof aanwezig is en de materialen van de kraal, welke daarop verbrand worden,nbsp;dikwijls niet voldoende zijn voor het ontwikkelen van zuLknbsp;een rvarmtegraad, dat daardoor de bodem naar belmoren wordtnbsp;gedesinfecteerd; men vergete toch niet, dat de smetstofnbsp;Ongetwijfeld wel vrij diep in den grond gedrongen zal zijn,nbsp;wtjl deze, hoe droog men hem ook tracht te houden, altijdnbsp;zeer drassig is. Wanneer we nu nog eens een en ander omtrent KandangJiauer samenvatten, dan komen we tot de volgende conclusies. lo. De grensbewaking, waardoor men het voortschrijden '^an de runderpest van uit Krawang naar Cherihon had kunnen voorkomen, kwam niet vroegtijdig genoeg tot stand, ennbsp;Was daarbij veel te onvolkomen, om éénig doel, hoe geringnbsp;ook, te treffen. 2o, De ziekte heerschte reeds, ruim drie weken alvorens zij officieel werd

geconstateerd, zoodat op dat oogenblik vannbsp;de vier districten er reeds drie waren besmet. 3o. Om die reden kon er alleen heil gezocht worden in het kralenstelsel, als het éénige middel om den voortgangnbsp;der ziekte te stuiten. Het maken van afsluitingskringen ennbsp;lgt;et oprichten van paggers kon hier niet meer baten, evenminnbsp;waren er goede resultaten te verkrijgen van het afmaken vannbsp;het vee dessa's-gewijze, daar de plaag reeds een te groetennbsp;onivang verkregen had. 4o. De landheer opperde onoverkomelijke bezwaren tegen dat stelsel, en scheen geen kans te zien deze te overwinnen.nbsp;Een en ander had ten gevolge, dat het kralenstelsel eerstnbsp;werd toegepast op 22 Mei, d. i. toen de ziekte reeds dV, maandnbsp;had geheerscht en de veestapel bijna verwoest was. 5o. Veertien dagen na het invoeren van voornoemd stelsel daalde het ziektecijfer aanzienlijk; kort daarop heeft de

ziektenbsp;opgehouden. 6?. Gebrek aan een behoorlijk personeel, vooral in den aanvang, was oorzaak, dat de voorgeschreven bepalingen nietnbsp;met den noodigeu spoed op do doode en zieke buffels kondennbsp;Worden toegepast.



118 Indramaioe-West. Op clcn 24-quot; Januari. 1881 vertoonde zich de i’underpcst ook reeds onder de buffels van het land Indramaioe-West,nbsp;en Avel in de dessa’s Langoet en Larangan, beide gelegennbsp;aan den groeten weg van Larangan naar Indramaioe en opnbsp;circa 4 a 5 paal afstand van de grens van Kandajigliamr.nbsp;Wel is waar heette de ziekte toen nog niet zóó (men noemdenbsp;ze in den aanvang evenals te Kandanghaiier ?baiTat poetjoek”),nbsp;maar veilig kon men aannemen, dat het niets anders is geweestnbsp;dan dc runderpest, getuige de groote sterfte, door haar ondernbsp;het vee veroorzaakt, de verdere loop der ziekte en do snelheid, waarmee zij zich in naburige dessa’s vertoonde. Den l^n Februari zien we haar dan ook reeds te Langoet (met 24), te Ixirangan (met 34), te Soekamri (met 21), tenbsp;Kiadjaran hoelon (met 18), te Kedoeng loettan (met Ib) ennbsp;te Karang-Anjer

(met 8 doode buffels). Behalve deze waren op 8 Februari nog aangetast Kedoeng Tcoelon, Bangldv, Lohetier, ilatjangtara, Kiadjarannbsp;en Tji-Dempet, alle gelegen in het district Lohener van hetnbsp;land Indramioe-West. Ook hier treft men, met het oog op de bestrijding, denzelfden ongunstigen toestand aan als op Kandanghauer, n.1. dat denbsp;ziekte reeds een zekeren tijd had geheerscht vóór en aleernbsp;er officieel ?runderpest” geconstateerd werd; althans op dennbsp;4ea Februari vroeg de Resident langs telegrafischen weg:nbsp;?of er reeds iets bekend was van de onderzoekingen van dennbsp;?veearts van Charldorp in Lohener”. Wat aangaat de wijze van bestrijding, men volgde hier denzelfden weg als op Kandanghauer, d. w. z. dat in den aanvang alleen de zieke dieren werden afgemaakt en dat mennbsp;dé verdachte eenvoudig aan hun lot overliet, ze met anderenbsp;gezonde liet weiden, saivah’s

beploegen enz. evenals. of er vannbsp;hen niet het minste te duchten was. Ik zeg ?in den aan vang” ^nbsp;en te recht, want eenigo weken later werd op nog al rigoureuze Avijze afgemaakt, zoodat de veestapel van heele dessa’snbsp;te gelijk Averd uitgeroeid. Welk doel men hierbij voor oogennbsp;had? het is mij niet bekend, alleen Aveet ik Avel, dat het



119 afmaken op die wijze weinig kon baten, om de ziekte onder de knie te krijgen; wat helpt het, of men hier en daar al eennbsp;lieele dessa van haar vee berooft, terwijl ze nog links ennbsp;i'echts elders voortwoedt en men een behoorlijk personeelnbsp;mist om clandestien vervoer tegen te gaan? Behalve op deze wijze trachtte men het kwaad ook machtig te worden door het oprichten van paggers, bewaakt door lieerendienstplichtigen, maar — hetzij die paggers te laat warennbsp;gebouwd of wel, dat de bewaking niet voldoende was, eennbsp;feit is het, dat ze absoluut geen nut hebben gedaan, daar denbsp;ziekte ten spijt daarvan haren tocht kalm voortzette; paggersnbsp;vond men o. a. van; Alla-Etta over Wanakerta naar Karang-Ketas doorloopende tot aan de Tjimanoek ter beveiliging vannbsp;Oedjoeng en Djatü Vlij verder liep er nog een pagger vannbsp;^Vanalicrta over Tjilandang naar Wida-sarie en

eindelijknbsp;ook nog eene van Rambattan over Sentigie ruuir zee — ternbsp;l*eveiliging van het district Passekan. Het kralenstelsel, op de toepassing waarvan de Resident Van Cheribon zoo krachtig aandringt, daar wilde men nietsnbsp;Van weten, en was dit, zoo het heette, ook onmogelijk in praktijk te brengen. Het schijnt dan ook wel, dat een bestrijding van de runderpest op eene wijze als boven uiteengezet zoowel door bestuur als regeering voor een wanhopend iets werd aangezien, zoodatnbsp;ilan ook de krachten voornamelijk werden ingepannen omnbsp;•ie Gouvernements gronden, d. i. het deel, gelegen aan dennbsp;Vechter oever van de Tjimanoek, voor de ziekte te vrijwaren. Overeenkomstig den wensch van Z. Exc. den Gouverneur-Oeneraal werden zooveel mogelijk alle beschikbare veeartsen Haar Indramaioe-West gedirigeerd, opdat het zieke en verdachte vee zoo spoedig mogelijk zou worden afgeinaakt

ennbsp;iiegraven. Nadere bijzonderheden, die men zeer waarschijnlijk wel zal Hantreffen in de geschiedenis van de runderpest op Indramaioe-iBest, ben ik niet bij machte te leveren, wijl ik tijdens hetnbsp;lieersehen der ziekte steeds werkzaam ben geweest op hetnbsp;Wrd Kandangliauer, zoodat ik dan ook met plaatselijke toe ?oed bekend ben en ik zoo standen en terrein aldaar niet



120 mij uit dien hoofde over verschillende maatregelen, ter beteugeling getroffen, geen oordeel kan aanmatigen. Wel sta ik in voor de gegrondheid van de opmerking, dat het bestuur ook daar met veh3 moeielijkheden te kampen hadnbsp;en men van partikuliere zijde volstrekt niet altijd geneigd wasnbsp;zijn wenken en voorschriften op te volgen, ongetwijfeld wolnbsp;omdat men in do dwaze meening verkeerde, dat het nut daarvan niet kon opwegen tegen de, hoofdzakelijk oeconomischenbsp;bezwaren, die aan de uitvoering wareir verbonden. Had men ook hier het kralenstelsel zoo vroegtijdig mogelijk toegepast en daarmee niet tot het uiterste gedraald, voorzeker waren de verliezen betrekkelijk luttel geweest ennbsp;had men menigen buffel, die thans gevallen is als het slachtoffer der ziekte of van verdachtverklaring, kunnen sparen. Wat deed men nu verder om de runderpest aan den linkeroever van de rivier

de Tjimanoek te houden, en met welk succes werden die pogingen bekroond? Den administrateur van het vrije land Indramaioe-West werd gelast om zijn vee zoo ver mogelijk van den linkeroever te verwijderen, waaraan echter slechts gedeeltelijk ennbsp;alleen op herhaald aandringen werd voldaan. Eveneens werdnbsp;op Gouvernements gebied het vee op verschillende afstanden —nbsp;afhankelijk van de plaatselijke toestanden — van den rechternbsp;oever verwijderd, zoodat door dezen maatregel een veeloozenbsp;streek van zekere lu’eedte in het leven werd geroepen. Opdat er geen buffels op clandestiene wijze over de Tjima-noeh vervoerd zouden worden, werd de rechter oever geregeld bewaakt, waartoe op verschillende afstanden wachthuizennbsp;opgcricht en deze zoodanig geplaatst werden, dat men vannbsp;uit het ééne het andere kon zien; de onderlinge afstandnbsp;moest geregeld worden

afgepatrouilleerd, zoowel door Euro-pcesche als door inlandsche gekommitteerdeh, een en andernbsp;voor de controle op de wakers binnen die wachthuizen; verder hielden twee detachementen cavalerie, waarvan het eenenbsp;gestationeerd te Indramaioe, het andere te Bondang, eveneensnbsp;toezicht op mogelijk clandestien vervoer over de TjimanoeTc,



121 en om vervoer over zee te voorkomen werd onder toezicht van Controleurs en gekommitteerden een strandwaclit georganiseerd, •nbsp;Welke zich uitstrekte van af de monding van den Tjitnanoelc totnbsp;aan Tegal galap (district Karang-Ampel), terwijl een stoomschipnbsp;van de Koninklijke Nederlandsche Marine in last had te kruisennbsp;tusschen Krawang en Brebes] me dunkt, dat die afstand nognbsp;al wat groot was, om van dit kruisen veel heil te verwachten;nbsp;of deed men het mogelijk maar om den inlander ontzag innbsp;te boezemen en hem een beetje hang te maken? Eindelijk nog, niet ton volle vertrouwende op al deze doeltreffende maatregelen, werd eene veelooze streek in het leven geroepen van 5 palen breedte, die ten Westen en ten Oostennbsp;door eeii Imogen, goed aaneengesloten pagger werd begrensd. De Wester-pagger (zie schetskaart) liep van ai: AUa-Etta over Tjioeijoe door

do rivier de Tjimanoeh en verder op dennbsp;rechter oever den loop van dezen volgende, langs de dessa’snbsp;Banggagan, Bantar-Waroe over üondawgi langs Goenoengsarie,nbsp;Soelcagoemh'ang, Tersana, Teloe7ig-agoeng, Kartasemaja ennbsp;Tenadjar-, van hier ging ze in N.-O. richting dwars door denbsp;districten Sleman en Karang-Ampel tot aan Tegal galap, d. i.nbsp;tot aan zee. Te Alia Etta sloot ze aan den pagger, die zichnbsp;langs den Zuidergrens van de landen hidramaioe-West ennbsp;Kandangbauer uitstrekte en welke diende om de Preanger-Pegentschappen te beschermen. De Ooster-pagger (zie schetskaart), een aanvang nemende bij Karang-Anjer-Oost, liep evenwijdig aan den Westerpaggernbsp;en circa vijf palen daarvan verwijderd; zij eindigde hi) Dadap,nbsp;district Kara^ig-Ampel. De streek tusschen beide paggers gelegen werd geheel veeloos gemaakt, waartoe de buffels

Oostwaarts op werdennbsp;verwijderd; ter loops zij opgemerkt, dat verreweg het grootstenbsp;aantal van honger is omgekomen en voor lagen prijs van denbsp;liand is gezet. De beide paggers, Oostelijkc en Westelijke, werden door een sterk cordon militairen bewaakt. Ten einde bij eventueel uitbreken der runderpest op den rechter rivier-oever op alles voorbereid te zijn, werden op hetnbsp;gebied van iedere dessa op kosten van den staat kralen ge- Deel X, Afl. II. nbsp;nbsp;nbsp;9



122 bouwd, waarvan de plaatsing, onderlinge afstand enz. door het bestuur werd geregeld, een maatregel dié, zooals spoedignbsp;zou blijken, niet overbodig was. Den 25ni Mei toch werd onder de buffels van de dessa Boeldk (district Sleman) runderpest gekonstateerd en werdnbsp;dan ook al het vee, op G ouvernements gebied ten N.-W.nbsp;van den Westerpagger, bij de eerste alarmeerende verschijnselen onmiddellijk gekraald. Reeds op den dag, volgende opnbsp;dien waarop de ziekte was gekonstateerd, vertoonden zich innbsp;verschillende kralen tal van zieke en zelfs van doode buffels,nbsp;een feit, waarover men zich niet kan verwonderen, als mennbsp;weet, dat de dieren vóórdat de ziekte was opgemerkt geworden,nbsp;enkele dagen op de weideplaats met elkaar hadden rond ge-loopen; ook stonden de respectievelijke kralen veel te dichtnbsp;bij elkaar en bevatten ze ook een veel te groot aantal

buffelsnbsp;(20 en meer), waaraan men het dan ook heeft te wijten, datnbsp;de runderpest reeds bij het begin van haar optreden tal vannbsp;slachtoffers eischte. Overwegende nu, dat er om deze redenen (dus alweer was men nalatig geweest in de opvolging der voorschriften; waarom de kralen niet ver uit elkaar gezet, en ze met meernbsp;dan 5 buffels gevuld?) toch weinig kans bestond, dat velenbsp;karbouwen door de ziekte gespaard zouden blijven en dat,nbsp;wanneer ze niet allen verdacht werden verklaard (waartoenbsp;men trouwens als deskundige het volste recht bezat), mennbsp;haar maar slepende hield, waardoor een voortdurend gevaarnbsp;zou ontstaan voor infectie der omliggende dessa’s, werd tot denbsp;algeheele afmaak (302 buffels) besloten, een maatregel, dienbsp;m. i. in alle opzichten rationeel was; een 10% a 20% vannbsp;de buffels, die zouden hebben blijven leven, wanneer men

denbsp;ziekte kalm had laten uitwoeden en men alleen de zieke hadnbsp;afgemaakt, werd opgeofferd, om het gevaar voor de naburigenbsp;kampongs af te keeren; die prijs was niet te hoog, tenbsp;meer, omdat men de zekerheid bezat, dat de runderpest zichnbsp;op dat oogenblik nog enkel bepaalde tot Boelak. Met alle beschikbare krachten werd er dan ook, onder toezicht van den regent en andere inlandsche hoofden, aannbsp;het graven der kuilen gewerkt, ten einde de dieren zoo snel



123 niogelijk onder den grond fe krijgen, maar alvorens men liiermede nog geheel gereed was, vertoonden zich reeds dezelfdenbsp;ziekteverschijnselen ook onder het vee van de dessa Sleman.nbsp;Men verwondere zich daarover niet en beschoiiwe deze mede-deeline: in geen geval als in tegenspraak met wat ik hier enkele regels boven zeide; Boelah en Sleman vormen als het ware één dessa; ze gaan om zoo te zeggen in elkaar over,nbsp;worden ook dikwijls in één adem genoemd, terwijl de buffelsnbsp;van beide ook onder elkaar liepen te grazen en op eennbsp;gemeenschappelijk terrein werden opgesloten. Al dit vee nu werd verdacht verklaard en werden alzoo op den 29e'‘ Mei ruim 600 (zes honderd) karbouwen afgemaaktnbsp;en begraven, zijnde den veestapel van Bolak en Sleman.nbsp;Een kring van afsluiting werd vastgesteld, waarbinnen alleennbsp;die dessa’s werden opgenomen, welke onmiddellijk aan

denbsp;beteisterde grensden, terwijl het losloopen van honden, geitennbsp;enz., ten strengste was verboden op straffe van onteigeningnbsp;en neerschieten. Gelukkig breidde zich de runderpest nietnbsp;verder uit, en dat terwijl zich toch op circa 1Y2 paal afstand innbsp;de dessa Tambi nog veel vee bevond, en ook de veestapel vannbsp;Toegoe en Slljelc slechts 4 paal van het bedreigde punt verwijderd was. Dit succes was dan ook alleen te dankennbsp;aan het feit, dat bij de eerste ziekteverschijnselen, die denbsp;dieren in BoelaTc vertoonden, al het vee in de naburigenbsp;dessa’s kon worden gekraald, waardoor onderlinge aanrakingnbsp;en dus besmetting werd vermeden, en niet minder ook hieraan, dat, dewijl alle buffels uit beide dessa’s verdacht verklaard en met den mccsten spoed afgemaakt en begravennbsp;Werden, de noodlottige kans van het overbrengen van smetstofnbsp;door menschen, honden, kippen,

vogels enz., tot een minimumnbsp;gereduceerd was. Dat er overvloed van personeel aanwezig was, waartoe men eenvoudig de vrije landen tijdelijk ontblootte, was mede eennbsp;zeer gunstig moment. In ieder van de naburige dessa’snbsp;Werd een gekommitteerde geplaatst, die er voor te wakennbsp;had, dat de bevolking haar buffels niet los zou laten, maarnbsp;steeds gekraald zou houden; ook het inlandsch bestuur (wakkernbsp;geschud door het onslag uit ’s lands dienst van een paar nalatige



124 ambtenaren) stond het Europcesche ambtenaarskorps krachtig ter zijde; voorzeker een groot verschil bij hetgeen ik laternbsp;op de vrije landen te zien kreeg; daar zag ik nimmer eennbsp;Wedono, Assistent-Wedono of iets van dien aard op hetnbsp;terrein van de ziekte, ja, soms moest men er zelfs het dessa-hoofd met de haren bij slepen. Op welke wijze de runderpest zoo ineens haar gebied heeft overschreden en de rivier is overgesprongen ? is een vraag,nbsp;waarop men wel is waar een antwoord heeft gezocht, maarnbsp;waaromtrent nimmer bepaalde feiten aan den dag zijn gekomen. De eenigste mogelijke en zeer goed bestaanbare weg,nbsp;waarlangs ze op Gouverncments gebied heeft kunnen komen,nbsp;is deze geweest, dat smetstof, hetzij met opzet, hetzij toevallig,nbsp;over de rivier is gebracht, want juist in die dagen (het laatstnbsp;van Mei) was de ziekte nog in vollen gang in de

dessa’s Widanbsp;Sarie en Banglialaan-?lir, welke, gelegen aan den linker oevernbsp;van de Tjimanoeh tegenover Djattie harang (hoofdplaats districtnbsp;Sleman), niet meer dan 2 palen verwijderd zijn van Boelali ennbsp;Slemmi\ wellicht ook is de quot;waarschijnlijkheid, dat buffelsnbsp;van uit de genoemde dessa’s op het vrije land van Indra-maioe-West gedurende den nacht vervoerd zijn gewordennbsp;naar Gouvernements gebied en op die wijze in aanrakingnbsp;zijn gekomen met de buffels van Boelak, niet van de handnbsp;te wijzen. Bijna 5 maanden daarna, nl. in ’t begin van de maand October, vertoonde de runderpest zich nogmaals en voor hetnbsp;laatst op de Gouvernements gronden. Het was thans de dessanbsp;Tambi, die het slachtoffer van de plaag werd, op wier gebiednbsp;bovendien nog gekraald waren de karbouwen van Djattie-Barang, Soelcalila en Filangsarie, daar, zooals te voren

reedsnbsp;is meegedeeld, al het vee van den rechter oever verwijderdnbsp;was geworden. Hoedanig de toestand in Tambi was op hetnbsp;oogenblik van het uitbreken der ziekte, weet ik niet, daarnbsp;ik mij destijds te Kandanghauer bevond; alleen had iknbsp;vroeger, bij mijn eerste plaatsing te Djattie-barang, al kunnennbsp;opmerken, dat de buffelkralen veel te dicht op elkaar stonden, waardoor natuurlijk een groot deel van het nut van hetnbsp;kralenstelsel verloren gaat.



125 Of men hierin, dan wel in andere omstandigheden, de oorzaak moet zoeken van het feit, dat al het vee verdachtnbsp;?'verd verklaard, kan ik niet opgeven; wellicht ook, dat mennbsp;op grond van de ervaring, die men had opgedaan in Boelali,nbsp;hiertoe is overgegaan. Hoe het ook zij, al het vee in denbsp;dessa Tarnhi werd afgemaakt, en wel met hetzelfde goedenbsp;resultaat als te Boelalc, daar de ziekte tot deze ééne dessanbsp;heperlct bleef. Kunnen de graven van BoeUik de schuld zijn geweest van de infectie van Tarnhi? niet onmogelijk bij de wetenschap,nbsp;dat in die dagen overvloedige regens vielen, vmardoor dusnbsp;het virus uit de diepte aan de oppervlakte kon komen ennbsp;zich verder verspreiden; of wel geschiedde de besmettingnbsp;alweer van uit den linker oever ? verschillende erupties, zoowelnbsp;te Kandangliauer als te Indramaioe-West, deden zich toennbsp;juist voor ; op

laatstgenoemd gebied in dessa’s, niet ver gelegennbsp;?ran Tarnhi. Wie zal dit alles ophelderen? het inlandschnbsp;bestuur, dat waarschijnlijk wel licht in deze duisternis hadnbsp;hunnen onsteken, bleef stom; vermoedelijk, zooals gewoonlijk,nbsp;uit angst van zijn eigen vonnis te vellen. En hiermede zijn we aan het eind van dc runderpest-cpizoötie in de residentie Cher?bo7i, in de hoop, dat uit dit Verslag, hoe onvolkomen overigens, voldoende moge blijken,nbsp;'vaarin men do oorzaken heeft te zoeken van de omstandigheden, die aan leiding hebben gegeven, dat deze ziektenbsp;zulk cene verwoesting onder den veestapel aldaar heeftnbsp;aangericht. mate deze ieder tenaar Wanneer men bedenkt, dat deze plaag op Java tonnen gouds heeft verslonden, ongerekend nog dc vele andere nadoelen,nbsp;die uit het hecrschen dezer ziekte voor land en volk zijnnbsp;voortgevloeid, en daarbij niet vergeet dat, naarmate

de middelen van verkeer tusschen genoemd eiland en andere landennbsp;meer en meer toenemen en volkomen worden, ook in dienbsp;het gevaar voor een nieuwe insleping der ziekte, opnbsp;of gene plaats grootcr wordt, dan dient men ook innbsp;gewest op zijn hoede te zijn, cn rust op iederen amb-dc verplichting zich zoo volkomen mogclijk op de



126 hoogte to stellen van alles wat ons dc geschiedenis ten deze te leercn geeft. Vooral de beide cardinale punten boude men voor oogen, nl: lo. Dat de runderpest eene voor Java vreemde ziekte is. 2o. Dat zij overal, waar ze in werkelijkheid (d. i. op het terrein en niet op het papier) krachtig bestreden wordt,nbsp;binnenkort verdwijnt. Dit hebben we gezien in: Cherihon,nbsp;Krawang, en ten langen leste ook in Buitenzorg. De paardenarts 2e klasse ijc. hij de runderpest, (w. g.) HOOGKAMER. Banjoe-Biroe, 30-3-’84, Dit verslag werd daar mij samengesteld op last van den toen-inaligen Gouvernements-Commissaris in zake veepest, den heer VAN Vleuten (destijds Besidcni der Preanger-Eegentschoppen),nbsp;en daar ik op dit oogonblik do daarin neergelegde beginselennbsp;omtrent de wijze van bestrijding nog volledig ben toegedaan,nbsp;ZQO heb ik vermeend, vooral in het belang van jongere

collega’s, dat het wellicht zijn nut kan hebben dit overzicht,nbsp;met toestemming der Regcering. te publieccren. L. J. HOOGKAMER. Batavia, H April 1896.
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IETS OVER „GRASSFARMS” VOOR DE BEREDEN KORPSEN door A. M. Vermast. In Teijsmannia, aflevering 2, komt van de hand van den heer Wigman een opstel voor over tropische voerdergewassen,nbsp;hetwelk in de Veeartsenijkundige Bladen, deel IX, afleveringnbsp;5, in zijn geheel door de redactie is overgenomen. In dit artikel wordif'er op gewezen, dat in het Britsch-Indischc leger het gras — hetwelk, evenals hier, den hoofdschotel voornbsp;de troependieren uitmaakt — hoofdzakclijk wordt verkregennbsp;van knnstweiden, die in de garnizoenen, waar bereden troepennbsp;gelegerd zijn, onder militair toezicht zijn aangelegd en wordennbsp;onderhouden. wier grillen men Deze wijze van voorziening in de dagclijksehe behoefte aan gras blijkt zeer veel voordoden te hebben boven de leveringnbsp;door koelies, z.g. ?grasscutters”, van geheel afhankelijk was; meestal lieten do kwaliteit en de kwantiteit

zeer veel te wenschen over en op den koop toenbsp;bleek het een vrij duur vocdingsregirac te zijn. In bovenbedoeld artikel wordt dan ook het nut en het voordeel van knnstweiden zoo aanlokkelijk voorgestcld,' dat,nbsp;met het oog op de voodijig der troepenpaarden, dit wel denbsp;aandacht der militaire autoriteiten moest trokken. Inderdaad lovuimcn al spoedig naar aanleiding daarvan vele pennen in beweging en werd heinde en ver om adviesnbsp;verzocht omtrent deze' vocdingskwestic, welke dan niet alleennbsp;beter geregeld, maar ook goedkooper zou blijken te zijnnbsp;dan de tegenwoordige wijze van grasvocdcring. Reeds was in 1884, in de Britsch-Indische pers, in menig artikel er herhaaldelijk op aangedrongen naar een anderenbsp;manier van graslcvering om te zien, in dien zin, dat steedsnbsp;voldoende en goed voedzaam gras voor do bereden korpsennbsp;verkregen kon worden.



129 zoogenaamde kortweg Het plan rijpte toen langzamerlieid, om ?Government fodder-farms” aan te leggen, laternbsp;?Gi'assfarms’’ genoemd, waardoor volgens de militaire adviezennbsp;liet zooeven gewenschte doel zou worden bereikt. Vooral do lieer Symojjs, kapitein-paardenarts bij liet H Madras Light Cavalry, heeft in tal van artikelen er op gewezen, dat de voorziening in gras door ?grasscutters” nietnbsp;alleen een bron was van last, maar bovendien veel toezichtnbsp;eischte; de voeding der troependieren was slecht en volgensnbsp;hem kwamen vele ziekten, veroorzaakt door het gras, voor. De jarenlange ervaring bracht den Genevaal-Majoor Ottley Ic Glendower Estate (Manjarabad) er toe, bij het Britsch-Indische Legerbestuur het voorstel in te dienen met hetnbsp;systeem der ?grasscutters” te breken en zelf behoorlijk gecultiveerde graslanden, z.g. ?grassfanns” aan te leggen, waarnbsp;zoowel in den

drogen als natten moesson steeds de benoodigdonbsp;liocveelheid kon gesneden worden, en die hot Gouvernementnbsp;op niet zooveel uitgaven zou komen te staan als het gras,nbsp;dat door grassnijders werd gebracht. Behalve dus, dat het finantiëel voordeeligcr is, zou volgens Generaal Ot?ley de aanleg van kunstweiden daarom vannbsp;zoo onberekenbaar nut zijn, omdat: D. het gevaar voor insleping van besmettelijke ziekten tot een minimum wordt gereduceerd; 2e. tic dieren in een betere conditie blijven; de. bij goede verzorging der landen dc productie voldoende is; 4e. een betrekkelijk klein stuk grond noodig is, om do gewenschte hoeveelheid te producccrcn. Hot eenige nadeel, dat Generaal Ottley aanhaalt, is, dat de irrigatie al kosten meebrengt, die evenwel voorkomen kunnen worden door een stuk grond uit te kiezen, waar ^'oldoendo water te vinden is. Het gras voor dc troependieren wordt in Madras

door Mannen., in Bombay meestal door vrouwen gesneden, terwijlnbsp;M het contingent ?Hyderabad” stukken grond voor het Gou-?''ernement worden uitgekozen, waarop geen ander gras magnbsp;Žnijden.



Ieder jaar kwam in de Annual Statistical Return of diseases and casualties among the Horses Cavalery and Royal Artillerynbsp;cen vrij hoog cijfer voor van paarden, welke aan kwadennbsp;droes (farcy-glanders), anthrax (equine-anthrax), darmontstekingen en ongeneeselijke huidaandoeningen (skin-disease)nbsp;hadden geleden. Door alle deskundigen werd de oorzaak van die ziekten hoofdzakelijk toegeschreven aan het gras, dat door de grass-cutters met de meeste zorgeloosheid overal daar werd gesneden,nbsp;waar zij in den korsten tijd een groote hoeveelheid bijeennbsp;hadden, zonder dat er op gelet werd of het wel van goedenbsp;kwaliteit was. Toen dan ook het Britsch-Indische Legerbestuur tot het aanleggen van die grassfarms overging, verminderde het aantal besmettelijke ziekten onder de troependieren aanmerkelijk,nbsp;terwijl de voedingstoestand langzamerhand veel verbeterde. In ons leger, waar

de verstrekking van gras meestal door Chineesche leveranciers geschiedt, bestaat thans feitelijk dezelfde toestand als destijds in hot Britsch-Indische leger. De grassnijders van de leveranciers halen evenzoo links en rechts, waar maar een welig sprietje te vinden is, het grasnbsp;weg, waarop niet het minste toezicht wordt uitgeoefend, zoo-dat dit maar al te dikwijls bestaat uit een mengsel van middelmatige, slechte soorten en onkruid, waarin de hoeveelheidnbsp;goed, voedzaam gras een zeer bescheiden plaats inneemt. De voedingswaarde van zulk materiaal zal uit den aard der zaak niet bijzonder hoog zijn, zoodat de opinio over donbsp;hoedanigheid van het gras, vooral van dat, hetwelk op de kustplaatsen wordt verkregen, niet bepaald gunstig is te noemen. Aanmerkelijk beter is dat, hetwelk aan de diei’cn versirokt wordt, in do garnizoenen, gelegen in boi’gterreinen, ofschoonnbsp;de kwaliteit daarvan in den

Oostmoesson dikwijls ook veelnbsp;te wenschen overlaat on do voedingswaarde van dat verdorde,nbsp;harde, stengcligc gras niet bijzonder veel boteckent. In 1864 werd door de hcoron A. Scharlée en J. C. Ber-NELOT Moeks op het verzoek van hot Indische Legerbestuur oen scheikundig onderzoek ingesteld naar do gras- en graansoorten, welke voor paardenvoedscl werden gebruikt.



131 Het bleek toen, dat de verschillende soorten, waaruit het leverantiegras bestaat, voltrekt niet tot do beste konden gerekend worden, welke conclusie te verwachten was, omdatnbsp;ep alle grasvelden, waaraan hoegenaamd geen zorg wordtnbsp;besteed, de goede grassen natuurlijk zeer spoedig door denbsp;slechte verdrongen Avorden, De grasflora van de natuurlijke velden in Indië bestaat dan Ook hoofdzakelijk uit alang-alang (Imperata arundinacea),nbsp;oedoelan (Hymenache interrupta), roempoet karbo (Dacty-loetenum aegyptiacum), djampang koeda (Eleusine Indica),nbsp;roempoet palias (Pogonatherium crinitum), roempoet memera-kan (Echinochloa stachnina), lempoejangan, en tal van Cy-perus-, scirpus- en carex-soorten. Het kassoeran-gras (Isaclme miliacea), roempoet malela (Pa-öicum limnaceum), grientougan (kawatan) een Panicum-varieteit on roempoet Bengala (Paspalum mollicomum), de zoo

waardigenbsp;representanten van goed, voedzaam paardenvoedsel, vindt mennbsp;onder de grassoorten verreAAmg in de minderheid. De waarde derhalve van het gras op ongecultiveerdo landen is zeer problematisch, omdat het, evenals iederenbsp;voedingsplant, wil men eene behoorlijke voedingswaarde verwachten, eene bepaalde verzorging vereischt. Wordt daarin niet tegemoet gekomen, dan zullen de varië teiten langzamerhand dermate degenereeren, dat de uitstc- kondste voedergrassen aanmerkelijk in voedingswaarde zullen dalen en bovendien zullen worden verdrongen door mindernbsp;goede soorten en onkruid. Gras is, evenals als elke andere plant, aan zekere vooi’-waarden gebonden, ten minste als er prijs oj? gesteld wordt, dat het produkt van superieure kwaliteit zal zijn Die voorwaarden zijn bij sommige geteelde gewassen zeer namv beperkt, bij andere, zooals het gras, liggen zo tusschennbsp;i’uinior

grenzen, zoodat deze dan ook meer algemeen verspreidnbsp;zijn dan de eerste In elk geval wordt aan de bewerking van den grond, Zooals de laudbouAvwotenschap dat leert, geen zorg besteed,nbsp;zoodat do voedende bestanddeelcn in de verschillende, aard lagen aan de gewassen ^ welke daarop teelen, onthouden



132 worden, daar kan men geen overvloedige oogsten van voedergewassen verwachten en moet per se do kwaliteit al zeer inférieur zijn; zelfs op maagdelijkc gronden, die nog nooitnbsp;in cultuur zijn genomen, ontaarden langzamerhand de gewassen en worden vervangen door onkruid; immers de vruchtbaarheid der bovenste aardlaag geraakt uitgeput, en speciaalnbsp;bij de grasvelden wordt de zode te oud, waardoor vannbsp;lieverlede de opbrengst vermindert, en langzamerhand gaatnbsp;bestaan uit slechtere soorten en planten, welke voor voedingnbsp;in ’t geheel niet in aanmerking kunnen komen. Dit Amrschijnsel nu ziet men allerwege op de meeste, plaatsen in Indië, waar men natuurlijke grasveldennbsp;aantreft. Behalve, dat de voedingswaarde van het leverantiegras veel te wenschen overlaat, komt het in de kustgariiizoenen iedernbsp;jaar tijdens den Oosmoesson voor, dat niet dan met de

grootstenbsp;moeite in de dagelijksche behoefte is te voorzien. Zijn de officieren, belast met het ontvangen van 't gras, kieskeurig, wat zeker in het belang dor dieren is, dan behoortnbsp;er heel wat overleg bij, om iederen dag behoorlijk, voldoendnbsp;en voedzaam gras te krijgen, hetwelk men te Soerahaia jaarnbsp;in, jaar uit, ondervindt. liet gras is dan in zulke schrale tijden eigenlijk niet veel anders dan een volumineus voedsel, dat een onbeduidend gehalte aan voedingsstoffen bevat, zoodat de iroopenpaarden ennbsp;muildieren, al ontvangen zij hnn reglementair vastgesteld ration, daarmee nog niet de noodzakelijke bestanddcclcn ontvangen, bepaald noodig om het evenwicht te behouden innbsp;hun voedingstoestand, in verband met de kraclitsontwikkelingnbsp;en inspanning, welke men mag cischen. De voedingswaai'dc der verschillende grassoorten van hot leverantiegras loopt sterk uiteen, iets dat

hoofdzakclijk afhangt van den tijd van het jaar, van den bloei on vooralnbsp;van den grond, waarop hot groeit; steeds is dus donbsp;samenstelling van oen grasmengsel inconstant; dat van kuststreken vci’schilt weer geheel met hetgeen men op bergter-rcinen vindt, en het is vooral ten opzichte van de hoeveelheid eiwitstoffen, dat men nog al uiteenloopende vcrsehillen



133 aantreft, omdat die stoffen in dit klimaat verbazend snel quot;Veranderen (*). Volgens de analyses van de hoeren Sciiarlée en Bernelot ^loENS vindt men in de door hen onderzochte Indische grassennbsp;iets meer eiwit dan in de Europeesche, en juist door dienbsp;hoogere percentage wordt aan het Bataviaasch gras een nogalnbsp;lietrekkelijk hooge voedingswaarde toegekend. Deze uitspraak, wel een weinig in strijd met de praktische ervaring van deskundigen en paardenhouders, berust ver-iiioedelijk hierop, dat uit een grasmengsel alleen die grassennbsp;Werden onderzocht, welke er nog het best en het meest frischnbsp;uitzagen; dit, zoowel als het onderzoek vóór of na het bloeien,nbsp;kan op het eiwitgehalte al direct een merkbaren invloed hebben. inférieui’c, de zure grassen en het onkruid de overhand In den regel bestaan nu de rations van onze troependieren Uit een mengsel, waarin juist die goede,

voedzame grassen metnbsp;uen flink eiwitgehalte zoo sehaarsch voorkomen, daarentegennbsp;de kebben. Is het gras jong, zooals in den Westmoesson, dan is het ook voedzamer en gemakkelijker te verteren; het bevat welnbsp;IS waar meer water, maar de droge stof is betrekkelijk rijkernbsp;uan eiwit en armer aan celstof. In droge tijden daarentegen daalt het water-, eiwit- en asch-^ gehalte aanmerkelijk; de celstof wordt al meer en meer doornbsp;lucrusteerende stoffen omgeven, zoodat de verteringsvochtennbsp;quot;Van ’t darmkanaal die omkorste celstof slechts voor een kleinnbsp;gedeelte kunnen oplossen. Mocht tevens de bloeitijd voorbij en het zaad reeds rijp geworden zijn, dan daalt de voedingswaarde nog meer. Zoo even werd gezegd, dat het Europeesche gras een minder eiwitgehalte bezit dan het Indische ; op den voorgrond gesteld,nbsp;'lat de analysen van Sciiarltie en Bernelot Moens juist

zijn,nbsp;IS dit verschil dan toch zoo erg groot niet, want goed Euro-peesch weidegras bevat in den bloeitijd 2.5 a 3 % eiwit, 0.7 —nbsp;% vet en 10 a 12 % ruwe celstof, terwijl door hen ge-uiiddeld 3 a 3.5 % eiwit, 0.8 % vet on 12 % ruwe celstofnbsp;Werd gevonden. Seluirlec en Bernelot Mocns.



134. Doch wat men van het Europeesch gras niet uit ’t oog mag verliezen, is, dat de voedingsstoffen daarin in meer assimu-leerbaren vorm voorkomen en bovendien de grasvegetatie vannbsp;een gecultiveerd land, zooals men een Hollandsche vetweidenbsp;gerust kan noemen, een beter voedingsmateriaal oplevert, ondanks het lager eiwitgehalte, dan het gras van Indische on-geeultiveerde grasvlakten. Ieder, die bij het fourageeren van gras voor militaire paarden tegenwoordig is geweest en zijn volle aandacht daaraan heeft geschonken, zal zeker wel tot do conclusie gekomennbsp;zijn, dat, wilde men alles elimineeren wat daarin aan slechtenbsp;en zure grassen, onkruid en ander vuil voorkomt, er nietnbsp;veel van het leverautiegras zou overschieten. Onwillekeurig zou men zich dus moeten vereenigen met de uitspraak van den kapitein-paardenarts de Vos, dat het leve-rantiegras van inférieure kwaliteit is,

zonder daarmee de goedenbsp;voedingswaarde van de uitstekeudste Indische grassooiden tenbsp;willen ontkennen. Een groote rol speelt het gras in het leger als drager van infectie-kiemen. Meermalen is het inderdaad gebleken en door feiten geconstateerd, dat kwade droes in al zijne vormen door het leve-rantiegras in de troepenstallen werd gesleept en oorzaak is geworden van een min of meer groot verlies aan paarden;nbsp;vroeger werd daar minder acht op geslagen, omdat men infectienbsp;langs maag- en darmkanaal ontkende en alleen besmettingnbsp;mogelijk achtte door direct contact van gezonde met ziekenbsp;individuën. De grassnijders halen overal daér het gras weg, waar zij het vlugst groote hoeveelheden kunnen machtig worden, zonder vernbsp;te moeten loopen, derhalve langs wegen, op pleinen, in kampongs, wat juist de manier is, om de smetstof van kwadennbsp;droes, die op groote

plaatsen zoo veelvuldig voorkomt, tegelijknbsp;met het leverantiegras te fourageeren. Bovendien wasschen de koelies meestal het gesneden gras in het vuilste slootwater, dat zij bij de hand hebben, ondernbsp;voorwendsel het te willen reinigen, hoewel daarbij geen andernbsp;doel voorzit, dan het meer gewicht te geven, en ongefwijfeld



13o IS dit zeer geschikt om het gras met alle mogelijke micro-oi’ganisme te bezwangeren, hetwelk noodzakelijk van invloed l?ioet zijn op het verspreiden van infectie-kiemen. Door Nocard (*) zijn tal van proeven genomen, om na te gaan of kwade droes-infectie langs het darmkanaal mogelijknbsp;IS, wanneer het virus met het voedsel of het drinkwater wordtnbsp;'Jpgenomen. Reeds i'apporteerde Eug?ne Renault in 1851 aan de Academie des Sciences, dat van de negen paarden, welke gevoederd Werden met voedsel, dat verontreinigd was geworden metnbsp;kwaden droes-stof, afkomstig van een aan acuut kwaden droesnbsp;kjdend paard, zes morveus werden. Het resultaat der Nocard’sche experimenten was, dat het darmkanaal van een paard een uitermate geschikt terreinnbsp;aanbiedt voor het indringen van het virus en het zelfs nietnbsp;onwaarschijnlijk is, dat de meeste paarden langs dezen

wegnbsp;Worden ge?nfecteerd. Niet alleen dat infectie langs het darmkanaal gemakkelijk kan plaats vinden, maar ook het mond-Hijmvlies van het paard vormt, als er hier of daar wondjesnbsp;op voorkomen, een gemakkelijke porte d’entrée voor dennbsp;kaccil (Cadéac et Malet). De oorzaak van ziekten kan soms ook te wijten zijn aan onkele grassoorten. Evenals in Europa de Lolium temulentum (Dolik-bedwelmend ray-gras) intoxicatie-verschijnselen bij paarden en rundveenbsp;kan teweeg brengen, zoo worden in Indië enkele soortennbsp;gevonden, die vergiftigingsverschijnselen kunnen te voorschijnnbsp;i’oepen Het is van algemeene bekendheid, dat jong gesneden gras het begin van den West-moesson dikwerf diarrhée veroorzaakt, en ook alang alang niet vrij te pleiten is van bij paar-*ien koliek en tympanitis teweeg te brengen. Bepaalt schadelijk voor de gezondheid zijn lampoejangan, i'oempoet pahit. en vele

grassen der rawah-vegetatie, met namenbsp;Woedhoelan, wadheran, ploempoong, liengie, djoedjoeloek, dom-^oinan, welke alle meer of min de oorzaak kunnen zijnnbsp;^an hevige koliek, gepaard met obstructie en een allengs Sur la Patliofjciiie de Ia inorve (Infections par les voles digestives).



136 toenemend meteorisme, zoodat werkelijk het leven van de dieren daardoor dikwijls ernstig bedreigd wordt. In 1886 kwam te Sindanglaut {Gher?bon) eene ziekte onder de paarden voor, welke geheel en al werd toegeschrevennbsp;aan het gras. De symptomen kwamen hierop neer, datnbsp;patiënten niet wilden eten, een hevige dorst hadden, dikwijlsnbsp;gedurende drie a vier dagen stil voor zich nit bleven staannbsp;kijken, en dat de buik steeds in omvang toenam, hetwelknbsp;gepaard ging met hardnekkige obstructie en onderdruktenbsp;urineloozing (anurie). Bij auscultatie werd er in de darmen niets anders gehoord dan een kort klinkend geluid, een soort metaaltoou. Hoewel de dieren niet durfden gaan liggen, werden zij, door hot langdurig staan, de toenemende gasontwikkeling innbsp;het darmkanaal met do daarbij gepaard gaande benauwdheden,nbsp;zoo zwak, dat zij op hunne boenen stonden te beven,

ondernbsp;’t uitbreken van een koud, klam zweet. Gingen de paardennbsp;liggen, dan trad ook spoedig de dood in. In de districten Lossari, Sindanglaut en Cheribon kwamen 39 gevallen voor, waarvan 15 doodelijk verliepen. De ziekte, onder de inlanders als ?sakit kemboong” bekend, kwam meestal in Maart en April voor, juist in den tijd, datnbsp;het suikerriet bloeide. Volgens hen zouden de fijne riet-bloesems door den wind worden medegevoerd, op de grasvelden neervallen en bij alle dieren, welke daarvan eten, denbsp;ziekte veroorzaken. Sommigen schreven de ziekte toe aan ’t gras, dat op een veel te natten bodem gesneden werd, en in dien natten ennbsp;half verganen toestand aan de dieren werd verstrekt. Anderen waren van opinie, dat de vergiftiging plaats vond door de achterblijvende stoffen van den walang sangit, welkenbsp;bij het snijden der sawahs daaruit verjaagd werden en opnbsp;de grasvlakten

neerstreken. Hoe het ook zij, over ’t algemeen waren deskundigen en veehouders het er over eens, dat de oorzaak wel degelijk innbsp;’t gras moest gezeteld zijn, doch dat de suikerrietbloeseinsnbsp;en de overblijfselen van den walang sangit daar geen partnbsp;of deel aan hadden.



137 Door gebrek aan een deskundige werd door de eigenaren der zieke paarden een Cliineescli middel aangewend: ?dji-itau”, dat in pillenvorm in elke Cliineesche apotheek is tenbsp;krijgen. Elk paard werd 24 van die pillen, nadat zij in een mortier waren fijn gewreven en met water waren aangelengd, ingegeven, met 't gevolg, dat al spoedig defaeeatie met urine-loozing volgde. Tegen deze ziekte werden, op aanbeveling van een deskundige, de ketepang-tjina-bladeren aanbevolen, welke men. Vermengd niet 10 a \b roode uien en een lepel vol zout, opnbsp;een halve flesch water liet trekken, daarna doorzijgde ennbsp;het collatuur den zieken dieren ingaf. De werking van dit huismiddel baatte niet veel, betere i'esultaten gaf het cliineesche dji-itau. Niet alleen op Java, maar ook op Madura en de eilanden van de buitenbezittingen, komen vele ziekten onder denbsp;paarden voor, welke men aan het gras

toeschrijft. Een grassoort op Madura, de balang-angkl?s, schiet op geregelde tijden van het jaar zeer welig in de bosschen op;nbsp;paarden en runderen, welke daarvan eten, moeten, volgensnbsp;de Madoereezen, onvermijdelijk te gronde gaan; zonderling isnbsp;het zeker, dat, in den tijd dat het gras uitstoelt, tal vannbsp;herten dood in de bosschen gevonden worden. het soeba-saba-gras In de Padangsche Bovenlanden treft men, vooral in de omstreken van Sihoga, in de rawas aan, dat wel geen doodelijke ongestelheid veroorzaakt, doch de paarden in korten tijd sterk in voedingstoestand doetnbsp;achteruitgaan. Darmaandoeningen ontstaan voorts door roompoet kapeh-kapeli, dat rond MoTiko-MoTtlio wordt gevonden, en door i'oeinpoet-koempai, dat vooral te Telok-Betong voorkomt.nbsp;Een gras-varieteit met roodachtigen stengel en bladeren, innbsp;de oksels van haren voorzien, die men speciaal

aantreft innbsp;de Minaliassa, Tondano en omstreken, roerapoet pengaloenbsp;genoemd, kan bij paarden een doodelijk verloopende buikaandoening veroorzaken. De Gorontaleezen schrijven de veelvuldige darmaandoeningen Deel X, Afl. II.nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;lo



138 der paarden en karbouwen in hunne pegorijen aan liet eten der ?hoelioelongo” toe, een imperata-varieteit. Behalve maag-darmziekten, zijn er ook grassen, welke volgens inlandsche waarnemingen stoornissen zouden kunnennbsp;verwekken in de respiratie-organen en in de huid. Het eerste zou zich alleen openbaren door een hardnek-kigen hoest, het tweede in een huiduitslag, door de Javanen in den regel ?selokarang ded?k” genoemd, ter onderscheiding van de ?selokarang dj?del”, de huid-kwaden droes. Dat het gras de oorzaak kan worden van huidziekten (dermato-mycosen) wordt algemeen hier, zoowel als in Britscli-hidië, aangenomen. De kapitein-paardenarts Adams van het remonte-depót te Oossoor Eoad (Madras) zegt in zijn brochure over skin-disease of the horse in India'. ?I am satisfied that this skin-diseasen is not simply a ?local affection of the skin itself, but that it is essentially

anbsp;?conistituonal disease caused by a morbid condition of thenbsp;?blood, and I am also, of opinion that it is a dietetic disease.nbsp;?Having come to this conclusion, 1 have sought for some causenbsp;?in the genei’al feeding of troop-horses in this country, whichnbsp;?might tend to cause the morbid condidition of the bloodnbsp;?and produces skin-disease. In reading various work onnbsp;?disease of the skin, I fouw that food containing saccharinenbsp;?and starchy matter was recommended to be avoid; on thisnbsp;?I came to the conclusion that in the continued and almostnbsp;?entire use of green forage for troop-horses, we had a pro-?bable source of skin-disease. ?Having had expei’ience in most of the principal stations ?in the Madras-Presidency, I remarked, that I had seen morenbsp;?of this skin-disease, at Kamptee and Bangalore, an least atnbsp;?Bella7’ij. Now at Kamptee and Bangalore during

certani sea-?sons the forage in very green, and succulent. Fresh landednbsp;?Wales, rarely be koine affected till the second year ufternbsp;?their arrival in this country.” Op Java heeft men evenzoo waargenomen, hoe spoedig overwalsche paarden, zooals Swanrivers, na eenigen tijd gaannbsp;lijden aan een hardnekkige huiduitslag, die door verandering



139 dan door alle aangeprezen' van voedsel spoediger geneest moderne geneesmiddelen. liet Britscli-Indische leger gras met succes Indien onder de paarden van veel huidziekte vooi’kwam, dan werd hetnbsp;vervangen door Hariala-hooi (liooi van de Cynodon dactylen) inbsp;Onder de paarden van de Silladars van Mysore, welke altijdnbsp;met ragi-hooi worden gevoederd, is deze ziekte dan ooknbsp;onbekend; evenzoo blijven daarvan verschoond de cavalerie-en artillerie-paarden van het Hyderabad-contingent, waaraannbsp;droog kumraa-gras woidt gegeven. Wat de oorzaak ook is, 't zij deze van constitutioneelen of mykotischen aard is, door het voederen van droog gras,nbsp;gepaard met een anti-raykotische therapie, kan men de ziektenbsp;langzamerhand onder de knie krijgen. Niet alleen dat vele ziekten door het soort gras veroorzaakt kunnen worden, doch bij het paard komen ook

aandoeningennbsp;voor, welke toegeschreveii moeten worden aan verontreinigingen, welke men dikwijls onder het gras aantreft, hetzijnbsp;die van plantaardigen, dan wel van dierlijken aard zijn. Vele veehouders hebben waargenomen, dat de katjang kratok vaak hevige stoornissen van het centraal periferisch zenuwstelsel kan te voorschijn roepen, terwijl het voederen vannbsp;tjoeriang, jonge padi-uitspruitsels na den oogst, de aanleiding totnbsp;zeer hevige darmziekten kan zijn. Onder het gras in de Padangsche Bovenlanden vindt men Wol eens tjilatang en pantji-pantji-bladeren; het eerste veroorzaakt een tongontsteking, vernioedelijk te wijten aan de mikros-kopisch kleine weer haakjes, welke men op do bladeren vindt,nbsp;terwijl het tweede een moeiclijk te genezen hoest zou verwekken. Koliek zou bij de paarden kunnen ontstaan door het h’ne mos (loemoet), dat veelal tusschen het rawah gras

gevondennbsp;wordt. Van de insecten, welke nog al eens tusschen het gras zitten, zijn allereerst schadelijke gevolgen gezien van hot opeten dernbsp;walang-anggas, hetwelk bij paarden onherroepelijk den doodnbsp;tengevolge zou hebben. Somtijds vindt men in het rawahgrasnbsp;kleine bloedzuigers, de lingseng en de peloes, die ondernbsp;ket eten in het neusslijmvlies van paarden zouden kunnen



140 terecht komen, de oorzaak zouden wezen van neusbloedingen en, volgens enkele waarnemers steeds hoogcr kruipende, eennbsp;doodelijke hersenenontsteking na zich zouden kunnen slepen. Dat het bijgeloof bij de Inlandsche bevolking omtrent het ontstaan van ziekten bij paarden een groote rol speelt, isnbsp;overbekend. Zoo zouden de paarden, welke gras krijgen, waarop de kam-bing gibas (een soort van angora-geitj geürineerd heeft, aan kwaden droes gaan lijden, en zij, welke veel roempoet tekienbsp;nuttigen, zouden per slot van rekening door ingewandswormennbsp;(porang?n) geplaagd worden, gecompliceerd met hevigen hoestnbsp;en droes. Voorwaar geen kleinigheid. Het is bekend, dat nu en dan zwamsooi'ten (fungi) op de grassen worden waargenomen, waaiwan zij voornamelijk denbsp;halmen en de bladeren aantasten. Worden deze ziekelijknbsp;aangedane grassen door de diei’en genuttigd,

dan kan zulksnbsp;tot bedenkelijke lichaamsstoornissen aanleiding geven. Het zijn vooral de uridinei en ustilaginei (roest- en braiid-soorten), die de grassen aantasten, welke op de sawahs en rawahs groeien en daarop een parasitair leven leiden. Van de uredo(roest)-soorten kent men de puccinia-graminis en de uredo linearis (streeproest), welke er als roestkleurigenbsp;vlekken of streepen uitziet, en zoo men over de stengels of denbsp;bladeren heenwrijft, blijft er een roestkleurig poeder aan denbsp;vingers hangen, dat bij nader onderzoek uit niets anders dannbsp;sporen bestaat. Deze uredo-sporen zijn zeer licht, kunnen dus gemakkelijk door den wind op in groei verkeerende deelen van gezondenbsp;grassen verspreid worden, waarop zij onmiddellijk de roestziektenbsp;doen ontstaan. Op rietgras vindt men dikwijls de puccinia,nbsp;arundinacea, waarvan de teleuto-sporen een zeer scherp gifnbsp;bevatten,

hetwelk hevige darm-, nier- en huidaandoeningennbsp;kan verooi’zaken. Niet minder gevaarlijk is de roest der leguminosen, de uromyces, waaraan hoogstwaarschijnlijk al de ziekten zijn tenbsp;wijten, welke in 7ndië zoo veelvuldig voorkomen na het gebruiknbsp;van de katjang landjaran (atabladeren), katjang tanah (tjina),nbsp;katjang roedji, katjang idjo en katjang kedeléh.



141 liet is niet zeldzaam, dat men ook grassen aantreft, welke geinfecteerd zijn door roestdauw (dilophosphora graminis),nbsp;eene ziekte, die de bladscheeden, welke de aren insluiten,nbsp;aantast en kenbaar is, eerst aan de gele, daarna aan de zwartenbsp;plekken, omgeven door een gelen rand. Tot de nstilaginei behooren de stink- of smeerbrand en de stuif brand, welke beide op sommige grassoorten wordennbsp;aangetroffen. De eerste hebben sporen, welke een fijn zwartnbsp;poeder bevatten, bekend als een hevig werkend neurotischnbsp;gif. De stuifbrand, ustilaga carbo, produceert evenzeer eennbsp;fijn poeder, dat evenwel zeer licht is, eene bruine kleurnbsp;heeft en bijzonder geniakkelijk tot stof overgaat. Dezenbsp;eigenschap is oorzaak, dat het vele voederplanten kan aantasten. waardoor het zeer gevaarlijk voor de paarden is. De meeste dezer schimmelsoorten kunnen bepaalde ziektetoestanden

te voorschijn roepen, dtit niet zoozeer experimenteel,nbsp;doch wel klinisch bewezen is. Al is van de pathogenese dernbsp;mykosen nog geen grondige studie gemaakt en vormt de leernbsp;hiervan dus nog geen afgerond geheel in de pathologie, tochnbsp;leeren ons de weinige proefnemingen, dat door het voederennbsp;van roest- en brandsporen dezelfde symptomen te voorschijnnbsp;kunnen geroepen worden, als die welke men bij dierennbsp;waarneemt, en toevalligerwijs deze sporen met hun voedselnbsp;opnemen. Niet alleen, dat de harde sporen vaak mechanisch prikkelen, doch bepaalde chemische stoffen, analoog de ptomainen, oefenen,nbsp;ondersteund door tal van saprophytische micro-organismen,nbsp;hun nadeeligen invloed uit, zoodat het duidelijk is, dat ziekten,nbsp;door de inwerking en resorptie van deze toxische stoffennbsp;ontsfaan, zich karakteriseeren door eene bonte mengelingnbsp;Van

verschijnselen, welke een zeer gecompliceerd en wisselendnbsp;ziektebeeld geven Dit is de reden, waarom alle ziekten, doornbsp;fungi veroorzaakt, zoo lastig zijn te ondei’kennen. Over ’t algemeen treden de mykosen vrij plotsel'ng op on hij meerdere dieren te gelijk, zooals de grasvergiftigingen tenbsp;Soerabaja, AtjeJi, Batavia, Semarang en andere plaatsen innbsp;hidië ons dat leei'en. Die schimmelziekten zijn veelal gelokaliseerd in de huid, het darmkanaal, de urine-organen en het



WW 1142 ceatraal-periferiscli zenuwstelsel. De verschijnselen in deze laatste organen openbaren zich in den regel door overprikke-ling der hersenen (excitatie), verlamming van het slik-apparaat,nbsp;verkromming van den hals, klonische krampen, koma, paresennbsp;en snelle collapsus, een en ander te wijten aan ustilago-intoxicatiën. Is het darmkanaal de zetel der ziekte, dan treden meestal op koliek, choleriforme-diarrheen met meteoresmus, haemor-rhagische gastro-enteritis, totdat spoedig de dood een eindenbsp;aan het lijden maakt. Door verstuiving der sporen bij do voedering kunnen deze op de huid komen, een diffuus erytheera verwekken, gecombineerd met hevige dermal osen. Aandoeningen van het mond-slijmvlies, de conjunctiva, van de neus-, keel-, en bronchraal-mucosa zijn geen zeldzaamheden on meermalen zijn mykotischenbsp;longaandoeningen gezien en in de litteratuur beschreven

alsnbsp;pneumonomykosen. De sectie-verschijnselcn zijn uit den aard der zaak zeer uiteenloopend, al naarmate gastrische, nerveuze, nephritischcnbsp;stoornissen hebben gepraedomineerd. Het is zelfs wel voorgekomen, dat geen pathologisch-anatoinische diagnose was tenbsp;maken, omdat er bij de obductie zoo weinig werd gevonden. Zooals er reeds op gewezen is, komen op de rawahs en bi’aakliggende sawahs grassen voor, welke aan de roest- ofnbsp;brandziekte' tijden, en de ziekten, welke zij met behulp van donbsp;saprophytische mikro-organisnien — in elk stagneerend waternbsp;te vinden — bij de dieren veroorzaken, worden gemakkolijk-hcidshalve met den naam van grasvergiftiging bestempeld. Niet alleen dus dat met het levorantiegras infectie-kiemen kunnen gefourageerd worden, maar op plaatsen, waar opnbsp;sommige tijden van het jaar geen goed gras is te krijgen,nbsp;ontvangt men gras,

waaronder zich tal van gevaarlijke grassoorten, schadelijke bijmengselen en zieke gramineeën kunnennbsp;bevinden, welke alle min of moer do gezondlieid der troepen-dioren zullen bedreigen. Door het aanleggen van kunstweidennbsp;worden de zoo even genoemde schadelijke invloeden voor eennbsp;groot deel geëlimineerd en zal er een niet te ontkennennbsp;gunstige invloed uitgeoefend worden op de voedings- en



gezondheidstoestand der troepenpaarden, en mogelijk zal voor sommige garnizoenen deze wijze van voeding op den duurnbsp;goedkooper blijken te zijn, dan die door het leverantiestelsel. AVaar eenmaal zulke weiden in gebruik zijn, zou daarvan ook j)artij kunnen worden getrokken om hooi te winnen, datnbsp;uit den aard der zaak, wanneer het met overleg bereid wordt,nbsp;veel beter zal zijn, dan alle andere overwalsche hooisoorten,nbsp;en van onberekenbaar nut zal blijken te zijn bij gewichtigenbsp;militaire excursies on expedities. liet aanleggen van grassfarms, in den geest zooals Generaal Ottley voor het Britsch-Indische Leger heeft voorgesteld, zalnbsp;nog al tlnantieele offers eischen, die echter te geringer zullennbsp;zijn, hoe meer op den voofgrond gesteld wordt, dat met denbsp;meeste eenvoudigheid moet worden te werk gegaan zondernbsp;evenwel aan de daarvoor bestaande regels te kort te

doen.nbsp;Het is zeker niet overbodig enkele algemeene wenken, waaropnbsp;men bij het aanleggen van graslanden bijzonder te letten heett,nbsp;onder de aandacht te brengen. In de eerste plaats komt denbsp;bodem, welke men voor graslanden bestemmen wil, in aanmerking. Overmatige vochtigheid en drassigheid is niet aan tenbsp;bevelen, omdat daardoor zoowel de kwaliteit als de kwantiteitnbsp;benadeeld wordt. Enkele voorstanders zouden daarvoor bestemdnbsp;willen zien ongebruikte gedeelten van exercertie-velden, ofnbsp;wel moerasachtige gedeelten, welke ongebruikt hier en daarnbsp;op militaire terreinen voorkomen, ten einde de belangrijkenbsp;uitgaven voor inhuur van gronden te vermijden. Het is haastnbsp;onnoodig er op te wijzen, dat beide ideeën, hoe voordeelig ook,nbsp;bij het aanleggen en gebruik tot veel teleurstellingen zullennbsp;aanleiding geven; sawahvelden zouden zich

uitstekend voornbsp;ons doel leenen, omdat deze door hunne terras vormige liggingnbsp;ten alle tijde, wanneer zulks noodig wordt geacht, met waternbsp;zijn te bevloeien. In ieder geval moet er rekenschap mee gehouden worden, dat het terrein, hetwelk men daarvoor bestemmen wil, nietnbsp;te ver van de stallen afligt, omdat dan het brengen van denbsp;mest naar de landen en van het gras naar de stallen te veelnbsp;tijd in beslag zou nemen.



144 Van zeer groot gewicht voor het wélslagen is de aard van den grond, welke men daarvoor uitkiest. Als regel geldt, datnbsp;de bovengrond bijzonder ki’aehtig moet zijn, omdat het grasnbsp;over het algemeen niet diep wortel schiet. Om do waarde van den grond te beoordeclen, moet men niet alleen op do oppervlakte letten, maar ook rekenschapnbsp;houden met de diepere aardlagen. De bovenlaag van dennbsp;grond, voor zoover zij met ploeg of patjol kan bewerktnbsp;worden, heet bovengrond of bouwvoor; wat daaronder ligtnbsp;wordt ondergrond genoemd; Bij het onderzoeken van cultuurgronden let men meer op den ondergrond. Een zandige boven- en ondergrond laat het water veel te snel door; wanneer die niet flink bemest of ruim bevloeidnbsp;kan worden, heeft de vruchtbaarheid niet veel te beduiden.nbsp;Is de bovengrond kleiachtig en de ondergrond meer zandig. dan is dit niet ongunstig, omdat het

overtollige water ir den zandigen ondei’grond trekt en bij aanhoudende droogtenbsp;het weer aan den bovengrond zou afstaan. Bovendien kannbsp;in dit geval, wat niet te verwerpen is, de ondergrond metnbsp;den bovengrond worden vermengd. Bevat de ondergrondnbsp;veel klei, dan dringen er geen graswortels in en is hij buitendien ongeschikt om water door te laten. Een boven- ennbsp;ondergrond van klei doet het water stagneeren, waardoornbsp;de fijne plantenwortels verrotten. Een zandige bovengrondnbsp;met klei als ondergrond is cultiveerbaar te maken, als beidenbsp;behoorlijk worden gemengd. Op de vraag, hoe groot een grasland moet zijn om permanent voldoende voedsel voor oen zeker aantal paarden op te leveren, is niet zoo direkt een antwoord te geven; denbsp;voornaamste factoren, welke men daarbij niet over het hoofdnbsp;mag zien, zijn de grondsoort, de groeikracht en de hoeveelheid van

het benoodigdc gras. In de literatuur is daarover niet bijster voel te vinden; enkelen vcrmcenen, dat een grasvlakte, groot H.A.nbsp;(3000 UB), voldoende voedsel oplevcrt voor één paard, dat innbsp;de weide loopt, dus daar uitsluitend van leeft. In enkelenbsp;boeken over voedingsleer wordt stilzwijgend aangenomen,nbsp;at het kwantum gras, hetwelk per dag door één paard in



145 de wei opgegeten wordt, voldoende is om drie paarden op stal te voederen. Is die stelregel juist, dan zou voor éénnbsp;paard een grondopjiervlakte van 1000 M- benoodigd zijn.nbsp;Oppervlakkig beoordeeld, sebijnt deze uitgestrektheid nog alnbsp;aanzienlijk, doeb als men in aanmerking neemt, dat het grasnbsp;inaar zoo snel niet uitstoclt en het dikwijls geruimen tijdnbsp;duurt, alvorens het opnieuw kan worden gesneden, en ernbsp;i’ckensehap mee houdt, dat het paard jaar in en jaar uit,nbsp;zoowel in gunstige als ongunstige tijden, van dat stukjenbsp;grond zijn voedsel moet ontvangen, dan is 1000 M-' voor éénnbsp;paard werkelijk niet te ruim berekend. Van de veronderstelling uitgaande, dat voor één paard op 1000 moet gerekend worden, dan is voor 100 paardennbsp;benoodigd 100 X ^000nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;^ 100000 M-' : ^ 10 H. A. of 14 bouw (1 bouw - 7100 M-). Inlmur van één bouw vruchtbaren grond

kost ƒ 50.—, dus 14 bouw maakt 14 X/quot;50— fnbsp;nbsp;nbsp;nbsp;700.— Het uitroeien van onkruid, 4 a 5 dM. diep oinwcrken van den grond, benevens, zoo noodig,nbsp;het aanleggen van slooten en greppels, zou pernbsp;bouw kosten, wanneer één koelie gemiddeldnbsp;oO M- grond per dag verzet en f 0.50 dagloon ontvangt . nbsp;nbsp;nbsp;.nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;X / 0.50nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;/ 71.— Derhalve nbsp;nbsp;nbsp;14 bouw 14 X / ^1-—nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;*nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;094.— Voor het bemesten, het geschikt maken van bet land voor het zaaien, het uitzaaien en bevloeiennbsp;f 20.—nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;per bouw;nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;14 bouw, MX/ 20.——rnbsp;nbsp;nbsp;nbsp;?nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;280.— Het planten van een levende pagger a /'2.50 per bouw, nbsp;nbsp;nbsp;14 bouw, 14 X f 2-50 =nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;?nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;35.— Totaal.......

nbsp;nbsp;nbsp;fnbsp;nbsp;nbsp;nbsp;2009.— Onvoorziene uitgaven, 25 % =r nbsp;nbsp;nbsp;?nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;502.25 Totale begrootingskosten. nbsp;nbsp;nbsp;fnbsp;nbsp;nbsp;nbsp;2511.25 De post onvooi'ziene uitgaven Avordt noodig geacht, omdat men bij het aanleggen op moci-bjkheden kan stuiten, welke men van te vorennbsp;?^iet heeft kunnen vermoeden.



146 Thans is aan de beurt een approximatieve berekening te maken van de uitgaven per dag. Ten einde één bouw grasland behoorlijk te onderhouden, te wieden, te bemesten en wat diesnbsp;meer zij, is minstens per bouw één koelie noodig,nbsp;tegen /'0.40 per dag; 14 bouw, 14 X ƒ0-40= f 5.60nbsp;Voor het snijden van het gras en het brengennbsp;naar de stallen, moet per koelie op zijn minstnbsp;f 0.50 per dag worden betaald, en aangezien eennbsp;koelie per dag voor hoogstens 10 paarden (?)nbsp;gras kan snijden, zullen de kosten voor 100 paarden zijn X f *^-50 = nbsp;nbsp;nbsp;?nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;5.— Totaal uitgaven per dag . nbsp;nbsp;nbsp;. f 10.60 Het spreekt van zelf dat het brengen van het gras naar de stallen voor de grassnijders zeer tijdroovend zal zijn, ennbsp;hen zal beletten geregeld door te snijden; daarom zou hetnbsp;aanbeveling verdienen het gesneden gras per kar te

latennbsp;vervoeren. Onder de uitgaven per dag zijn geen gelden uitgetrokken voor personen, welke bij nacht toezicht op do grasveldennbsp;moeten uitoefenen, om de dieven er uit te houden. Zeernbsp;geschikt kan dat aan zulke militairen Avorden opgedragen, opnbsp;wier diensten in den troep minder prijs wordt gesteld. Pien paard in dit garnizoen kost bij contract /'0 15 aan gras, dus 100 paarden 100 X/quot;0.15 — /'nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;15.—? liet grasvoederen van graslanden kost per dag voor 100 paarden. ? nbsp;nbsp;nbsp;10 60 Winst per dag op 100 paarden, f 4.40 liet resultaat dezer berekening in dus, dat er op de dage-lijksche uitgaven voor gras voor de rijkspaarden ieüvat is tenbsp;bezuinigen. Mogelijk dat de uitgaven, zooals die hiervorcunbsp;zijn berekend, nog te hoog zijn geraamd, gaarne zal dezenbsp;begroeting de plaats ruimen voor een betere. Wil men opnbsp;de aangegeven

uitgestrektheid grond bekrimpen, dan looptnbsp;men de risico, dat men niet ten allen tijde voldoende grasnbsp;heeft, in welk geval de moeilijkheden niet te overzien zullen



147 zijn. Voor dc garnizoenen aan de kust van Jara, Atjeh, ^Icikassar wordt dc berekening uit den aard der zaak eenigs-zins anders, omdat dc Icverantieprijs van liet gras op dienbsp;plaatsen hooger is; daar staat evenwel lijnrecht tegenover,nbsp;dat het onderhoud van de landen niet zoo eenvoudig zalnbsp;blijken te zijn, als in een bergterrein. Bewerking ran den grond. Hieraan moet alle zorg besteed worden; het terrein, dat daarvoor bestemd wordt, moet zooveel mogelijk worden genivelleerd, opdat op de lage plaatsen zich geen water verzamelt,nbsp;Waardoor de grassen zouden verzuren. grond tot eene Voorzien rvordt.nbsp;de grond Is de grond van allerlei onkruid gezuiverd, dan wordt Jdj met den patjol ongeveer 4 — 5 d.M. omgelegd, waarbijnbsp;zorgvuldig alle plantenwortels moeten worden verwijderd.nbsp;Na deze bewerking is het raadzaam, om, vóór tot de bemestingnbsp;Wordt overgegaan, de slooten

en greppels te graven, welkenbsp;Voor de afwatering benoodigd konden zijn; de grond hiervannbsp;kan over het land worden verspreid. De bewerking is eennbsp;gewichtige factor voor het réusseeren der onderneming. Omnbsp;een onmiddellijk gewenscht gevolg te hebben moet de grondnbsp;de eerste maal zeer sterk bemest worden, zoodat de boven-genoegzame diepte met de voedende stoffennbsp;De hoeveelheid mest is te grooter naarmatenbsp;meer vdtgeput is, terwijl de bemesting meermalennbsp;per jaar zal moeten geschieden, als men bespeurt dat de opbrengst begint achteruit te gaan. In Europa gebruikt men voor grasvelden gewoonlijk giei’, die men met 2 doelen water aanlengt en daarna laat uitgisten.nbsp;Welk proces is afgeloopen als men aan de oppervlakte dernbsp;massa een gecd- of grijsaehtig vliesje ziet te voorschijnnbsp;komen. Gier is een zeer goede assimileerbare mest, die

oennbsp;Verbazende uitwerking hooft op de graslanden. Zeer bi’uikbaar voor bemesting is ook paardonmest, omdat bij rijk is aan stikstofhoudende stoffen, terwijl hij de eigenschap bezit, dat, als hij opeengehoojrt ligt, hij zeer spoedignbsp;ontbindt, waarbij een aanzienlijke warmte ontstaat, waardoornbsp;de voortgebrachte ammonia vervliegt. Stijgt de hitte zeej



148 hoog, dan gaat de mest in half verkoolden toestand over, hetwelk tot gevolg heeft, dat hij aan oplosbaarheid verliest.nbsp;Om dit te beletten, bewaart men de paardenmest in kuilen,nbsp;giet er nu en dan wat water op, waardoor de hitte gematigdnbsp;wordt en eene zachtere omzetting plaats heeft. Naar de gesteldheid van den grond wordt het noodigo verricht tot af- of bewatering. Drassige gronden worden droog gelegd, omdat stilstaand water den grond doet verzuren, de wortels der beste grassoorten gaan over in verrotting, terwijl langzamerhand donbsp;zure grassen de goede zullen verdringen. Dit afwatereu kan geschieden door op de laagste punten greppels aan te leggen.nbsp;Om het onderhoud der afvoerslooten en greppels te voorkomen, legt men tegenwoordig drains van gebakken aardennbsp;pijpen. Het resultaat van dit draineeren is dikwijls minder bevredigend dan men verwacht. Velen

verkeeren in de mee-ning, dat het slechts noodig is, het stilstaand water te doen afvoeren, om een krachteloos geworden land in een voedzaam grasveld te veranderen; het tegendeel is echter waar, hetnbsp;land wordt in het eerst minder pi’oduceerend. De zure grassen zijn wel verwijderd, doch de minerale stoffen van dennbsp;grond zijn werkeloos; eerst door den invloed der lucht worden zij voor de planten bruikbaar. Het draineeren is vrijnbsp;duur; destijds werd op de onderneming ?Kadhipaten” (Tega?)nbsp;een stuk land gedraineerd, waarvan de bouwvoor bestond uitnbsp;zandgrond met oen ondergrond van padas. De aarden buizennbsp;werden door Javaansche pottenbakkers gemaakt, die voornbsp;de duizend f 8 rekenden. De buizen worden 5 voet diepnbsp;gelogd, met een helling van 1 c.M. op 12 voet ('/itOinbsp;kosten van aanleg bedroegen per bouw /’128. Het bevloeiennbsp;der graslanden

is verreAveg het gewichtigste verbeterings-middel; het vervangt een groot deel der bemesting, lokt goedenbsp;en krachtige grassen te voorschijn, terwijl aanhoudendenbsp;hitte en droogte niet gemakkelijk hunnen invloed kunnennbsp;doen gelden. Kunnen er sawahs worden ingehuurd, welke voornbsp;immdatie geschikt zijn, dan zijn geen kunstwerken noodig.nbsp;De beste irrigatie is, als men het water van een hoogore.



149 plaats door een aanvoersloot op de landen brengt, over het zacht glooiend grasland laat vloeien, zonder dat het blijft stag-öeeren. De vraag, wanneer en hoe sterk de grasveldennbsp;moeten bewaterd worden, is uiterst belangrijk; ook in ditnbsp;opzicht kan men licht van het goede te veel doen. Een grasland onafgebroken bewateren zou een even groote dwaasheidnbsp;zijn, als goed water ongebruikt te laten. Het bevloeien magnbsp;2 a 3 maal in de maand geschieden, telkens niet langer dannbsp;12 uren; in den üost-moesson zou het wensehelijk zijn enkelenbsp;keeren meer te irrigeeren. Is de watervoorziening van het tei’rein geregeld, dan blijft slechts over den grond door een egge of andere gereedschappennbsp;lijn te maken en te verdoelen in kavelingen of gazons, terwijlnbsp;oin het geheel een heg van snel opschietend houtgewas wordtnbsp;geplant en het terrein hier en daar van een

schaduwrijkennbsp;boom wordt voorzien. Vóór tot het zaaien wordt overgegaan,nbsp;dringt zich al aanstonds de vraag op : welke geschikte voedei’-gi'assen kunnen voor dit doel in aanmerking komen? Hetnbsp;IS bekend, dat de grassen onder den grond een wortelstoknbsp;Vormen, waaruit dikwijls een groot aantal nieuwe stengels tenbsp;Voorschijn komen ; het zoogenaamde uitstoelen van gi’assen. Bij sommige ontstaan uit den wortelstok onderaardsche uitloopei’s of stolonen, die zich heinde en ver verbreidennbsp;6n voortdurend nieuwe stengels te voorschijn brengen. Andere daarentegen doen de stengels dicht naast elkander aannbsp;Žen bos in de hoogte schieten, en vormen daardoor, onvermengd met andere grassoorten uitgezaaid, nimmer een dichtnbsp;aaneengesloten zode. Dit kan dikwijls de reden wezen,nbsp;''Vaarom bij het aanleggen van graslanden het noodig is, hetnbsp;Zaad van verschillende

grassoorten uit te zaaien. Vele grassennbsp;kebben do eigenschap hunne halmen in de hoogte te doennbsp;Schieten (zoogen. bovengrassen), andere vormen het zoogen.nbsp;ondergras; de hoogste opbrengst wordt meestal door een gepaste vereeniging van beide verkregen. Voor het doel, datnbsp;hier beoogd wordt, moeten de grassen overblijvend zijn; hetnbsp;mtgevallen zaad zorgt er verder voor, dat van lieverledenbsp;Žen flinke gras-vlakte ontstaat. In Britsch-Indië dweept men.nbsp;met Dhoob-Hariali- of Bahama-gras (Cynodon dactylen), op



150 Java door den inlander roempoet kakawatan (tapan djalak) genoemd. Op een vruchtbaar land zou dit gras 2'/., maandnbsp;na het zaaien reeds gesneden kunnen worden en een drietalnbsp;flinke oogsten geven. In de kantonnementen, v/aar Generaalnbsp;Ottley's methode met dat gras werd toegepast, was er steedsnbsp;voedsel genoeg voor de daar gelegerde troepen. Het Bahama-gras eischt in den drogen tijd minstens 3 maal in den maandnbsp;irrigatie. Verder acclimatiseert goed in Indië het Guinea-grasnbsp;(Panicum maximum jumentorum), dat zelfs permanent kannbsp;gecultiveerd worden. Zonder irrigatie gedijt het in den Oostmoesson niet best, terwijl ons de literatuur meedeelt, dat hetnbsp;na twee jaar opnieuw zou moeten uitgezaaid worden. In beproeving zouden ook de ray-grassen kunnen genomen worden. Het Engelsche ray-gras (loleum perenne) leeft eenigenbsp;jaren op goeden grond

voort en verschaft steeds een overvloed liefst, het best en het langst tiert van groen voeder. Het dit gras op goeden kleigrond, het breidt zich langzaam uit,nbsp;vooral als het dikwijls gesneden wordt. Op een harden bodemnbsp;vormt het eene vaste zode, zoodat het voor den aanleg vannbsp;blijvend weideland groote waarde heeft. Het Italiaanschenbsp;ray-gras (loleum italicum) is niet van zoo langen levensduurnbsp;als het Engelsche, en heeft meer behoefte aan warmte ennbsp;vocht. Het zaad van dit gras behoudt zijn kiemkracht 3 a 4nbsp;jaar en komt onder gunstige omstandigheden in 20 dagen op.nbsp;Het groeit in bossen, breidt zich weinig uit, vormt dus geennbsp;zode. De groeikracht van dit gras is zeer groot. Van denbsp;Jam gi'assen zouden ongetwijfeld aan te bevelen zijn kasoeran,nbsp;grientingan en roempoet Bengala, doch, omdat van dezenbsp;grassen geen voldoende hoeveelheid zaad is

te winnen, moetnbsp;men tot een der geschikte grassoorten overgaan, welke denbsp;heer Wigman in zijn artikel over de ?tropische voedergewassen” aangeeft. Het zaad der verschillende grassoorten, dat in den handel voorkomt, bevat dikwijls veel onzuiverheden, terwijl de kiemkracht wel eens te wenschen overlaat. Heeft men goed kiem-baar zaad, dat zoo min mogelijk verontreinigheid is, dannbsp;mengt men dit, vóór het uitzaaien, met asch of fijn zaagmeel,nbsp;waardoor het gemakkelijker te verspreiden is op het land.



lol Graszaad moet eer dik dan dun worden gezaaid, meestal wordt op 50—70 K G. zaaizaad per hectare gerekend. Na het uitzaaien wordt het land toegerold, en, zoo het niet spoedig regent, nu en dan (niet te lang) geirrigeerd. llocht het gras slecht opkomen, dan is dat aan de verminderde kiemkracht der zaden te wijten. Hiervoren is reeds gezegd, dat het aan te bevelen zou zijn liet grasland in gazons te verdeelen; men kreeg daardoor lietnbsp;voordeel, dat verschillende grassoorten zouden kunnen worden uitgezaaid, zelfs die, waaraan enkele woorden in Teys-mannia 2 worden gewijd. De soorten, welke het meest vol doen, zouden permanent gekweekt kunnen worden door het winnen van zaad. In den beginne zullen de paarden de niet met smaak eten, doch langzamerhand gaat dat beter ennbsp;zullen zij zich ongetwijfeld daarmee goed voeden. De graslanden eischen ook eenige verzorging, omdat het onkruid en

andei’e planten spoedig de grassen trachten tenbsp;Verdringen; daarom moeten zij goed en herhaaldelijk gewiednbsp;niet in hoort, moet met wortel en al vreemde grassen Worden Worden al wat er uitgeroeid. Do personen, welke daarmede belast wortlen, brengt men op de hoogte, welke planten zij moeten vernietigen. Wordt het grasveld door insecten of ongediertenbsp;onveilig gemaakt, dan bevloeit men nu en dan het landnbsp;oens, gedurende 12 uren. Het is noodig, dat ieder jaar de landen eens opgeëgd worden ; daardoor wordt de oppervlakkige grond los gemaakt, zoodat de lucht er beter op kan inwerken, terwijl vochtigheidnbsp;on mest er beter kunnen indringen. Door het eggen wordennbsp;Ook de graswortels beter verdeeld, stoelen daardoor van zelfnbsp;tgt;eter uit. Meermalen gebeurt het, dat do grasopbrengst gaandeweg nfneemt, hetwelk een bewijs is, dat de bovenste aardlaag isnbsp;nitgeput en do zode te

oud wordt. Dit wordt meestal verholpen door een 6—8 c.M. dikke laag vette aarde over denbsp;grasvelden te strooien, de planten groeien daar spoedig doorheen, zoodat het land er dan weer als veijongd uitziet. Wanneer het verhandelde nog eens geresumeerd wordt, dan i’* i



152 komt men tot de conclusie, dat graslanden, evenals in Britsch-Indië, in ons leger ten behoeve van de rijkspaarden en de muildieren zouden voldoen, mits zij op oordeelkundige wijze,nbsp;met inachtneming van alle regels, welke ons te dien opzichtenbsp;de landbouwwetenschap aangeeft, worden aangelegd. Hetnbsp;ontginnen op eenigszins groote schaal gaat, zooals globaalnbsp;berekend is, met belangrijke kosten gepaard. Zijn evenwelnbsp;zulke grassfarms eenmaal productief en worden zij ondernbsp;toezicht van het Departement van Oorlog goed onderhouden,nbsp;dan zou het mij niet verwonderen of op de uitgaven, thansnbsp;gedaan voor leveranciers van fourages, zal wel wat bezuinigdnbsp;kunnen worden Mijns inziens zou het aan te bevelen zijn,nbsp;dat, v(X)r tot zulke ingrijpende veranderingen in de wijzenbsp;van graslevering wordt overgaan, in één der kustgarnizoenennbsp;daarmee een

proef op bescheiden schaal genomen wordt. A I\I. VERMAST. Banjoe-Biroe, November 1895.



OVER DEN GROEI DER PAARDEN IN NEDERL.-INDIË. In het zesde Deel van dit Tijdschrift komt onder boven-staanden titel een artikel voor van de hand van den paardenarts Ie klasse Mars, waarin deze de resultaten opgeeft der metingen, die halfjaarlijks aan het Remonte-depót te Soera-^)aja hebben plaats gevonden. Uit de gegevens, door deze metigen bij 198 paarden opgeleverd, komt schrijver tot de slotsom, dat bij het Sandelhout-paard de groei, in het tijdperk van den 2'U- a 3-jarigon tot den 4'/.,- a 5-jai’igen leeftijd, gemiddeld 14 m.M. bedraagt,nbsp;terwijl hij voor den Makassaar slechts 10 m.M. is. Naar aanleiding van een en ander eindigt het artikel van den heer Mars dan ook met de woorden: ?üjt alles ziet men dus, dat de paarden bij aankomst 'mp hot Remonte-depót ’) den grootsten groei achter den rugnbsp;'diadden, en de groei aldaar, dooreen genomen, weinig tenbsp;^'beteekenen heeft. ?Het is dus

zaak bij den aankoop van jonge paarden voor quot;het Remonte-depót als eisch te stellen, dat de paarden eenenbsp;quot;hoogte hebben van 1.256 als minimum”. Daar, zooals de heer Maks in den aanvang van zijn artikel fiangeeft, weinig meer dan eenige gissingen gehoord wordennbsp;Omtrent den groei van het paard in Ned. Tndië, is het duidelijk dat de meesteu zich bij het bovenstaande volkomen zullennbsp;Wederleggen. In den laatsten tijd is echter, door het verkrijgen van geheel andere resultaten bij het Remonte-depót, twijfel aannbsp;de juistheid der conclusion van den heer Mars volkomennbsp;gerechtvaardigd. Ten einde de lezers in staat te stellen in deze zelf een Oordeel te vellen, laat ik hieronder eenige gegevens volgen (1) il. w. z. op twee en een half- a rtrie-jarigen leeftijd. Deel X. Afl. 11, nbsp;nbsp;nbsp;11



154 omtrent de in 1895 door die inricliting aan het leger afgeleverde paarden. Al deze paarden zijn van het Sandelhout-ras en waren bij aflevering 5 jaar oud.Ie PLOEG. HOOGTE • 0 IN METERS ó u a; c S c o; 4^ 37 ^ nbsp;nbsp;nbsp;. ^ ? lt;o S-SQ gt; O) - • p O ?r. nbsp;nbsp;nbsp;i) xi ^ nbsp;nbsp;nbsp;ct Dnnr a' 1\ vorljlijf bij de inrieliting ')• o 1 2 3 4 5 6 215 1.256 1.270 14 279 1 ruim 2' jaar. 216 1.245 1.270 25 269 217 218 1.256 1.300 1.283 1.319 27 282 1 minder dan 2’;j jaar. 19 300 222 1.262 1.268 6 268 1 226 1.247 1.270 23 291 1 227 1.280 1.318 38 308 ) minder dan 2 jaar. 228 1.273 1.294 21 316 1 229 1.272 1.300 28 270 1 232 233 1.256 1.272 1.287 1.289 31 304 1 nxim 1' .2 jaar. 17 312 251 1.288 1.300 12 287 1 252 1,250 1.274 24 255 } minder dan P j, jaar. 260 1.289 1.316 ' 27 307 Ile PLOEG 219 1.295 1.365 70 310 ruim 2'., jaar. 223 1.275 1.328 53 301 ) 224 1.265 1.339 74 308 ) minder

dan 2% jaar. 230 1.256 1.286 30 291 i 234 1.256 1.307 51 290 niim 2 jaar. 235 1.260 1.288 28 301 1 236 1.250 1.292 42 294 j minder dan 2 jaar. (1) De uitdrukkingen ruim en minder in deze kolom duiden aan hoogstens een kwartaal meer of minder.



155 ó c - c c 2nbsp;s 1 HOC IN Ml 7i 2 GTE ?TERS C gt; X . * CS 5 O *974 ’c c o 4 CD ^ nbsp;nbsp;nbsp;öi; •r nbsp;nbsp;nbsp;Ž ? nbsp;nbsp;nbsp;-v O ^ 5 Duur V h verblijf bij de inrichting' ')• 6 2.S7 1.250 1.269 19 285 \ 240 1.260 1.300 40 296 \ minder dan 2 jaar. 244 1.256 1.277 21 275 2a5 1.279 1.300 21 280 ) 262 1.260 1.323 63 Ille 313 PLOEG rniin 1’ ,, jaar. 231 1.256 1.292 26 274 minder dan 2',., jaar. 23,S 1.256 1.309 53 311 1 245 1.240 1288 48 282 248 1.258 1.312 54 285 ) ruim 2 jaar. 249 1.240 1.287 47 310 257 1.256 1.335 79 325 ) 258 1.243 1.310 67 304 1 259 1 270 1.311 41 312 1 minder dan 2 jaar. 261 1.285 1.339 54 321 i 265 1.247 1.277 30 286 j 270 1230 1.268 38 270 ) minder dan 1'/., jaar. 275 1.240 1.280 40 306 ( 276 1,254 1.310 56 300 ) 293 1.270 1.311 41 275 ruim 1 jaar. Bij de paarden der eerste ploeg bedroeg de gemiddelde groei 22.3 m.M.; de laagst waargenomen groei, 6 m.M.,

ennbsp;hoogst waargenomen, 38 m.M., kwamen voor bij paarden,nbsp;minder dan 2 jaar bij het Kemonte-depöt verbleven. (1) De uitdrukkingen ruim en minder in deze kolom duiden aan hoogstens ^en kwartaal meer of minder.



156 Bij de paarden der tweede ploeg bedroeg de gemiddelde groei 42.6 m.M.; de laagst waargenomen groei 19 m.M., ennbsp;de hoogst waargenomen, 74 m.M., kwamen respectievelijknbsp;voor bij paarden, die meer dan 2 jaar en minder dan 272nbsp;jaar bij het depót verbleven. Bij de paarden der derde ploeg bedroeg de gemiddelde gi-oei 48.1 m.M.; de laagst waargenomen groei 26 m.M., ennbsp;de hoogst waargenomen 79 m.M, kwamen respectievelijknbsp;voor bij paarden, die minder dan 2'j., en ruim 2 jaar bijnbsp;het depót vei'bleven. De gemiddelde groei der 40 bedoelde paarden heeft .35.2 m.M. bedragen. Onder deze paarden is er één, dat slechts 6 m.M. groeide. Verder groeiden: tweenbsp;drienbsp;vijfnbsp;zes drie nbsp;nbsp;nbsp;?nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;van twee nbsp;nbsp;nbsp;?nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;van zeven nbsp;nbsp;nbsp;?nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;van zes

nbsp;nbsp;nbsp;?nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;van tnee nbsp;nbsp;nbsp;?nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;van drie nbsp;nbsp;nbsp;?nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;van Werd reeds in den loop van 1895 der jonge paarden, welke voor het Ilemonte-depót aangekochtnbsp;worden, van 1.256 op 1.246 M. gesteld, in tegenstelling metnbsp;de uitspraaknbsp;nbsp;nbsp;nbsp;van den heer Mars geloof ik, dat die hoogte nog wel voor eenige verlaging vatbaar is. Slechts één der 40 paarden toch is gedurende zijn verblijf te Foerahaja minder dan 10 m.M. en slechts drie zijnnbsp;minder dan 15 m.M. gegroeid. Het eerste paai’d was bijnbsp;aankomst in het Remonte-depót reeds 6 m.M. boven denbsp;gewone remonte-maat; van de twee andere paarden had ernbsp;één juist den maat van 1.256 en het andere was er reedsnbsp;22 m.M. boven. Aan het einde van 1896 zal, naar ik hoop, het oogenblik zijn, om de paarden der ploeg van 10

?nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;vannbsp;nbsp;nbsp;nbsp;15- ? nbsp;nbsp;nbsp;vannbsp;nbsp;nbsp;nbsp;20 ? nbsp;nbsp;nbsp;vannbsp;nbsp;nbsp;nbsp;25 30 15 ni.M. 20 m.M. 25 m.M. 30 m.M. 35 m.M. 3.5 — 40 m.M. 40^—50 m.M. 50—60 m.M. 60—70 m.M. 70—80 m.M. de minimum hoogte aangebroken verkregen gegevens met die over



157 de in dit jaar af te leveren paarden aan tc vullen en ze uit te breiden met eene opgave der halfjaarlijksclie groci-cijfei’s. De gemiddelde gewichten der afgeleverde paarden bedroegen: Voor de eerste ploeg 289 KG. ? nbsp;nbsp;nbsp;?nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;tweede ?nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;296nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;? ? nbsp;nbsp;nbsp;?nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;derde ?nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;290nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;? gemiddeld over 40 paarden ruim 294 KG. Eenige jareii geleden werd bij een der eskadrons cavalerie het gemiddelde gewicht der troepenpaarden opgenomen. Ditnbsp;6leek toen 250 KG. te zijn. T. Het Icomt der redactie voor, dat de heer Mars hij zijn (Conclusie niet in aanmerMng heeft genomen, dat de paardennbsp;Foerhaja in den aanvang van de oprichting onder mindernbsp;*^oordeelige voorwaarden verheerden voor wat betreft voedingnbsp;^n verpleging.



JAARVERSLAG DERVEREENIGING „HET SANDELHOUT STAMBOEK” 1894-1895. De werkzaamheden der Vereeniging die, uit den aard der omvattend konden zijn, hebben sedert het zaak, nog weinig vorig jaarverslag, uitgebracht op 1 Juli 1894, in hoofdzaak Sandelhout-merries, welke bestaan in het importeeren van aan de leden, die zich daartoe hadden aangemeld, na keuring, verstrekt werden. Na de in het vorig verslag vermelde proefzending van 10 merries en 1 veulen en de 2(le bestelling van 22 merries,nbsp;werden ons achtereenvolgens door den agent der Kon. Paket-vaart-Mij., den heer G. J. B. Pattiwaël, toegezonden, op denbsp;voorwaarden als vroeger medegedeeld, de navolgende zendingen; 31e bestelling. Gekeurd en verloot op 23 September 1894. 9 Merries. Waarvan 1 dood aan boord,nbsp;hiervan ingeschreven 5 merries. afgekeurd 3 4'lo bestelling 5fle Gekeurd en verloot op 18 November

1894. 11 Merries. hiervan ingeschreven 8 merries, afgekeurd 3nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;? bestelling. Gekeurd en verloot op 22 Juni 1895. 6' Merries en 1 veulen. hiervan bleef één te Batavia ziek achter en moest, na eenige maanden aldaar behandeld te zijn, afgemaaktnbsp;worden. ingeschreven werden 3 merries, afgekeurdnbsp;nbsp;nbsp;nbsp;2nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;?



159 6'lo bestelling met verschillende booten aangevoercl. 6 Merries. Tot dusverre nog niet gekeurd. Van de 8 afgekeurde merries hadden 4 den vereischten leeftijd nog niet bereikt, en was de afkeuring dan ook slechtsnbsp;tijdelijk. 1 werd verloot gedurende de races te Bandoeng met eeil opbrengst van f 200. 4 aan leden verkocht, tegen het bedrag vastgesteld voor do goedgekeurde. o werkelijk slechte paarden werden op publieke vendutie verkocht, met een opbrengst van ƒ 131.75. Een veulen brachtnbsp;op f 35. Op al deze bestellingen van merries is gewonnen en verloren, tot dusverre met een totaal verlies van ongeveer f 400 (hieronder begrepen de twee gestorven paarden). Het totaal der door de Vereeniging van Soemba ontvangen merries bedraagt dus 62. Inschi’ijvingen in het Stamhoek werden gehouden te Ban-doe7ig op 23 September '94, 18 November '94 en 22 Juni '95 on te Buitenzorg op 1 Juni 1895.

Te Bandoeng werden op de 3 genoemde data ingeschreven i'esp. 7, 8 en 6 merries, bestaande uit pas aangevoerde otnbsp;Vroeger voorloopig afgekeurde. De inschrijving te Buitenzorg had plaats gedurende de paardententoonstelling der Wedloop-Societeit en zulks opnbsp;herhaald verzoek van enkele leden. Niettemin werden ternbsp;keuring slechts aangeboden één hengst en één merrie. Te voren was met het bestuur der B. Wedloop-Soc. gecor-i’espondeerd over het denkbeeld om, bij gelegenheid van genoemde tentoonstelling, door gezamenlijke bijdragen, betrekkelijk hooge prijzen uit te loven voor Sandelhout Stamboek paarden. Genoemd bestuur meende echter de niet in het Stamboek Ingeschreven paarden niet te mogen uitsluiten, terwijl ónsnbsp;bestuur zich niet bevoegd achtte prijzen uit te loven, welkenbsp;'Vellicht gewonnen konden worden door paarden, welke nimmernbsp;iets met het Stamboek te

maken zouden hebben. Hieropnbsp;stuitte dit voornemen af.



160 Niettemin werd door dc B. W.-S. eene speciale rubriek ?Sandelhout-paarden” in haar programma opgenomen. Onsnbsp;bestuur zond eenige hengsten en merries, aan vei’schillendenbsp;leden toebehoorende, in, met het gevolg dat op naain dernbsp;Vereeniging in bovengenoemde rubriek bekroond Averden: 1nbsp;dekhengst (O*Ž pNjs), 2 fokmerriesnbsp;nbsp;nbsp;nbsp;en 2^'= prijs), 1 veulen (pte prijs) on werd de hengst, die den tweeden prijs behaalde, ter inschrijving aangeboden en goedgekeurd. Daarenbovennbsp;werd de hengst Petro (eigenaar de heer E. Mbertens), behalvenbsp;zijne bekroning met den pten prijs als dekhengst, ook bekroond met den 2prijs in de rubriek: ?Het schoonste paardnbsp;ter tentoonstelling aanwezig.” Thans zijn in het Stamboek opgenomen 51 paarden, zijnde 6 hengsten en 45 merries (waarvan 1 dood). Aan dit verslag wordt toegevoegd een uittreksel uit het Stamboek,

onverminderd het voornemen, zoodra het eerstenbsp;honderdtal volledig is, dit in meer uitvoerigen vorm in druknbsp;te doen verschijnen. Van de Stamboekmerries geboren, staan genoteerd 25 veulens, waarvan 13 hengst- en 12 merrieveulens. Vier veulens zijn gestorven. Toename sedert het vorig verslag: 1 hengst, 22 merries, 19 veulens. Door den hengst Giwang, Stamboek No. 2, eigendom der vereeniging, zijn gedekt van af 27 Mei ’94 tot 13 Octobernbsp;1895 l9 merries (waarvan 14 Sandelhout). Deze hengst is hoofdzakelijk gestationneeerd geweest bij den President te Ardja Sari bij Bandoeng, doch ook voor kortennbsp;tijd op verzoek afgestaan aan de leden W. F. van Heukelomnbsp;te Soebang en R. E. Kerkhoven te Gamboeng. Door den hengst Alexander, Stamboek No. 1, mede te Ardja Sari, werden gedekt van af November 1894 tot dennbsp;zelfden datum: 12 merries (waarvan 2 Sandelhout). Door den

hengst Petro, Stamboek No. 15, werden te Bandoeng in dezelfden verslagtijd gedekt 43 merries (waarvan 16 Sandelhout). Door den hengst Herbert, Stamboek No. 3, te Goenoeng Kasoer bij Bandoeng, 17 merries (waarvan 7 Sandelhout).



161 Door den hengst Ritmeester, Stamboek No. 13, te Sinagar {Soekaboemi) in 1893 8 merries (4 maanden), in 1894 10nbsp;merries, in 1895 11 merries (10 maanden). Van den hengst AH, Stamboek No. 45, geene opgave ontvangen. Door het bestuur werd dd. 16 November 1894 een request mgediend aan de Regeering, waarin uitvoerig de aangelegenheden der Vereeniging werden blootgelegd, vergezeld van eenenbsp;lijst der op dat tijdstip ingeschreven paarden en de daarvannbsp;genoteerde veulens en van exemplaren van het reglement ennbsp;het eerste jaarverslag der Vereeniging; hierin werd verzochtnbsp;om de Vereeniging met eene geldelijke tegemoetkoming tenbsp;willen steunen, )?gt;aangezien het bestuur slechts beschikt overnbsp;??zeer geringe geldmiddelen, tengevolge waarvan het niet in denbsp;?gelegenheid is om, door het organiseeren van jaarlijkschenbsp;?tentoonstellingen en het

uitloven van ruime prijzen, aan denbsp;? Vereeniging meer populariteit te verschaffen en de belangstel-?ling voortdurende wakker te houden”. Op dit request werd bij Gouvernements besluit dd. 7 Sep. teinber 1895 No. 2 gunstig beschikt en machtiging verleendnbsp;tot het uitbetalen eener tegemoetkoming van f 1000.— metnbsp;opdracht om vóór ultimo Januari 1896, door tusschenkomstnbsp;van den Resident der Preanger-Eegentschappen, eene verantwoording in te dienen nopens de wijze, waarop die geldennbsp;zouden zijn gebruikt. Met het beleggen der jaarlijksche vergadering werd door het bestuur gewacht tot bovenbedoeld antwoord ontvangennbsp;Was. Bij circulaire werd aan de leden mededeeling gedaan van de verleening der subsidie en de datum der vergadering bepaald op 13 October 1895. Tevens gaf het bestuur kennisnbsp;van zijn voornemen om ter tafel te brengen een

voorstelnbsp;betreffende het houden eener tentoonstelling van Stamboek-paarden. De vergadering had op genoemden datum plaats en werd, behalve door het bestuur, door een tiental leden bijgewoond. De President deed, nadat de notulen der vorige vergadering'



162 waren voorgelezen en goedgekeurd, verslag van de werkzaamheden, als hiervoren behandeld. Het aantal leden was met 7 achteruitgegaan en bedroeg thans 84. De achteruitgang kon daaraan toegeschreven worden, dat vele leden, die geholpen hebben de Vei’eeniging totnbsp;stand te brengen, door vertrek naar elders of overlijden haarnbsp;ontvallen en niet zoo gemakkelijk te vervangen zijn. Voorts werd verslag gedaan van den stand der geldmiddelen. Het saldo in kas bedroeg onder 1 October '95 1347.83 inclusief de Gouvernements subsidie. Een balans, opgemaakt op denzelfden datum, sloot met een actief saldo van f 1906.73. Van de commissie van verificatie, benoemd in de vergadering van 27 Jlei '94, waren twee van de drie leden verhinderd geworden, aan hun opdracht te voldoen en werdnbsp;door den overgeblevene verslag uitgebracht van het doornbsp;hem ingestelde onderzoek van boeken en

verantwoordingsstukken, welke laatste door hem voor gezien en goedgekeurdnbsp;waren geteekeiid. De vergadering besloot hiermede genoegennbsp;te nemen, verleende aan het bestuur acquit en décharge, ennbsp;benoemde eene nieuwe commissie van 3 leden om in hetnbsp;volgende jaar verslag uit te brengen. Hierachter zijn opgenomen de goedgekeurde extracten uit het kasboek, benevens de Balans op 1 October 1895, eenigszinsnbsp;verkort. Vervolgens werden voorgelezen de concept bepalingen voor eene tentoonstelling van Sandelhout Stamboek paarden ennbsp;veulens, te houden op Donderdag 26 December 1895, uitnia-kende het voorstel van het bestuur, in 't kort hierop neerkomende, dat prijzen uitgeloofd zouden worden voor dekhengsten,nbsp;fokmerries en veulens, geboren in 1895, 1894 en vóór 1894nbsp;tot een gezamenlijk bedrag van f 750.— onder uitvoerigenbsp;bepalingen, waardoor: H de

orde en goede keuring verzekerdnbsp;werden; 2o zooveel mogelijk voorkomen werd dat prijzen tennbsp;deel zouden vallen aan paarden, die niet de bewijzen kondennbsp;leveren werkelijk geschikt te zijn een goede nakomelingschapnbsp;te produceeren; 3o nadruk werd gelegd op de bepalingen vannbsp;het reglement en alle paarden en veulens, ten opzichte van



163 welke die bepalingen niet nagekomen waren, uitgesloten werden van mededinging (14 dagen vóór de tentoonstelling zoude alsnog gelegenheid gegeven worden zich voor inschrijving aan tenbsp;meldeni; 4o bepaald werd, dat de jury zoude bestaan, zoo mogelijk, uit 3 veeartsen, welke gehouden zouden zijn eene koi’tenbsp;beoordeeling van ieder tentoongesteld paard of veulen te noteerennbsp;en de bekroning te motiveeren, welke notities, tot een verslagnbsp;vereenigd, gepubliceerd zouden worden. Het bestuur lichtte dit voorstel nader toe en zette uiteen, dat deze tentoonstelling nuttig en noodig was; lo om aan eennbsp;ieder gelegenheid te geven te zien over welk materiaal denbsp;vereeniging thans beschikt; 2o hoe de ingevoerde merriesnbsp;zich na een tijd van behoorlijke voeding en vei’zorging hebbennbsp;ontwikkeld; 3o van welke kwaliteit de veulens zijn, vooralnbsp;vergelijkende die van onbekende

vaders op Soemha on denbsp;thans reeds op Java gefokte van Stamboek-hengsten, ennbsp;vergelijkende de veulens dezer hengsten onderling; 4'’om aannbsp;hen, die door toewijding, groote onkosten en paardenkennisnbsp;getoond hadden, de beste resultaten verkregen te hebben, oennbsp;kleine schadeloosstelling en tegemoetkoming te verschaffen,nbsp;welke hen zoude aanmoedigen op den ingeslagen weg voortnbsp;te gaan; öo de aandacht van het publiek op de Vereenigingnbsp;te vestigen en twijfelaars met feiten te overtuigen; 6o om,nbsp;vergelijkende de resultaten van deze met die van later tenbsp;houden tentoonstellingen, aan een ieder gelegenheid te gevennbsp;zich alsdan met eigen oogen te overtuigen of de fokkerij vannbsp;Sandelhout-paarden op Java vorderingen maakt in qualiteit. Dit voorstel werd door de aanwezige ledeii met algemeene stemmen verworpen. Men meende, dat de tijd nog

niet gekomen was voor het houden eener tentoonstelling, dat hetnbsp;nitgetrokken bedrag weggeworpen zoude zijn en dat het nuttiger besteed kon worden: 1quot; met het koopen van een nieuwennbsp;dekhengst; 2'j met het koopen van merries als eigendomnbsp;der Vereeniging, waardoor een begin zoude gemaakt wordennbsp;inet de oprichting eener stoeterij. Enkelen wilden de subsidienbsp;besteed zien aan het verschaffen van goedkoope merries aannbsp;leden der Vereeniging, beneden den prijs, die ze aan de Vereeniging gekost hadden. .



164 Door de bestuursleden werd tegen deze inzichten gewaarschuwd. Naar hun oordeel waren 6 hengsten op 44 merries vooi’alsnog zeer voldoende, in aanmerking nemende, dat mennbsp;niet licht betere hengsten zoude kunnen krijgen. Zij deeldennbsp;voorts mede, dat plannen voor de oprichting eener stoeterijnbsp;bij hen in beraming waren, doch dat ?n de geldmiddelen bijnbsp;lange niet toereikend waren ?ii het onderwerp alsnog nietnbsp;voldoende bestudeerd was, om reeds thans voorbarige pogingennbsp;te wagen. Ten opzichte van het verschaffen van goedkoopernbsp;merries, deelden zij als hun oordeel mede, dat zij, die metnbsp;kosten en risico resultaten konden toonen, méér aanpraaknbsp;hadden op een premie dan zij, die toonden niet eens het vollenbsp;bedrag van den kostprijs eener merrie te willen wagen in hetnbsp;belang der Vereeniging. Huns inziens moest de eer en hetnbsp;geldelijk voordeel eener

bekroning anderen opwekken totnbsp;inspanning een gelijk of beter resultaat te bereiken. In stemming gebracht, werd besloten met algemeene stemmen, behalve die der bestuursleden, over te gaan tot het koo-peii van een hengst en, voor zoover de middelen dit toelieten, tot het koopen van merries in eigendom der Vereeniging. Een der leden, volgens eigen bekentenis geen paardenkenner, bood aan de reeds aanwezige en nog te bestellen merries tennbsp;zijnent te stallen en daarvan te fokken. Aldus werd besloten. Het bestuur betreurt ten zeerste de in deze vergadering genomen besluiten en kan, na rijp beraad, de verantwoordelijkheid niet op zich nemen om, op de wijze als door de ternbsp;vergadering aanwezige leden besloten werd geheel onvoorbereid een begin te maken met de oprichting eener stoeterij.nbsp;Aangezien voorts overtuigend bleek, dat in zijne leiding vannbsp;de aangelegenheden der Vereeniging

geen vertrouwen gesteldnbsp;werd, vindt het daarin aanleiding om zijn mandaat neer tenbsp;leggen en zal het binnenkort de leden bijeenroepen voor denbsp;verkiezing van een nieuw bestuur. Bandoeng, 1 November 1895. De Keurmeesters, nbsp;nbsp;nbsp;De Voorzitter, E. MEERTENS. nbsp;nbsp;nbsp;A. E. KERKHOVEN. W. F. DENNINGHOFF STELLING.



PERSONALIA. CiVlET. VeEARTSENIJKUNDIGE niENST. Verlengd: Nader met zes maanden het verlof aan den (t. Veearts A, DE Veethee. Verleend: Een jaar verlof naar Europa aan den G. Veearts K. Bosma. Geplaatst: De Gonvt. Veearts A. Peening, van verlof uit Europa, te Eoerworedjo. ! Jvergeplaatst: De G. Veearts B. Sikkema van Poeriooredjo naar Kediri, en de G. Veearts C. A. Peeeieg van Foerivoredjo naar Batavia. jMilitair Veeaetsbnetküedige dienst. Verlengd: IMet 3 maanden, buiten bezwaar van den lande, het verlof, verleend aan den paardenai’ts Ie kl. II. A Peempernbsp;VAN BaEEN. Benoemd: Tot paardenarts 3e kl. hij het N.-I. Leger, de Veearts .1. N. A. C. Scheepens.



ERRATA. Afl. 3 Deel IX. Bladz. 182 10'' regel van boven staat; dipherentieel?, lees differentieel. Afl. 1 Deel X. BI. 39, lo regel van onder staat: f lees ^ BI 51, 14e regel van boven staat; 4 %; lees 40 %.
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Eenige beschouwingen, naar aanleiding van het door den heer J, BALLOT, Controleur!Ž kl. B. B., geschreven artikel ,,Eennbsp;historisch overzicht van de maatregelen tot verbeteringnbsp;van den paarden- en veestapel in Ned.-Indië”, voorkomende in de Veeartsenijkundige Bladennbsp;voor Ned.-Indië, deel X, aflevering I. In de eerste plaats eene kleine aanmerking naar aanleiding van hetgeen de heer Ballot op pag. 42 en 43 van bovengenoemd artikel omtrent mijne inzichten in de Indischenbsp;paardenfokkerij zegt, hetgeen mijns inziens aan duidelijkheidnbsp;te wenschen overlaat, daar men er uit op zou kunnen maken,nbsp;dat ondergeteekende van meening is, dat in de Indischenbsp;paardentokkerij eene groote hoogte de voornaamste factor isnbsp;en goede lichaamsvormen slechts bijzaak zouden zijn. Nietsnbsp;nu is minder waar dan dit en noch in mijne officieele rapporten, noch in particuliere geschriften is ooit iets

dergelijksnbsp;door mij beweerd; ten bewijze daarvan verwijs ik naar mijnnbsp;artikel over Pi’eangerpaarden in genoemde Veeartsenijk. Bladen,nbsp;deel V. afl. II, waar op pag. 73 gezegd wordt van de grootstenbsp;type, n. 1. paarden, die steeds hooger dan 1.30 M., soms totnbsp;1.50 M. zijn: ?Ofschoon ze door hunne meerdere grootte hooger in prijs staan dan het Javaansche paard, zijn ze, de enkele uitzonderingen daargelaten, over het algemeen slecht gebouwd. Steedsnbsp;Lebben ze eene smalle horst, die meestal ook aan dieptenbsp;te wenschen overlaat; de schoft is vrij hoog, maar dikwijlsnbsp;kort, met langen rug en lange lenden, veelal karperrug, hollenbsp;flanken, afhangend kruis, dikwijls varkenskruis, laag aange-zetteu staart, koehakkigen stand der achterheenen en verdernbsp;met allerlei beengebreken behebt”, nadat op de goede eigenschappen der middelmatig groote Preangerpaarden, van 1.25nbsp;a

1,35 M. gewezen is en gezegd, dat deze dikwijls boven Deel X. Afl. III. nbsp;nbsp;nbsp;12 '



168 volbloed Sandelwoods te prefereeren zijn. Uit deze schildering blijkt voldoende, dat ik hier niet het grootste type boven hetnbsp;kleinere verkies. Belangstellenden worden verder naar hetnbsp;artikel in zijn geheel verwezen,—Wat ik echter altijd beweerd heb en nog steeds beweer, is, dat alle zuivere Indischenbsp;paardentypen te klein zijn en dat bij verbetering in de eerstenbsp;plaats naar meerdere grootte moet wcfrden gestreefd. Mennbsp;make hieruit nu echter niet op, dat volgens mij een slechtenbsp;Preanger van 1.50 M. te verkiezen is boven een goeden Sandelhout van 1.25 M.; denkt mep dat uit mijne geschriftennbsp;te kunnen afleiden, welnu men geve dan woordelijk dienbsp;beweringen terug, opdat iedereen kan oordeelen. De heer Ballot zegt, dat ik met mijne inzichten omtrent het fokken van grootere Indische paarden „ouder de deskundigen vrijwel alleen sta”; ik kan echter de

verzekeringnbsp;geven, dat zrüks niet het geval is en dat vele deskundigennbsp;het omtrent dit punt geheel met mij eens zullen zijn. Geen enkele deskundige toch zal in ernst beweren, dat een rijpaard van 1.25 M. even geschikt is als een evengoednbsp;gebouwd rijpaard van 1.45 M. en het bewijs, dat deze stellingnbsp;over het algemeen in Indië evenmin gehuldigd wordt alsnbsp;ergens anders, is, dat men een Sandelwood van 1 23 M. voornbsp;de helft van den prijs koopt van een even goed gebouwdenbsp;en gedresseerde van 1.33 M. (Sandelwoods von 1.45 M. zijnnbsp;er niet meer). Waarin ik echter mogelijk wel van inzichten verschil met eenige deskundigen, en hierin zal altijd wel verschil vannbsp;meening blijven bestaan, gedachtig aan de spreuken: „Zooveel hoofden, zooveel zinnen” en „Vele wegen leiden naarnbsp;Rome”, dat is; over de middelen, die aangewend knnnen wordennbsp;om tot

verbetering te geraken. In Indië zijn bijv. een massanbsp;hartstochtelijke bewonderaars van het Sandelhout paard ennbsp;dezen zijn maar al te geneigd, de groote gebreken van ditnbsp;paardentijpe over het hoofd te zien Onder deze groep behoor ik nu niet; de vele uitstekende eigenschappen van ditnbsp;type erkennende, wegen bij mij ook de groote gebreken, n. 1-een te zware hals met slechte aarhechting aan hoofd ennbsp;romp, eene te lichte achterhand en daarbij een zenuwachtig



temperament, gebreken, die men bij verschillende andere Indische typen in veel mindere mate aantreft, ik noem slechts het Batakpaard, het paard uit de Padangsche Bovenlandennbsp;en de Makassaar. Zie de platen in de Veeartsenijk Bladennbsp;voor Ned. Ind. deel VIII.) Waarom prefereert men dan zOo algemeen de Sandelwoods ? Om de eenvoudige reden dat daaronder de grootste exemplarennbsp;gevonden worden. Nu heb ik in de rapporten, waarop denbsp;heer Ballot doelt, beweerd, dat in eene goed beheerde gou-vernements-stoeterij zoodra men over een voldoend aantalnbsp;goede, inheemsche merries van eene hoogte van minstens 4.2nbsp;voet R. L. kan beschikken, men voordeelig zou doen, metnbsp;te gaan croiseeren met uitheemsche hengsten, waarvoor volgensnbsp;mijne meening het geschiktst zouden zijn Berberhengsten vannbsp;eene hoogte van 1 45 M. Men lette wel: op eene goednbsp;beheerde

gouvernements-stoeterij; steeds heb ik afgeraden omnbsp;door inlanders te laten kruisen, zooals vroeger in de Preangernbsp;gebeurd is. Waarschijnlijk heeft de heer Ballot dus mijnenbsp;geschriften slechts vluchtig doorgelezen en is hij tot de conclusienbsp;gekomen, dat bij mij hoogte No. 1, lichaamsvormen bijzaaknbsp;was en dit nu is geheel onjuist, zooals iedere deskundige begrijpen zal. Wat nu de kwestie van croiseeren aangaat, zoo weet ik zeer wel, dat, vooral onder de bereden officieren, vele tegenstandersnbsp;gevonden worden van iedere vermenging van het Sandelhout-paard met vreemd bloed en dit is eenigszins te begrijpen. Uitnbsp;den aard der zaak toch hebben deze officieren hunne paardenkennis (de practische ondervinding, wel te verstaan) voornamelijk in Indië opgedaan en wel in hoofdzaak bij het San-delhout-paard, daar het leger zeker voor meer dan ^/, uit ditnbsp;paardentype geremonteerd' wordt Vergelijkt

men nu dit paardnbsp;met het gros der beruchte groote Preanger paarden, dan valtnbsp;zeker deze vergelijking-zeer ten nadeele der laatste uit. Opnbsp;dezen grond door redeneerende, is dan de conclusie: daar hetnbsp;Preangerpaard het product is, ontstaan uit de croiseering vannbsp;het Javaansche paard met vreemd, voornamelijk Oosterschnbsp;bloed en dit product over het algemeen slecht is en onzenbsp;zuivere Indische typen daarentegen wel eenige gebreken heb-



170 moet zoo ben, docli óverigens van uitstekende qualiteit zijn men dus in Indië nimmer ci'oiseeren. Deze redeneering gaat echter daarom geheel mank, omdat het Preaugerpaard welnbsp;het product is van eene onoordeelkundige menging van allenbsp;mogelijke heterogene bestanddeelen, waaruit nog in geennbsp;enkel land ter wereld ooit iets goeds is voortgekomen, dochnbsp;niet het resultaat van eene rationeele kruising. Daar waarnbsp;wel rationeel gekruist is, bijv. op verschillende ondernemingen,nbsp;is het resultaat dan ook geheel anders, daar vindt mennbsp;kruisingsproducten die eene vergelijking met de beste Sandel-woods glansrijk kunnen doorstaan, daar is dus reeds het bewijs geleverd, dat in de Indische typen door doelmatigenbsp;croiseering wel degelijk verbetering te brengen is, wanneernbsp;dergelijk bewijs nog noodig was. Waren nu de Indische typennbsp;nagenoeg volmaakt,

behalve hunne te geringe hoogte, dan zounbsp;het mogelijk de voorkeur verdienen om door eene zorgvuldigenbsp;reinteelt, waarbij voortdurend de grootste exemplaren (hetnbsp;spreekt van zelf, mits ze daarenboven goed gebouwd zijn) werdennbsp;uitgezócht, in verband met eene zeer zware voeding der veulensnbsp;te trachten, op den langen duur zijn doel te bereiken. Daar wenbsp;hier echter niet zulke volmaakte lichaamsvormen hebben, datnbsp;daarin niet te verbeteren zou zijn, daarom zal men bij eenenbsp;rationeele croiseering hier twee vliegen kunnen slaan in één klap,nbsp;n. 1 in korten tijd zoowel lichaamsvormen als hoogte verbeteren.nbsp;Omdat nu echter eene rationeele kruising geen gemakkelijknbsp;werk is, doch veel zaakkennis vereischt, daarom kan mennbsp;hiervan ook alleen heil verwachten op goed beheerde stoete rijen. Voert men in Indië buitenlandsche hengsten in om ter

croiseering met de inheemsche typen aan de bevolking te geven, dan zal men hetzelfde resultaat krijgen als eertijdsnbsp;in de Preanger, d. w. z. we zouden van den wal in de slootnbsp;raken. (Enkel voor de Preangerpaarden, die geen zuivernbsp;type meer vormen, is iedere goed gebouwde dekhengst vannbsp;voldoende hoogte, mits niet tot de grovere rassen beboerende,nbsp;geschikt tot verbetering.) Eerst wanneer de inlandsche paar-teelt zoover gevorderd is, dat iedere merrie ter dekking naar eennbsp;bepaalden hengst wordt gebracht en door het Gouvernementnbsp;(in Holland geschiedt zulks door particuliere vereenigingen, met



171 Regccringssiibsidie, clocli dit zal in Indië wel niet navolgbaar blijken) liengstenstations worden opgericht, die onder deskundig toezicht staan, zoodat voor iedere merrie de geschiktstenbsp;hengst wordt aangewezen, kan men ook den paardenstapelnbsp;der bevolking door buitenlandsche hengsten verbeteren, dochnbsp;dergelijke hengsten zouden op die stations eerst dan gewenschtnbsp;zijn, wanneer de inheemsche paardentypen eerst in zichzel-ven belangrijk verbeterd en vergroot zijn, want het zal welnbsp;geen betoog behoeven, dat het nimmer wenschelijk kan zijnnbsp;om mei’ries van 1.15 M. te doen paren met hengsten vannbsp;1.45 M. Eerst dus de Indische paardentypen verbeterd in zich-zelven en vervolgens croiseeren; dat is, mijns inziens, in Indië denbsp;rationeele weg. Uit het vooi'gaande volgt wel vanzelf dat ditnbsp;doel nimmer bereikt kan worden dan wanneer van den beginne af volgens een

bepaald stelsel gehandeld en dit stelselnbsp;steeds consequent doorgevoerd wordt. Proeven te hooi en tenbsp;gras hier en daar genomen, zullen steeds tot niets leiden, dit is tenbsp;voorzien, doch het verleden bewijst het ons ten overvloede, zooalsnbsp;we straks zullen aantoonen. Rest mij nog de tegenwerping te weerleggen, die ik mij reeds tegemoet zie voeren, n. 1: ?Volgens u zelf is rationeel croiseeren eene moeilijke zaak, die meer kansen van mislukkingnbsp;biedt dan reinteelt en juist daarom is in Indië reinteelt aannbsp;te bevelen”. Ik voer daartegen aan, dat ook juist daaromnbsp;door mij vooropgesteld werd, dat het croiseeren enkel aannbsp;deskundigen, d. w. z. menschen die verstand van paardenfokkerij hebben, moet overgelaten worden en aan dezulkennbsp;kan veilig den minder gemakkelijken weg, die echter in veelnbsp;korter tijd en dus op veel minder kostbare wijze tot het doelnbsp;voort, worden toe

vertrouwd. Wanneer we zien hoe op bijnanbsp;alle stoeterijen van Europa, de enkele volbloedstoeterijen alleen uitgezonderd, gecroiseerd wordt (men fokt daar n. 1.nbsp;bijna algemeen met halfbloed paarden) en welke schitterendenbsp;resultaten men daar verkregen heeft, dan zou ik niet wetennbsp;waarom we hier, waar we, wat het paardenmateriaal aangaat,nbsp;in vele opzichten onder gunstiger condities verkeeren dan eertijds in Europa, dien weg niet zouden bewandelen. ]\Iet een -paar cijfers wil ik dit toelichten. In het konink-



172 rijk Pruisen waren in het begin van 1891 voorhanden 2344 staatsdekhengsten, waarvan 77 Engelsch volbloed, 2 Engelsch-Arabisch volbloed en 3 Arabisch volbloed, totaal 82 zuiverenbsp;raspaarden; de rest dus 2344 —• 82 =; 2262 dekhengsten behoorden tot de veredelde halfbloed, dus gecroiseerde paarden;nbsp;deze hengsten waren verdeeld over 817 stations en dektennbsp;in 1890, 122.012 merries van alle Pruisische rassen en slagen.nbsp;Verder waren nog aanwezig 1659 aan particulieren toebe-hoorende, doch door de Regeering goedgekeurde hengstennbsp;(andere mogen in Pruisen niet dekken), alle tot de veredeldenbsp;rassen beboerende, dus gecroiseerd. gunstigc resultaten. We krijgen dus 2262 -j- 1659 ” 3921 gecroiseerde dekhengsten tegen 82 zuivere rashengsten, dat is slechts ruim 2 procent en deze 2 procent worden nog weer grootendeelsnbsp;gebruikt voor het fokken van

halfbloed paarden. Weet mennbsp;nu verder, dat Pruisen in het begin dezer eeuw zelf nognbsp;bijna geen goede paardenrassen bezat) zoodat bijna alle voornbsp;het leger benoodigde paarden moesten worden ingevoerd, terwijl thans het zooveel grootere Pruisische leger bijna gelieclnbsp;uit inheemsche paarden wordt geremonteerd en dat het Oost-Pruisische paard tot de best bekende Icgerpaardeu belioort,nbsp;dan geloof ik, dat niemand mij bestrijden zal, dat de innbsp;Pruisen verkregen resultaten schitterend te noemen zijn. Dochnbsp;niet alleen in Pruisen heeft men dezen weg gevolgd, maarnbsp;in bijna alle beschaafde landen van Europa en overal, waarnbsp;de paardenteelt in deze richting goed geleid werd, kreeg mennbsp;Laten we ons dus hier de lessen ennbsp;die men in Europa ten koste van veel geld ennbsp;jarenlange ondervinding heeft opgedaan, ton nutte maken ennbsp;niet door

overdreven angst om te behouden, wat we hebben,nbsp;ons laten terughouden om te doen, wat voor verbeteringnbsp;dringend noodig is. Gaan we thans met onze beschouwing over het (zeer leerrijke) artikel van den heer Ballot verder, zoo lezen wc op pag. 79, dat de Refei'cndaris ter Algemeene Secretarie, Vonnbsp;Schmidt, na eene dergelijke studie in 1877 tot de volgendenbsp;conclusie kwam: ?Dat bij de inlandsche, zoowel als bij denbsp;Europeesche en Chineesche bevolking van Java' ten eenen-



173 male de wil ontbreekt om iets tot verbetering van den rundveestapel en het paardenras bij te'dragen” en verder: ?Met veel wat alzoo gewenscbt wordt, heeft de Regeering haarnbsp;goeden wil getoond, zijn proeven genomen, maar noch denbsp;opricliting van stoeterijen, noch het stellen van dekhengsten,nbsp;noch het invoeren van vreemde rassen, hebben eenig blijkbaar nut gehad, wellicht vooral door gemis aan medewerkingnbsp;bij het publiek.” Ik ben het volkomen eens met den heer Ballot, dat, was het bovenstaande, wat de eerste zinsnede aangaat, in 1877nbsp;juist, we tot de verblijdende ervaring komen, dat tegenwoordignbsp;juist het omgekeerde het geval is en mijne conclusie zounbsp;thans luiden; ??Bijna al loat tot verbetering van den veestapelnbsp;in Ned. Indië is tot stand gekomen, werd door het particuliernbsp;initiatief daargesteld. Door particulieren werd Hollandsch,nbsp;Bengaalsch en

Australisch vee ingevoerd, door particulierennbsp;werden overwalsche en buitenlandsche paarden aangebrachtnbsp;en werden door doelmatige croiseering uitstekende, blijvendenbsp;resultaten verkregen. De proefnemingen, door de opeenvolgende Regeeringen daarentegen genomen, mislukten steeds en dat doen ze opnbsp;heden nog evenzeer. Waaraan dit verschil tusscheu Regee-i’ings- en particuliere proefnemingen toe te schrijven? Denbsp;oorzaak ligt, mijns inziens, voor de hand, en deze is, dat denbsp;Regeering nimmer volgens een bepaald stelsel is te werknbsp;gegaan, doch steeds de plannen van enkele personen heeftnbsp;gevolgd, zonder zelve een vast plan te hebben en zoo werdnbsp;door de eene Regeering omvergeworpen, wat door de voorgaande was gesticht, of wel werd eene proefneming gestaakt,nbsp;omdat de persoon, die met do uitvoering belast was, ongeschikt bleek en dus de

resultaten tegenvielen, zoodat geennbsp;enkele proef van voldoenden duur is geweest om er resultaatnbsp;van te zien. Tot staving dezer raeening nog even een kortnbsp;résumée van de verschillende genomen proeven. 1820—1831. Stoeterij Pasir Ajam, opgericht door Gouverneur-Generaal Van der Capellcn; leverde goede resultaten, werd eigenmachtig opgeheven door den Commissaris-G eneraal dunbsp;Bus de Glasignies.



174 1831—1835. Stationeeren van dekhengsten over Java; geen resultaat. 1839—1843. Tweede stoeterij te Pasir Ajam; mislukte door wanbeheer van den directeur en werd om die reden opgeheven. 1839—1841.Stoeterij eigenmachtig opgericht door denResident van Timor; opgeheven bij Regcei-ingsbesluit van 2 Mei 1841. 1859. Makassaarsche hengsten ter beschikking gesteld voor de merries der bevolking op Java en Sumatra’snbsp;Westkust., in laatstgenoemd Gouvernement verdwenen dezenbsp;successievelijk zonder een spoor achter te laten. 1870—1875. Gouvernements-hengsten beschikbaar gesteld voor de bevolking op Timor; mislukt „door den onwil dernbsp;bevolking.” 1872—1876. Stoeterij te Soemba onder den Controleur S. Roos; scheen goed te slagen, werd opgeheven tengevolge vannbsp;de overplaatsing van genoemden Controleur. 1879—1881. Oprichting stoeterij te Malassoro op Zuid

Celebes; opgeheven nog vóór de voltooiing, omdat dc streeknbsp;ongeschikt bleek. 1881—1883. Oprichting eener stoeterij in de Preanger door particuliere ondernemers met f 50,000 renteloos voorschotnbsp;van de Regeering, bleek niet te zullen rendeeren; en ten slottenbsp;in 1890, oprichting proefstations ter Sumatra’s Westkust. Ik zal mij onthouden van beschouwingen omtrent deze proefnemingen, daar men ze voldoende vindt in het overzicht van den heer Ballot en het daarin, meermalen aangehaald artikelnbsp;van den heer Van der Kemp in het Tijdschrift voor Nijver,nbsp;heid en Landbouw (Veeartsenijk. Bladen voor Ned. Indië, deelnbsp;IV). Enkel omtrent de laatste proef ter Sumatra’s Westkustnbsp;wensch ik wat uit te . wijden, omdat ik de geheele lijdensgeschiedenis dezer proefneming van nabij gezien heb en ook hier weernbsp;om dezelfde reden, n.1. gemis aan een goed uitgowerkt plan,nbsp;de zaak

mislukt is. We willen dus achtereenvolgens nagaan,nbsp;hoe de proefneming ter Sumatra’s Westkust tot stand kwam ennbsp;hoe ze volgens opdracht der Regeering moest uitgevoerd worden.nbsp;Vervolgens zullen we in het kort nagaan, hoe het volgensnbsp;mijne inzichten had moeten zijn. Reeds in 1882 werden door den toenmaligen Gouver-



175 neur ter Sumatra’s Westkust, den heer Canne, voorstellen aan de Regeering gedaan tot verbetering van het Suinatraanschenbsp;paardentype. Daar de Regeering wel genegen scheen hiertoenbsp;mede te werken, was het gevolg hiervan eene zeer langdurigenbsp;correspondentie, zooals begrijpelijk is. wanneer men bedenktnbsp;dat in Indië nog nimmer een bepaald stelsel ter bevorderingnbsp;van de veeteelt is ontworpen en evenmin personeel bestaatnbsp;belast met de uitvoering, zoodat in dergelijke voorstellen natuurlijk de meest uiteenloopende inzichten en denkbeelden vertegenwoordigd zijn, die dan op verschillende bureau’s moetennbsp;geschift, gewijzigd en geordend worden, met de tinanciëelenbsp;omstandigheden in verband gebracht, enz. enz, zoodat tennbsp;slotte uit een mengelmoes van verschillende plannen en inzichten één geheel wordt samengesteld. Zulk een geheelnbsp;kwam uit de hier

bedoelde voorstellen in 1890 tot stand,nbsp;nadat de Gouverneur Canne als zoodanig was opgevolgd doornbsp;den hoer Kroesen en deze door den Gouverneur de Munnick,nbsp;die bij zijn optreden het geheele plan voor de proefnemingnbsp;kant en klaar vond en met de uitvoering werd belast. Ongelukkig echter was dit plan, hoewel voor een bureauman mis-schien zeer mooi, totaal ongeschikt voor de praktijk. Innbsp;hoofdtrekken kwam het op het volgende neer: Er zoudennbsp;ter Sumatra’s Westkust drie proefstations worden opgerichtnbsp;ter bevordering van de paardenfokkerij in streken, waar denbsp;paardonteelt het meest in bloei is, n 1. één in de Tobalandennbsp;(Taroetoeng) en twee in de Padangsche Bovenlanden (Loeboek,nbsp;Sikaping en Paijacombo) Ze zouden ieder bestaan uit 3 hengsten en 12 merries van het type van de streek, waar zo opgericht werden, n. 1. te Taroetoeng zuivere Batkkers, te

Paijacombo Bovenlanders en te Loeboek Sikaping, op de grensstreeknbsp;tusschen do Padangsche Bovenlanden en Tapanoeli, uitgecroi-scerd Batak-Bovenlandsch ras, zooals daar veel gevonden woi’dt.nbsp;De hengsten zouden behalve voor de merries der stations,nbsp;voornamelijk ter dekking van de merries der bevolking gebezigd moeten worden, terwijl de proefstations vooral als model !! voor do bevolking zouden moeten dienen. De stalling zou bestaan uit 15 gadogangs voor één paard vn twee van de dubbele grootte voor het veulenen der merries.



176 De proefstations moesten opgericht worden op of in de onmiddellijke nabijheid van de standplaats der Assistent-Residenten, onder wier onmiddellijk toezicht ze zouden gesteld worden;nbsp;het technisch beheer zou echter worden opgedragen aannbsp;een inlandschen veearts, onder controle van den Europeeschennbsp;veearts van. het gewest, waarin het station gevestigd werd.nbsp;Verder zouden op ieder station aanwezig zijn een vastgesteldnbsp;stalpersoneel, terwijl tevens voor de voeding eene bepaalde somnbsp;was uitgetrokken. Men ziet, het project was tot in bizonderheden uitgewerkt, helaas echter blijkbaar niet door iemand met practische ervaring; dan toch zou men er zeker dadelijk de berekening bij gemaaktnbsp;hebben, dat ieder volwassen paard over de f 1000 zou kosten,nbsp;wanneer er geene bizondere tegenvallers, als groote sterfte enz ,nbsp;plaats vonden, welke berekening uit de

uitgetrokken sommennbsp;voor onderhoud en verpleging zeer makkelijk te maken viel. Nu de praktijk, waarvoor we enkel het proefstation te Taroetoeng zullen beschouwen daar de andere op dezelfde wijzenbsp;waren ingericht. De stalletjes waren keurig netjes, doch,nbsp;zooa's vanzelf spreekt, zeer duur en voor het doel, n.1. voornbsp;merries met veulens, ongeschikt, zooals iedere paardenfokkernbsp;weet; deze hooren nl. thuis in loopstallen of bij zeer durenbsp;paarden, op volbloed-stoeterijen, gebruikt men er boxen voor.nbsp;Bij eene volgende gelegenheid hoop ik eene beschrijving tenbsp;geven van een Duitsche Staatsstoeterij; men make dan zelfnbsp;vergelijkingen. — Weidegronden bij het proefstation warennbsp;niet aanwezig en het geheele emplacement slechts plm. 3nbsp;bahoe’s groot. Ieder deskundige zal met mij ten zeerste verbaasd staan dat men eene stoeterij wilde oprichten

zondernbsp;weidegronden, ’t is dan ook wel eigenaardig; men bedenkenbsp;echter, dat do commissie, met het uitzoeken van geschiktenbsp;terreinen belast, zeer bejmrkt was in hare keuze, doordat zenbsp;uit woeste, braakliggende gronden moest kiezen, die nietnbsp;behoefden onteigend te worden en in de onmiddellijke nabijheid van de woning van den Assisteut-Resident gelegen,nbsp;twee voorwaarden, waaraan meestal moeilijk gelijktijdig kannbsp;voldaan worden. Ook vernam ik, dat de commissie niet gewetennbsp;had, dat er ook veulens moesten komen, (sic)



177 Het stalpersoneel was geheel ongeoefend en had van paar-denvei'pleging niet het minste besef, evenmin als de inlandsche ''Veearts, die daarvoor nimmer was opgeleid; de Gouvernements-^eearts had tot standplaats Padang, op een afstand van 9nbsp;dagmarschen over land en 4 wanneer er eene bootgelegenheidnbsp;?iaar Siboga was, gelegen en de Assistent-Resident woonde 2nbsp;^ 3 paal verwijderd van hét etablissement. Eene beoordeelingnbsp;’'^an dit beheer laat ik liefst aan de lezers over. Toen de veulens gespeend moesten worden was daarvoor op stoeterij geene gelegenheid; deze moesten dus naar anderenbsp;plaatsen gebracht worden, alwaar ze onder toezicht van Ba-hdvkers werden verpleegd, of liever niet verpleegd. Om kortnbsp;gaan, het resultaat was, dat men voor zeer veel geld zeernbsp;??iiddelraatige paarden fokte. En het voorbeeld voor de bevolking ?nbsp;Helukkig begreep deze

van de geheele zaak niets en bemoeide ernbsp;2ich niet mee. , Hai’e merries werden niet ter dekking naar hetnbsp;station gebracht, zooals wel niemand verwonderen zal, die denbsp;’•ilandsche bevolking en hare veefokkerij van nabij kent. Eennbsp;paar merries, aan inlandsche beambten of hoofden bohoorende,nbsp;^lie te Taroetoeng woonden of nabij die plaats en dus veel metnbsp;^len Ass-Resident in aanraking kwamen, werden jaarlijks ge-*^!’acht; de eigenlijke bevolking was met geen stok te bewegen,nbsp;l^su’e merries naar het station te brengen. Toch waren de drienbsp;’tekheii gsten, die men er had, de mooiste exemplaren, die ik vannbsp;^^atakpaarden ooit gezien heb; alle drie boven de 4 voetnbsp;IT L en uitstekend gebouwd. (Zie plaat No. X en XInbsp;^^eeartsenijk. Bladen voor Ned.-Indië, deel VIII). Enkel door do toewijding van den Assistent-Resident van Taroetoeng en den Controleur van Toba

was het mogelijknbsp;geweest, dergelijke exemplaren te krijgen. Deze hadden n.1. door hun jarenlang verblijf in de Batak-1‘Uideu enkele mooie hooge Batakpaardea kunnen machtig quot;'orden en stonden voor het proefstation ieder het mooistenbsp;Exemplaar van hun stal af voor den door het Gouvernementnbsp;*^^epaalden prijs; het derde werd door een inlandschen mantrinbsp;afgestaan. Met de merries was het minder gunstig gesteld;nbsp;slechts met groote moeite was het gelukt, 12 middelmatigenbsp;merries bij elkaar tc krijgen. In de eerste plaats kwam dit,



178 doordat de bevolking lialstarrig weigerde, merries te verkoo-pen en in de tweede plaats omdat er zoo weinig goede te vinden waren; zeker 90% was bepaald slecht Lange rug ennbsp;lenden met slechte aanhechting aan het kruis en holle flanken waren bijna srebreken. Hoewel duS algemeen voorkomende het vrouwelijk fokmateriaal te wenschen overliet, kon men er toch bij rationeele paring en goede verpleging der veulens,nbsp;goede resultaten van verwachten. De slechte inrichting vannbsp;het geheel moet dus als oorzaak worden beschouwd, dat ditnbsp;resultaat niet verkregen werd. Nu ik de gebreken van dezenbsp;proefneming heb aangetoond, rust ook op mij de plicht aan tenbsp;geven, hoe, mijns inziens, de zaak had geregeld moeten worden om wel tot het doel te leiden. Wil men in ernst de paardenteelt bevorderen en vooruit helpen, dan is het noodzakelijk, dat men begint met een goednbsp;en

uitvoerbaar plan te ontwerpen, volgens hetwelk van dennbsp;beginne af wordt gewerkt en dat er in de eerste plaats op ingericht is om de paardenhouderij en fokkerij van de bevolking zoodanig te wijzigen, dat eene verbetering der paardenrassen mogelijk Avordt, hetgeen onder de tegenwoordige omstandigheden pernbsp;se niet het geval is. Over het algemeen toch zijn de Indischenbsp;paarden klein en tegenwoordig voor het meerendeel van zeernbsp;middelmatige qualiteit, zoodat de prijs, de enkele groote,nbsp;d. w. z. van boven de 4 voet R, L. uitgezonderd, gemiddeld nognbsp;geen f 70 bedraagt op 3 jarigen leeftijd. Voordien prijsnbsp;kan zelfs een inlander geen 3 jaren lang een paard behoorlijknbsp;verplegen, zoodat dan ook aan de paardenfokkerij niet denbsp;minste zorg wordt besteed. Men laat eenvoudig do paardennbsp;los loopen en kijkt er niet meer naar om dan naar con troopnbsp;geiten. Nu

verkeeren echter de paarden in veel ongunstigci’nbsp;conditie dan laatstgenoemde dieren, omdat de hengstveulens,nbsp;voordat ze volwassen zijn, n.1. op 2',f, a 3 jarigen leeftijd ennbsp;dan nog wel de beste het eerst, worden verkocht en de zorg voornbsp;de instandhouding van do soort dus blijft voor de veulens, beneden dezen leeftijd. Eveneens worden de -merries gedekt,nbsp;zoodra ze maar geslachtsdrift vertoonen, reeds op 1’/., a 2nbsp;jarigen leeftijd. Vandaar de snelle achteruitgang van hetnbsp;paardenras in den laatsten tijd, want, naarmate er meer paar-



179 lt;ien noodig waren, werden de hengsten eerder, dus jonger, ''verkocht en gingen de grootste en mooiste natuurlijk het eerst,nbsp;^oodat er niets goeds in de kampongs voor de voortteling overbleef. Wil men nu door de bevolking betere paarden doennbsp;fokk en, dan moet men: ten Ie. Het den eigenaars onmogelijknbsp;Žaken, de merries door slechte hengsten te laten dekken, doornbsp;bet houden van dergelijke hengsten onmogelijk te maken; ten 2enbsp;Goede hengsten zoodanig beschikbaar stellen, dat daarvannbsp;Zonder veel soesah voor de eigenaars der merries kan gebruiknbsp;gemaakt worden. Het eerste is echter hoofdzaak, want al zou men de eigenaars der merries kunnen dwingen, hunne dieren door bepaalde hengsten te laten dekken, dan nog zou men weinig resultaatnbsp;Zien, daar ze, thuiskomende, hunne merries weer dadelijknbsp;niet de hengsveulens zouden laten losloopen en het

grootstenbsp;deel bij slot van rekening toch nog bevruclit zou worden doornbsp;laatstgenoemde. Zorgt de Regeering voor deze twee punten, dan kan ze bijna zeker zijn, de paardenrassen in betrekkelijk korten tijdnbsp;door het verschaffen van goede dekhengsten enorm vooruit tenbsp;brengen, terwijl men het dan geheel in de hand heeft, welknbsp;soort van paarden gefokt zullen worden. Verwaarloost mennbsp;ochter genoemde hoofdpunten, dan behoeft men ook geen goedenbsp;dekhengsten voor de bevolking aan te schaffen, want de achteruitgang der paardenrassen zal er geen oogenblik door wordennbsp;tot staan gebracht; op zijn hoogst worden er een paar goedenbsp;''keulens meer door geboren, die nog vóór ze volwassen zijn,nbsp;nan de voortteling onttrokken worden door verkoop als rij- ofnbsp;tuigpaard en dus voor de fokkerij van geen nut zijn. Nu is het de questie, of de genoemde maatregelen

kunnen doorgevoerd worden, zonder inbreuk te maken op het eigendomsrecht en zonder groeten tegenstand bij de bevolking tenbsp;ondervinden. Beide punten geloof ik met een volmondig ja te mogen beantwoorden. Het eerste, omdat in bijna alle beschaafdenbsp;landen van Europa de bepalingen op het houden van dekhengsten zoodanig zijn, dat het om oeconomische redenennbsp;aangewezen is, de hengsten te doen eastreeren.



180 lü Duitschland gaat men zelfs verder en verbiedt het gebruik van héngsten voor de voortteling, tenzij ze door eene daarvoornbsp;aangewezen commissie goedgekeurd zijn. Het bedrag van hetnbsp;dekgeld, dat de eigenaar mag eischen, wordt dan tevens vastgesteld. Vinden dus de Regeeringen in verschillende beschaafde landen van Europa er geen bezwaar in, dergelijkenbsp;bepalingen te maken, dan zal daartegen ook voor de Ned.nbsp;Indische regeering wel geen bezwaar bestaan. Ook geloof ik, dat de tegenzin van de bevolking voor castratie niet zoo groot is als men schijnt te denken, mits de zaak kalm en met beleid geregeld wordt. Daar de inlanders overnbsp;het algemeen niet aan het gebruik van ruinen gewoon zijn?nbsp;integendeel in Indië zoowel inlanders als een groot deel dernbsp;Europeanen geloven, dat hengsten in het gebruik beternbsp;zijn dan ruinen, zou het niet practisch zijn, de

menschennbsp;direct te dwingen tot het doen castreeren hunner hengsten-Vindt men het prettiger, op een’ hengst te zitten dan op eennbsp;ruin, of een span hengsten voor zijn’ wagen te rijden, men latenbsp;iedereen daarin vrij, doch men late voor die luxe flink betalen;nbsp;dus, men heffe hooge belasting voor het houden van hengstennbsp;als gebruikspaarden en verbiede het losloopen er van bovennbsp;den leeftijd van één jaar op weideplaatsen, die tevens voornbsp;merries gebezigd worden. Men bereikt op deze wijze het dubbele doel dat de ruinen in waarde zullen stijgen, daar men natuurlijk voor dos a dosen wagenverhuurderijen en in het algemeen voor dienstpaardennbsp;geen hengsten meer zal gebruiken, doch enkel ruinen terwijl het den paardenfokkers bijna onmogelijk wordt gemaaktnbsp;hengsten van inférieure qualiteit als zoodanig optefokken. Watnbsp;do mooie hengstveulens van goede

ouders aangaat, deze traclitenbsp;men door het toekennen van z. g. n. onderhouds premiën tenbsp;behouden, evenals zulks in Holland geschiedt. Naarmate nu donbsp;slechte hengsten in de dessa’s worden opgeruimd, moet hetnbsp;Gouvernement voor goede dekhengsten zorgen en dit kan opnbsp;verschillende wijze geschieden, nl. ten 1ste door ze zelf te fokkennbsp;in Gouvernements stoeterijen, ten 2de door ze aantekoopen ennbsp;ter beschikking van de bevolking te stellen en ten 3de door aan de houders van goede dekhengsten pre-



I8l miën te geven voor het bezigen dezer dieren als zoodanig tegen een matig dekgeld. Het veelvuldig bonden dezer laatste catagorie kan weer bevorderd worden door aan de eigenaars van goede hengstveulens op jaarlijks te houden keuringen z. g. n. onderhouds premiën toetekennen. Meestal zal het wenschelijk, zoo niet noodzakelijk zijn om op alle drie genoemde manieren liengsten te krijgen ?n zulks had men ook ter Sumatra’s Westkust moeten doen. Voor iedere stoeterij is verder een eerste vereischte, een degelijk beheer onder een zaakkundig persoon en verder wenschelijk, dat ze niet te klein zij omdat anders de kosten vannbsp;beheer te zwaar drukken. Ter Sumatra’s Westkust had men dus niet moeten maken drie stoeterijtjes ieder met 12 merries, doch één met 36 fok-merries, terwijl op de beide andere plaatsen zoo noodig hengsten-depóts hadden kunnen opgericht worden, zoodra daarvoor

denbsp;noodige hengsten aanwezig zouden geweest zijn. Van dezenbsp;hengstendepots moesten de dekhengsten dan gedurende eennbsp;bepaald deksaisoen gestationneerd worden in verschillendenbsp;kampongs, naar gelang der behoefte, om daarna weer eenigennbsp;tijd op het depot terug te komen. Op de stoeterij had men verder moeten hebben, eenvoudige, goedkoope, doch doelmatige stallen (voor merries en veulensnbsp;loopstallen) en voldoende goed weiland voor alle merries ennbsp;veulens, in plaats van dure, ondoelmatige stallen en in het geheelnbsp;geen weiland. Mijns inziens is nl. in Indië eene stoeterij zeernbsp;goed bestaanbaar zonder stalling voor de veulens, wanneer mennbsp;slechts goede weidegronden heeft, doch oeconomisch steedsnbsp;onbestaanbaar zonder voldoende weidegronden. Naarmate er dekhengsten beschikbaar kwamen, had de castratie verplichtend gemaakt moeten

worden door het laten losloopen van hengsten te verbieden, liefs afdeelingsgewijze. In de afdeelingen waar een dergelijk verbod werd afgekon-digd, had men op iedere 100, fokmerries een dekhengst moeten aanwijzen, op de daarvoor het geschiktst gelegen plaatsen tenbsp;stationneeren. In plaats hiervan gelastte de Regeeriug in 1893nbsp;een proef te nemen met de castratie van hengsten zondernbsp;eenig vei’band met de proefstations.



182 Het bleek hierbij dat de bevolking niets tegen het castreeren •had en gaarne de kleine slechte hengsten zou doen opereeren,nbsp;mits het Gouvernement voor mooie grootere dekhengsten wildenbsp;zorgen; toen echter honderden hengsten in de verschillendenbsp;kampongs gecastreerd waren zonder dat nog eenige voorzieningnbsp;was getroffen hoe men de benoodigde dekhengsten zou krijgennbsp;wanneer geregeld met het castreeren werd voortgegaan, moestnbsp;men de verdere castratie van hengsten wel staken. Een eigenaardig licht werpt de missive van den Gouverne-ments Secretaris dd. 17 September 1893 No. 2344 (zie Ballot’s overzicht) weer op deze geheele zaak. In 1890 wordt gelastnbsp;ter Sumatra’s Westkust uitsluitend te fokken met aldaar iu-heemsche hengsten en in 1893 is men juist van het tegenovergestelde gevoelen en vindt men beter met sandelwoodheng-sten te fokken.

Dergelijke hengsten waren echter in de Tobalanden reeds aanwezig, de toenmalige Resident van Tapanoeli was nl. ooknbsp;van meening dat men sandelwoodhengsten moest invoeren omnbsp;de battakpaarden te verbeteren en wist op Gouvernementsnbsp;kosten 9 sandelwoodhengsten ingevoerd te krijgen; daar echternbsp;zooals we zagen, de Regeering toenmaals het Battakpaardentypenbsp;in zichzelf verbeterd wilde hebben, waren deze hengsten opnbsp;eenigszins geheimzinnige wijze ingevoerd. Het is hier de plaats niet dit uitvoeriger toe te lichten, genoeg zij het, dat bedoelde hengsten eenvoudig te Batavia bij een paardenhandelaar besteld waren en te Siboga geleverd, zondernbsp;dat ze eerst behoorlijk gekeurd waren of zelfs goed was geformuleerd aan Avelke eischen de dieren moesten voldoen. Hetnbsp;zal wel niemand verwonderen dat men op deze wijze niet hetnbsp;puikje verkreeg,

integendeel waren ze allen van inférieure qua-liteit en met zulk materiaal moest een uitstekend paardentijpenbsp;worden veredeld! De proefneming met de ezels om muildieren te fokken, waarvan in Ballot’s overzicht sprake is, isnbsp;nog eigenaardiger. •Met de sandelwood hengsten waren nl. gelijktijdig een paar ezelhengsten en ezelinnen uit China ingevoerd om te trachtennbsp;daarmede de muildierfokkérij in de Tobalanden ingang te doennbsp;vinden, want redeneerde men, de hoogvlakte van Toba heeft een



18P. onaangenaam guur klimaat, de bodem is er zeer schraal, zoodat or bijna geen goed gras te vinden is; daar nu het muildiernbsp;zeer sober is en minder kieskeurig in zijn voedsel dan hetnbsp;paard, moet de Tobavlakte uitstekend geschikt zijn voor de muil-dierfokkerij. Men zag verder naar het schijnt over het hoofd dat men, om flinke muildieren te kunnen fokken, in de eerste plaats moetnbsp;hebben goede merries als moederdieren en goede ezelhengstennbsp;cn dat, waar geen van beide aanwezig zijn, de kans van slagennbsp;al zeer gering moet zijn. Door nu eenige goede ezelhengstennbsp;nitevoeren, was voorloopig in de eene factor voorzien; goedenbsp;ilierries voor een dergelijke fokkerij zijn er echter in de To-balanden nagenoeg niet, daar men ten behoeve van het proefstation te Tamoeng geen enkele merrie van 4 voet R. L.nbsp;kon machtig vmrden. Indien dus de bevolking hare merries al wilde laten

dekken door ezelhengsten, dan zou, aangezien 904j, der aanwezige merries niet alleen klein, doch bovendien slecht gebouwd is, nognbsp;niets te wachten zijn dan een muildier van zeer inférieurenbsp;dualiteit. Dit is echter het ergste niet, doch men moet welnbsp;bedenken dat een bloeiende muildierfokkerij slechts kan bestaannbsp;ten koste van de paardentoelt, daar iedere merrie die men doornbsp;een ezelhengst laat dekken, aan de paardenfokkerij onttrokkennbsp;?'Vordt, terwijl het jong, als zijnde onvruchtbaar, zich niet verdei'nbsp;voortplant. Bij het slagen dezer muildierfokkerij zou dus eennbsp;uitstekend paardentype voor een slecht muildier worden opgeofferd. Met hoe weinig vakkennis en hoe onoordeelkundig men Overigens te werk gaat, blijkt verder uit meergenoemd overzichtnbsp;Van den Hr. Ballot, waar we op pag. 78 lezen: ?In 1893 voerdenbsp;de Regeering (??) drie ezelinnen en twee ezelhengsten uit

Chinanbsp;in, in de afdeeling Toba en Siliendoeng der Residentie Tapa-noelie met het doel, ze met Battakpaarden te kruisen. Blijkens het jongste verslag maken zij het goed, doch stuitte de ki’uising af op het verzet der ezelinnen, die echter wel metnbsp;de ezels wilden paren!! Het mag als bekend verondei’steld worden dat een muildier het product is van de paring van een ezelhengst met eenenbsp;Deel X. Afl. III.nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;ri



184 mei’rie, terwijl uit de paring van een hengst met eene ezelin een muilezel ontstaat. In landen dus waar men wel paardennbsp;doch geen ezels vindt, voert men de ezelhengsten in om muildieren te fokken, en fokt men geen muilezels, omdat éénnbsp;ezelhengst vele merries kan dekken, terwijl iedere ezelin slechtsnbsp;één jong per jaar kan vóórtbrengen. De poging alzoo om denbsp;ezelinnen te Taroetoeng door hengsten te laten dekken, is eenvoudig onzinnig en verraadt het totale gemis aan eenige zaakkennis. De ezelinnen moesten natimrlijk gebezigd woi’den omnbsp;zelf het mannelijk fokmateriaal te kweeken, n. 1. de ezelhéng-sten, die, wanneer ze in het land waar ze gebruikt moeiennbsp;worden, geboren zijn, niet meer behoeven te acclimatiseeren ennbsp;dus waarschijnlijk vruchtbaarder zullen zijn dan de ingevoerdenbsp;dieren en minder zullen kosten dan wanneer men ze telkensnbsp;op nieuw uit

den vreemde moet halen. Dit is ten minstenbsp;de rationeele weg; mogelijk echter wil men te Taroetoengnbsp;behalve muildieren voor de aardigheid jaarlijks ook drie muilezels fokken. Gelukkig echter wijzen aldaar de ezels dennbsp;fokkers zelf den goeden weg aan. Kan men nu dergelijke proefnemingen, zooals de beide laatstgenoemde, anders noemen dan liefhebberen van enkele ambtenaren op gouvernements kosten en moeten deze niet een nadeeligen invloed uitoefenen? Nimmer kunnen ze tot iets goeds leiden, wel daarentegen maken ze hoofden en bevolking wantrouwend daar ze er nimmernbsp;goede resultaten van zien en dat zal wel de h oofdoorzaak zijn de llegeering door hen zoo van dat de goede bedoelingen weinig worden geapprécieerd zoodat ze bijv. nagenoeg geen gebruik willen maken van de zeer mooie gouvernementsnbsp;hengsten, die kosteloos ter hunner beschikking worden

gesteld. Vergelijken we nu de genoemde proefnemingen eens met hetgeen door eenige particulieren in de laatste jaren op ditnbsp;gebied in de Preanger Regentschappen werd verricht doornbsp;de oprichting van het z. g. n. sandelwoodstamboek. In Maart 1893 kwam deze vereeniging tot stand en werd het benoodigde geld voor den aankoop van de eerste sandel-woodmerries bij inteekening door eenige paardenliefhebbersnbsp;bijeen gebracht.



185 Het doel dezer vereeniging is^n. 1. het sandelwoodpaard op Java zuiver te fokken en in zich zelf te verbeteren. Den 23stennbsp;Maart jh, alzoo drie jaren na de oprichting, werd nu een eerstenbsp;tentoonstelling der in het stamboek opgenoinen paarden metnbsp;de bij hen verkregen veulens gehouden ten einde zoodoende, voor zoover mogelijk, een ovei'zicht te krijgen van denbsp;reeds verkregen resultaten om daaruit te leeren of men opnbsp;den goeden weg was en wat nog verder zou kunnen gedaan worden. Daar ik het genoegen liad deel uittemaken van de jury dezer tentoonstelling, vond ik hier eene uitstekende gelegenheid omnbsp;vergelijkingen te maken tusschen hetgeen hier in enkele jarennbsp;Was tot stand gebracht en hetgeen de Regeering met de talrijke proefnemingen verkregen heeft. Op deze tentoonstelling waren aanwezig 77 in het stamboek ingeschi’even paarden en veulens, n. 1. 7

dekhengsten, 41 veu-lenmerries en 29 veulens van gt;/, tot 3 jaar. Onder de dekhengsten waren eenige zeer schoone paarden waarop nagenoeg niets viel aan te merken, terwijl de rest zeernbsp;geschikt was om tot verbetering van den inheemschen paai’-denstapel mede te werken De merries hadden over het algemeen grove gebreken in lichaamsbouw. De vereeniging had n. 1. met dezelfde moeie-lijkheden te kampen gehad als de Regeering ter Sumatra’snbsp;Westkust ondervond, n. 1. dat het hoogst moeielijk bleek goedenbsp;merries te vinden. De sandelwoodmerries vertoonden dezelfdenbsp;gebreken als die ter Sumatra’s Westkust, n. 1. lenden en kruisnbsp;en vooral hun verbinding waren meestal slecht, bijna nooitnbsp;onberispelijk. Dit gebrek komt dus bij alle Indische typen innbsp;hooge mate voor. Andere gebreken waren hier evenals ginds,nbsp;minder goede halsvormen, te weinig gespierde

ledematen, koe-hakkigheid enz., gebreken die men bij alle Indische typennbsp;aantreft. Slechts enkele merries waren aanwezig die werkelijk goed gebouwd mochten heeten. Deze minder goede eigenschappen van het meerendeel der moederdieren in aanmerking genomen, viel het op, zoo goednbsp;daarentegen de meeste veulens zich voordeden. Onder deze



18G waren er vele hier geboreiij doch o]) Socinba door onbekende hengsten verwekt. De goede verpleging die deze dieren van af hun geboorte hadden genoten, liad hier blijkbaar reeds zeer nuttig gewerkt,nbsp;want behalve dat de gebreken der moeders minder geprononceerd voor den dag traden, beloofden ze belangrijk grooter tenbsp;zullen worden dan deze, daar velen op 2 a 2'4nbsp;reeds boven de 4 voet 11, L. waren. Van de hier verwekte veulens muntten vooral die van den stamboekhengst ,,Petro” uit door goede lichaamsvormen; bij dezenbsp;waren de gebreken der moeders reeds bijna niet meer tenbsp;herkennen. Deze aanvankelijke resultaten leveren het bewijs dat ook hier in Indiö wel degelijk veel gedaan zoo kunnen wordennbsp;tot bevordering van de paardenteelt en dat deze zeer goednbsp;te maken zon zijn tot een rijke bron van inkomsten voornbsp;de bevolking, want sandelwoods van l .d.b M.

hoogte, zoo-als deze vereeniging ze binnen enkele jaren bijna uitsluitendnbsp;zal kunnen fokken, hebben over het algemeen een 5 a 6 maalnbsp;grootere waarde dan dezelfde dieren wanneer ze slechts 1,17 M,nbsp;a 1.20 M. bereiken en datzelfde geldt voor alle Indische typen,nbsp;hetzij zuiver, hetzij rationeel geeroiseei'd, en daardoor verbeterd. G. A. PENNING. {Wordt vervolgd).



De sterfte onder den veestapel op West-Java vóór en na de invoering der verplichte quarantaine van uit hetnbsp;Buitenland aangevoerd vee. In de 4e aflevering van deel IX van dit tijdschrift vindt nien een artikel van Dr. Eijkmar over den pectoralen vormnbsp;van septichaemia haemoi’rhagica, aan het slot waarvan de heernbsp;Eijkmas zegt: ?Door de bovenbeschreven onderzoekingen vannbsp;Fischer en van Eecke heeft de uitspraak van den laatste zichnbsp;weder bevestigd, dat vroeger waarschijnlijk veel hier te landenbsp;voor veepest is aangezien, wat inderdaad septichaemia haem-orrhagica was”. Hieruit maak ik op, dat de heer Eijkman het dus geheel met de uitspraak van wijlen Dr. van Eecke betreffende ditnbsp;onderwerp eens is; die uitspraak was echter eenigszins andersnbsp;als do heer Eijkman opgeeft en luidde woordelijk als volgt:nbsp;?Eene andere vraag is, of nu het voorkomen van

septichaemianbsp;hacmorrhagica op West-Java met onomstootbare zekerheid doornbsp;ons is aangetoond, niet de mogelijkheid is geboren, dat, zoonbsp;niet geheel, dan toch een groot deel der in deze gewestennbsp;geheerscht hebbende veepestepizoötiëen zijn geweest, maarnbsp;epizoötieën van de Bollingerschc Wild-und Kinderseüche”. De juistheid dezer bewering volgt dus volgens den heer Eijkman, uit ?de bovenbeschreven onderzoekingen van denbsp;H. II. Fibscher en van Eecke”. In het kort komen deze onderzoekingen hierop neer, dat cenc in de laatste helft van 1894nbsp;en hot begin van 1895 in de Residentie Batavia geheerschtnbsp;hebbende ziekte onder buffels bleek veroorzaakt te zijn doornbsp;verschillende vormen van septichaemia haemorrhagica en datnbsp;door deze ziekte van de 14000 buffels, die in de kampongsnbsp;Waar ze optrad, aanwezig waren, er -j- 700 stierven (tennbsp;rechte

648). Dat in deze gewesten sept. haemorrh. voorkomt, heeft voor



188 zoover mij bekend, nooit iemand ontkend, enkel de door mij aangehaaldc slotconclusie van van Eeckb is van vétérinairenbsp;zijde als volkomen ongegrond en onbegrijpelijk lichtvaardignbsp;gebrandmerkt en weerlegd en daarop is zoowel Dk. Eijkmannbsp;als VAN Eecke steeds het antwoord schuldig gebleven. Thansnbsp;tracht men door de uitspraak van Dk. van Eecke in eeiiigszinsnbsp;anderen vorm weer te geven, zich op een veiliger standpuntnbsp;te plaatsen, doch zou het dan niet eerlijker zijn, ruiterlijknbsp;te bekennen, dat men vroeger grovelijk gedwaald heeft en dat,nbsp;zooals uit latere waarnemingen gebleken is, de septichaemianbsp;haemorrhagica wel is waar jaarlijks voorkomt, doch dat denbsp;verliezen, door haar aangericht, slechts een zeer klein gedeelte uitmaken van die, welke vroeger door de runderpestnbsp;werden veroorzaakt want dat zal den heer Eijkman die nunbsp;reeds sedert 6 jaren dit

onderwerp bestudeerd heeft, toch welnbsp;zijn opgevallen; mocht dit echter niet het geval zijn, dannbsp;kunnen de volgende cijfers mogelijk cenig licht verschaffennbsp;voor een beter inzicht in deze zaak. Uit de waarnemingen der laatste jaren is gebleken, dat de septichaemia haemorrhagica eene op West-Java inheemschenbsp;ziekte is, die men bijna jaarlijks in een of ander gewest aantreft,nbsp;zich meestal tot betrekkelijk kleine enzoötiëen beperkende.nbsp;Vóór l89l nu was het bestaan dezer ziekte op Java niet aangetoond, daar zulks enkel door een bacteriologisch onderzoeknbsp;kon geschieden en eerst bij Staatsblad 1890 No. 207 de vergunning gegeven werd om de noodige ziekte producten voornbsp;een dergelijk onderzoek naar het Laboratorium te Weltevredennbsp;te mogen verzenden; vóór dien tijd mochten geen ziekte producten buiten de besmet verklaarde plaatsen worden gebracht. De Residenties

Bantam en Batavia werden, voordat het uit Engelsch-Indië ingevoerde vee aan een behoorlijk toezichtnbsp;door quarantaine-maatregelen was onderworpen, bijnajaarlijksnbsp;bezocht door uitgebreide runderpestepizoötiëen en daar innbsp;dezelfde streken nu ook de septichaemia haemorrhagica telkensnbsp;in den vorm van enzoötiëen optreedt, dikwijls naast en vermengd met anthrax, is het niet onwaarschijnlijk, dat een gedeelte der als z.g.n. oodemateuse vorm van runderpest en alsnbsp;miltvuur geboekte ziektegevallen werkelijk septichaemie had-



189 den moeten heeten. Daar iiu echter deze oederaateuse vorm Van runderpest slechts een zeer klein gedeelte uitmaakte vannbsp;de gewone bekende vormen en daarvan steeds zeer gemak-kelijk te onderkennen is, was het eene zeer ongemotiveerdenbsp;en in de hoogste mate lichtvaardige uitspraak van Dk. Vannbsp;Eecke, om, nu bij een enkel dier, dat, volgens gestelde diagnose zou lijden aan den z.g.n. oedemateusen vorm van runderpest, scptichaemiebacillen waren aangetoond, do veronderstelling uit te spreken, dat niet onwaai-schijnlijk alles, watnbsp;tot dusverre veepest had geheeten, wel septichaemie zou geweest zijn. Gelukkig sloeg dan ook dfe Regeering aan denbsp;uitspraak van Van Eecke geen onvoorwaardelijk geloof, dochnbsp;werd bij Staatsblad, dd. 20 April 1893 No. 110 bepaald, datnbsp;al het uit het Buitenland ingevoerde vee aan quarantaine onderworpen zou worden en sedert dien

tijd zijn we hier vannbsp;runderpestepizoötiëen verschoond gebleven. Daar nu eehternbsp;de septichaemie is blijven heerschen, kunnen wm door eenenbsp;vergelijking der sterftecijfers van vroeger met die van denbsp;laatste jaren een vrij juist overzicht krijgen van de verliezen,nbsp;door beide ziekten aangericht. Voor dit overzicht kiezen we de Residenties Bantam en Batavia, omdat deze vóór 1893 bijna jaarlijks door runderpestnbsp;werden bezocht en tevens de zetels zijn van door septiehae-mie veroorzaakte enzoötiëen. De laatste runderpestepizoötienbsp;op Java begon in 1888 in de Res. Batavia en daaraan stierven: i? 1888..................... 8.057 stuks riiiideren en buffels. in 1839 breidde ze zich uit nair de residentie Bantam en stierven : Res. Bantam.........15 019 .. Batavia......... . . nbsp;nbsp;nbsp;. ,, Bantam ........:il,557 Batavia......... 1.858, en ...... Bantam........' Batavia . nbsp;nbsp;nbsp;.....‘

nbsp;nbsp;nbsp;runderen en buffels, en hiermee eindigde deze epizoötie. in 1890 iti 1891 of Totaal.....................44,611 runderen en buffels, 44611 dus in 4 jaren 44,611 of gemiddeld per jaar----^--““ runderen en buffels. Hiermede was deze mnderpestepizoötienbsp;geëindigd en vinden we voor de volgende jaren in dezelfdenbsp;Residenties opgegeven als aan besmettelijke ziekten gestorven:



190 1892 Reeid. Bantam Septich. „ Batavianbsp;nbsp;nbsp;nbsp;„ haemorrh. 48 buffels j miltv. 498 Rund. en buffels 1893 „ Bantam nbsp;nbsp;nbsp;,, — „ ,• nbsp;nbsp;nbsp;-192nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;„nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;„nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;„nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;, Batavia nbsp;nbsp;nbsp;,, V nbsp;nbsp;nbsp;IJ „ nbsp;nbsp;nbsp;285nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;„nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;„ ^ eenjj?e 1894 Bantam nbsp;nbsp;nbsp;„ „\sporadi- „ gt;gt; Batavia nbsp;nbsp;nbsp;„ „ nbsp;nbsp;nbsp;501nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;„ ..) sche lg:evallen. 1895 „ Bantam nbsp;nbsp;nbsp;,, „ — „ ,, nbsp;nbsp;nbsp;5nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;,,nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;., ” n Batavia ,, M nbsp;nbsp;nbsp;Ó7nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;„ een paar sigt;oradi- sche gevallen. Totaal Septich. haemorrh. 788 buffels, miltvuur 1220 Rund, en buffels, 778 of gemiddeld per jaar aan Septich. en aan miltvuur........ 4 1220 4 = 197 buffels. = 305 buffels en runderen.

Totaal 502 dieren. Deze cijfers geven nu wel geen zuivere' statistiek aan, daai' het aantal jaren, waarover we betrouwbare gegevens hebben,nbsp;nog te gering is, doch hot verschil is zoo in liet oogloopend,nbsp;dat na kennisname van deze getallen er wol geen deskundigenbsp;in ernst aan twijfelen zal, dat men hier met twee onderschei-,nbsp;dene ziekten te doen heeft, die epidemiologisch hemelsbreednbsp;van elkaar verschillen. Mocht echter.hierdoor de heer Eijkmannbsp;nog niet overtuigd zijn, hoe .verklaart, hij dan de omstandigheid dat bij alle runderpestepizoötiën, die. in deze. gewestennbsp;geboekt zijn, steeds de runderen in ev.cn ,sterke mate. werdennbsp;aangetast als de buffels, terwijl tot heden alhier.g.een enkel,nbsp;geval-van septichaemia haemorrhagica bij het rund is waargenomen, behalve de kunstmatige infecties, in het l.aboratorium. Op pag. 303 zegt Dr. Ei.tkman in zijn bovengenoemd

artikel: ,,Hieruit en uit de verdere bizonderheden van .hetnbsp;scctieverslag blijkt de volledige overeenstemming met dennbsp;pectoralen vorm van Hollinger’s Wild und Rindcrseuche (sép-tichaemia haemorrhagica), welke het onderwerp uitmaakte vannbsp;do onderzoekingen, door Van Eecke in een vroeger jaarverslag geplubiceerd”. Blij dunkt, dat men alvorens van cenc volledige overeenstemming te kunnen spreken, eerst eene verklaring dient te geven van het feit, dat in Europa bij voorkeur runderen ennbsp;in het wild levende herkauwers en varkens door de ziekte



191 worden aangetast, zooals de naam duidelijk te* kennen geeft, terwijl hier voor zoover tot heden is waargenomen, üitsluitendnbsp;buffels worden aangetast en runderen van de ziekte verschoondnbsp;blijven; dat is toch zeker Dr. Eijkman ook wel opgevallen.nbsp;Mijns inziens heeft de liicr waargenomen septichacmie meernbsp;Overeenkomst met de in Italië voorkomende barboneziektenbsp;onder de buffels dan met de door Bollinger beschreven Wild-seuche hoewel naar het schijnt, al deze ziektevormen zoornbsp;nauw aan elkaar verwant zijn. Ik noem deze omstandigheden slechts om aan te toonen, dat in werkelijkheid deze ziekte nog niet zoo volledig bekend isnbsp;als in het jaarverslag van het Laboratorium voor pathologischenbsp;anatomie en bacteriologie te Weltevreden over het jaar 1890nbsp;door Dr. Vak Eecke werd beweerd, en dat hieromtrent nognbsp;heel wat te bestudeeren valt en verder, dat uit

„bovenbeschrevennbsp;onderzoekingen van Fischer en Van Eecke'’ de uitspraak vannbsp;dezen laatste zich niet loederom heeft bevestigd; deze uitspraaknbsp;is nog nooit door iemand of eenig feit bevestigd geworden. Uit de bovenvermelde cijfers daarentegen blijkt overtuigend, dat bedoelde uitspraak zeer overdreven en in de hoogste matenbsp;lichtvaardig geweest is. Batavia, 16 Juli 1896. (1. A. PENNING.



EXANTHEMATISCHE VORM VAN SEPTiCAEMIA-HAEMORRHAGiCA (SAKIT-NGOROK). In de maand Augustus van het jaar 1895, werd gerapporteerd dat in de kampoeng Paoek, afdeeling Buitenzorg, zich wederom gevallen van „Sakit Ngorok” voordeden, in dezelfdenbsp;kampoeng alzoo waar vroeger door mij een geval was waargenomen en hetwelk ik reeds beschreef in afl. d deel 9 Pag. 160,nbsp;der Veeartsen ijk. Bladen. Zoodra mij het optreden dezer ziekte bekend was, werden pogingen in het werk gesteld om zoowel op het nog levendenbsp;als het reeds gestorven dier waarnemingen te doen en al betroffen het wel is waar, hier slechts enkele gevallen, bleken dezenbsp;m. i. voldoende in aantal om er eene conclusie uit te trekken. Ook werden praeparaten, ter opzending naar het Laboratorium voor Pathologische Anatomie gereed gemaakt, doch het was mij niet mogelijk, door gebrek aan geschikte

stopflesschen,nbsp;faecalien, urine en het slijm uit mond en neus te verzamelen. Op pag. 160 der vorengenoemde Veeartsenijk. Bladen schreel ik reeds: „De tweede lijkopening geschiedde op een kalf van ongeveer „een half jaar oud, hetwelk volgens verklaring van den eige-„naar aan „Sakit Ngorok” had geleden, doch door dezen reedsnbsp;„bij den aanvang van de ziekte was gedood, daar het z i-„toch zoude gestorven zijn.” „Het klinisch beeld kwam alzoo niet tot zijn volle ontwik-„kcling. Het geheele lichaam gaf eene sterke injectie der j,vaten (kleine) te zien, welke het meest op den voorgrondnbsp;„trad in mond en keelholte.” ,,De tong, eenigszins verdikt, was evenals de geheele mond-, ,,neus- en keelholte, als ook de trachea bedekt met een don-„kerrood gekleurd slijmvlies, terwijl in de omgeving van hetnbsp;„strottenhoofd eene lichte graad van oedeem viel op te merken. ’



193 „Het optreden en eindigen der beide ziekten (sakit gigit „oelar en sakit Ngorok) gelijktijdig niet den pectoralen vormnbsp;„van haëmorrhagische septicaomic en de groote overeenkomstnbsp;„die, zooals uit do lijkopening is gebleken, vooral bestondnbsp;,,tusschen „Sakit gigit oelar” en dien pectoralen vorm, waarbijnbsp;„vooral het gastrische lijden op den voorgroud trad, hebbennbsp;,,mij beslist doen overhellen tot de moening dat ,,sakit gigitnbsp;,,oelar” tot oen der vormen van haëinorrhagische f^^pticacinienbsp;„behoort en wel tot den ,,cxanthematisehen vorm.” ,,Voor „Sakit Ngorok” was de uitspraak niet zoo beslist „als voor „Sakit gigit oelar.” Een negental gevallen werden door mij waargenomen, die verdeeld waren over een 5 tal kampongs, gelegen binnen eennbsp;cirkel van 3 paal straal. Eén dier, aan deze ziekte lijdende, is hersteld. Het maken van vergelijkingen zooals bij den pectoralen vorm is geschied, zou

ra. i. voorbarig zijn, daar we hier slechts metnbsp;sporadische gevallen te doen hebben. De verpleging der zieke dieren nu, althans voor zoover daarvan sprake kon zijn, was goed; onder eene goede verpleging wordt door mij verstaan; het afzonderen in een luchtig gebouwde kraal met hoog dak, het geregeld toedienen van verschnbsp;jong gras en frisch drinkwater, benevens het baden en reini-g?n door middel van koude begietingen 4 a 5 maal daags. Dat ook hiermee bij infectie ziekten veel valt te bereiken, is mij persoonlijk gebleken tijdens de vcepestepizoötie innbsp;Bantam 1889/91, toen het aantal herstelde dieren 7 % van hetnbsp;aantal aangetaste bedroeg, en welk jiercentage tot 13 werd verhoogd toen gedurende een 14 dagen door mij in het districtnbsp;Tanara persoonlijk toezicht op die verpleging werd gehouden. Laten wij thans evenwel zien welke verschijnselen bij het zieke en het doodo dier werden

waargenomen. Daal’ ook hier, zooals overal elders, pas melding van dc ziekte werd gemaakt toen het proces reeds ver gevorderd was,nbsp;vielen de eerste symptomen buiten mijn aandacht, zoodat iknbsp;mij, ten opzichte van deze, moet verlaten op den eigenaar;nbsp;deze dan deelde mij het volgende mede: De dieren werden lusteloos, warm, met verhoogd dorstge-



194 vöel en vei'mindoi'dc eetlust; toonden trage ontlasting, waarop zeer spoedig, binnen enkele uren, eene zwelling aan de keelholte en benauwde ademhaling volgde, gepaard met een sterkenbsp;speekselvloed. Men'ziet daarna do gezwollen, min of meer blauw gekleurde long, prolabeeren, waarbij zich ook verschijnselen van moeielijknbsp;slikken voegen, en een overvloedige afscheiding langs den neus.nbsp;valt op te ^merken. De ontlasting wordt meestal dun vloeibaar on donker, somtijds blijft constipatie bestaan; de urineloozing is verminderd of heeft geheel opgehouden. Dit ziektebeeld kwam geheel en al overeen met de inlichtingen die ik daaromtrent van andere eigenaren kreeg, natuurlijk in enkele punten cenigszins daarvan afwijkende, zonder dat deze echter van principieelen aard bleken. Twee dieren van een eigenaar uit Kampong Djati, hadden evenwel geheel verschillende symptomen vertoond. liet eerst

gestorvene gaf do hierboven genoemde verschijnselen te zien, bij het tweede daarentegen trad in hoofdzaak op den vöorgrond buikloop met koliokpijnen. fiene beschrijving van elk der waargenomen gevallen treft 'hief geen doel en ik zal mij dan ook bepalen tot cene opsomming der in ’t algemeen waargenomen symptomen en^ waar zulksnbsp;uoodig mocht zijn, do afwijkingen tevens aangeven. In een kleine ziekenkraal, dus afgezonderd van de andere di?fen, binnen het gebied van de, kampong Paok tengah,nbsp;werden twee zieke buffels aangetrofi’en, die al dadelijk mijnnbsp;aandacht trokken door het eigenaardig snorkend geluid, reedsnbsp;op 'gróoteh afstand te lioorcn. Beide stonden met een beuedennaarts gestrekt hoofd, met benauwde, snurkende adcnihaling; een dezer die ceuc sterkennbsp;prolabsus linguae vertoonde dan de ander, succombeerde kórtnbsp;na mijn aankomst. ? Een donkergekleurde,

gezwollen tong stak ter lengte van 1 d. BI. uit den mond en veel tot schuim geslagen speeksel en slijmnbsp;vloeiden af, hot laatste bij uitademing uit den neus; het nognbsp;levende dier vertoonde in hoofdzaak dezelfde verschijnselen,nbsp;doch in lichteren graad.



195 Beide gaven eene belangrijke zwelling aan den keelgang en het voorste d/j gedeelte van den hals te zien, welke zwellingen een dikte bereikten van circa d. M. Sterk rood gekleurde en nog met faecalien bezoedelde slijm-vliesplooien staken in min of meerdere mate buiten den, een Weinig geopenden, anus. De faeces waren dunner dan normaal, in tegenstelling met het gestorven dier, dat eene onaangenaam riekende, met slijmnbsp;gemengde, donkergekleurde mest had ontlast. . Aan de urine waren geene afwijkingen op te sporen. Het gestorven dier, waarbij de eerste ziekteverschijnselen 36 uur voor het letale uiteinde werden waargenomen, had gedurende het geheele lijden kolieksymptomen vertoond, zich openbarende door groote onrust. Het nog zieke dier toonde bij een temperatuur zou 40,4, 44 ademtochten per minuut, terwijl de pols niet kon wordennbsp;opgenomen wegens weerspannigheid en een

hypersecretie vannbsp;tranen viel op te merken ; water werd met gretigheid gedronken, voedsel geweigerd. De zichtbare slijmvliezen waren allen vlekkig rood, vochtig en sterk geinjicaerd. De op het juist gestorven dier verrichtte lijkopening (in het geheel onderzocht ik 4 van de 8 gestorven dierenl bracht hetnbsp;volgende aan het licht: Ten einde het onderzoek aan het hoofd gemakkelijk te maken, werd dit van den romp gescheiden en afgesneden beneden de zich over den hals uitstrekkende zwelling. Nadat de huid van af den kinhoek was gespleten, vertoonde zich duidelijk do oedematouse zwelling, welke op sommigenbsp;plaatsen eene dikte van 5 a 6 c.M. bereikte en bleek ze te bestaan uit eene ophooping van een helder geelachtig gekleurd vocht in het onderhuidsche bindweefsel, welk vocht door druknbsp;zeer gemakkelijk afvloeide en volkomen geleek op het oede-inateuse vocht, hetwelk bij S. G. Oelar, en dat,

hetwelk innbsp;het Serofibrineuse weefsel dat in borstholte bij den pectoralennbsp;vorm van Septicaemia Haeraorrhagica was aangetroffen. Het geheel was evenwel iets lichter gekleurd dan 't weefsel uit de borstholte.



196 Nadat de liuid geheel was weggenomen, waarbij de sterke injectie die kleine vaten in het oog vallend was, kon de uitgebreidheid van het oedeem geheel worden overzien, en bleeknbsp;dit zich nit te strekken van af den kinhoek, tiisschen de ach-terkaak, langs de ondervlaktc van den hals met eene geringenbsp;uitbreiding naar boven, tot onder het oor. Na verwijdering van het oedemateuse weefsel, bleek behalve het subeutane ook het intermusculairc bindweefsel zeer veel vannbsp;dat heldergeele vocht te bevatten, terwijl ook de ondertong-spieren, geheel door het oedemateuse weefsel omgeven, zeer vochtig en bloedrijk bleken, als ook de spieren van lai’ynx en pharynx. Het slijmvlies van neus-, mond- en keelholte deed zich voor rood gevlekt en gestreept, oedemateus verdikt, met verspreidenbsp;kleine puntvormige bloedingen, bedekt met een laag slijm, waarin hier en daar een weinig bloed, verschijnselen

die ook vielennbsp;waar te nemen, hoewel in mindere mate, aan de mucosa vmnnbsp;trachea en oesophagus. De tong die leiachtig gekleurd, sterk gezwollen en hard op het aanvoelen was, gaf hier en daar afdruksels der kiezen tenbsp;zien, als gevolg waarvan erosies vielen op te merken; opnbsp;doorsnee vloeide veel bloed, gemengd met het helder geelenbsp;vocht uit het intermusculaire bindweefsel. Het eellige weefsel om slokdarm en luchtpijp bevatte eveneens veel van het heldergele vocht, doch bijna alleen in het voorste gedeelte, terwijl ook de klieren in de buurt van hetnbsp;oedeem gezwollen en donker gekleurd bleken. De hersenvliezen vertoonden eveneens een lichte graad van injectie, waren glanzend en vochtig; het ruggemerg werd nietnbsp;onderzocht. Aan het overige deel van het lichaam waren geene zwellingen waar te nemen. Bij het openen der buikholte, waarbij een weinig licht gekleurd vocht

afvloeide, bleek het peritoneum glanzend,nbsp;vochtig en rood gevlekt (het laatste in geringe mate) terwijlnbsp;de situs der ingewanden niets abnormaals opleverde en denbsp;darmserosa opvallend donker gekleurd was; de lever ietsnbsp;lichter gekleurd dan normaal en gevlecht, op doorsnede korzelig, bevatte enkele distomata.



197 Ook (Ie nieren deelden in die vlekkige roodheid, de kapsel liet, belialve daar waar zich enkele adhesies bevonden, zeernbsp;goed los en in de nierbekkens werd een dikke met veel slijmnbsp;gemengde urine aangetroffen, het slijmvlies was rood gevlekt. Pens, net- en boekmaag, behoorlijk met voedsel gevuld, de lebmaag, die eene geringe hoeveelheid voedselbrij bevatte,nbsp;gaf een rood gevlekt en gestreept slijmvlies te zien, eenenbsp;kleursverandering die aan het })ylorns gedeelte het meest opnbsp;den voorgrond trad Van het darmkanaal waren meer in ’t bijzonder de dunne darmen, en van deze vooral het duodenum, van de dikke darmen hoofdzakelijk het rectum, doch ook de overige gedeeltennbsp;aangetast. Al naar gelang van den graad waarin de darm was aangetast, zag men de mucosa, die met een dikke taaie slijramassa was bedekt, pleksgewijze (echymosen) dan wel over een

zekerenbsp;uitgebreidheid diffuus rood gekleurd, de darminhoud bleek dun,nbsp;donkergekleurd, met veel slijm, en in een geringe mate metnbsp;bloed vermengd. Mesenteriaalklieren iets vergroot, veel bloed bevattende, de milt normaal, in één geval eene plaatselijke verdikking ver-toonende. üp de pleura, die glanzend en vochtig was, waren hier en daar echymosen te zien, terwijl in één geval een weinignbsp;serofibrineus exsudaat in de omgeving van het pericarnbsp;dium werd waargenomen; het aangrenzende longweefsel vei’-toonde een donkere kleui’, was hard en broos, en bevatte geennbsp;lucht doch veel bloed. Het interstitieele longweefsel waarin eveneens een exsudaat, vormde hier en daar lichtgeelgekleurde strepen, waardoor hetnbsp;inferstitium zeer duidelijk voor den dag trad. Slijmvlies van bronchien en luchtpijp eveneens rood gevlekt en met een laag schuim bedekt; aan het hart geen

anderenbsp;afwijkingen dan de vlekkige roodheid, welke ook aan denbsp;intima der groote vaten viel waar te nemen. Zooals ik reeds opmerkte, was het eene, te Kampong Djati gestorven dier, onder geheel andere verschijnselen gesuc-combeerd.



198 Een dier stierf aan de gevolgen van sakit Ngorok, het tweede cene kraalgenoot aan diarrhee, gepaard gaande met hevigenbsp;persingen en buikpijn. Het ziekteproces had circa 18 uur geduurd en was aangevangen met lusteloosheid, verminderde eetlust, verhoogd dorst-gcvoel en verminderde ontlasting, het dier was warm en bleef liet liefst in ’t water. Weldra traden verschijnselen op van buikpijn, die steeds in lievigheid toenamen en welke er het dier niet goedaardiger O]) maakten. De ontlasting werd spoedig diarrho?sch, onaangenaam riekend en dra trad de exitus letalis in. Behalve verschijnselen van stuwing in de kleine vaten en een lichte graad van vlekkigenbsp;roodheid aan alle ingewanden, werd naast eene oedemaieusenbsp;zwelling in lichten graad, van het interstitieele longweefsel,nbsp;eene hevige gastroentiritis, met aanmerkelijke verdikkingnbsp;van het slijmvlies en omvangrijke haeniorrhagiën

geconstateerd. Dit laatste geval buiten beschouwing latende, vermeende ik de diagnose te moeten stellen: Exanthematische vorm vannbsp;Septicaemia Haemorrhagica op grond van de constante verschijnselen bij drie dieren waargenomen en van de belangrijkenbsp;overeenkomst tusschen deze en den pectoralen voi’in waarbijnbsp;het darmlijden op den voorgi’ond trad. Het komt mij niet noodzakelijk voor nog in beschouwing te treden omtrent die overeenkomst, deze springt van zelfnbsp;in het oog bij eene vergelijking van hetgeen ik in Deel 9nbsp;der Veeartsenijk. Bladen mededeelde en het boven staande. Aan het laboratorium voor Pathogische Anatomie te Weltevreden werd ter onderzoek aangeboden, bloed uit een der groote vaten en het oedemateuse weefsel, afkomstig uit dennbsp;keelgang, en werd de door mij gestelde diagnose Sept. Haemorrhagica bevestigd; tot mijn spijt kan ik hier niet het resultaat

dernbsp;ent- en dierproeven meedeelen, daar ze mij niet bekend zijn. Het laatst beschreven geval staat geheel op zich zelf, doch het gelijktijdig optreden van dit, met dat van „Ngorok”, bijnbsp;vee uit denzelfden kraal doet mij vermoeden dat hier de gastrische vorm bestaan heeft. Enkele verschijnselen vertoondennbsp;eenige overeenkomst met die van den pectoralen vorm.



199 De maatregelen, tot tegengang der. ziekte bestonden in lioofdzaak in het afzonderen der zieke dieren, althans voor-zoover zulks mogelijk was^ aan de gezonde dieren werd eenenbsp;andere weideplaats en badplaats aangewezen. Op pag. 163 van Deel 9 der Veeartsenij k. Bladen, sprak ik ’t vermoeden uit, als zou er verband bestaan tusschen dennbsp;aard van den bodem en het optreden der ziekte, een vermoeden waarin ik nog versterkt ben, nu ik heb waargenomen, dat thans reeds voor do 3de maal de eerste ziektegevallen geconstateerd zijn geworden in kampong Paok.Büitenzokö, Mei 1896, FISCHER. Ceel X. Afl. III.



SCHUTZMASSREGELN GEGEN MAUL- UNO KLAUENSEUCHE. Vortrag gehalten am 15 Maerz 1896 in Sidhoardjo im Verein der Zucherfabr/kanten dernbsp;Eésidenz Soerabaja. VON F. PASZOTTA. Gouvernements-Thierarzt. Meine Herren! Der Herr Praesident des allgemeinen Syndikats der Zuc-kerfabrikanten auf Java ersuclite micli bier die Mittel anzu-geben, welche geeignet sind den Ausbrucli der Maul- und Klauenseuche auf Java zu verliindern oder bei eventl. Ausbruclinbsp;derselben die Ausbreitung der Seuclie zu bescbranken resp.nbsp;dieselbe zu bekampfen. Es ist bekannt meine Herren, dass augenblicklich die Maul-und Klauenseuche, welche jahrlich epidemisch auf Java vor-kommt, von den Herren Zuckerfabrikanten fast ebenso ge-fürchtet wird als die Rinderpest, weil sie durch ihr Auftreten in der vollsten Zuckerrohrernte den Betrieb auf den Zucker-fabriken auf das Empfindlichste stort. Bevor

ieh zur eigentlichen Besprechung der Abwehr- und den Tilgungs-massregeln übergehe, muss ich erst den Herrennbsp;im Allgemeinen ein Bild von der Krankheit entwerfen. Die Mund- und Klauenseuche — besser Blasen- oder Aphthen-seuche genannt — ist eine eigenthümliche Erkrankung der Wie-derkauer und der Schweine, kommt aber gelegentlich durch directe übertragung auch bei anderen Thieren als Hunden,nbsp;Katzen, Pferden, Kaninchen, Hühnern u. s. w. vor. Zahl-reiche Erkrankungsfalle unter den Menschen, sowohl bei Kin-dern als Erwachsenen, durch den Genuss von roher, unge-



kochter Milch abstammend von Thieren, welche an der ge-nannten Seuclie erkrankt waren, ferner Erkraiikungen an den Handen und den Füssen bei Personen, die sich mit dem Aus-inelken kranker Thiere beschaftigen, liefern uns den Beweis,nbsp;dass auch der Menscli für das Coutagiuin empfanglich ist.nbsp;Nach den Angaben Schneider’s sollen durch den Genuss vonnbsp;Butter und Kilse, die aus der Milch aphthenseuchekrankernbsp;Kühe bereitet waren, ganze Fainilien an dein specifischennbsp;Ausschlag erkrankt sein. Die Blasen- oder Aphtenseuche ist eine akute allgemeine Infectionskrankheit, bei welcher der Infeetionsstoff überall imnbsp;Thierkörper namentlich in dem seroesén Exsudate der aph-thoesen Entzündungsherde, in dem Speichel, dein Blute, dernbsp;Milch, dem Harn, Koth sowie. in der ausgeathmeten Luftnbsp;u. s. w. vorkommt. Die sichtbaren Krankheitsherde in Formnbsp;von Blasen am Maul und Klaneii,

Enter, Strichen, Scham-lippen, am Bauch, Brnst öfters aneh an der Haiit, an dennbsp;Hinterschenkeln, am Schwanz und am Becken (bei den Schwei-nen kommt diese Hauterkrankung ziemlich hilnfig vor) stellennbsp;nur Reactionen des Infectionsstoffes, toxische Exantheme dar. Die Aphthensenche entsteht und verbreitet sich einzig 'und allein durch Ansteckung und darf nicht — leider die irrige Ansicht ist noch vielfach verbreitet — auf atmospharische Einflüssenbsp;resp. auf eine spontane Entwickelung zurüchgeführt werden. Der Ansteckungsstoff ist noch nicht mit voller Sicherheit erkannt doch herrscht ?— auf Griind der Entersuchungen vonnbsp;Piani, Florentini und Dr. Bella — die allgemeine Ansicht, dassnbsp;die Krankheitsorreger der epizootischen Aphthenseuche nicht zunbsp;den Spaltpilzen ('Schistomyceten) wie es bei der Rinderpest,nbsp;Hilzbrand u. s. w. der Fall ist, sondern zu den Protozoennbsp;(Protoplasmathieren)

gehören. Die genannteu Forscher be-sehreiben uns die Krankheitserreger der Aphthenseuchenbsp;als Hyalinkügelchen von i/., bis 4 Mm. Durchmesser, die vielfach mit Pseudopodicn versehen sind und bei höherer Temperatur amoeboide Bewegungen ausführen und auch aus-serhalb des Körpers bei zusatz von etwas Glycerin und Ab-schluss der Luft ihre Lebensfahiglceit helialten. Da Piani undnbsp;Florentini diese Kügelchen nur bei dieser Krankheit in dem



202 Exsudate der Blaschen so wie aucli im Blute u. s. w. walir. genommen haben, so halten sie sich für berecbtigt diese Hya-linkügelcben als die Krankheitserreger der Mund- und Klauen-seuche an zn selien; weitere untersuchungen jedoch mussennbsp;es erst bestatigen doch soviel steht es fest, dass der Anstec.nbsp;kungsstoff wesentlich fixer aber auch im gewissen Gradenbsp;flüchtiger Natur ist und demnach von Thier auf Thier odernbsp;durch Zwischentrager übertragen wird. Wie weit das Contagium sich von den Vehikeln abheben und mit Beibehaltung seiner Keimkraft von der atmosphari-schen Luft getragen -werden kann, ist nicht genau bekannt,nbsp;doch steht es fest, dass maulseuchekranke Thiere den An-' steckungsstoff mit der ausgeathmeten Luft den in uumittelba-rer Nahe befindlichen gesunden Rindern mittheilen. Wie ich schon gesagt habe ist der Ansteckungsstoff wesentlich fixer Natur und

-verbreitet sich demnach die Seuche wesentlich durch eine mittelbarc Ansteckung in inficirten Stallen,nbsp;auf Transporten, Viehmarkten, durch Personen resp. derennbsp;Kleider, die mit kranken Thieren in Berührung kamen u. s. w. Ich habe mehrfach beobachtet, dass durch Personen, wenn sie bei der untersuchung aphthenseuchekranker Thiei’e ihrenbsp;Kleider verunreinigt haben und innerhalb der nachsten stun-den mit gesunden und empfanglichen Rindern in Berührung kamen, auf diese Weise die Krankheit übertragen worden ist. Ich muss hier gleich bemerken, meine Herren, dassnbsp;das Contagium, obwohl es schon durch die Einwirkung dernbsp;Luft allein zu Grimde geht, also sehr leicht zerstörbar ist,nbsp;sich doch Monate ja Jahre lang in Stallen, im Dünger u. s. w.nbsp;keimfiihig erhalten kann sobald kein Luftzutritt stattfindet. Die übertragung des auf dein Boden liegenden Ansteckungs-stoffes erfolgt

gewöhnlich zunilchst auf die Hant im Klauen-spalt, weniger oft, auf die Schleimhaijt der Maulhöle. Dass eine Verletzung der Schleimhaut im Maul oder eine solchenbsp;zwischen den Klauen, an den Ballen u. s. w^ das Eindringennbsp;des Contagiums begünstigt, liegt ausser zweifel — das bcweisennbsp;uns die massenhafte Erkrankungen der Zugochsen wilhrend dernbsp;Rohrzuckerernte, wo die Boden beschatfenheit und das Futternbsp;mehr als genug zu solchen Verletzungen gelegenheit bieten. fJk



203 Wie durch verschiedeno Versuclie festgestollt ist, genügt schon eine ausserst geringe Meiige des AnsteckungsstofFes, umnbsp;die Kranklieitserscheinungen hervor zu rufen. Das Stadiumnbsp;incubxitionis — der Zeitrauin von der Ansteckung bis zum offen-kundigen Auftreten der Krcanklieitserscheinnngen —? ist sehr ver-schieden und kann von 2 bis 10 Tagen dauern. Das einge-drungene Contagium, veranlasst zuniiclist eine leichte Schwel-lung und entzündliche Kötbung woi’auf 1 —-2 Tage Exsudationnbsp;von Serum unter die Epithelscbicht resp. die Epidermis folgt.nbsp;Das Serum bewirkt die Erliebung des Epithels oder dernbsp;Epidermis in der Form von Erbsen bis Wallnuss grossennbsp;Blasen, die aber an den stellen, an welchen die Schleimhautnbsp;resp. die Epidermis eine straffe Einrichtung bezitzt odernbsp;gedrückt und gezorrt wird, sclion am Tage ilirer Entstehungnbsp;oder an beiden folgenden Tagen platzen.

Nach der Aufnahmenbsp;des Intectionsstoffes doch vor dem Ausbruch der Blaschennbsp;tritt gewölinlieh Fieber auf doch oft in so geringem Grade,nbsp;dass es von den Viehbesitzern überschen wird. Die pathogenen Eigenschaften des Contagiums erlöschen 4 — 8 Tage nach der sichtbaren Eruption des aphthoosennbsp;Ausschlages und ist alsdann die Krankheit im Maul und annbsp;den Klauen beim gutartigen Verlauf eigentlich abgeschlossen,nbsp;wenn nicht zufallig an den entzündeten und ihres natürlichennbsp;Schutzes beraubten Organen eine weitere Schadigung durchnbsp;die Infection mit Eiterkokken und anderen Mikroben eintrit,nbsp;wodurch wir alsdann Complicationen oder Nachkrankheitennbsp;der Aphthenseuche erhalten. Diese Nachkrankheiten in Form von Schweren entzündungs-processen sind gewöhlich alsdann vom Fieber begleitct, welches in Folge von Resorption dor Entzündungsproducte

entsteht;nbsp;Aber auch andere Complicationen ausser den schweren Ent-zündungsprocessen am Maul und Klauen werden öfters be-obachtet z. B. Aphthen im Rachen und Schlund, in der vagina,nbsp;Enterentzündung Erkrankung der Schleimhaut des Verdau-' ungstraktus, schwere Erkrankungen der Respirationsorganenbsp;u. s. w. und sprechen wir alsdann von einem pernicioesennbsp;Krankheitscharakter der Mund- und Klauenseuche. Dass bei diesem pernicioesen Verlauf speciell bei der



204 Ausbildung eines Katarrhs der Respirationsschleimliaut oder einer difFusen Magen-Darmentzündung aucli altere Thiere zunbsp;Grunde gehen, wird wold den Herren bekannt sein. Es istnbsp;auch eine bekannte Thatsache ineine Herren, dass der Verlaufnbsp;der Seuche von der Virulenz des contagimns abhiingig ist,nbsp;sodass die Seuche in einem Jahr einen gutartigen, bei einernbsp;andern Invasion dagegen einen pernicioegen Charakter anneh-men kann, ja die Virulenz des contagiums ist oft rclativnbsp;so gering, dass ein kleiner Theil des Viehbestandes in einemnbsp;verseucliten Stall nicht inticirt wird, trotz dem derselbe nach-weislich früher mit der Krankbeit noch nicht behaftet war —nbsp;also nicht immun war. Ich muss hier gleich bemerken, dassnbsp;die Ansicht über die Imraunitat—, das heisst, dass Thiere, dienbsp;einmal diesc Krankheit überstanden haben für Jahre für dasnbsp;Contagium nicht

empfiinglich geworden sind — eine irrthümlichenbsp;ist. Ich habc Falie gesehen, dass durchgeseuchte Kinder vornbsp;Ablauf eines halben Jahres vom Neuem erkrankten, dochnbsp;sind mir auch Falie bekannt, das die Immunitat 3 Jahre undnbsp;darüber bestanden hat. Die gewohnlichon Krankhcitserschei.nbsp;nungen kann ich wohl mit ein paar Worten abhandeln, danbsp;sie ja Ihnen bekannt sind. Speichelfluss, Blasen oder exeoriirte Stellen von braunrother Farbe in der Schlcimhaut an den Lippen, Blasen an der zungen-spitze. Versagen des Futteraufnahme und aufgehobene Rumination (Wiederkauen), eine infectioese Entzündung der Haut undnbsp;IJnterhaut an den Ballen oder im Bereich der vorderen Partic,nbsp;an der Krone sind die wescntlichsten Krankheitserscheinungen. Nachdem ich nun meine Herren ein kurzgefasstes Krank-heitsbild von der Haul- und Klauenseuche entworfen habe komm ich zu dem

Hauptpunkt meines Vortrages, zu dennbsp;Schutz- und Tilgungsmassregeln. Nach dem wir das Wesennbsp;der Seuche kennen gelernt haben fallt es uns nicht schwernbsp;die richtige Behandlung zu linden. Wir haben bei derselbennbsp;darauf zu sehen, dass die vom Epithel und der Epidermisnbsp;entblössten Stellen durch passende Desinfectionsmittel vor einernbsp;Infection mit Eiterkokken und anderen Mikroben geschütztnbsp;werden und, dass die exeoriirte Stellen möglichst schnell ihrenbsp;natürliche Schutzdecke wieder erlangen.



205 Welche Desinfectiousmittel die Herren benutzen wollen ob Creolin, Carbol, Salzsaure, Chlorsaueres Kali u. s. w. bleibtnbsp;sich gleicligültig; nur muss die Application in einer Weisenbsp;geschehen, dass die excoriirteu Stellen nicht gereizt werden,nbsp;weil sonst die in der Heilung begriffenen Wunden stets wieder aufgerissen werden und dadurch die Heilung verzögertnbsp;wird. Von den vielfacli gebrauchlichen Mitteln muss ich dennbsp;Herren aufs Warmste emptehlen eine Auflösung von Pyok-tanin (Pyoktaninum aureum) 1: 1000 als Mundwasser, undnbsp;1; 100 zum Desinficiren der Klauen. Diese Lösung lass ichnbsp;vermittelst eines Irrigators auf die aphthoes erkrankten Stellen der Maulschleimhaut und auf die der Klauen applicirennbsp;und habe ich gesehen, dass bei dieser behandlung der Krank-hcitsverlauf bedeutend abgekürzt wird. Um der zweiten Aufgabe gerecht zu werden also dafür zu sorgen, dass die ihres

natiirlichen Schutzes entblössten Stellennbsp;der Schleimhaut nicht gereizt werden, so muss man in dennbsp;ersten Tagen die kranken Thiere nur mit weichem Schlapp-futter, Boeboer, weichem Gras u. s. w. eroahren. Wie nach-theilig die Abreibungen der Zunge mit Salz und anderennbsp;scharfen Mitteln sind wird wohl den Herron aus dem Ge-sagten erklarlich sein, da durch diese rohe Behandlung keinenbsp;Heilung, vielmehr eine schmerzhafte zungenentzlindung her-vorgerufen wird, welcho die Genesung der Thiere 1 bis 2nbsp;Wochen verzögert. Zur Behandlung der Klauen muss ich nochnbsp;bemerken, dass ein beliebtes und sehr gceignetes Mittel — wegennbsp;seiner desiuficirenden und austrocknenden Eigenschaft — dernbsp;Holztleer (Pix liquida) ist. Bei der Behandlung der Maul-und Klauenseuche setze ich natürlich stets voraus eine mog-lichst ergiebige Ventilation der Stallungen, eine weiche, trocke-ne Streu und

eine ununterbrochene Desinfection der Stallungen. Was die Behandlung der Nachkrankheiten (Compli-cationen) bei der Aphthenseuche anlangt, kann ich keinenbsp;schematische Behandlung den Herren anweisen, da bei diesennbsp;Nachkrankheiten nur durch rochtzeitige thierarztliche Hilfe einnbsp;gtinstiger Ausgang zu erwarten ist. Auf einen Punkt jcdochnbsp;will ich die Herren noch aufmerksam machen, auf die bei dernbsp;Aphthenseuche oft vorkommende verzögerte Darmentleerung.



206 In. jedem Fall ist eine voile Dosis von 500 Gramm Na-trinm sulfuricum sehr zu empfehlen. Meine Herren jetzt komme ick zum Schluss meines Vortrages, zur Prohylaxis. Die Vorbaung bestelit in der Abhaltung dernbsp;Ansteckung durch das Isoliren seines eigenen Viehs. Wienbsp;zutreffend diese Schutzmassregel für Europa auch sein mag,nbsp;für Java ist sie nicht durchführbar, da der Zuckerfabrikantnbsp;nicht mit eigenem Vieh arbeitet und durch die Lage seinernbsp;Felder oft nicht verhindern kann, das sein Transportvieh mitnbsp;dem anderer Fabriken in Berührung kommt. Bij den hiesigen Verhaltnissen müssen wir daher aufMittel (Praeservativmittel) bedacht sein, durch welche wir die Thierenbsp;für eine gewisse zeit immun machen oder wenigstens dienbsp;Empfanglichkeit für das Contagium auf das Minimum herab-setzen. Dieses ist nach Versuchen von Prof. Pick-Prag.-durch Jod-kali und nach Jenisch —

Rheinsberg — durch Salpetersaure zu erreichen. Da die Wochenlange Behandlung eines grossen Viehbestandes mit Jodkali zu kostspielig sein würde,nbsp;so mache ich die Herren auf das letzte, billige Praeservativmittel — die Salpetersiiuro .— besonders aufmerksam. Dernbsp;Genauigkeit wegen führc ich die Mittheilnngen beider Au-toren an. Prof. Dr. F. I. Pick-Pkag sagt: ?Ich habe schon früher die Beobachtung gemacht, dass bei Siluglingcn die therapeutischen Wirkungen des Jodkali ohne seine störenden sich erzielen lassen. wenn N ebenwirkungen man ihren Ammen das Jodkali eingiebt. Um diesen Modus der Jodkalidarreichuiig auch auf andere Verhiiltnisse zu über-tragen, Hess ich milchenden Thieren Jodkali verabreichennbsp;und prüfte die Wirkung der so jodirten Milch. Unter andc-rem waren in einem grossen, 70 Kühe beherbergenden Stallnbsp;2 Thieren 8 bezgl. 10 Wochen hindurch taglich 12

Grammnbsp;Jodkali verabreicht worden, als in dem Stall die Klauenseuchenbsp;ausbrach. Es werden in solchen Fallen, urn die Dauer der Endemie und der Absperrungsmassregeln abzukürzen, bald nach Aus-bruch der Seuche alle Thiere absichtlich vom Maul aus in-



207 ficirt. Die Infection gelang, wie stets, bei allen Thieren, nur nicht bei den erwahnten beiden, die Jodkali erhalten batten,nbsp;obwohl dieselben sonst in derselben Weise wie die anderennbsp;Thiere und mit ihnen zusammen gehalten warden. Nachnbsp;diesen umstanden iind da die Disposition des Rindviehes fürnbsp;die Klauenseuche eine allgemeine ist, nehme ich an, dass esnbsp;sich bei den beiden Kühen um eine durch das Jodkali her-beigeführte Immnnitat handelt”. C. Jenisch, Rheinsberg schreibt; ?BotrefFs der Behandlung der Krankheit muss ich entschie-den von dera Auspinseln des Mauls abrathen, zumal Avenn es ungeübten Leuten, Avas ja die Regel ist, überlassen AAmr-dcn muss, Aveil, durch die Manipulation des Pinselns die innbsp;der Heilung begriffenen Wunden stets AA^ieder aufgerissennbsp;Averden und dadurch die Heilung verzögert Avird. Nachnbsp;vielen Versuchen mit antiseptischen Mitteln, Avelche

michnbsp;nicht befriedigten, Avende ich seit vielen Jahren mit demnbsp;besten Erfolge die Salpetersaure an und ZAvar als Prae-vervativ — und als Heilmittel in folgender Woiso: Ein Ess-lüffell voll Salpetersaure (15 Gramm) wird mit einemnbsp;Liter Wasser gut zusammen geschüttelt und von dieser Mi-schuug jedem Thier taglich 2—3 Essloffel voll ins Getriinknbsp;gemischt. War eine Ansteckung -noch nicht crfolgt, so Avird die Krankheit vom Stalle abgehalten. 1st aber die Souche schon ausgebrochen, ehe die Salpeter-saure gegebennbsp;Avurde, so horen die neue Erkrankungen nach drei Tagen aufnbsp;und in langsten oiner Woche ist die Krankheit beseitigt. Dienbsp;Klauen lasse ich gründlich reinigen und darnach, um dasnbsp;Eindringen von Krankheitskeimen zu verhindern, am Saumnbsp;und im spalt mit Holzthecr bestreichon. Wenn den Kalbernnbsp;taglich 1 bis 2 Essloffel voll von der für Kühe

hergestelltennbsp;Mischung der Salpetersaure gegeben AAÜrd, so blciben sie vonnbsp;der Seuche versehont, selbst Avenn sie Milch von seuchekran-ken Kühen bekommen. Meine Herren es ist von ausserordentlichen Wichtigkeit, Wenn nachgcAviesen Avird, dass durch ein chemisches Agensnbsp;eine Immunitat gegen die Aphthenseuche erzengt werdennbsp;kann, doch müssen noch AAmitere Versuche die RichtigkeitL.



208 bestatigen. Auf Grund meiuer practischen Erfahrung muss ich den Herren dringend ani'athen aucb in Zeiten wo keine Epidemie hersclit darauf zu achten, dass bei den Ti'ansportthie-ren tiiglicli die Klauen gründlich gereinigt und, um das Eindringen von Krankheitskeimen zu verhindern, am Saum undnbsp;im Spalt mit Holztheer bestrieken werden. 1st die Seuche aber unter dem Transportvieh doch ausge-brochen, so bleibt nichts weiter übrig als die gesunden Thiere mit dem Speichel der erkrankten zu inficiren wodurch dienbsp;Dauer der Seuche wesentlich abgekürzt und der Betrieb aulnbsp;den Fabriken minder gestort wird, Diese Impfung hat auchnbsp;in sofern einen Vortheil, dass alle Thiere der Fabi’ik auf ein-mal gleichmassig und correct behandelt werden, wodurch mannbsp;auf einen gutartigen und schnellen Verlauf rechnen kann.nbsp;Was die Methode der Impfung anlangt, so will ich dieselbenbsp;zum Schluss

meines Vortrages mit kurzen Worten mitthcilen. Als Impfstoff ist der Maulspeichel eines kranken Thieres, welcher in ein Schalchen aufgefangen wird, zu benutzen. Vonnbsp;demselben wird mit einem Lappchen eine kleine Quantitatnbsp;auf die Schleimhaut der Oberlippe gestrichen. Es ist thun-lichst zu beachten, dass der Impfstoff frisch nach der Gewin-nung und vor dem Erkalten verwendet werden muss. Beinbsp;vorsichtiger Ausführung- haftet die Impfung durchschmittlichnbsp;bei allen Thicren.



MEDEDEELINGEN UIT DE PRAKTIJK. Kayade droes. Wanneer er ééne ziekte is, die veek verwoestingen aanricht onder den paardenstapel, dan is het zeer zeker de kwade droes.nbsp;Volgens hetgeen ik er van gezien heb gedurende de laatstenbsp;twee jaren en nog dagelijks te zien krijg in de Residentienbsp;Samarang, is deze bewering volkomen gerechtvaardigd. Niet alleen, dat paarden van dogcartverhuurderijen dikwijls aan deze besmettelijke ziekte lijdende zijn, doch ook in stallennbsp;van particulieren, rvaar zij onder veel gunstiger condities ver-keeren, treft men haar veelvuldig aan. Op Avelke manier denbsp;ziekte den stal binnenkomt, is niet altijd met zekerheid nanbsp;te gaan; dat het gras echter in verreweg de meeste gevallen alsnbsp;drager van de smetstof beschouwd moet worden, is aan geennbsp;twijfel ondei’hevig. Hoe vaak toch komt het niet voor, dat op stallen, waar nooit te voren malleus heeft

geheerscht en waar eene behoorlijke controle wordt uitgeoefend, plotseling verscheidene gevallen zich voordoen. Informeei’t men in dergelijke gevallennbsp;naar den grasleverancier, dan blijkt het meestal iemand tenbsp;zijn die tevens dogcartverhuurder is en zijn paarden laat grazennbsp;op plaatsen, rvaar ook het gras voor particulieren gesnedennbsp;wordt. Wanneer ik nu verklaar, dat in 90% der verhuurderijen Kwade droes in alle mogelijke vormen voorkomt, dan moetnbsp;men zich verwonderen, dat de ziekte nog niet meer wordtnbsp;aangetroffen. Van af 1 Januari ’96 tot heden zijn door mijnbsp;ter hoofdplaats Samarang alléén 40 gevallen geconstateerd.nbsp;In een particulieren stal van 13 paarden o. a. moesten er 5nbsp;worden afgemaakt binnen den tijd van veertien dagen. Éénmaal zich in een stal genesteld, is het een moeielijke



210 taak de ziekte uit te roeien, althans bij de tegenwoordig bestaande maatregelen. Het is geenszins mijn bedoeling alle mogelijke ziektegevallen op te sommen, doch een beschrijving van enkele patiënten waarbij de ziekte een eigenaardig verloop had, acht ik niet overbodig. 1ste geval. Dit gold een paard, dat volgens den eigenaar vroeger aan kwade droes (door een veearts geconstateerd)nbsp;lijdende, volkomen van deze ziekte hersteld was. Ongeveernbsp;een jaar na de schijnbare genezing werd mijne hulp ingeroepen, omdat het niet in staat was te grazen. Met geen mogelijkheid kon het niettegenstaande herhaalde pogingen in den beginne, met zijn lippen den grond bereiken. Bij nader onderzoek bleek dat tusschen den 4den en öden halswervel een weinig omschreven zwelling bestond, die warmnbsp;aanvoelde; overigens leek het dier normaal. De behandeling bestond in het dagelijks flink inwrijven der zwelling met

een vluchtig smeersel. Na een paar dagen wasnbsp;wel eenige beterschap te bespeuren, d. w. z. het paard konnbsp;iets verder naar beneden reiken, van grazen was echter nognbsp;geen sprake; bovendien was het den eigenaar opgevallennbsp;dat het nu een enkele maal ’s avonds hoestte zonder tenbsp;expectoreeren. Voorzichtigheidshalve werd het afgezonderdnbsp;en symptomatisch, chloorammonium met extract hyoscyaminbsp;toegediend. Vier dagen daarna nogmaals onderzoekende, vertoonde de patient geringe tweezijdige neusuitvlooi?ug, zwellingnbsp;der submaxillairklieren en frequenter hoesten; den volgendennbsp;dag was het geheele hoofd gezwollen, neusuitvloei?ng bloederig,nbsp;terwijl aan weerszijden op het neusmiddenschot typische kwaden droes zweeren zichtbaar waren. Temperatuur 4P, ademhaling snuivend, slikken bijna niet meer mogelijk en een waggelende gang. Diagnose acute kwade

droes. Met goedvinden van don eigenaar werd het paard afgemaakt. 2de geval. Een bruine Sandelhouthengst vertoonde op den rechter borstwand ter hoogte van de spoorader een worm-knobbel benevens twee kwade droeszweeren in het verloop



mi Van het lymphvat. Volgens den eigenaar hadden die wondjés reeds langer dan een maand bestaan. Het ziekteproces schreednbsp;dns niet voord, wat wellicht te wijten was aan het feit, datnbsp;het dier goed gevoed werd en geen dienst verrichtte. Iknbsp;adviseerde het paard af te maken, doch daar wilde men nietsnbsp;van hooren. Zooals gewoonlijk werd patient onder behandeling gesteld van een inlandschen kwakzalver, die in iedere ulcus verscheiden incisies maakte tot in de diepte eir ze daarna opvuldenbsp;met allerlei ongerechtigheden in den vorm van adstringee-rende plantenpoeders. Werkelijk, na 3 maanden waren zenbsp;gesloten, er hadden zich litteekens gevormd en het paard wasnbsp;als altijd opgewekt vroolijk en glanzend in zijn haar, als eennbsp;gevolg waarvan ik al spoedig van den eigenaar hooren moestnbsp;dat het toch maar erg slim van hem geweest was, mijn raadnbsp;niet te hebben opgevolgd. Ik

merkte hem ecliter op, dat de ziekte het latente stadium was ingetreden, om na eenigen tijd vóóral bij veel dienst doen,nbsp;zich weer te openbaren, reden waarom hij het dan ook welnbsp;zoo veilig vond het paard te verkoopen aan iemand, die hetnbsp;dagelijks gebruikte. Ongeveer twee maanden na den verkoop werd mijn hulp voor hetzelfde dier ingeroepen, omdat het telkens hoestte ennbsp;een weinig éénzijdige neusuitvloeiing vertoonde. Bij onderzoek bleek, dat behalve genoemde symptomen, éénzijdigenbsp;zwelling der submaxillairklieren en van het scrotum bestond.nbsp;Van sjankers op het neusslijmvlies was nog niets te bespeuren. Naar aanleiding van het voorafgaande en in verbandnbsp;met het feit dat de eigenaar meer paarden op stal had en ernbsp;bovendien geen afzonderingsplaats bestaat ter hoofdplaats Se-marang, adviseerde ik onmiddellijke afmaking, wat dan ooknbsp;gekeurde, 3de geval. Op een stal van

dertien paarden werd door mij kwade droes geconstateerd bij één paard, dat de eigenaar dienbsp;medelijden met het dier had, niet liet afmaken, doch voorloopignbsp;afzonderen. Binnen een week openbaarden zich twee nieuwenbsp;gevallen. Alle drie werden nu met den meesten spoed afgemaakt en



212 de stal met tuigen en stalgereedscliap zoo goed mogelijk gedesinfecteerd. Op zekeren morgen bleek, dat een vierde paard rechtsachter kreupel was, zonder uit den stal geweest te zijn. Een oorzaak van de kreupelheid kon ik niet vinden, waarom een afwachtendende houding werd aangenomen. Den volgenden dag bespeurde ik boven de laterale vlakte van het spronggewricht, juist vóór den Aehilluspees een wormknobbel-tje, dat in verbinding stond met een naar boven te vervolgennbsp;verdikt lymphvat. Al spoedig veranderde die knobbel in een zweer, die successievelijk gevolgd werd door meerdere knobbels en zweeren langs het geheele achterbeen tot aan de lies. Ook dit paardnbsp;werd afgemaakt. Het bleef er echter niet bij, want 4 dagennbsp;na dato werd mijne hulp voor no. 5 ingeroepen, die aan hetnbsp;rechter achterbeen ter hoogte van de musculus gracilis eenenbsp;warme, eenigszins omschreven zwelling

vertoonde; overigensnbsp;leek patient normaal. De behandeling bestond in afzonderennbsp;en inwrijven der zwelling met unguentum hydrargyricum. Twee dagen daarna den patiënt nog eens bezoekende, zag ik op dezelfde plaats als bij het vorige paard, nl. vóór dennbsp;Aehilluspees een wormknobbel, die allengs vei'anderde in eennbsp;zweer en door meerderen gevolgd werd. Meer gevallen dedennbsp;zich niet voor tot nu toe. 4de getal. Voor een paard, afkomstig uit een stal waar kwade droes geheerscht had, werd mijne hulp ingeroepen.nbsp;Het was nl. opgevallen dat het dier (een wagenpaard) spoedignbsp;vermoeid werd af en toe weigerde aan te zetten, en in voe-dingstoestand was achteruitgegaan Onderzoek: Ademhaling eenigszins frequent, de uitademing wei’d ondersteund door sterke contractie der buikspieren.nbsp;Temperatuur 39'’5, nauwelijks voelbare hartslag en jugularis-pols. Bij percussie van de

hartstreek een gedempten toon in weinig te boven en achterwaartsche richting. Eetlust laat wenschen over. Diagnose: Chronische pericarditis. Prognose: dubieus. Therapie. Deze bestond in het toedienen van digitalis met fruct. juniperi inwendig, absolute rust, terwijl de hartstreek



met een vesicans werd ingesmeerd. Dagen achtereen bleef de toestand vrij wel dezelfde; wel werd de voedingstoestand ietsnbsp;beter dank zij de rust, evenals te voren echter bleef patientnbsp;erg soporeus De eigenaar besloot tot den verkoop, omdatnbsp;de behandeling wat lang duurde en het bovendien vrij zekernbsp;was, dat het paard nooit meer geschikt zou worden voor zijnnbsp;dienst. Een week daarna, toen mijne hulp voor een andernbsp;dier wei’d ingeroepen, onderzocht ik met een het bewuste paardnbsp;nog eens, dat nu tweezijdige neusuitvloeiing, zwelling dernbsp;maxillairklieren en sjankers op het neus middenschot vertoonde. Ongetwijfeld zal de kwade droes in dit geval wel de oorzaak geweest zijn van de pericarditis. Zoolang niet wordt overgegaan tot het afmakingssysteem evenals in Europa, zal deze besmettelijke ziekte zich langzamerhand, maar zeker uitbreiden. Afmaken der zieke dieren en strenge

afzondering der verdachten, inspuiten der laatsten met malleine, desnoods meermalen, dit zijn mijns inziens de eenige middelen, die waarborgen, deze ziekte zoo niet geheel en al uit te roeien, dan toch totnbsp;een minimum te reduceeren, vooral nu men gebruik kannbsp;maken van de malleine in poedervorm, die haar werkzaamheid veel langer behoudt dan de vloeibare en bovendien bestand is tegen verschillende atmospherisehe invloeden. Dat hiermede een weldaad aan de bevolking wordt bewezen zal zeker niemand betwijfelen, die niet zoo heel lichtvaardig denkt over kwaden droesinfectie. Ongetwijfeld loopen er hier verscheiden mcnschen rond met chronische huidziekten, die worden toegeschreven aan syphilis en lepra, dochnbsp;feitelijk op rekening gesteld moeten worden van malleus. Het zou wel toevallig zijn, als er nooit infectie plaats vond, vooral als men nagaat hoe de inlander gewend is met eennbsp;kwaad-droezig

paard om te springen, en er desnoods niets innbsp;ziet, wanneer de schijngenezing niet gelukt, het dier te slachtennbsp;en het vleesch in consumtie te brengen.



214 Eabies (Dolheid) bij een Paaed. Den lOden Juli jl. werd ’s avonds mijne hulp ingeroepen voor een Sandelliontpaard, merrie oud ? 15 jaar, dat bijnbsp;onderzoek de volgende symptomen vertoonde: verminderdenbsp;eetlust, onrustige blik, heen en weer loopen in den stal, onzekere eenigszins waggelende gang, clonische spierkrampennbsp;over het geheele lichaam, doch voornamelijk aan hals en hoofd. Op het moment geen diagnose kunnende maken, diende ik symptomatisch een morphine-injectie toe en beloofde den volgenden morgen terug te komen. Alle verschijnselen openbaarden zich nu in heviger mate; voedsel werd niet meer opgenomen, slikspieren verlamd, hetnbsp;water dat patiënte tracht door te slikken, komt langs den neusnbsp;terug, terwijl voortdurend speeksel in draden uit den mondnbsp;te voorschijn komt. Hevige krampen, nu en dan valt hetnbsp;dier tegen den grond, rolt eenige malen en staat weer

opgt;nbsp;om in alles wat haar in den weg komt te bijten. De geslachtsdrift is verbazend opgewekt, herhaaldelijk persen op de urine on faeces gaat er mede gepaard. Ik informeerde of het paard wellicht door een hond was gebeten, waarop de eigenaar mij vertelde ruim een maandnbsp;geleden een bezoek gebracht te hebben bij een kennis ? 5nbsp;paal buiten de stad, en daar aangekomen zijnde, werd hetnbsp;losgelaten in een klappertuin om te grazen. Op een gegevennbsp;oogenblik hoorde men een vreeselijk spektakel, er werd nl.nbsp;door eenige personen jacht gemaakt op een hond, die volgensnbsp;hen verschijnselen van rabies vertoonde. Dat het paard innbsp;kwestie gebeten is heeft men niet gezien, doch wel, dat hetnbsp;bij het inspannen een wond had aan de onderlip. Zondernbsp;twijfel had ik hier met een geval van rabies te doen. Dennbsp;derden dag stierf patiënte onder vrij hevige koliekverschiju-selen.



215 FiLAI?IA IMMITIS bij I)EX iioiid. Dezer dagen was ik toevallig in de gelegenheid dezen parasiet aan te treffen, bij een hond, die verdacht werd van dolheid, lieeds eenigen tijd had het dier nu en dan gehoest,nbsp;en plotseling was de eetlust verminderd. Bij onderzoek vertoonde patient, een bastaard terrier, frequente pols en ademhaling, zichtbare slijmvliezen sterk ge?n-jiceerd, schuim op den mond, gepaard gaande met hoesten; bij auscultatie versterkt vesiculair ademen, hier en daar reu-tclgeruisch, temperatuur normaal, eetlust verminderd en paresenbsp;van het achterstel, welk laatste verschijnsel echter moestnbsp;worden toegeschreven aan een slag op de lenden, waardoornbsp;blijkbaar een contusie van het ruggemerg was ontstaan. Symptomen van rabies waren in ieder geval niet aanwezig. Diagnose. Acuut longoedeem. Op verlangen van den eigenaar werd de hond afgemaakt en door mij sectie verricht, waarbijnbsp;de

volgende pathologisch-anatomische veranderingen te ziennbsp;waren: In de bronchiën en longen is een groote hoeveelheid schuim aanwezig, hier en daar zelfs met bloed vermengd; bij onderzoek van het hart blijkt de linkerhelft normaal, terwijl denbsp;rechterkamer gevuld is met een bloedstolsel en een kluwennbsp;draad vormige wormen, die eene lengte hebben van 15 — 30nbsp;cM. De organen der buikholte vertoonen geen bijzonderenbsp;afwijkingen. Zooals bekend is, behoort de filaria immitis tot de nema-toden of ronde wormen en komt bij den houd voor in de rechterkamer van het hart. De mannetjes zijn plm. 15 cM.nbsp;en de wijfjes plm. 25 — 30 cM. lang, terwijl de dikte varieertnbsp;Van V2—1 In dit geval gelukte Ze brengen levende jongen voort, die met den bloedstroom worden meegevoerd door de arteria pulmonalis naar de longen,nbsp;alwaar ze kunnen aanleiding geven tot verstopping der ca-pillairen. Het dier kan

er echter volmaakt gezond onder zijn,nbsp;doch zoodra de circulatie belemmerd wordt, treden storingennbsp;op in de ademhaling en benauwdheden. Heel X. Afl UI.



216 het door sectie de oorzaak op te sporen van het longoedeem, wat lang niet altijd mogelijk is. Bij den mensch komt een dergelijke parasiet voor in het bloed, n. 1. de filaria sanguinis homo, vooral in Britsch Indië.nbsp;Volwassen zijnde is deze 10 c. M. lang. Het is niet bekendnbsp;of deze ovipaar, dan wel levendbarend is. Deze huist echternbsp;niet in het hart, doch schijnt steeds in het bloed te circuleerennbsp;en veroorzaakt lymphatische zwellingen aan de beenen, hetnbsp;scrotum en op het peritoneum. Zelfs in de urine kan men zenbsp;bij lijders dikwijls aantonnen. Met het drinkwater schijnennbsp;deze parasieten te worden opgenomen. II 'T HOEN Samarang, Juli 1890.



OPMERKINGEN OVER PAARDENTEELT EN PAARDENHANDEL DOOR EExV PLANTER. (1) In aflevering 1 van jaargang 1896 der veeartsenij kundige bladen komt een zeer interessant artikel voor van den Hr. I,nbsp;Ballot over de verbetering van paarden- en veestapel in Ne-derlandscli Indië. Nu goede overwalsclie paarden hoe langer hoe schaarscher worden, begint hier op Java meer liefhebberij te komen voornbsp;het fokken van paarden. Wel is waar zullen op zich zelfstaande fokkerijen voor eerst wel niet rendeeren, maar als bij bedrijf op kleine schaalnbsp;zal het voor inlanders zoowel als voor Enropeaneir en speciaalnbsp;voor planters hoe langer hoe voordceliger worden, mits mennbsp;werkelijk goede paarden kan produceeren en mits men denbsp;merries en jonge dieren voor licht werk kan gebruiken, opnbsp;dezelfde wijze dus als de boeren in Nederland en Noordwestnbsp;Luitschland plegen te doen. Het voornaamste

middel om het paardenras te verbeteren — daarover zijn wel de meeste kenners het eens met den Hr.nbsp;Ballot, — is castratie van alle niet voor de voortteling geschiktenbsp;hengsten. Schrikt de regeering voor dwang terug, dan heffe zij eene belasting uitsluitend van alle voor de voortteling afgekeurde 1 Het is der redactie zeer aangenaam bovenstaand scbryven van den Hr. J. op te nemen. Zy hoopt dat anderen — landheercn en fokkers — het goede voorbeeld om door tusschenkomst van de ,.Veeartsenijknndige Bladen” hunne wenschen kenbaar tenbsp;maken, zullen na volgen. Het spreekt van zelf dat de inhoiid van de bijdragen geheel en al voor rekening Van den inzender komt, en men niet moef meenen dat de redactie in allesnbsp;meegaat. De Red.



218 hengsten en trekke daarentegen de nu bestaande belastingen op paarden en rijtuigen in; geleidelijk zullen dan alle slechtenbsp;hengsten wel aan deze kunstbewerking onderworpen worden. Om deze reden is het noodzakelijk deze operatie aan inlanders te leeren, want in vele streken, b. v. hier in West Sa-marang, zijn er geen personen te vinden, die in de uitoefening hiervan voldoende bedreven zijn. Als het gouvernement verder eenigo hulp verleende bij de aanschaffing en keuringnbsp;van dekhengsten, zullen Euro])eanen zoowel als inlanders spoedig het voordeel inzien van dekhengsten er op na te houdennbsp;en goed te verzorgen. Het eischen van dekgeld is dan zeer gewcnscht, want wat niets gekost heeft, wordt zelfs door den inlander niet gewaardeerd. Voor do keuring der hengsten zouden moeten worden benoemd officieelo commissies, die aan de verschillende rassen ook verschillende eischen zouden moeten

stellen en de goednbsp;gekeurde dieren niet alleen mot een kcurings- resp. premie-merk, maar ook met een rasteeken zouden moeten brandmerken. Het namaken dier merken zoude dan evenzoo als der fabrieksmerken strafbaar moeten worden gesteld. Of dit b. v. nu met het merk’ van het sandelhoutstamboek het geval is, isnbsp;mij niet bekend. Zeer gewcnscht zoude hot, dunkt mij, ook zijn als het gouvernement een proef nam met het stationeereu van dekczels van minstens 4 voet hoog Deze zouden moeten worden betrokken hetzij uit China, als zij daar kunnen worden uitgevoerd, dan wel uit Hokhara, die, zooals Semler in zijn bekendnbsp;Werk ?Tropische Agricultur” beweert, na vele genomen proeven in Britsch Indië het best voor dat doel hebben voldaan. Hier en in de naburige residentie Kcdoc zijn nog voldoende merries te vinden, die lasten van twee pikols (plm. 120 kilo’s)nbsp;dragen; zouden daaruit nu geen

geschikte muildieren voor denbsp;artillerie en voor den landbouw te fokken zijnV De invoernbsp;van muildieren uit China zal toch altijd duur en onzeker blijven. Bij voorbaat verklaar ik mij bereid zulk eenen ezel gratis te onderhoud cnproeven daarmede te nemen, ^V at ons in de binnenlanden verder nog ontbreekt, is een voor Iceken verstaanbare kort en duidelijk geschreven hand-



leiding voor liet fokken, de voeding en do verzorging van indisclic paarden, alsmede voor liet herkennen en de bedandclingnbsp;hunner ziekten waarin zooveel mogelijk hot gebruik van gemakkelijk te verkrijgen geneesmiddelen wordt aangegeven. Voor menschen bestaat reeds eenc heele reeks van zulke papieren doktors; bij de omstandigheid dat hier haast iedereennbsp;paarden er op nahoudt en bij het kleine getal veeartsen zoudenbsp;zulk een boek in eenc bestaande behoefte voorzien. Als daarvoor dus cons een prijsvraag werd uitgeschreven ? In de vele geschriften, die tot heden in het belang der paar-dcntcclt zijn geschreven, is één zaak geheel over hot hoofd gezien, de moeilijkheid namelijk om de hier gefokte paardennbsp;te koopen of te vorkoopen. Wil men een ovorwalsch of australisch prauwpaard koopen, dan kan men zelf of door tussehonkomst van een commissionair op een der paardcnvcndutics zijn geluk

beproeven;nbsp;mocilijker wordt de zaak reeds als men gedresseerde ovcrwalschcnbsp;paarden wenscht te koopen of te vorkoopen, maar bijgoede hiernbsp;gefokte paarden is het slechts voor enkelen mogelijk, door zelfnbsp;den boer op te gaan of door oen inlander daarmede te belasten. Van de bestaande inlandschc paardenmarkten kon ik er geen die van cenige bcteckcnis is buiten de nairstc omgeving; toch.nbsp;is het niet moeilijk daarin verbetering aan te brengen, zooalsnbsp;een voorbeeld uit mijne geboorteplaats mag bewijzen. Niettegenstaande daar zeer vele paarden werden gefokt, werden de - paardenmarkten in ’t geheel n’.et moer bezocht,nbsp;omdat er jaarlijks te veel waren en het daardoor niet voor denbsp;verkoopers doenlijk was telkens over te komen en dan nognbsp;teleurgesteld te worden wegens gebrek aan keuze. De aanvocr was ten laatste zoo gering, dat toen er iemand cenige goede paarden te koop

aanbood, hij door de politicnbsp;word opgepakt, daar hij dien tengevolge verdacht word dezenbsp;te hebben gestolen, hetgeen ook bleek werkelijk het geval te zijn. Toen het zoo erg was geworden, trok de landbouwvercc-niging zich de zaak aan en werden twee marktdagen in het jaar vastgesteld en wel op zulke dagen, dat de handelarennbsp;zonder veel tijdverlies een bezoek daaraan met een reis naarnbsp;andere naburige markten konden combineercu.



220 Voorts verplichtte ieder lid der vereeniging zich de twee eerste keeren al zijne paarden ter markt te brengen; was hijnbsp;niet genegen ze te verkoopen, dan stond het hem vrij de bui-tensporigste prijzen te vragen; het doel was vooreerst enkelnbsp;en alleen een zoo groot mogelijk getal paarden als aanwezignbsp;te kunnen vermelden. Bovendien waren de marktdagen in alle almanakken enz. opgenomen en met behulp van geschikte reclame in de couranten kwam de zaak spoedig aan den gang, zoodat laternbsp;geregeld duizend en meer paarden te koop worden aangebodennbsp;en een groot getal buitenlandsche handelaren met de inheem-scho kwamen concurreeren. Zoude hier nu zoo iets ook niet mogelijk zijn? Om te beginnen, zoude do regeering kunnen eischon, dat aan iedere race of paarden-tentoonstelling die subsidie krijgt,nbsp;ook een paardenmarkt verbonden werd, terwijl vorder do remonte commissie die

markten zou moeten bezoeken om zoonbsp;mogclijk inkoopen te doen en zoude er voorts op dcnzclfdcnnbsp;dag of de dagen daarvoor en daarna gelegenheid moeten zijnnbsp;voor paarden venduties. Als er bovendien nog plaatsolijke commissies werden gevormd, die op bovengeschetste wijze de zaak aan den gang brachten en zorgden, dat tegen niet te hooge betaling gras ennbsp;eenvoudige afdakjes van inlandsch materiaal verkrijgbaar waren, dan ben ik overtuigd, dat de goede resultaten niet langnbsp;op zich zouden laten wachten. Met het bovenstaande geloof ik eenige wcnschcn uit de praktijk te hebben teruggegeven. Aan den ambtenaar v. h.nbsp;Binnenlandsch Bestuur zoude ik alleen nog do vraag willennbsp;stellen of er niettegenstaande liet bestaande communale bezitnbsp;niets voor do verbetering der veeweiden zoude te doen zijn,nbsp;want door uitbreiding der bouwgronden en door het voortwoekeren der

lantanastruiken zijn ontcgcnzcggclijk de wei-gronden verminderd. Selokaton (Soelioredjo-KendaJ). .1. BLEU.



RAPPORT AAN HET HOOFDBESTUUR VAN DE MAATSCHAPPIJ TER BEVORDERING DER VEEARTSENIJKUNDEnbsp;IN NEDERLAND, uitgebracht door de Commissie, benoemd op de Algemeene Vergadering der Maatschappij, gehouden den 22s“ii September 1894 te Amsterdam, ten einde te onderzoelcen: ?de wijze, waarop een reorganisatie van het Veeartsenijkundig Onderwijs in Nederlandnbsp;aangewezen zou kunnen worden geacht”nbsp;en de middelen aan te geven: ^waardoor de Maatschappij een hervorming zou kunnen bevorderen”. Aan Het Hoofdbestuur van de Maatschappij ter bevordering der Veeartsenijkunde in Nederland. Dc commissie, benoemd op de Algemeene Vergadering der Maatschappij, gehouden den 22510? September 1894 te Amsterdam, ten einde te onderzoeken de wijze, waarop een reorganisatie van het veeartsenij kundig onderwijs in Nederlandnbsp;aangewezen zou kunnen worden geacht,

en de middelen aannbsp;te geven, waardoor de Maatschappij een hervorming zounbsp;kunnen bevorderen, heeft de eer U het volgende rapport aannbsp;te bieden. Blijkens het besluit van dc genoemde Algemeene Vergadering had de commissie een tweeledige opdracht. In de eerste plaats moest zij onderzoeken de wijze, waarop een reorganisatie van het veeartsenij kundig onderwijs aangewezennbsp;zou kunnen worden geacht, en in de tweedenbsp;plaats aangeven de middelen, waardoor de Maatschappijnbsp;een hervorming zou kunnen bevorderen.



222 Wat het tweede gedeelte der opdracht aangaat, de commissie meent, dat do cenigc wijze, waarop de Maatschappij een hervorming zou kunnen bevorderen, is ?het zich wendennbsp;?tot de Regeering”, met opgaaf van de redenen waaromnbsp;een hervorming gewenscht is. De commissie meent echter,nbsp;dat het niet op den weg der Maatschappij ligt om bij dienbsp;opgaaf van redenen te voegen een in alle opzichten afgerondnbsp;h e r V o r m i n g s p 1 a n. Dit laatste zou gewenscht zijn,nbsp;indien de Maatschappij der Eogcering van advies moest dienennbsp;omtrent een cventueele reoi'ganisatie. Daar dit niet het gevalnbsp;is, en het nut van het inzenden van een compleet hervormingsplan hoogst twijfelachtig zou zijn, meent do commissie. dat een eventueel noodigc hervorming niet beter door de Maatschappij kan worden bevorderd, dan door aan de Rc-gccring te verzoeken het onderwijs aan ’s Rijks Veeartsenijschool

in te richten naar de eischen van den tegenwoordigen tijd, en bij dat verzoek te vermelden de redenen, waarom denbsp;Maatschappij meent een dergelijk verzoek te kunnen doen. In verband hiermede heeft de commissie het eerste gedeelte van haar opdracht niet al te uitgebreid opgevat. Zij heeftnbsp;gemeend aan het oogmerk der Algcmocne Vergadering vannbsp;den 22st-ii September 1894 te voldoen, door na te gaan, otnbsp;hot huidige veeartsenijkundig onderwijs in Nederland gebrekennbsp;heeft, en in het algemeen aan te geven langs welkennbsp;weg verbetering te bereiken is. De commissie vindt het echter raadzaam dat aan de Rc-gecring bij het door do Maatschappij te zenden verzoekschrift een afschrift van dit rapport zal worden gezonden, indiennbsp;ten minste de Maatschappij met de in dit rapport genoemdenbsp;redenen, waarom hervorming noodig is, kan medegaan. Echter zou dan ook de Maatschappij nog een

ander middel te baat kunnen nemen om een hervorming te bevorderen,nbsp;door nl. eveneens afschriften van het rapport te zenden aannbsp;II. M. de Koningin Regentes en aan de loden der Wetgevende Macht. liet spreekt van zelf, dat tijdens haar arbeid de commissie zich bijna voortdurend moest bezig houden met de inrichting



223 van cn clc tóestanclcn aan 's Kijks Veeartsenijschool, de ccnigo inrichting, waar in ons land veeartsen worden gevormd. In haar eerste vergadering vond de commissie het noodig een plan van werkzaamheden op te maken, en de puntennbsp;vasttestellen, die achtereenvolgens haar aandacht moesten vorderen, ton einde mot te meer juistheid te kunnen uitmaken,nbsp;of do tegenwoordige inrichting van hot voeartsenijkundignbsp;onderwijs te wcnschen o verlaat, en dus uitbreiding cn verbetering gcwonscht mag worden geacht. In die vergaderingnbsp;werd besloten vooral do aandacht te wijden aan de volgendenbsp;punten: Plaats van het vccartscnijknndig onderwijs. Onderwijskrachten. Aard cn omvang der leervakken. Hulpmiddelen bij het onderwijs. Aantal studiejaren. Vcrdeeling der leervakken over do studiejaren. liet natuurkundig examen. liet voeartsenijkundig examen. De eischen van toelating aan ’s Rijks

Veeartsenijschool. Het internaat aan ’s Rijks Veeartsenijschool. De commissie meent al dadelijk te moeten opmerken, dat al deze punten niet in ex ten so zijn besproken cn onderzocht. Ware dat het geval, dan zou de commissie dikwijlsnbsp;haar bevoegdheid te buiten zijn gegaan. Zij hoeft alleen eennbsp;oordeel uitgesproken, waar zij dit met zekerheid meende tenbsp;kunnen doen. Ook hoeft zij zich niet met zaken van ondergeschikt belang bezig gehouden. 1. Plaats van het veeartsenljkimdig onderwijs. Een eigenaardigheid, oen ongezonde toestand, waarop do commissie allereerst de aandacht wil vóstigen, vormt de plaats,nbsp;die het vecartsenijkundig onderwijs inneemt. Zien wij datnbsp;allo inrichtingen van onderwijs, die ons klein Nederland tolt,nbsp;en waaromtrent wettelijkc bepalingen zijn voorgeschreven.



224 h o o g e r-, bchoorcn tot een der drie grootc afdcelingcn: middelbaar- of lager o n d e r w ij s, met liet veeart-senijkundig onderwijs is dat niet het geval. Het deelt dienbsp;exceptie met het militair o n d e r w ij s, waarvan hetnbsp;echter de goede redenen van uitzondering mist. Do commissie vindt daarom, dat het veeartsenijkundig onderwijs moet ondergebracht worden bij een bepaalde afdeelingnbsp;van ?het onderwijs” en wel, bij het h o o g e r o n d c r w ij s. Dat het veeartsenijkundig onderwijs bij het hooger onderwijs en niet bij het middelbaar onderwijs moet worden geplaatst, daarvoor meent de commissie verschillende redenen te kunnen aanvooren Ilooger onderwijs omvat de vorming en voorbereiding tot zelfstandige beoefening der wetenschappen en tot het beklee-den van maatschappelijke betrekkingen, waarvoor een wetenschappelijke opleiding vereischt wordt. Alhoewel nu aan do veeartsenijschool de vorming van

praktizeerendc veeartsen op den voorgrond treedt, zoo eischtnbsp;de vooruitgang van de veeartsenijkunde in de laatste jarennbsp;toch, dat het onderwijs nog iets moer kan vormen, dan uitsluitend personen voor de gewone praktijk. Vooral do behoefte aan vorming van personen, geschikt voor zelfstandignbsp;wetenschappelijk onderzoek, doet zich meer en meer gevoelen.nbsp;Daarom komt het der commissie vooi’, dat het onderwijs aannbsp;do veeartsenijschool ook iets anders behoort te zijn dan eenvoudig middelbaar onderwijs. Door den vooruitgang van do veeartsenijkunde op wetenschappelijk gebied, moeten aan de wetenschappelijke vorming van den veearts evenveel zorgen worden besteed als aan dienbsp;van den geneeskundige. De veeartsenijkundige studiën mogennbsp;tegenwoordig niet achterstaan bij de medische en de phar-maceutische ; de eischen door de maatschappij aan den veeartsnbsp;gesteld zijn zeer

hoog! En nu moge hot waar zijn. dat denbsp;aanstaande artsen en apothekers geacht worden geen hoogernbsp;onderwijs te ontvangen, daar ook zij in hoofdzaak voor denbsp;praktijk worden opgeleid, zij doorloopen in elk geval hunnbsp;studiën aan inrichtingen van hooger onderwijs, kunnen dusnbsp;hooger onderwijs ontvangen, zoo zij dit voor hun vorming



225 gewenscht aclitcn; cii met het oog daarop zou ook de aanstaande veearts zijn studiën dienen te doorloopcn aan een inrichting, waar hij hooger onderwijs kan ontvangen. Volgens het oordeel der commissie zou het daarom wen-schclijk zijn, dat de veeartsenijschool werd opgenomen onder de inrichtingen waar openbaar hooger onderwijs wordt gegeven. Tot staving van deze bewering meent de commissie nog tc mogen wijzen op Duitschland, Rusland en Italië, waar dcnbsp;veeartsenijscholen allen afzonderlijke inrichtingen van hoogernbsp;onderwijs zijn, op universitairen leest geschoeid, terwijl mennbsp;aan verscheidene universiteiten afzonderlijke leerstoelen voornbsp;veeartsenijkunde heeft. (Zie o. a. bijlage I). Het komt der commissie voor, dat de opneming van dc veeartsenijschool^ onder de inrichtingen, waar openbaar hoogernbsp;onderwijs wordt gegeven, tevens te geinakkelijker tot verbetering zou voeren der positie van

het onderwijzend personeel. Verbetering van die positie is gewenscht met het oog op dc groote wetenschappelijke bekwaamheden, die van hetnbsp;personeel worden geeischt, met het oog op do zware plichten,nbsp;die in verband met het onderwijs te vervullen zijn. Maarnbsp;een andere reden, het personeel der school rakend, heeft dcnbsp;commissie vast doen houden aan het denkbeeld, dat hetnbsp;wenschelijk zou zijn, de veeartsenijschool op te nemen ondernbsp;de inrichtingen van hooger onderwijs. De commissie achtnbsp;hot zich een plicht die reden niet te verzwijgen Thans is het bestuur van ’s Rijks Veeartsenijschool opgedragen aan een directeur en een raad van bestuur, terwijl (zie artikel 35 van het ‘Kon. Besluit van 25 Mei 1894, Stbl.nbsp;m. 65) de regeling van het onderwijs geschiedt door dennbsp;directeur, in overleg met den raad van bestuur. Dc commissie is van meening, dat deze regeling niet altijd voldoende

waarborgen aanbiedt, dat dc onderwijsbclangennbsp;behartigd zullen worden, zooals dit behoort te geschieden.nbsp;Dc i'cgeling van het onderwijs dient uitsluitend en onverdeeld te berusten bij het onderwijzend personeel, hetgeennbsp;thans niet het geval is. Dc commissie is van meening, datnbsp;deze toestand gemakkelijk is tc verbeteren, indien dc veeartsenijschool wordt oen afzonderlijke inrichting van hooger



226 onderwijs, met een o p a n d c r e w ij z c i n g e r i c li t best u u r. 2. Onderwijslxvachte}}. Ook omtrent liet docecrend personeel heeft do coramissio een bepaalde racening nitgesproken. Thans rvordt het onderwijs aan de veeartsenijschool gegeven (afgezien van de onderwijzers, die alleen de practische oefeningen leiden) door 8 leeraren, waaronder 5 veeartsen, 1nbsp;doctor in do philosophie, 1 pharmaciae doctor en 1 medicinaenbsp;doctor. Dat het onderwijs in natuur- en scheikunde aan eennbsp;doctor in de philosophie, en dat in artsenijwarenkennis,nbsp;artsenijmengkunde, aan een apotheker, doctor in de pharmacic,nbsp;is opgedragen, vond geen bedenking bij de commissie alhoewelnbsp;de pharmaceutische vakken zeer zeker ook door oen veeartsnbsp;zouden gegeven kunnen worden. In elk geval zou dan nognbsp;voor het onderwijs in natuurlijke historie, thans door dennbsp;pharmaciae doctor, die toevallig ook die

bevoegdheid bezit,nbsp;gegeven, een niet-veearts aangewezen moeten worden. De commissie vindt het echter niet gcwcnscht, zooals nu geschiedt het onderwijs in physiologic, histologie, pathologische anatomie en algemecno pathologie op te dragen aannbsp;een arts of medicinae doctor. De commissie isnbsp;niet van oordeel, dat een arts bedoeld onderwijs niet k a nnbsp;geven; integendeel! Voor physiologic en histologie kan hetnbsp;zelfs wcnschclijk zijn, indien de arts reeds specialiteit is.nbsp;De algcmccn'e pathologie en pathologische anatomie zag denbsp;commissie echter liever door een veearts gegeven, daar de artsnbsp;werkelijk voor vétérinaire pathologie do eerste jaren mindernbsp;geschikt is, daar hij niet de daarvoor noodigc voorbereidendenbsp;vakstudie heeft doorloopcn. Eu in het algemeen heeft denbsp;commissie als haar meening uitgesproken, dat het onderwijs,nbsp;zooveel m o g c 1 ij k door veeartsen

moetnbsp;gegeven \vordcn. Dit geldt dus ook voor physiologicnbsp;en histologie. De commissie heeft daarvoor een voornamenbsp;reden en wel het feit, dat medici in den regel niet lang aannbsp;do school verbonden blijven. Gewoonlijk, wanneer zij goednbsp;met hun ondeiavijsvakkcn op de hoogte zijn gekomen, ziet me n



227 lien, Wcinneei’ zij daartoe in de gelegenheid zijn, een andere positie innemen. Dat is een nadeel voor het onderwijs, datnbsp;voorkomen kan worden, door het zooveel mogelijk aan veeartsen op te dragen. (Zie bijlage II). De commissie mag echter niet verzwijgen, dat er nog een ander middel is, om aan dit bezwaar tegemoet te komen n. 1.nbsp;door de positie van de docenten van de veeartsenijschool innbsp;allo opzichten zoodanig te maken, dat zij er niet al te gemakkelijk toe zullen overgaan, die met een andere te ruilen. De hoogte, waarop de veeartscuijknndigc wetenschap tegenwoordig staat, doet verwachten, dat men veeartsen zal kunnen vinden, bekwaam om de vakken te doceeren, die thans doornbsp;den medicus worden gegeven en vooral zal dit het geval zijn,nbsp;als bij ons te lande hot vecartsenijkundig onderwijs zal zijnnbsp;ingericht, zooals het behoort. Met het oog hierop is het zekernbsp;van het grootste belang

de assistenten. voor langer dan slechtsnbsp;één jaar te benoemen on hen beter te bezoldigen. De commissie heeft daarom als haar meening uitgesproken, dat het onderwijs voor alle vakken, die daarvoor in aanmerking komen, door veeartsen moet worden gegeven. De commissie is verder tot do conclusie gekomen, dat, met het oog op de uitbreiding en de vermeerdering der leervakken, die door den vooruitgang der veeartsenijkunde gewenschtnbsp;zijn, ook uitbreiding van het doceerend personeel noodig zalnbsp;wezen. Het is der commissie gebleken, dat nu reeds in hetnbsp;algemeen, de docenten met te uiteenloopendc werkzaamhedennbsp;zijn belast. Daarin kan alleen voorzien worden door de aanstelling van meer personeel en dringend noodig zal dit zijn,nbsp;indien het aantal leervakken wordt uitgebreid. AVat de benoeming van de onderwijskrachten betreft, de commissie is van oordeel, dat deze moet geschieden op

adviesnbsp;van den raad van bestuur. (Zie Bijlage II). 3. Aard en omvang der Leervalclcen. . De commissie heeft een groot gedeelte van haar tijd besteed aan de bespreking van do leervakken, zooals die thans aannbsp;de veeartsenijschool worden onderwezen, en aan de verbeteringen, die, met het oog o]) den vooruitgang der veeartsenij-



228 kunde in den laatsten tijd, noodzakelijk zijn. Het spreekt van zelf, dat bij de beraadslagingen omtrent dit punt, telkens ooknbsp;de onderwijskrachten, dus de leeraren, ter sprake moestennbsp;komen. Zoo is het der commissie gebleken, dat de verdeeling der leervakken over de leeraren te wenschen overlaat. Gaat mennbsp;den huldigen toestand na, dan ziet men dat aan éénzeltdennbsp;leei’aar dikwijls vakken zijn opgedragen, die al zeer weinignbsp;verband met elkaar honden, en waardoor noodzakelijk hetnbsp;onderwijs in die vakken moet lijden. Daarbij komt dan nognbsp;hot feit, dat dikwijls een leeraar zooveel vakken voor zijnnbsp;rekening heeft, dat moeilijk alle vakken volkomen tot hunnbsp;recht kunnen komen. De commissie heeft daarom als haar meening uitgesproken, dat de verdeeling der vakken over de leeraren zoodanig moetnbsp;geschieden, dat de b ij elkaar b e h o o r e n d e vakken zooveel m o g e 1 ij k in één

hand komen. Omnbsp;verder overlading met werkzaamheden, die thans, met het oognbsp;op de toestanden hier te land e, reeds bestaat, te voorkomen, zal, het werd reeds gezegd, het aantal leerarennbsp;moeten worden u i t g e b r e i d. De commissie vindt in het algemeen, dat het onderwijs een andere richting moet nemen. Echter heeft zij zich niet ingc-laten met de methoden, welke de docenten bij het onderwijsnbsp;dienen te volgen. De commissie achtte zich niet bevoegd daarnbsp;op in te gaan, daar de wijze, waarop een vak onderwezennbsp;moet worden, dient te worden overgelaten aan de inzichtennbsp;en de verantwoordelijkheid van den docent. De commissie is echter van meening, dat, in het algemeen genomen, het p r a c t i s c h o n d e r w ij s moet worden uitgebreid, ten einde den leerlingen meer gelegenheid te gevennbsp;het theoretisch geleerde te zien toepassen; daartoe dient hetnbsp;noodige materiaal te worden

aangeschaft, indien de patiëntennbsp;dit niet opleveren. Het onderwijs moet practisch zijn, dat wilnbsp;zeggen, in hooge mate wetenschappelijk, en tevens aanschouwelijk. Deze meening geldt nagenoeg alle vakken. Uitbreiding van de hulpmiddelen bij het onderwijs zal daarvoor zijn. noodifi



229 Daarentegen was de commissie van meening, dat het onderwijs in practisch hoefbeslag belangrijk kon worden ingekrompen. Daaraan wordt nu te veel tijd besteed, die aan andere vakken nuttiger kon worden gewijd. Men zou 1 a 2 maalnbsp;per week onderwijs kunnen geven in practisch hoefbeslag aannbsp;de leei’lingen, die voor dit onderwijs in aanmerking komen,nbsp;maar het smeden zooals dat tegenwoordig, nu de studie zooveel onvangrijker is geworden, geschiedt, moet Avorden afgeschaft.nbsp;(Zie bijlage lila). Met nadruk moet de commissie er echternbsp;op wijzen, dat de practische verloskunde meer belangstellingnbsp;verdient in dien zin, dat indien verloskundige hulp gevraagdnbsp;wordt, deze d a d e 1 ij k dient te Avorden verleend. Met het oognbsp;daarop zou een ervaren assistent moeten Avorden aangesteld. Verder is der commissie gebleken, dat het onderAvijs in de clinische diagnostiek en de clinische

onderzoekingsmethodennbsp;thans niet onder de leeiwakken is opgenomen, wat met in hetnbsp;belang van de practische vorming der aanstaande veeartsennbsp;kan Avorden geacht. Zeer veel, vooral met het oog op den enormen vooruitgang op dat gebied, laat het ondei’Avijs in bacteriologie te Avenschennbsp;over. De commissie is van meening, dat dit onderAvijs gegeven moet AVorden door een afzonderlijken leeraar, aan het hoofdnbsp;van een afzonderlijk laboratorimn staande. De bacteriologienbsp;is als Avetenschap uitgebreid genoeg en de veeartsen hebbennbsp;op dat gebied te veel voorlichting noodig, om het aanstellennbsp;van één persoon, speciaal met de bacteriologie belast, niet tenbsp;rechtvaardigen. (Zie bijlage IIIamp;). Het lijkt a priori een niet in te Avilligen eisch van de commissie een afzonderlijken leerstoel in bacteriologie te verlangen. daar aan geen enkele Nederlandsche universiteit iemand officieel

met het onderwijs in bacteriologie is belast. Een bac. teriologisch laboratorium is echter gCAvenscht met het oog opnbsp;het Veeartsenij kundig Staatstoezicht. Bij ons te lande is daarop reeds meermalen aangedrongen en in het buitenland zietnbsp;men ze allerwege verrijzen. Het komt der commissie geAvenschtnbsp;voor een dergelijk laboratorium aan de veeartsenijschool tenbsp;verbinden AAmardoor het tevens dienstbaar gemaakt kan Avorden aan het onderAvijs.



230 Een scheiding tusschcn histologie en physiologie eenerzijds en algemeene pathologie en pathologische anatomie anderzijdsnbsp;is der commissie eveneens wenschelijk voorgekomen. Dezenbsp;vakken zijn te veel omvattend voor één leeraar. Zoo was mennbsp;ook algemeen van oordeel, dat de zoötechnische vakken, natuurlijke historie, extérieur en raskennis der huisdieren, gezondheidsleer en veeteelt, aan een a f z o n d e r 1 ij k e n leeraar moestennbsp;worden toevertrouwd, en niet zooals thans, over verschillendenbsp;leeraren verdeeld, waardoor die belangrijke vakken moeilijknbsp;volkomen tot hun recht kunnen komen. Hetzelfde geldt voornbsp;de ?vleeschkeuring” waardoor tevens het onderzoek, van a n-d e r e d i e r 1 ij k e voedingsmiddelen, dat thansnbsp;niet gedoceerd wordt, naar de eischen des tijds kon wordennbsp;onderwezen. Zoo moet de commissie er ook op wijzen, dat het in één hand vereenigd zijn van het

onderwijs in natuurlijké historienbsp;en van de pharmaceutische vakken, alleen mogelijk is door donbsp;uitgebreide bevoegdlieid van den betreffenden leeraar. Bestondnbsp;die niet, een scheiding zou moeten plaats vinden. Eindelijk heeft de commissie als haar meening uitgesproken, dat de tegenwoordige indeeling der cliniek niet in het belang van het onderwijs is. De interne en de chirurgischenbsp;cliniek en policliniek moeten gescheiden zijn, evenals hetnbsp;onderwijs in chirurigie en interne pathologie. De Commissienbsp;moet echter opmerken, dat de leden Thomassen en Dr. v. n.nbsp;Harst zich tegen die scheiding hebben verklaard, omdat zijnbsp;vreczen voor te weinig materiaal in de afdeeling van den internen clinicus. (Zie bijlage IH c-) Ook komt het der commissie wenschelijk voor dat de prac-tische operatieleer op het levende dier geschiede, toegevende dat zulks tegenwoordig op het genarcotiseerde dier dient plaats te

hebben. Dit zijn de voornaamste punten, waarin de commissie verbetering wenschelijk acht en waaromtrent zij de Maatschap))ij in overweging geeft verbetering te vragen in den doornbsp;haar aangegeven zin. een aantal andere verbeteringen gewenscht zou De commissie voelt zich echter verplicht mede te deelen, dat zij n



231 vinden. In haar vierde vergadering heeft de commissie een voorstel van een harer leden, handelende over de verdeeliugnbsp;der leervakken en het aantal leeraren, met eenige wijzingennbsp;aangenomen. Mocht de in dat voorstel bedoelde toestandnbsp;werkelijkheid kunnen worden, dan zou het veeartsenijkundignbsp;onderwijs een goede toekomst te geinoet gaan. (Zie bijlagenbsp;III, d en e). 4. Hulpmiddelen hij het ondencijs. De commissie aeht zich niet bevoegd aan te geven, welke hulpmiddelen voor het onderwijs aanwezig moeten zijn. Dat hangt af van de inzichten van en moet beoordeeld wordennbsp;door het doceerend personeel. Maar daarom juist acht de commissie het noodig dat elk docent over een bepaalde som jaarlijksnbsp;kan beschikken, toereikend om alle hulpmiddelen te versehaffen,nbsp;die voor zijn onderwijs noodig zijn. Deze som dient niet te geringnbsp;te zijn, omdat de commissie meent, zooals

reeds medegedeeld,nbsp;dat vooral de nadruk moet gelegd worden op praktisch wetenschappelijk onderwijs. De leerling behoort niet alleen te hoo-ren, maar hij moet veel zien en veel zelf doen. De hulpmiddelennbsp;daartoe mogen, Avelke gedeelte van het onderwijs het ook betreft,nbsp;niet ontbreken. De tegenwoordige regeling van deze quacstie, zooals die is aangegeven in aidt. 42 en 43 van het Reglement voor 's Rijksnbsp;Veeartsenijschool, laat te Avenschen over, daar niet de directeur,nbsp;maar de docent de hoofdrol dient te spelen. Deze behoortnbsp;geheel chef te zijn Auin zijn afdeeling van onderAvijs. In de vergaderingen der commissie Averd er op gewezen, dat vooral op het gebied der besmettelijke veeziekten aannbsp;’s Rijks Veeartsenijschool, ten behoeve van het ondei’Avijs, tenbsp;Aveinig Avordt geëxperimenteerd Onze school staat op datnbsp;gebied verre ten achter bij vele inrichtingen in het buitenland.

Daar wordt in vele gevallen, indien patiënten voornbsp;het demonstreeren niet aaiiAvezig zijn, ten behoeve van hetnbsp;onderAvijs, de ziekte, zoo dit mogelijk is, experimenteel tenbsp;voorschijn geroepen, en op deze Avijze de leemte aangevuld. Indien eenmaal Averkelijkheid mocht Avorden, wat de commissie noodzakelijk acht, dat de leeraren niet meer met te Ki Deel X. Afl. IH. I



232 veel vakken bedeeld zijn en vakken docecren, die bij elkaar behooren, dan zullen zij in de gelegenheid zijn liet onderwijsnbsp;meer aanschouwelijk te maken, dan tot heden het geval was,nbsp;de leerlingen meer practisch wetenschappelijk te vormen, indiennbsp;ook deze ééne voorwaarde wordt vervuld, dat zij in de gelegenheid zijn aan te schafFen, wat zij voor hun onderwijsnbsp;noodig achten. (Zie bijlage I). 4. Aantal studiejaren. Het spreekt van zelf, dat, nu de commissie van oordeel is, dat onderwijs op verschillende punten en vooral ten belioevenbsp;van de practische vorming der veeartsen moet worden uitgebreid, zij verlenging van den studietijd noodzakelijk acht.nbsp;Keeds thans wordt de studie aan de veeartsenijschool eennbsp;pomperij genoemd. In 4 jaren tijds moet zooveel in de hersenen worden geborgen, dat van een degelijke verwerkingnbsp;geen sprake kan zijn. De commissie was algemeen van gevoelen, dat de

studietijd minstens op 5 jaren zou moeten worden gesteld. 2 jai’en blijven noodig voor de voorbereidende vakken, dus vóór hetnbsp;tegenwoordig natuurkundig examen, zooals ook thans het geval is, alhoewel ook deze tijd vrij kort moet worden geacht,nbsp;maar in elk geval zou de studie voor het veeartsenijkundignbsp;examen minstens 3 jaren móeten eischen. Het is zeer zekernbsp;de vraag of in 5 jaren tijds te bestudeeren valt, wat in dennbsp;tegenwoordigen tijd redelijkerwijze van den veearts mag worden geeischt, maar in elk geval zou het stellen van den studietijd op 5 jaren reeds een enorme verbetering zijn. Denbsp;commissie meent daarom als haar meening te moeten uiten,nbsp;dat de studie voor veearts minstens 5 jaren behoort te duren; het onderwijs dient dus zoo ingeriebtnbsp;te zijn, dat de leerling, na een studie van vijf jaren, zijnnbsp;laatste examen kan hebben afgelegd. Dat een langere duur der studie en in het

algemeene het stellen van zwaardere eischen voor het verkrijgen van hetnbsp;diploma van veearts, niet zal leiden tot een geringer aantalnbsp;candidaten, blijkt uit België, w^aar de zwaardere eischen en



233 de langere duur der studie niet hebben belet, dat zich jaarlijks een getal candidaten (minstens IG) aanbiedt, meer dan voldoende voor de behoeften. 6. Verdeeling der leerraJcTcen over de studiejaren. Omtrent dit punt is in de vergaderingen der commissie weinig beraadslaagd, omdat de tegenwoordige verdeeling in vele opzichten geen aanleiding geeft tot opmerkingen. De uitbreiding van den studietijd met één jaar, zou de verdeelingnbsp;der vakken na het natuurkundig examen (candidaats-examen)nbsp;anders eischen, maar de commissie vindt het niet noodzakelijknbsp;om daaromtrent een uitgewerkt plan te geven. Dit is eennbsp;punt, dat zich van zelf regelt, wanneer de reorganisatie eenmaal een fait accompli zal geworden zijn. 7. Het natuurhundig examen. Omtrent de quaestie der examina in het algemeen heeft de commissie geen nitvoerige beraadslagingen gevoerd. Speciaal omtrent het natuurkundig examen

meent de commissienbsp;het als zeer ongewenscht en ondoelmatig te moeten aanmerken,nbsp;dat daarbij de candidaten geëxamineerd worden in vakken,nbsp;waarin zij reeds met goed gevolg examen hebben afgelegd.nbsp;Bij het natnurlvündig examen toch worden de candidatennbsp;weder geëxamineerd in de vakken, waarvoor zij geslaagdnbsp;zijn bij het overgangsexamen van het eerste in het tweedenbsp;studiejaar. Hetzelfde geschiedt bij het veeartsenijkundig examen, waar andermaal wordt geëxamineerd in vakken, waarinnbsp;men bij het overgangsexaiuen van het derde naar het vierdenbsp;studiejaar reeds voldoende blijken van bekwaamheid heeftnbsp;gegeven. De commissie vindt dat een toestand, die dringendnbsp;herziening behoeft; het gaat toch niet aan candidaten nogmaals te examineeren in vakken, waarin zij feitelijk reedsnbsp;voldoende blijken van kennis hebben gegeven, en waaromtrent zij niets

meer hooren en van leiding verstoken zijn.nbsp;(Zie Bijlage V). Het voor de tweede maal verplicht examennbsp;afleggen in vakken, waarin reeds vroeger met succes examennbsp;werd gedaan, heeft bovendien dit nadeel, dat aan de candi-



234 daten tijd wordt ontnomen voor de studie der vakken van den loopenden cursus. De overgangsexamens dienen te worden afgeschaft. De leerling moet in het algemeen de vrijheid hebben een examennbsp;af te leggen, wanneer hij zich daartoe vooi’bereid gevoelt, ennbsp;hij mag niet in de verleiding komen, zooals bij de overgangsexamens en ook bij het tegenwoordig natuurkundig examen,nbsp;ja zelfs ook bij het veeartsenijkundig examen geschiedt, zichnbsp;aan een examen te onderwerpen, terwujl hij bijna vooruitnbsp;weet niet te zullen slagen. In plaats van de tegeirsvoordige voorbereidende examens moet, volgens het oordeel der commissie, worden geeischt het afleggen van een eerste natuurkundig a n d i d a a t s e X a- of een tweede n a t u u r k u n d i g m e n. 8. Het veeartsenijlcimdig examen. Bij uitbreiding van den studietijd tot 5 jaren, moeten de examina na het candidaatsexamen veranderd worden. In elknbsp;geval

verdient het aanbeveling een zoogenaam theoretischnbsp;veeartsenijkundig aan een practisch veeartsenijkundig examennbsp;te doen voorafgaan. Tot het practisch examen worden alleennbsp;toegelaten zij, die met goed gevolg het theoi’etisch examennbsp;hebben afgelegd. Dat theoretisch examen zou 2 jaren nanbsp;het candidaatsexamen kunnen worden afgelegd en afgenomennbsp;kunnen worden door het doceerend personeel der school.nbsp;Het laatste jaar der studie moet in hoofdzaak gewijd zijnnbsp;aan de practische vakken met toepassing van de verkregennbsp;theoretische kennis, en na afloop daarvan kan het pi’actischnbsp;veeartsenijkundig examen worden afgelegd, dat bij slagennbsp;het diploma van veearts doet verkrijgen. Ook voor de examens na het candidaatsexamen moet gëlden, dat geen examennbsp;meer wordt afgenomen in vakken, waarin men reeds geslaagd is. Zoowel het theoretisch als het practisch

veeartsenijkundig examen kunnen door de candidaten worden afge-legd, wanneer zij zich daarvoor aanmelden. Met het systeemnbsp;der overgangsexamens dient geheel gebroken te worden. Het practisch veeartsenijkundig examen dient zooals thans



235 het veeartsenij kundig examen, afgenomen te worden door een staatscommissie. De samenstelling der tegenwoordige commission voor het veeartsenijkundig examen laat naar het oordeel der commissie te wenschen over. Gewoonlijk bestcan ze voor hetnbsp;meerendeel uit leden, die geheel buiten het veeartsenijkundignbsp;onderwijs staan. Hoe bekwaam deze personen overigens ooknbsp;mogen zijn, dit feit is bedenkelijk, want personen die buitennbsp;het onderwijs staan, zijn natuurlijk slechts oppervlakkig bekend met de wijze waarop het onderricht in een bepaald vaknbsp;gegeven is en moet worden. Daarentegen zijn er ook voor-deelen aan verbonden, indien bekwame lieden, buiten hetnbsp;onderwijs staande, examineeren. De eischen der praktijknbsp;zullen misschien beter tot hun recht komen. Maar zij moeten do minderheid en niet de meerdheid vormen. Het slagen der candidaten moet niet geheel kunnen

afhangen vannbsp;personen, die het onderwijs in een bepaald vak geheel andersnbsp;kunnen opvatten, dan de betreffende docenten. Hieruit volgt van zelf, dat het examen in de verschillende vakken zooveel mogelijk moet worden afgenomen door donbsp;personen, die het onderwijs gegeven hebben, terwijl aan hennbsp;een paar deskundigen, buiten het onderwijs staande, kunnennbsp;worden toegevoegd. De commissie van vijf leden zal dusnbsp;gewoonlijk te klein zijn. De verdeeling in een theoretisch en een practisch vcc-artsenijkundig examen en do aangegeven indceling der examina zal het grooto voordeel hebben, dat aan den tc langen duur van het veeartsenijkundig examen, zooals het thans isnbsp;ingoricht, en ook aan den te langen duur dor overige examina, wat tevens tot grooto uitgaven leidt, een einde wordtnbsp;gemaakt. In verband met het voorgaande meent de commissie dus, dat ook een wijziging van het

veeartsenijkundig examen ge-wcnscht is. 9. Eischen van toelating aan ’s Bijles Veeartsenijschool. Uitvoerig is in vergaderingen der commissie over deze zaak van gedachten gewisseld. Al spoedig bleek, dat alle loden



236 der commissie het tegenwoordige toelatingsexamen reeds onvoldoende vonden, ook al bleef een reorganisatie van het voeartsenijkundig onderwijs achterwege. De eischen die aannbsp;den veearts in den struggle for life worden gesteld zijn vannbsp;diei;i aard, dat hij door het voorbereidend onderwijs niet spoedig te veel onderlegd is. En in het algemeen genomennbsp;zijn in dat opzicht de eischen, die men bij het admissic-examen stelt, te laag. Toen der commissie was gebleken, dat een ingrijpende wijziging in het onderwijs noodig was, dat do veeartsenijschool een inrichting van hooger onderwijs moest worden, waar denbsp;studie voor veearts in veel opzichten zou overeenstemmen metnbsp;die voor arts, vond men dat ook dezelfde eischen van toelating moesten worden gestold als voor het universitair onderwijs. In verband met do door de commissie wonschelijknbsp;geachte wijzigingen, heeft zij in hare zesde vergadering

metnbsp;algemeene stemmen besloten als haar moening uit te spreken,nbsp;dat alleen oen diploma van een gymnasium of van een H.nbsp;B. S. mot 5 jai’igen cursus het recht van toelating tot de (Zie bijlage VI veeartsenijkundige studiën moet vcrschalfen. a, h en c, bijlage I). 10. Het internaat. Het spreekt wel van zelf, dat door de veranderingen, die do commissie, wat betreft het veeartsenijkundig onderwijs,nbsp;noodig acht, een verouderde instelling, als het internaat, doornbsp;haar werd veroordeeld. De richting, die de commissie aannbsp;do vccartsenijkundige studie wil geven, is met een internaatnbsp;niet te rijmen, en daarom reeds vindt zij het noodig tot afschaffing te adviseeren. Echter is het dor commissie ook gebleken, dat onafhankelijk van een reorganisatie van het onderwijs zelf, dus zelfs bij instandhouding van den togenwoor-digen gang van zaken, het internaat, zooals het nu bestaat,nbsp;niet sterk genoeg veroordeeld kan

worden en afschaffing eennbsp;onafwijsbare eisch is. Als een premie op het beroep is hot totaal overbodig, want er komen te veel veeartsen. In hoogc mate werkt echter



237 het samenwonen van 8 a 10 jonge lieden in éénzelfde lokaal, zonder toezicht, belemmerend op de studio. Een nog grootcrnbsp;nadeel is, dat hot belommerend werkt op de maatschappelijke ontwikkeling in een tijdperk, waarin de jongeling zichnbsp;juist het meest moot oefenen, ten einde zich die eigen tenbsp;maken. Sommige leden meenden, dat het internaat voor verbetering vatbaar was en dat 'de commissie de middelen daartoe zounbsp;kunnen aangeven. Voor oen goede verbetering zouden echternbsp;zeer veel kosten worden gceischt en de commissie besloot omnbsp;alleen de w e n s c h e 1 ij k h e i d van de afschaffing uit te spreken en zich niet verder in te laten met denbsp;middelen ter verbetering. Het internaat hoeft geen nut meer,nbsp;wel vele nadeclen, en dient daarom te worden opgeheven,nbsp;hoe eer hoe beter. (Zie bijlage I, bijlage VII). Als een voordeel van anderen aard, door de afschaffing van het

internaat te verkrijgen, meent do commissie te moetennbsp;vermelden het vrijkomen van verschillende lokalen, die metnbsp;vrucht kunnen worden gebruikt om verzamelingen, die ondoelmatig zijn ondergebracht, te plaatsen, en om aan verschillendenbsp;docenten, die thans les geven in ongeschikte lokalen, beterenbsp;leszalen te verschaffen. üonclimes. In verband met haar werkzaamheden en de door haar genomen besluiten is do commissie tot de conclusie gekomen ?d a t een reorganisatie van de R ij k s Vee-?a r t s e n ij s c h o o 1 en van het v e e a r t s e n ij k u n-?d i g o n d e r w ij s dringend n o o d i g is;” ten lst2, omdat do Rijks Veeartsenijschool dient te zijn een inrichting, waar openbaar hooger onder w ij s wordtnbsp;gegeven; ten 2p, omdat de onderwijsbelangcn uitsluitend dienen te worden toevertrouwd aan den raad van bestuur; ten 3e, omdat het onderwijs niet zooveel mogelijk aan veeartsen is opgedragen;

ten 4e, omdat het onderwijzend personeel te gering in aan-



238 tal is en dc vorscliillendo leervakken niet op de meest wcn-schclijkc wijze over de docenten zijn vei’dceld; ten 5^, omdat de docenten niet onafhankelijk genoog zijn mot betrekking tot de aanschaffing van hulpmiddelen bij hetnbsp;ondei'wijs en tot dat doel niet over een hun toegestaan apartnbsp;fonds kunnen beschikken; ten 6e, omdat het onderwijs zelf, vooral met hot oog op dc practische vorming der aanstaande veeartsen te wcnschennbsp;overlaat; ten 7e, omdat dc tegenwoordige duur der studie, 4 jaren, te gering is; ten 8o, omdat dc regeling der examina te wcnschen ovcidaat; ten 9e, omdat de eischen van toelating onvoldoende zijn, en ten 10Ž, omdat het internaat dient te worden afgeschaft. De commissie acht een reorganisatie, waarbij aan deze tien punten dc aandacht wordt geschonken en verbeteringnbsp;in den zin als door haar in dit rapport wordt aangewezen,nbsp;een cisch, waarop de Nederlandsche

veeartsenijkunde on donbsp;Ncdcrlandsche landbouw en veeteelt recht hebben. Do commissie geeft derhalve dc Maatschappij ter bevordering der veeartsenijkunde in overweging, zich tot de Iloogcnbsp;Rcgcering te wenden met het eerbiedig verzoek,nbsp;een reorganisatie van de V e o ar t sen ij sc h o o 1 ennbsp;van het v c o a r t s e n ij k u ii d i g o n d e r w ij s zoo spoedignbsp;mogclijk ter hand te willen nemen, daarbijnbsp;vermeldende d c z o o e v c n genoemde redenen,nbsp;waarom die reorganisatie n o o d i g i s, en tevensnbsp;aan dc Kcgeering mode te deden, dat dcnbsp;Maatschappij steeds bereid is nadere inlichtingen naar haar vermogen te verschaffen,nbsp;zoo ook om, des verlangd, een u i t g c w c r k t p 1 annbsp;van reorganisatie over te leggen. Tevens geeftnbsp;dc commissie aan dc Maatschappij in overweging, zoo zijnbsp;zich met dit rapport en dc conclusie kan vereenigen, eennbsp;exemplaar daarvan

te zenden aan H. M. dc Koningin-Regentes, dc Ministers en de leden van do eerste en tweede



Kamer der Staten-General; en verder aan die personen en corporaties, die zij meent, dat daarvoor in aanmerkingnbsp;komen. Vastgcsteld te Utrecht den 23Ž‘on Februari 1896. De Commissie: M. H. J. P. THOMASSEN, Voorzitter. J. M. BILLROTH. A. FREDERIKSE. L. J. VAN DER HARST. J. F. LAMÉRIS. D. VAN DER SLUIJS. D. A. DE JONG JzN., ? nbsp;nbsp;nbsp;Secretaris.



BIJLAGEN. I. W. C. Schimmel sclu’ijft in liet Tijdsclirijft voor Veeartsenijkunde en Veeteelt, 15e Deel, All. 1, onder het opschrift: „De verheffing der Veeartsenijscholen te Berlijn en te Hanovernbsp;„tot Hoogescholen,” onder meer: „Bij besluit van 20 Juni 1887 werden de veeartsenijscholen „te Berlijn en Hanover: „veeartsenijkundige hoogescholen.”nbsp;„Tc Berlijn wordt de rector door den Minister telkens voornbsp;„3 jaren uit het professoren-collegium benoemd.” „In zoovere het beheer van het fonds, dat tot wetenschap-„pelijke doeleinden en de aanschaffing van leermiddelen is „toegestaan, niet den bestuurders der instituten en laboratorianbsp;„aangaat (elk professor is namelijk „dirigent” van zijnenbsp;„afdeeling van onderwijs of „instituut’’^, geschieden de leve-„ringen voor de hoogeschool op aanwijzing en onder con-„tróle van den rector.” In hetzelfde tijdschrift, Deel 15, Atl. 3, zegt Schimmel den 121Žquot; Februari 1888, onder het

opschrift „Teekenen desnbsp;tijds” van de veeartsenijkundige hoogescholen te Berlijn ennbsp;te Hanover: „Van een toelatings-examee aan die scholen is natuurlijk „geen sprake meer-, de rector controleert eenvoudig donbsp;„diploma’s van bevoegdheid der studenten. Trouwens oennbsp;„vergelijkend examen word ook vroeger niet gehouden, om-„dat in Duitschland, evenmin als in Oostenrijk en Italië, eennbsp;,,i n t e r n a a t aan de v o e a r t s e n ij s c h o 1 c n bestaat,”nbsp;on laat later volgen: „Na deze mcdeelingen van hetgeen elders in do voeartsenij-„kundc omgaat, dringt zich de vraag op : hoe is het daarmede „in Nederland gestold?”



241 „Dankbaar moet worden erkend dat onze veeartsenijschool „in het algemeen bij hare zusters in het buitenland niet isnbsp;„ten achter gebleven^ vele daarvan zelfs is voorbijgestreefd;nbsp;„de herhaalde reorganisaties, van regeeringswege ingevoerd,nbsp;„waarbij die vooral onder Prof. Mac Gillayry moet wordennbsp;„genoemd, brachten haar telkens een schrede voorwaarts,nbsp;„zoover de tijdsomstandigheden dit schenen te vorderen.nbsp;„Men besefte, dat stilstand achteruitgang was, dat met dennbsp;„stroom moest worden medegeroeid.” „Indien het getij verloopt, dienen de bakens verzet. Dit „is, thans weer van toepassing. De klachten, die in Duitsch-„land, Zwitserland, Italië, enz. worden aangeheven, de wenschennbsp;,,aldaar geuit, gelden evenzeer voor Nederland. „Vooral echter doet zich bij hot leeraarspersoneel do hoofte „aan zelfstandigheid gevoelen. Een leeraar dient vrij te zijnnbsp;„in zijn methode van onderwijs, de

beschikking te hebbennbsp;„over de gelden, welke voor het onderwijs in zijn afdeelingnbsp;„van regeeringswege zijn toegestaan, vrijelijk den assistentnbsp;„te mogen kiezen, die voortaan bij hem werkzaam zal zijn. „Alleen zelfstandigheid in hel onderwijs houdt de energie „van den leeraar gaande, doet ze steeds toenemen; in hetnbsp;„tegenovergestelde geval ontstaat een noodlottig laisscr-aller,nbsp;„een reglementair „afdocn” zonder meer. En is eenmaalnbsp;,,het gebied der reglementen betreden, dan schrijdt men opnbsp;„dit hellend vlak allengs voort, dikwijls gedwongen door —nbsp;„de reglementen zelve. „Wat de leerlingen betreft, zou de vraag overweging „verdienen of het toclatings-cxamcn, vooral het literarischenbsp;„gedeelte, niet diende verzwaard en of het internaat op dennbsp;„tegenwoordigen voet bestendigd moet worden.”



24211. Op het internationaal vccartsonij kundig congres te Brussel in 1884, dat door den tegenwoordigen directeur der Veeartsenijschool, Dr. A. W. H. WiRTZ, als afgevaardigde dernbsp;Ncderlandsche Regeering werd bijgewoond, werd do volgendenbsp;propositie aangenomen; „Les professeurs des ceoles vétérinaires doivent ctre en „possession du diplome de m ó d e c i n vétérinairenbsp;„(compte-rendu pag. 614)” Op bedoeld congres werd de quaostie van het vecartsenij-kundig onderwijs uitvoerig besproken, naar aanleiding van twee eminente rapporten, hot eene uitgebracht door Hüguesnbsp;(Luik) het andere door Müller (Berlijn) on Wirtz (Utrecht)nbsp;gczamclijk. Müller en Wirtz hadden het volgende voorgesteld: „Les ,,professeurs des écoles vétéi’inaires doivent ?tre en possessionnbsp;,,du diplome de médecin vétérinaire; on peut tout au plusnbsp;,,admettre une exception a cetto regie dans les cas oü il s’agitnbsp;„do cours-

propédeutiques do sciences physiques etnbsp;,,n a t u r e 11 o s. „Lo diplome do médccin ou do doctcur en médocinc nc „doivent donner par eux-memos aucun droit a un profossoratnbsp;„vétérinaire.” Wat do benoeming der leeraren aangaat, zegt Hughes in zijn rapport (compte-rendu pag. 90.) „II faut rejotcr d’une facon absoluo, commo pouvant „donner lieu au favoritismo, au népotismo, toute nominationnbsp;„f a i t o dircctcmcnt par un minitsro incompétent, ou toutenbsp;,,proposition faitc par une sculo personne, quollo quo soientnbsp;,,rimportanco et riionncteté do cclle-ci. Cc n’cst pas tropnbsp;„du corps cnscignant tout entior pour faire un choix donbsp;„cette nature et pour en assumor la rosponsabilité de lanbsp;„présontation.”



a. Op liet vierde internationaal vceartsenijkundig congres te Brussel in 1884 had Hugues aan liet eind van zijn rapport voorgesteld met betrekking tot liet onderwijs in hoefbeslag: „Que Ton supprime les exercises de forge,” terwijlnbsp;Müller on Wirtz tot de volgende conclusie waren gekomen:nbsp;„L'enseignement pratique de la ferrure ne doit pas ?trenbsp;„considére comma inutile, mais il doit ?tre maintenu dansnbsp;„des limites, qui ne dépassent pas Ie but propose ; eet en-,,seignement est, en tout cas. tres recoinmandable.” Het congres besloot echter tot: nbsp;nbsp;nbsp;„L; ?ferrure. La théorie seul subsistera.” suppression de la (Zie compte-rendu 550 en de 4? propositie van het congres, compte-rendu 627). Dat het onderwijs in bacteriologie te wenschen overblijkt ook uit de getuigenis van den leeraar Dr. H. J. Hamburger, die in Maart 1892, onder het opschrift; „Hetnbsp;„onderwijs in practische bacteriologie aan de Rijks

Veeartsenijschool” het volgende schreet (Tijdschrift voor Veeartsenijkunde en Veeteelt, Deel 19, aflevering 3): „Met groote belangstelling las ik in de laatste aflevering „van dit tijdschrift de discussies, die gevoerd werden in denbsp;„Nieuwe afdeeling Zuid-Holland van de Maatschappij ter be-„vordering der Veeartsenijkunde, omtrent de vraag of de op-„richting van een bacteriologisch laboratorium wenschelijk was. „Ik ben het volkomen eens met den heer J. F. Laméris „wanneer hij zegt, dat de oprichting van een proefstation,nbsp;,,waar men een onderzoek naar ziekte-oorzaken kan doennbsp;„instellen, een eisch des tijds is. Inderdaad mag men ooknbsp;,,verwachten, dat een dergelijke inrichting rijke vruchten zalnbsp;,,afwerpen voor den veestapel, voor de veeartsenijkunde ennbsp;„voor de bacteriologie. ,Wat mij aanleiding geeft hier de pen op te vatten, zijn pag. pag.h. laat mij ,de volgende regelen uit het bedoelde verslag der Zuid-

,Hollandsche afdeeling: „ ,,Uit de discussie, die zich over dit ondeiwverp ontspint, , „blijkt dat verschillende leden de meening zijn toegedaan.



244 „ „dat eon dusdanig laboratorium aan do Veeartsenijschool „ „behoorde aanwezig te zijn, speciaal met bot doel, om den leerlingen aan die inrichting de gelegenheid te geven tot ;; )) ,,verwerven van de noodige practische vaardigheid in het ’’ quot; „ „spoedig en zeker onderkennen van die ziekten, welke door bekende micro-organismen worden veroor- „ „thans goed I) gt;! zaakt. De heer Hinze spreekt de raeening uit, dat aan de „ „Veeartsenijschool reeds in dien zin gewerkt wordt, het-„ „geen evenwel door anderen (speciaal jonge leden) bestre- gt;! !! den wordt.”” „Tegen de laatste bewering moet ik protest aanteekenen. „Jaarlijks toch stel ik de leerlingen van het derde studie-„jaar, in den aanvang van den cursus in practische patho-microscopie, in de gelegenheid, zich met de voor- „logische „naamste onderzoekingsmethoden der bacteriologie bezig te liouden. !! Het is waar, dit is mij niet opgedragen, maar wanneer „aan een

inrichting een b e 1 a n g r ij k e tak van onderwijs „s t i e f ni o e d e r 1 ij k wordt behandeld, dan is hot de moreelenbsp;„plicht van ieder docent, die deze leemte kent, het zijne tot hare aanvulling bij te dragen. „Men vergeve mij deze „oratio pro domo”, die ik stellig „niet zou hebben uitgesproken, indien ik niet officieel ennbsp;officieus in den laatsten tijd de opmerking had hooren maken,nbsp;dat aan de Veeartsenijschool niets aan bacteriologie wordt „gedaan. ,Wat ik in deze richting voor het onderwijs doe, is het „volgende: hetgeen Dr. Hamburger aan het ouder- (volgt „wijs in bacteriologie doet). „Toch is het onderwijs niet, wat het wezen kan, en wel „wegens . gebrek aan materiaal. Dikwijls zie ik mij genood-,,zaakt de kleur- en cultuurmethoden te doen toepassen opnbsp;„rottings- en etterbacteriën, terwijl de tijd nuttiger hadnbsp;„kunnen besteed worden met de toepassing van dezelfdenbsp;„methoden op lagere organismen, die voor

den veearts vannbsp;„meer practische beteekenis zijn.



245 „Zeer zeker zou een bacteriologisch proefstation, zooals „bedoeld wordt door de Zuid-Hollandsche afdeeling, riiim-,,schoots in de gelegenheid zijn, materiaal ter beschikkingnbsp;„te stellen. „Moge het omschreven onderwijs, mits beschikkende over ,,goed materiaal, voor den aanstaanden veearts in het alge-„meen voldoende geacht worden, voor hem, die meerderenbsp;„praetische bekwaamheid in bacteriologie wenscht te bezitten,nbsp;„mag dit niet getuigd worden. Wel is waar tracht iknbsp;„zooveel mogelijk hieraan te gemoet te komen, doch ieder,nbsp;,,die met den omvang en de regeling van het aan mij op-„gedragen onderwijs en met de beschikking over hulpmiddelennbsp;„aan deze school bekend is, zal begrijpen, hoezeer ik in ditnbsp;,,streven beperkt ben.” c. nbsp;nbsp;nbsp;De interne en chirurgische clinieken zijn o. a. gescheiden in Berlijn, München en Weenen, misschien ook aannbsp;vele andere scholen, doch dit is

der commissie onbekend;nbsp;in Frankrijk en België niet. Aan vele scholen bestaat eennbsp;scheiding in de clinieken van groote en kleine hu'sdieren,nbsp;terwijl verder de afzonderlijke clinieken elk aan één persoonnbsp;toevertrouwd zijn, waardoor het verschillend oordeel vannbsp;docenten over dezelfde ziekten vermeden wordt (Hanover,nbsp;Dresden, Bern en anderen). d. nbsp;nbsp;nbsp;Aantal leeraren en verdeeling der leervakken over denbsp;leeraren, zooals dit door de commissie wordt wenschelijk geacht; 1. nbsp;nbsp;nbsp;Eén leeraar in natuur- en scheikunde (ook de praktische scheikunde); 2. nbsp;nbsp;nbsp;Eén leeraar in plantkunde (waaronder speciaal denbsp;voeder-, vergift- en artsenijplanten), dierkunde, delfstof- ennbsp;aardkunde; o. Eén leeraar in pharmacognosie, pharmacie, chemisch onderzoek van voedingsmiddelen on geneesmiddelen, chemisch onderzoek bij vergiftigingen, enz; 4, nbsp;nbsp;nbsp;Eén

leeraar in ontleedkunde, chirurgische ontleedkunde,nbsp;embryologie (tevens praetische ontleedkunde); 5. nbsp;nbsp;nbsp;Eén leeraar in weefselleer en physiologie en de daai'-mede verbandhoudende praetische microscopie, physiologi-sche chemie;



246 6. nbsp;nbsp;nbsp;Eén leeraar in natuurlijke historie, extérieur, raskennis,nbsp;gezondheidsleer der huisdieren en veeteelt; leer van dennbsp;hoef en het hoefbeslag; 7. nbsp;nbsp;nbsp;Eén leeraar in algemeene pathologie en therapie, pathologische anatomie, de daarmede verband houdende prac-tische microscopie, secties; 8. nbsp;nbsp;nbsp;Eén leeraar in specieele pathologie en therapie (afdeelingnbsp;niet parasitaire en besmettelijke ziekten), geneesmiddelen vergiftleer, elinische diagnostiek van interne ziekten,nbsp;interne cliniek en interne poli-cliniek; 9. nbsp;nbsp;nbsp;Eén leeraar, liefst districtveearts te Utrecht, in specieelenbsp;pathologie en therapie (afdeeling parasitaire cn besmettelijke ziekten); gerechtelijke veeartsenijkunde en veeart-senijkundige politie. 10. nbsp;nbsp;nbsp;Eén leeraar in bacteriologie, aan het hoofd van een ahnbsp;zonderlijk laboratorium; 11. nbsp;nbsp;nbsp;Eén leeraar in heelkunde, operatie- en

verbandleer, oogheelkunde, hoefziekten, elinische diagnostiek van externenbsp;ziekten, externe cliniek en poli-cliniek; 12. nbsp;nbsp;nbsp;Eén leeraar in verloskunde en ambulatoire cliniek; voedings- 13. nbsp;nbsp;nbsp;Eén leeraar, liefst tevens belast met den keuringsdienstnbsp;der gemeente Utrecht, in controle en onderzoek van dierlijke voedingsmiddelen (practisch onderwijs in de dagelijks voorkomende microscopische en chemische onderzoekingsmethoden van voedingsmiddelen), wettelijke voorschriften en verordeningen omtrent dierlijkenbsp;middelen. dat De e n. commissie het onderwijs in hoefbeslag, behalve aan den leeraar 6, ook aan leeraar 4 of aan leeraar 11 kan worden opgedragen. e. Het onderwijzend personeel bestaat, afgezien van de assistenten, die geen onderwijs geven: te B e r 1 ij n uit 13 professoren, 2 prosectoren (die onderwijs geven), 3 repetitoren en 1 apotheker; te ri a n o V e r uit 8 professoren, 2

repetitoren (die onderwijs geven), één hoofdleeraar (Oberlehrer) en .2 leeraren; te Dresden uit G professoren, 1 prosector (die doceert) en



247 te M ü n c h e ii uit 7 professoren, 1 buitengewoon professor en 3 leeraren; te Brussel (Curegh em) uit 9 professoren, 2 buitengewone professoren en 3 assistenten (die onderwijs geven). Hierbij dienst opgemerkt te worden, dat professoren in phy-sica, chemie en natuurlijke historie te Ciireghem niet bestaan,nbsp;daar men, om tot de veeartsenij kund ige studie toegelaten tenbsp;worden, in het bezit moet zijn van den graad van candidatnbsp;en sciences naturelles; te A 1 f o r t uit 9 professoren en verscheidene repetitoren; te L y o n uit 9 professoren en een aantal repetitoren;nbsp;te Bern uit 12 pi'ofessoren. IV. liet internationaal v eeartsenijkiindig congres te Brussel nam omtrent den duur der studie, het volgend voorstel aan: ?Quatre années d’etudes au m o i n s sont nécessaires ?pour des études completes de médeein vétérinaire, si 1’ onnbsp;?y comprend celles des sciences physiques et naturelles.” Dit was de conclusie,

zooals zij door jMüller en WiRTZ omtrent den duur der studie was gesteld. Hügües daarentegen had in zijn rapport voorgesteld; Que la durée desnbsp;études soit de cinq années,” terwijl Müller en Wirtz denbsp;volgende toelichting op hun voorstel gaven (comptc-rcndunbsp;pag. 367): ?En admettant pour la durée nécessaire des études un ?mininura de quatre ans, nous devoirs cependant faire remar-?quer qu’il est fort a désirer que Ton puisse disposer d’unnbsp;?temps plus long pour eet enseignement (cinq ans — WiRTZ)nbsp;In België is het veeartsenijkundig onderwijs thans zoodanig geregeld, dat de studenten in de veeartsenijkunde eerstnbsp;minstens 2 jaren college moeten loopen aan de hoogeschoolnbsp;om candidaat in de veeartsenijkunde te kunnen worden.nbsp;Daarna moeten zij nog minstens 3 'aren de lessen aan denbsp;veeartsenijschool volgen om het diploma van veearts te kunnen krijgen. Eed X. Afl. III,



248 V. Op het bovengenoemd congres werd omtrent de examina op voorstel van Larmet en Quivoque het volgende beslotennbsp;(compte-rendu, pag. 558). ?A la fin de chaque a n n é e, les étudiants vétérinaires ?doivent ?tre examines sur les sciences qui leur ont éténbsp;?enseignées •, aucun d’entre eux ne peut suivrc Ie cours d’unenbsp;?année supérieure sans avoir subi eet examen”. Dit besluit had klaarblijkelijk ten doel om het examinee-ren in vakken, die niet in het afgeloopen jaar, maar vroeger onderwezen werden, uit te sluiten. VI. a. Müller en Wirtz hadden op het 4‘'Ž internationaal veeartsenij kundig congres te Brussel het volgende voorgesteld : ?Les études préparatoires pour l’étude de la médecine ?vétérinaire doivent ?tre les m?raes que celles que 1’onnbsp;?demande do l’étudiant en médecine humaine” (compte-rendu,nbsp;pag. .361). Het congres nam de volgende conclusie aan: ?Pour ?tre admis aux études de

médecin vétérinaire on ?doit ?tre baclielier en letters ou en sciences, c’est-a-direnbsp;?avoir terminé les études de l’enseigment secondaire”. Dit geschiedde op voorstel van Lustig. Volgens den compte-rendu is de werkelijke vertaling van zijn voorstel: ?Pour ?tro admis aux études de médecin vétérinaire, on ?doit avoir subi Texamen de maturité pour les études uni-?versitaires” (compte-rendu, pag. 548). h. In Frankrijk is aan dit besluit uitvoering gegeven. Voor toelating aan de veeartsenijscholen wordt daar geeischt:nbsp;het diploma van ?b a c h e 1 i e r ? s lettres ou ? snbsp;sciences” of van ?I’enseigneraent secondairenbsp;spécial” of wel het tliploma afgegeven, hetzij door hetnbsp;landbouw-institunt, hetzij door de nationale landbouwscholen.



249 Daarna moet de aspirant om toegelaten te worden, nog aan het concours deelnemen (W. C. S. De organisatie dernbsp;Veeartsenijscholen in Frankrijk; Tijdschrift voor Veeartsenijkunde en Veeteelt, 14o Deel, afl. 4). c. In België werd in 1890 het veeartsenij kundig onderwijs door een nieuwe wet geregeld. Volgens artikel 1 bestaan er twee graden, candidaat in de veeartsenijkundenbsp;en veearts. Tot het examen van candidaat kan alleen degene,nbsp;die in het bezit is van het diploma van candidaat in denbsp;natuurkundige wetenschappen, zooals dit vereischt wordt voornbsp;het doctoraat in genoemde wetenschappen, worden toegelatennbsp;(artikel 2). Voor het examen van veearts wordt het diplomanbsp;van candidaat in de veeartsenijkunde gevergd. Om te voldoen aan art. 2 zullen dus de aanstaande veeartsen in België moeten beginnen met alle klassen van een gymnasium af te maken en daarna minstens gedurende

2nbsp;jaren een der hoogescholen moeten bezoeken om het gevergdenbsp;diploma van candidaat in de natuurwetenschappen te halen,nbsp;dat hun pas toegang tot de Veeartsenijschool geeft. Denbsp;studenten in de medicijnen, aan wie dus minder hoogenbsp;eisclien worden gesteld, kunnen het diploma in één jaar halen. Na genoemde voorbereiding moet het verblijf aan de Veeartsenijschool zich minstens nog over 3 jaar uitstrekken. M. H. J. P. Thomassen, Hervorming van het Vee-artsenijkundig onderwijs in België, Tijdschrift voor Veeartsenijkunde en Veeteelt, I7de Deel, Afl. 3).VII. Het 4de internationaal veeartsenijkundig congres besloot omtrent de internaatsquaestie; „L’internat et l’externat sont facultatifs dans les écoles véterinaires” (compte rendu pag. 614). Deze conclusie werd echter blijkbaar genomen, omdat men toen (1884) nog aarzelde het internaat, dat als het ware bijnbsp;vele veeartsenijscholen behoorde, geheel

en al uit te werpen.nbsp;Zonderling was dit besluit, daar de rapporteurs een anderenbsp;ineening waren toegedaan. Hughes had den wensch uitge-



250 sproken; „que Texternat soit obligatoire du moins pour les derni?res années d’études,” en Muller en Wirtz hadden alsnbsp;hun meening geuit, dat: ,,le systcme de Tinternat n’est pasnbsp;celui qui convient Ie mieux au développement des étudesnbsp;véterinaires et réducation sociale des médecins vétérinaires”.nbsp;De laatsten gaven van hun voorstel de volgende toelichting,nbsp;die de commissie meent niet te mogen verzwijgen: „Le seul avantage de Tinternat cousiste dans la diminu-„tion notable des frais d’ctudes. Cet avantage pourrait ?tre „assure aux étudiants sous forme de bourses. L’institutionnbsp;„de l’internat ne favorise pas le développement scientifiquenbsp;„des étudianls; la vie sous ce régime devient facilement lanbsp;,,cause de la substitution d’un dressage plus au moins exclusifnbsp;„au développemont régulier dont la vie libre de l’externatnbsp;„est une condition favorable. Soumis a l'internat les étudiaptsnbsp;„se

trouvent beaucoup trop sous la dépendance non seulementnbsp;„des membres du corps enseignant, mais aussi — ce qui pisnbsp;,,est — des personnes chargéos de la ,,surveillance. „Si les étudiants jouissent de la libertó qu’ils trouvent ,,et que, par cela m?me, ils peuvent ’sadonner a leurs étudesnbsp;„avec une certaine indépendance, ils s'liabltueront de bonnenbsp;„heure a saisir les sujets des leQons d’une mani?re plus com-,,pl?te et plus exacte; ils seront moins exposés a ne juror,nbsp;„par exces de foi, que par la parole du maitre. La surveil-„lance, sous le régime de l'internat, favorise parfois considéra-,,blement les études dans lesquelles la raémoire jouo le plusnbsp;„principal róle, tandis que le jugement iudépendant et m?menbsp;,,la réflexion qui donne aux études un caract?re élevé sontnbsp;„moins favorisés par ce régime que par celui de l’externat;nbsp;„les recherches indépendantes sont davantage enrayécs

sousnbsp;,,celui-la que sous celui-ci. ,,La discipline de I’internat n’a pas toujours pour consé-„quence le grand avantage qu’on lui revendique, celui de „pousser les étudiants au travail assidu. En général, pournbsp;„les paresseux, le régime de Tinternat ne donne pas de meil-.,leurs résultats que la liberté dans les études, dont ils pour-,,raient jouir, s’ils etaient externes”.



???



???



Eenige beschouwingen, naar aanleiding van het door den heer J. BALLOT, Controleur Mlt;l. B. B., geschreven artikel,,Eennbsp;historisch overzicht van de maatregelen tot verbeteringnbsp;van den paarden- en veestapel in Ned.-Indië”, voorkomende in de Veeartsenijkundige Bladennbsp;voor Ned.-Indië, deel X, aflevering I. (Vervolg van blad. 186). In het eerste gedeelte van dit opstel hoop ik iets bijgedragen te hebben om de overtuiging ingang te doen vinden, dat voornoemde, op zich zelf staande Gonvernements proefnemingen geen blijvend nut kunnen stichten, de bevolkingnbsp;daarentegen afkeerig maken van alle Kegeerings inmengingnbsp;in hunne particuliere aangelegenheden. Wat er dan wel gedaan zou kunnen worden om landbouw en veeteelt, bijna het eenige middel van bestaan van denbsp;inlandsche bevolking, te bevorderen? De juiste weg daartoe werd, mijns inziens aangegeven door den Directeur van B.

B. Fitz Verploeqh, in 1874. (Ballot’snbsp;overzicht pag. 35). De heer Verploegh, zegt zeer te recht:nbsp;?Daar maatregelen in het belang van de veeteelt op dennbsp;langen duur werken, is hoofdzaak, dat gewerkt wordt naarnbsp;een vast plan”. Juist! dat is de quintesense van de zaak,nbsp;zonder dat, nooit een afdoend resultaat. Om aan te toonen,nbsp;dat men in andere landen dezelfde ervaring reeds lang heeftnbsp;opgedaan, zij het mij vergund, een paar regels uit Koch’snbsp;encyclopaedic omtrent de Beiersche paardenteelt aan te halen. ?Die Zuchtrichtung von 1844 an war anfiinglich mehr auf die Production guter Reitpferde gerichtet; jedoch wurden baldnbsp;Klagen laut dass seit dieser Neuerung jahrlich 8000 Fohlennbsp;weniger erzeugt werden Darauf benützte man Englischesnbsp;Halbblut, Oldenburger, Hannoversche und Oesterreichischenbsp;Beschaler ; auch Französische Hengste aus der Normandie

kamen 18 Deel X, Afl. IV



254 in das Land und es scheint, dass man damals die Ziiclitung eines tuchtigen Arbeitsschlages etwas veimachliissigt hat.nbsp;Durch mehrfache Experimente, haufigen Wechsel der Ge-stütsdirectoren n. s. w. litt die Pferdezucht in den fünfzigernbsp;Jahren nicht unerheblich”. Zooals men ziet, ook daar verwacht men slechts heil van de consequente doorvoering vannbsp;een te voren vastgesteld, goed uitgewerkt plan voor het ge-heele rijk en ging men achteruit, zoodra men van dit plannbsp;afweek, en dit stelsel is door geheel Duitsehland doorgevoerdnbsp;en met schitterend resultaat. In 1895 met verlof in Europa zijnde, was ik in de gelegenheid, de Beiersche hoofdstoeterij Axelschwang te bezoeken en wanneer men de schitterende resultaten, aldaar verkregen,nbsp;vergelijkt met het erbarmelijk geknoei (men vergeve mij hetnbsp;woord) van hier, dan begrijpt men niet, hoe het mogelijk is,nbsp;dat, terwijl men hier in bijna alles is

meegegaan met dennbsp;tijd, men enkel op het gebied van veeteelt, eene hoofdbronnbsp;van bestaan voor de bevolking, niets heeft gedaan. M. i. zeernbsp;terecht achtte de heer Vbrploegh de oprichting van fokkerijen van rundvee en schapen alhier eveneens hoogst gewenscht;nbsp;dit is de eenige weg voor het Gouvernement om een’ blijven-den invloed ten goede op de veeteelt alhier te kunnen uitoefenen, zooals ik straks hoop te kunnen aantoonen. Jammernbsp;slechts, dat genoemde hoofdambtenaar, door de plannen op tenbsp;groote schaal op te zetten, de Regeering ervan afschrikte ennbsp;ze helaas geheel deed verwerpen. De kosten werden n. 1,nbsp;geschat op f 645.000 in eens en f 182.920 ’sjaars. ’t Is tenbsp;betreuren, dat deze plannen zoo grootscheepsch waren, wantnbsp;ik ben overtuigd, dat men voor veel minder geld iets goeds totnbsp;stand zou kunnen brengen. Maakte men bijv. eene inrichtingnbsp;ter

bevordering van veeteelt in het algemeen, waar voortdurend proeven konden genomen worden om te zien, welkenbsp;veerassen en kruisingsproducten in verschillende streken hetnbsp;meest gewenscht zijn en vanwaar voortdurend fok materiaalnbsp;door geheel Indië kon verzonden worden, op dezelfde wijzenbsp;als ’s Lands plantentuin te Buitenzorg voor den landbouwnbsp;werkt en waar paarden, runderen en schapen gefokt werden,nbsp;van de volgende sterkte:



255 Batakpaarden nbsp;nbsp;nbsp;1 hengst en 12 merries. Bovenlandsche paarden 1 nbsp;nbsp;nbsp;?nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;? 12nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;? ? 12 ? 1 nbsp;nbsp;nbsp;?nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;? 1 nbsp;nbsp;nbsp;?nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;?nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;12nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;? 1 nbsp;nbsp;nbsp;?nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;?nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;12nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;? 1 nbsp;nbsp;nbsp;stiernbsp;nbsp;nbsp;nbsp;?nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;12nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;koeien. 1 nbsp;nbsp;nbsp;?nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;?nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;12nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;? 2 nbsp;nbsp;nbsp;stierennbsp;nbsp;nbsp;nbsp;?nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;24nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;? Australische schapen: 100 stuks, dan zou dit al eene vrij groote inrichting zijn, op volle sterkte na 3 jaar bestaande uit 200 stuks paarden en veulens, 200 stuks runderennbsp;en kalveren, 300 stuks schapen en lammeren (nadat eennbsp;gedeelte reeds

is afgeleverd): In dit geval zouden, indien het Gouvernement over eene uitgestrektheid van 500 bouw woeste grond kon beschikken, geschikt om bebouwd te worden, de oprichtingskosten,nbsp;volgens eene berekening, indertijd voor eene stoeterij ternbsp;Sumatra’s Westlcust gemaakt, ongeveer bedragen: Gebouwen (stallen bediendenwoningen enz.)......f 19.000 Aanleg 200 bouw tot weiden a ƒ 50 per bouw.....„ 10.000 Totaal ... ƒ 29.000 Sandelwood nbsp;nbsp;nbsp;? Makassaren Sumbawanbsp;nbsp;nbsp;nbsp;? Hollandsche runderen: Bengaalschenbsp;nbsp;nbsp;nbsp;? Inheemsche nbsp;nbsp;nbsp;? Aankoop merries - hengsten k ƒ 200, dus 60 X ƒ 200 = ƒ 12.000 a Holl. stier nbsp;nbsp;nbsp;a „ runderen Beng. stiernbsp;nbsp;nbsp;nbsp;a „ rnnderen amp; Inheemsche stieren k . runderen k 5X„ 500= „ IX? 400= „ 500, dus 400, dusnbsp;300, dus 12 X? ?’00 = „nbsp;150, dus 1 X n 450 = „nbsp;100, dus 12 X ? 100= „

100, dus 2X? 1C0=, 50, dus 24 X ? 50 = , 2.500 400 3.600 150 1.200 200 1200 Totaal. 21.250 . f 21.250 Totaal . . . Jaarlijksch onderhoud paarden plm......f 25.000 „ nbsp;nbsp;nbsp;„nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;schapen en runderen plm. „ 10.000 Totaal. ... ƒ 35.000 Bij de oprichtingskosten moet gevoegd worden de woning van den Directeur. Eene dergelijke inrichting zou jaarlijks kunnen afleveren: ƒ 50.250



256 40 stuks hengsten en fokmerries, een even groot aantal fokstieren en runderen van verschillende rassen en een honderd stuks schapen. Een dergelijk getal goede fokdieren, jaarlijksnbsp;onder de bevolking gebracht en steeds onder toezicht blijvendenbsp;van den Directeur van bedoelde inrichting, moet op den duurnbsp;een invloed ten goede op de inlandsche veeteelt uitoefenen, datnbsp;kan niet uitblijven, mits men het niet verwacht in 5 a 6 jaar. Op zulk een proefstation zouden verder proeven genomen moeten worden met den aanplant van verschillende grassoorten voor het aanleggen van weiden op irrigeerbarenbsp;en droge gronden en verder met verschillende voedergewassennbsp;en producten, die bij verschillende industrieën overblijvennbsp;en thans nagenoeg waardeloos zijn, zooals kokoskoeken, ka-tjangkoeken, ampas van suikerriet enz. enz., producten, dienbsp;hier nagenoeg onbekend zijn, daar de grondstof als

bijnanbsp;waardeloos wordt weggeworpen of als meststof gebezigd.nbsp;Ook zou dit de plaats moeten zijn om inheemsch vee metnbsp;andere rassen te kruisen om te trachten, een constant ras tenbsp;fokken, geschikt voor het klimaat en meer productief dannbsp;het inheemsche vee. Eene dergelijke inrichting is in Indiënbsp;werkelijk noodzakelijk, indien de Eegeering eene ernstige pogingnbsp;wil doen om de veeteelt alhier te bevorderen. In Holland moge het voldoende zijn, wanneer de Eegeering de veeteelt in het algemeen enkel finantieel en langs indirectennbsp;weg steunt en bevordert, hier in Indië is dat niet het geval,nbsp;daar de inlandsche veefokker noch do middelen, noch de kennisnbsp;bezit om zich zelf te helpen. Weet men nu, dat in Hollandnbsp;met zijn veestapel van 270100 paarden en 1510100 stuksnbsp;hoornvee enkel ter bevordering van de paardenfokkerij jaarlijks door de Eegeering aan subsidies f 80.000 wordt

gegeven,nbsp;nl. 40000 door het Ministerie van Binnenlandsche Zaken ennbsp;f 40.000 door het Ministerie van Oorlog, terwijl voor hetzelfdenbsp;doel dit jaar voor de remonte nog f 20.000 extra werd toegestaan en dat door allerlei vereenigingen ter bevorderingnbsp;van de veeteelt in het algemeen nog veel groot ere sommennbsp;worden besteed en dat het resultaat hiervan is, dat jaarlijksnbsp;voor eene waarde van f 8.000.000 aan vee uit Nederlandnbsp;wordt uitgevoerd, dan zou men in Indië toch niet veeleischend



257 zijn wanneer men voor een’ veestapel, die op Java en Madoera alleen bestaat uit 533000 paarden en ruim 5000000 stuksnbsp;buffels en runderen, waarvoor tot heden nog bijna nietsnbsp;gedaan werd, eene gelijke toelage vroeg; zelfs met watnbsp;minder zou men ook hier al veel nut kunnen stichten. Al zou Indië ook dan vooreerst nog wel niet voor belangrijke sommen aan vee kunnen uitvoeren (paarden uitgezonderd),nbsp;tenminste zou men kunnen zorgen dat niet jaarlijks voornbsp;groote sommen behoefde te worden ingevoerd, want bij eenenbsp;kleine verbetering in de veeteelt zou men ruimschoots innbsp;eigen behoefte kunnen voorzien. (Om dit eenigermate toe tenbsp;lichten, behoef ik slechts te wijzen op het verschil in gewichtnbsp;van het slachtvee hier en in Europa). Dat, om tot verbetering te geraken, het echter wenschelijk is, dat de Regeering zelve eene bron heeft, waaruit ze steedsnbsp;de

noodige fokdieren, naar gelang der behoefte, kan ontbieden en waar tevens personeel gevormd wordt, dat verstandnbsp;heeft van veeteelt, moge alweer eenigszins blijken uit denbsp;proef, in de ToToalanden genomen met den invoer van schapen.nbsp;In het begin van 1891 werd te Padang uitbesteed de levering van 191 schapen aan het Gouvernement om in denbsp;Tobalanden ingevoerd te worden ter verbreiding van denbsp;schapenteelt aldaar. Met zeer veel moeite werd aan dezenbsp;levering voldaan, daar telkens een groot gedeelte der aangeboden dieren moest afgekeurd worden, omdat ze niet aannbsp;de gestelde eischen, voor zoover naar billijkheid kon gevorderdnbsp;worden, voldeden. Eindelijk was in de maand Juni 1891nbsp;de laatste koppel naar S?boga, alwaar de aannemer ze moestnbsp;afleveren, verzonden en behoorlijk aangekomen. Een maandnbsp;later van eene dienstreis naar de

Tobalanden terugkeerendenbsp;moest ik omtrent genoemde schapen rapporteeren, dat denbsp;laatst verzonden koppel, groot 28 stuks, voorloopig te S?boganbsp;was aangehouden om van de zeereis te bekomen; daar denbsp;vorige koppels, die dadelijk na aankomst doorgezonden waren op het traject naar Taroetoeng groote verliezen haddennbsp;geleden. Deze 28 stuks bevonden zich in vrij goede conditienbsp;terwijl de koppel reeds met eenige lammeren vermeerderdnbsp;was. De rest van de 191 verzonden, volwassen schapen



258 bevond zich te Laga Boti aan het Tobameer op 80 paal van Siboga gelegen. Bij mijne komst aldaar vond ik nognbsp;een restant van 80 stuks aanwezig, de rest n 1. 83 stuksnbsp;was reeds gestorven, het grootste gedeelte op het traject vannbsp;Siboga naar de voor hen bestemde verblijfplaats, de passangra-han te Si Borong-Borong, midden op de hoogvlakte van Tobanbsp;gelegen, en de overige aldaar, tengevolge van slechte verplegingnbsp;en een ruw klimaat waartegen de dieren, die uit warmenbsp;streken afkomstig waren, eenigszins beschut hadden moetennbsp;worden. Door het laten grazen langs plassen van stilstaandnbsp;water, de eenige plaatsen, waar goed gras te vinden wasnbsp;werden zij bijna alle door distomatose aangetast en stiervennbsp;nog verscheidene aan de gevolgen daarvan. Deze proef mislukte dus in den beginne weer geheel door onkunde en wanbeheer. Men had blijkbaar van schapenteelt niet het

minste begrip en meende, dat de zaak zoo eenvoudig was, dat de eerstenbsp;de beste Batakker, al had hij nimmer een schaap gezien,nbsp;toch zeer goed eene kudde van een paar honderd stuks konnbsp;verzorgen •, de gevolgen bleven dan ook niet uit, zooals we zagen. Volgens meer genoemd overzicht van den heer Ballot, nemen „blijkens de jongste verslagen de schapen aldaarnbsp;thans in aantal toe.” ’t Is jammer, dat het tegen woordignbsp;aantal niet opgegeven is, dan zou ieder over die toenamenbsp;kunnen oordeelen •, thans is het bericht zoonbsp;Had men deze schapen in 1891 van eene Gonvernementsnbsp;inrichting kunnen zenden onder geleide van een paar goednbsp;geoefende inlandsche schaapherders, die er een tijdje kondennbsp;blijven ter onderrichting van eenig personeel op de plaatsnbsp;van invoer, de honderden van 1891 zouden thans tot duizenden aangegroeid kunnen zijn. ’t Is bovendien niet

genoeg,nbsp;dat de bevolking dergelijke dieren in het leven weet tenbsp;houden, ze moet er ook zooveel mogelijk voordeel van wetennbsp;te trekken. Bij schapenteelt zou dus in de eerste plaats opnbsp;wol — en vleeschproductie moeten gelet worden. Nu warennbsp;in 1888 naar de Tobavlakte eenige Australische schapennbsp;gebracht en aldaar onder toezicht van den Batakmandoernbsp;in de passangrahan te Si Borong-Borong gesteld. In 1891



259 vond ik van deze dieren nog over 4 rammen en 4 ooien. De wol hing hen tot op den grond en hoewel ze groot vannbsp;stuk waren, wogen ze zoo weinig, dat ik ze gemakkelijknbsp;met gestrekte armen kon optillen en recht voor me uit houden.nbsp;Door de ellendige verpleging scheen er niets dan vacht ennbsp;skelet overgebleven. In de eerste jaren hadden de ooiennbsp;eenige malen gelammerd, de lammetjes waren echter steedsnbsp;gestorven, hetgeen niet te verwonderen was, de slechte verpleging en het gemis aan geschikt voedsel in aanmerking genomen; in den laatsten tijd vóór mijn bezoek waren geennbsp;lammeren meer geboren. Dat de dieren jaarlijks geschorennbsp;dienden te worden, scheen niemand nog bedacht te hebbennbsp;Nadat door mij op een en ander gewezen was werden eenigenbsp;schaapscharen aangevraagd; hoe het echter verder met dezenbsp;schapen is afgeloopen, is mij niet

bekend. Dat dit slechte resultaat aan de verwaarloozing en niet aan het overbrengen naar Indië was toe te schrijven, kan eenigermatenbsp;blijken uit de omstandigheid, dat van dezelfde bezending doornbsp;den importeur één ram te Padang was aangehouden voor zijnenbsp;kinderen om mee te spelen. Dit dier, dat goed verzorgdnbsp;werd, was in 1893, niettegenstaande het warme klimaat vannbsp;Padang, nog in uitstekenden gezondheidstoestand, terwijl denbsp;wolproductie nog niet merkbaar was afgenomen. Neemt mennbsp;nu in aanmerking, dat de Tobavlakte voor duizende schapennbsp;plaats zou aanbieden dan kan men nagaan, van hoeveel belang aldaar juist de schapenteelt zou kunnen zijn. Dat echternbsp;proeven als de hier vermelde niet de geschikte zijn om denbsp;inlandsche veeteelt zoo snel mogelijk tot bloei te brengen,nbsp;zal mij wel niemand willen betwisten. De omstandigheid dus dat

fokdieren, in Gouvernements inrichtingen gekweekt, over het algemeen duurder komennbsp;dan wanneer me ze eenvoudig aankoopt, mag op zichzelvenbsp;geen reden zijn om dergelijke inrichtingen te verwerpen,nbsp;want, afgescheiden nog van het feit, dat dergelijke dierennbsp;van uitstekende hoedanigheid niet alleen, naar vooral ooknbsp;geacclimatiseerd en voor Indië geschikt bevonden zijn, zijnnbsp;de indirecte voordeelen van eene dergelijke inrichting zeernbsp;groot, doordat er goed personeel wordt gevorrad en iedereen



260 uit de resultaten kan zien, wat door rationeel fokken te bereiken is. Deze voordeelen nu zijn niet onder cijfers tenbsp;brengen; ik hoop echter de waarheid van deze beweringnbsp;door het voorgaande eenigszins te hebben aangetoond. In het overzicht van den heer Ballot zien we verder onder boofstuk V. ?Verspreiding onder den inlander vannbsp;meerdere kennis in verband met de fokkerij.” Dit veld ligt, zooals we uit genoemd hoofdstuk zien, in Indië nog geheel braak. In Holland daarentegen valt gedurende denbsp;laatste jaren op het gebied veeteelt in zijn geheelon om vangnbsp;(d. w. z. van alle nuttige huisdieren) een verbazende vooruitgang waar te nemen en dat voor een groot gedeelte, doornbsp;verspreiding van meerdere kennis op dit gebied onder denbsp;landbouwers en veefokkers. Door het bezoeken van tentoonstellingen vindt men ruimschoots gelegenheid, dit op te merken Ieder die gedurende een ]2 tal jaren buiten

Europa geweest is en eene vergelijking gemaakt heeft tusschen de veerassen in Nederlandnbsp;van tegenwoordig en van vroeger en de wijze van fokkennbsp;en verpleging van voorheen en thans, moet deze groote vooruitgang opvallen. Terwijl vroeger bijv. onder de meestenbsp;landbouwers als regel gold, dat men de merries door dennbsp;eersten den besten dekhengst die in de buurt gehoudennbsp;werd, liet dekken, wordt thans met veel meer zorg de hengstnbsp;uitgezocht, dien men voor eene bepaalde merrie het geschiktstnbsp;acht en ziet men niet op tegen meerdere moeite ennbsp;kosten om de merries naar een zoodanigeu hengst te zenden.nbsp;Door aanzienlijke subsidies voor onderhoudskosten van eigennbsp;dekhengsten en voor aankoop van buitenlandsche die doornbsp;bepaalde vereenigingen worden onderhouden, heeft men bovendien geschikt dekmateriaal in de vei'schillendc streken, iedernbsp;naar hunne

paticuliere behoeften, verspreid, zoodat nagenoegnbsp;iedereen het gewenschte kan vinden. Heerschte verdernbsp;voor een 12 tal jaren onder de boeren nog bijna algemeennbsp;het idee dat men oeconomisch handelde door aan de opvoeding der veulens zoo min mogelijk ten koste te leggen zoodatnbsp;men deze dieren in de weide liet loopen, totdat eene dikke sneeuwlaag het verkrijgen van alle voedsel onmogelijk



261 maakte en achtte men dan voor de rest van den winter alle mogelijke afval, dat voor de runderen te slecht was,nbsp;nog goed genoeg voor de veulens, thans is men bijna algemeen overtuigd, dat het geld, aan eene goede voeding dernbsp;veulens besteed, ruimschoots zijne rente opbrengt. De dierennbsp;worden bij het invallen der winterkoude thans tijdig naarnbsp;den stal gehaald en daar behoorlijk gevoed, terwijl in denbsp;weide veelal wat haver wordt bijgevoerd Zoo werd doornbsp;verspreiding van meerdere kennis onder de landbouwers opnbsp;dit gebied reeds een geheele omkeer verkregen, waarvan denbsp;resultaten al zeer merkbaar beginnen te worden. Het uitstekende Hollandsche rundvee, om zijne melkrijkheid wereldberoemd, kan dien roem steeds handhaven en wordt, watnbsp;vleeschproductie aangaat verbeterd door doelmatige mengingnbsp;met vreemd (Engelsch) bloed, ook ziet men het

thans meernbsp;over alle provinciën verspreid en heeft het in de schralerenbsp;streken de minder goede rassen van daar verbeterd of vervangen. Eveneens ziet men de schapen- en varkensrassennbsp;van vroeger bijna geheel verdrongen door ingevoerde ofnbsp;verbeterde rassen. Zelfs in de fokkerij van honden, konijnennbsp;en hoenders valt overal de neiging om uitsluitend goede ofnbsp;mooie, in ieder geval betere rassen te fokken, waar te nemen,nbsp;en dit laatste wel bijna uitsluitend door verspreiding vannbsp;meerdere kennis onder de fokkers op dit gebied. Hoe denbsp;zuivelbereiding eene geheele verandering onderging om denbsp;concurrentie te kunnen volhouden met andere landen, magnbsp;als bekend verondersteld worden, we zullen dus hieromtrentnbsp;niet verder uitwijden. Hoe komt nu echter de landbouwende stand in betrekkelijk zoo korten tijd aan deze meerdere kennis en betere begrippen

omtrent landbouw en veeteelt? Zeker voor een grootnbsp;deel door de tegenwoordige ruime verspreiding van populairenbsp;geschriften, als landbouwcouranten, tijdschriften enz, dochnbsp;vooral ook door de talrijke cursussen en leesavonden, dienbsp;tegenwoordig in alle provinciën van Nederland op dit gebiednbsp;gehouden worden. Men heeft landbouwleeraren- die, daartoenbsp;uitgenoodigd door landbouwvereenigingen, lezingen komennbsp;houden over landbouw, veeteelt en zuivelbereiding in het



262 algemeen of bepaalde onderdeelen ervan, waarvan men gaarne de bizonderheden wil kennen. Deze lezingen schijnen innbsp;verschillende streken bij de landbouwers zeer in den smaaknbsp;te vallen. Verder heeft men gedurende de winteravonden innbsp;tal van plaatsen geregelde cursussen, meestal op kosten vannbsp;landbouwvereenigingen door de gemeenteveeartsen gegeven, op het gebied van een bepaald onderdeel, bijv. paardenfokkerij, welke cursussen eveneens zeer in trek schijnennbsp;te zijn. En zoo wordt in Nederland op zeer practische ennbsp;betrekkelijk goedkoope wijze een schat van kennis verspreidnbsp;onder dat gedeelte van de bevolking, dat het geleerde onmiddellijk in praktijk kan brengen en, zooals we zagen, ditnbsp;ook met succes weet te doen. In Indië werd tot heden niets gedaan op dit gebied en voorloopig zal het, de algemeene ontwikkelingsstandaard vannbsp;de bevolking iii

aanmerking genomen, wel moeilijk blijken,nbsp;veel kennis omtrent rationeele veeteelt onder haar te verspreiden, doch op den duur zou men m. i. ook hier veelnbsp;goeds kunnen stichten door tenminste het onwikkeldste gedeelte van het volk en juist de personen, die bestemd zijnnbsp;om het te besturen of te onderwijzen, bekend te makennbsp;met de middelen, om eene hoofdbron van welvaart, de veeteelt,nbsp;tot hoogeren trap van bloei te brengen, ik bedoel de leerlingen van de hoofden van de hoofdenscholen en die dernbsp;kweekscholen voor inlandsche onderwijzers. De plaatsen nu,nbsp;waar dergelijke scholen zijn, zijn tevens standplaatsen vannbsp;Gouvernements-veeartsen, waarvan zeker het meerendeel innbsp;staat en zeer genegen zou zijn, een of meer uren per weeknbsp;aan die inrichtingen les te geven in veeteelt, zooals die innbsp;Indië, in verband met de toestanden in de verschillendenbsp;streken,

diende beoefend te worden. Mochten hiertegennbsp;bezwaren bestaan, doen zou de Regeering eene practischenbsp;handleiding voor rationeele veeteelt in Ned.-Indië kunnennbsp;doen ontwerpen en daarnaar op bedoelde scholen, mogelijknbsp;beter nog op alle, onderwijs doen geven. Tegenwoordig toch zal het der Regeering wel niet moeilijk vallen, personen aan te wijzen, die ?n door hunne opleidingnbsp;?n door een voldoend lang verblijf in verschillende streken



263 van Ned.-Indië, in staat kunnen geacht worden, een dergelijk populair werkje, speciaal met het oog op Indische toestandennbsp;geschreven, samen te stellen en die eene dergelijke opdrachtnbsp;gaarne zouden aanvaarden. Hoe noodig het is, de bestuurdersnbsp;in de eerste plaats te overtuigen van het werkelijk nut vannbsp;door hen in te voeren maatregelen, moge bijv. uit de straksnbsp;reeds genoemde proefnemingen om het castreeren van hengstennbsp;ter Sumatra’s Westkust algemeen ingang te doen vinden,nbsp;blijken. De hengsten moesten vrijwillig door de bevolking aangeboden worden, enkel zou door de Kegeering voor het koste** loos opereeren der dieren gezorgd worden; bij voldoendenbsp;medewerking der bevolking zou verder door de Regeering innbsp;de behoefte aan goede dekhengsten worden voorzien. Innbsp;alle afdeelingen nu, waar de besturende ambtenaren (zoowelnbsp;Europeesche als

Inlandsehe) zelven door drongen waren vannbsp;het nut der in te voeren maatregelen, slaagde de proefnbsp;uitstekend, terwijl daar waar zulks niet het geval was, bijnanbsp;geen enkele hengst ter castratie werd aangeboden. Dezenbsp;proefneming moest in 1895 worden gestaakt, wegens gebreknbsp;aan de noodige Gouvernements-dekhengsten daar niet voorziennbsp;was in de wijze, waarop het benoodigde dekmateriaal moestnbsp;verkregen worden. Uit de castratieproef in de Residentie Bag den blijkt ons hetzelfde; de Resident Bürna.bij Laütier was doordrongennbsp;van de wenschelijkheid om de voor de fokkerij minder geschikte mannelijke buffels en runderen te doen castreeren ennbsp;wist de Hoofden eveneens voor zijne ideëen te winnen, metnbsp;het gevolg, dat in 1889 meer dan 8000 mannelijke dierennbsp;werden gecastreerd en reeds door een 400 tal inlanders dezenbsp;operatie werd verricht. Het volgend jaar

werd genoemdenbsp;Resident opgevolgd door een ander, die zijne inzichten nietnbsp;deelde en het gevolg was, dat in 1896 in Bagelen geen enkelnbsp;gecastreerd dier meer te zien was. Deze waren sucessievelijk voor de slachtbank verkocht geworden en hoewel ze over het algemeen door het meerderenbsp;gewicht hooger in prijs waren geweest dan vroeger, had denbsp;bevolking, daartoe niet meer aangezet door het Bestuur, het



264 te veel soesah gevonden om op den ingeslagen goeden weg op eigen gelegenheid voort te gaan. We weten, dat de inlander uit zichzelf niet licht het initiatief zal nemen om verandering te brengen in gewoonten en gebruiken, die van jaren h?r bestaan. Daar de tijdennbsp;echter veranderd zijn en met deze de toestanden, voornamelijknbsp;door de groote toestrooming van Europeanen naar dezenbsp;Gewesten zoodat de vooruitgang van de bevolking volstrektnbsp;geen gelijken tred gehouden heeft met de veranderde toestanden, zal de Regeering wel genoodzaakt zijn, de bevolkingnbsp;op verschillend gebied voort te helpen en te steunen, wilnbsp;men haar niet achter-in plaats van vooruit zien gaan ennbsp;aangezien landbouw en veeteelt voor de bevolking de hoofdbronnen van bestaan zijn, zijn het dus in de eerste plaatsnbsp;deze, die de aandacht vragen. Vooral wat de veeteelt betreft, zijn de toestanden zeer

veranderd. Vestigen we in de eerste plaats onze aandacht eens op de weidegronden en maken we hiertoe eene vergelijking tusschennbsp;hier en Holland, dan zien we, dat aldaar op een’ veestapelnbsp;van 270103 paarden en 1510100 runderen jaarlijks wordtnbsp;uitgevoerd voor eene waarde van f 8.000.000 aan runderen, terwijl op Java en Madoera met een’ veestapel vannbsp;5602400 paarden, runderen en buffels in plaats van uitvoer,nbsp;een invoer plaats heeft uit het Buitenland van 5400 runderen per jaar. In Holland vindt men eene oppervlaktenbsp;van 1995111 H. A. bebouwd land, waarvan 1132919 H. A.nbsp;weiland en 862192 H. A. bouwland, terwijl op Jam 2271690nbsp;H. A. bebouwd land gevonden wordt, waarvan nog nagenoegnbsp;niets tot grasland is aangelegd. Zoolang nu in de nabijheid der kampongs nog overvloed van woeste gronden gevonden werden, geschikt voor weideplaatsen van het vee,

bestond er geen behoefte, hiervoornbsp;weiden aan te leggen thans echter begint er in verschillendenbsp;streken gebrek aan geschikte weideplaatsen te ontstaan ennbsp;daar uitbreiding van den veestapel in het nauwste verbandnbsp;staat met den aanwezigen vooraad veevoeder, is het dus vannbsp;het grootste belang, te zorgen, dat er voldoende weidegronden voor den veestapel beschikbaar blijven. Het feit, dat



265 de toename van den veestapel volstrekt geen gelijken tred houdt met de toename der bevolking en der bebouwde gronden, zoodat bijv. in 1883 per 1000 inwoners gevondennbsp;werden 246 runderen, buffels en paarden terwijl in 1893nbsp;slechts 230 runderen, buffels eu paarden, op hetzelfde aantalnbsp;inwoners werden aangetroffen, hetgeen dus op eene aanzienlijk verminderde toename van den veestapel wijst, stemt totnbsp;nadenken. Nederland daarentegen bezit 356 runderen ennbsp;paarden per 1000 inwoners en bovendien nog 88 varkens, dienbsp;men hier bij de inlandsche bevolking niet aantreft, terwijlnbsp;het aantal schapen en geiten aldaar waarschijnlijk eveneensnbsp;betrekkelijk veel grooter is dan hier. Vooral de runderstapel neemt in Nederland nog jaarlijks aanmerkelijk toe. Daar nu in Nederland het vleeschverbruiknbsp;veel grooter is dan onder de inlandsche bevolking van Javanbsp;en ginds

bovendien jaarlijks nog voor / 8.000.000 aan runderennbsp;wordt uitgevoerd, kan dus hier de oorzaak van de minderenbsp;toename van den veestapel in de laatste jaren niet gelegennbsp;zijn in het grooter aantal diei’en, dat jaarlijks geslacht wordtnbsp;in -vergelijking van vi'oeger, zooals van verschillende zijdennbsp;beweerd wordt, doch zal deze wel degelijk gezocht moetennbsp;worden in eene te geringe hoeveelheid veevoeder. Voor het aanleggen nu van geschikte weideplaatsen (ge-meenteweiden) kan de bevolking de tusschenkomst van het Bestuur moeilijk missen, in de eerste plaats, omdat goednbsp;aangelegde weidegronden in deze Gewesten nog nagenoegnbsp;onbekend zijn, doch vooral ook omdat men zich in den beginne liefst zal moeten beperken tot eene soort gemeenteweiden,nbsp;die dus voor gezameulijke rekening moeten worden aangelegd.nbsp;Verder zijn in verschillende streken, vooral in de

Freanger,nbsp;uitgestrekte velden, die vroeger als weidegronden gebruiktnbsp;werden, begroeid met ondoordringbare bosschages van denbsp;tjintéstruik-, wil men nu dergelijke gronden, waar thansnbsp;waarschijnlijk weer zeer goede weideplaatsen van te makennbsp;zouden zijn, als zoodanig aanleggén, dan dient dit voornbsp;gezamenlijke rekening te gebeuren en waarschijnlijk zou denbsp;bevolking het zeer op prijs stellen, wanneer het Bestuur zichnbsp;met deze aangelegenheid zou willen bemoeien en door eene



266 behoorlijke regeling haar in staat stellen, deze uitgestrekt? terreinen, waaraan men thans nagenoeg niets heeft, in goedenbsp;weidegronden te herschapen. Zijn echter de toestanden zoodanig veranderd, dat men niet meer volstaan kan met het vee eenvoudig in de wildernisnbsp;te jagen en nu en dan eens te gaan kijken, of het ook vermeerderd is, toestanden, die men thans nog enkel in afgelegennbsp;streken, vooral op de Buitenbezittingen, aantreft, dan volgtnbsp;hieruit vanzelf de noodwendigheid om den veestapel meernbsp;productief te maken, daar het vee anders slechts met verliesnbsp;te fokken is. Zooals bekend, wordt de inlandsche veestapelnbsp;nagenoeg uitsluitend gebezigd als werk- en slachtvee. Denbsp;dieren die niet noodig zijn voor den arbeid, hebben dusnbsp;enkel waarde als slachtvee. Het gemiddelde slachtgewichtnbsp;der inheemsehe runderen op drie jarigen leeftijd is ongeveernbsp;100 K. G. en

de prijs gemiddeld f 30. Rekent men nu hetnbsp;onderhoud van een dergelijk rund op 5 ets. per dag van afnbsp;de geboorte tot den driejarigen leeftijd, dan heeft het diernbsp;gekost (3 )x( 365) f 0.05:=/' 54.75 of bijna het dubbelenbsp;van zijne slachtwaarde. Had men daarentegen een dier vannbsp;een beter ras opgefokt, dat op driejarigen leeftijd 300 K. G.nbsp;slachtgewicht haalde, dan zou het bijna f 100 opbrengen ennbsp;aangezien de onderhoudskosten hiervan slechts weinig hoogernbsp;zouden zijn dan van een inheemsch rund, zou het dus steeds metnbsp;voordeel te fokken zijn, ook uitsluitend voor de slachtbank, We zien hieruit dus, dat, wil men den veestapel zien toenemen, er onder de veranderde omstandigheden in de eerste plaats naar gestreefd dient te worden, op meer rationeelenbsp;wijze te fokken, door met zorg de fokdieren uit te kiezennbsp;en dat men vooral betere rassen moet kweeken, waarvoor

innbsp;deze streken hoofdzakelijk op groote vleeschproductie moetnbsp;gewerkt worden, en hiervoor kan de bevolking de hulp ennbsp;leiding van het Bestuur niet ontberen, want zonder dat zalnbsp;zij, wanneer de veefokkerij geen winst meer oplevert, dezenbsp;eenvoudig hoe langer hoe meer gaan verwaarloozen, daarnbsp;men van haar niet het initiatief kan verwachten om zelvenbsp;de noodige verbeteringen aan te brengen, daarvoor staat zenbsp;nog op te lagen trap van ontwikkeling. Dat een en ander



06?' ook door de tegenwoordige Regeering wordt ingezien, bewijzen ons verschillende voorstellen en besluiten van den laatstennbsp;tijd. Hoe het echter tot voor betrekkelijk korten tijd nognbsp;met de inzichten hieromtrent stond, kunnen we al weer leerennbsp;uit het laatste gedeelte van het Overzicht van den heernbsp;Ballot, waar we in het Besluit de volgende ontboezemingennbsp;van den toenmaligen referendaris VoN Schm'DT te lezennbsp;krijgen: ,,Waar het particulier initiatief zich niet of nietnbsp;genoeg doet gelden, wordt dikwijls alleen van de Regeeringnbsp;heil verwacht”. „Zij moet stoeterijen oprichten, dekhengstennbsp;cn springstieren over geheel Java verspreiden”. (Doen dat dan de Regeeringen van bijna alle beschaafde landen in andere werelddeelen ook niet? en waar die Regeeringen dat noodig en wenschelijk vinden, zou het daarnbsp;voor den Javaan eene overbodige luxe zijn?) ?Zij moetnbsp;vreemde

rassen ter croiseering invoeren, de voor de voortteling ongeschikte hengsten doen castreeren en de individuen,nbsp;die bezwijken, vergoeden.” (Wat de eerste alinea aangaat, zeker! 'de bevolking is zelve niet bij machte om zich goede, vreemde rassen ternbsp;verbetering van den veestapel aan te schaffen; de Regeeringnbsp;moet haar dus hierin helpen, wil ze hare belangen bevorderen — het gaat toch niet aan, dat aan het particulier initiatiefnbsp;van den een of anderen Europeaan over te laten — en watnbsp;de laatste alinea, de vergoeding van tengevolge der castratienbsp;bezweken dieren betreft, dat hangt slechts af van de wijze,nbsp;waarop die zaak wordt aangepakt. Door eene belasting tenbsp;heffen van iederen hengst of stier, die niet voor de voortteling geschikt wordt geacht en door het laten losloopen dezernbsp;dieren te verbieden zal iedere fokker ze voor eigen risiconbsp;doen castreeren en het

Gouvernement heeft niets te vergoeden). ?Zij moet door tal van politiemaatregelen den inlander paai’denkennis, veefokken, progenituur leeren”. (Bestaan dergelijke verordeningen in verschillende landen van Europa dan niet en zouden ze voor den Javaan overbodig zijn?) ?Beesten van beiderlei kunne, zieke en gezonde, loopen vrijelijk los”. (Dacht men, dat de boeren in Europa de zieke



268 dieren behoorlijk van de gezonde gescheiden hielden zonder politieverordeningen en zou men daar bijna alle besmettelijkenbsp;ziekten tot een minimum hebben kunnen reduceeren zondernbsp;strenge wettelijke bepalingen? Om welke reden zou de Re-geering er zich hier dan niet mee kunnen of moeten bemoeien? ?Met veel wat alzoo gewenscht wordt, heeft de Regeering haar’ goeden wil getoond, zijn proeven genomen, maar nochnbsp;de oprichting van stoeterijen, noch het stellen van dekhengsten, noch het invoeren van vreemde rassen, hebben eenignbsp;blijkbaar nut gehad, wellicht voornamelijk door gemis aannbsp;medewerking bij het publiek”. (Zeker, er werden proevennbsp;genomen, doch het waren er ook proeven naar). Op de meest stelsellooze en bekrompen wijze werden te hooi en te gras plannen van den een of anderen gelukzoeker,nbsp;die der Regeering de schitterendste uitkomsten had

wetennbsp;voor te spiegelen, gevolgd; zoo o. a. de stoeterij te Pasirnbsp;Ajam onder beheer van Graaf van Benthbim Tecklenbürgnbsp;Rheda, die der Regeering had voorgespiegeld, dat de stoeterijnbsp;tonnen gouds zou opbrengen, volgens zijne berekeningen moestnbsp;er dan ook jaarlijks heel wat op verdiend worden. In plaatsnbsp;van deze schitterende finantieele resultaten, kostte echter denbsp;stoetei’ij jaarlijks groote sommen en werd er geen bruikbaarnbsp;paard gefokt. Uit een onderzoek, eenige jaren na de oprichting ingesteld, bleken deze slechte resultaten, wat denbsp;paarden betreft, aan wanbeheer toegeschreven te moetennbsp;worden en werd de stoeterij maar opgedoekt •, en de Directeurnbsp;natuurlijk als onbruikbaar bij de paardenfokkerij, ontslagen?nbsp;Mis! die werd bevorderd tot inspecteur voor het toezicht opnbsp;de maatregelen tot bevordering der paardenteelt over geheelnbsp;Java. Dat die

maatregelen natuurlijk ook niets uitwerkten,nbsp;zal thans wel niemand verwonderen. Op die wijze werden alle proeven genomen, steeds zonder eenig vast plan of stelsel te volgen. Was daarentegen de Regeering reeds voor een 30 jaren begonnen met te doen ?wat men alzoo van haar verwachtte” en was zulks op onbekrompen en rationeele wijze geschied, naar de voorbeelden, die in andere landen maar voor het grijpen waren, dannbsp;zou men zeker tegenwoordig geen hoofdbrekens hebben over



269 de vraag, hoe men voor het leger een voldoend aantal paarden van 4 voet bij elkaar moet krijgen en zou men niet voor het treurige feit staan, dat Java met eene bevolking^nbsp;die bijna uitsluitend uit landbouwers en veefokkers bestaat,nbsp;en waar het vleeschverbruik tot een minimum beperkt is,nbsp;nog niet eens in zijn eigen behoefte aan slachtvee kan voorzien, terwijl bruikbaar melkvee eveneens nog steeds moetnbsp;ge?mporteerd worden, ’t Is waar, dergelijke maatregelennbsp;zouden jaarlijks vrij groote sommen gekost hebben, dochnbsp;zouden deze niet met rente in de schatkist teruggevloeid zijn,nbsp;doordat de welvaart der bevolking er zeer door vergroot zounbsp;zijn? En heeft hier weer niet de zuinigheid de wijsheidnbsp;bedrogen? Thans heeft men aan allerlei knoeiproeven grootenbsp;sommen verspild, want merkbare resultaten heeft men er nietnbsp;door verkregen. Had men daarentegen gedurende 30

jarennbsp;jaai’lijks f 100.000 besteed ter stelselmatige doorvoering vannbsp;een goed uitgewerkt plan tot verbetering van de veefokkerij,nbsp;dan zou zulks voor al die jaren eene uitgave van ƒ3.000.000nbsp;gevorderd hebben, terwijl bij de in plaats daarvan gevolgdenbsp;verwaarloozing van den veestapel enkel de bestrijding van de veepestepidemie van 1880—.....die alleen tengevolge daarvan zulke groote afmetingen kon nemen, f 8.000.000 aan de schatkist kostte en aan de bevolking een groot deelnbsp;van hare bezittingen, daar het geld, voor haar als schadeloosstelling bestemd, meerendeels in verkeerde handen schijntnbsp;terecht gekomen te zijn. We hebben dus hier weer ondervonden, dat goedkoop dikwijls duurkoop is. Toch kunnen alle tot heden genomen proeven nog eenig nut afwerpen, n. 1. de leering, die men er uit putten kan, hoe mennbsp;niet moet handelen en maakt men zich deze lessen ten nutte,nbsp;dan zijn

ze wel duur betaald, doch het geld zal toch niet geheelnbsp;nutteloos besteed geweest zijn We willen dus hopen, dat thansnbsp;gebroken zal worden met het stelsel van halve maatregelennbsp;en lapmiddeltjes en dat, wanneer men er eindelijk ook innbsp;deze Gewesten eens toe zal overgaan, de verbetering vannbsp;den paarden- en veestapel ernstig ter hand te nemen, mennbsp;het flink en stelselmatig zal doen. Dat men hierbij op ingewortelde vooroordeelen en dus op tegenwerking van ver- Deel X, Afl. IV. 19



270 schillende zijde zal stuiten, kan men dagelijks waarnemen, doch door halve maatregelen werkt men deze in de hand,nbsp;door afdoende overwint men ze echter gemakkelijk. Alsnbsp;voorbeeld hiervan wil ik nog even noemen de castratie vannbsp;hengsten. Bijna algemeen toch heerscht bij het groote publieknbsp;de meening, dat hengsten sterker, mooier en beter zijn dannbsp;ruinen. Wel hoort men door datzelfde publiek voortdurendnbsp;de stelling verkondigen, dat men den paarden geen gabanbsp;durft voeren, omdat ze dan „tinka’s” krijgen en wil mennbsp;maar niet begrijpen, dat die tinka’s niet door de gaba worden veroorzaakt, doch gelegen zijn in het karakter van dennbsp;hengst. Wel kan men dagelijks zien, dat uit Australië nimmer hengsten, doch slechts ruinen en merries worden aangevoerd en dat deze dieren veel handelbaarder zijn dannbsp;onze hengsten, doch om daaraan een voorbeeld te

nemen,nbsp;schijnt niemand in het hoofd te komen, ’t Is hier nu eenmaal usance, hengsten te rijden en daarom zijn hengsten ooknbsp;per se beter dan ruinen of merries. Bijna alle schrijversnbsp;over maatregelen tot verbetering van het paardenras alhiernbsp;zijn het er over eens, dat eene stelselmatige verbetering vannbsp;het paardenras niet mogelijk is zonder castratie van denbsp;slechte en voor de voortteling ongeschikte hengsten, innbsp;ieder geval zonder verbodsbepalingen op het laten grazennbsp;van dergelijke dieren op gemeenschappelijke weide plaatsen,nbsp;hetgeen vrijwel op hetzelfde neerkomt. Komt het echter opnbsp;het nemen van maatregelen aan, dan wenscht ieder zijn eigennbsp;paarden hiervan uitgezonderd te zien. Het Legerbestuurnbsp;zal zeggen, uitstekend, alle paarden, die niet voor de voortteling geschikt zijn, doen castreeren, behalve de legerpaarden.nbsp;De eigenaars van luxepaarden

eischen dezelfde uitzonderingnbsp;voor hen. Deze paarden worden immers toch niet voor denbsp;voortteling gebruikt, zoo redeneert men, en doen dus geennbsp;kwaad. Neen, juist daarom moet men het publiek dwingen,nbsp;geen hengsten meer te gebruiken. Werden de luxepaardennbsp;maar tevens ook voor de voortteling gebruikt, dan zou mennbsp;niet zoo’n treurigen toestand hebben zien ontstaan, want ditnbsp;j uist is het beste gedeelte van den paardenstapel. Het ligtnbsp;echter toch voor , de hand, dat, waar het groote publiek



‘2,n hengsten prefereert boven ruinen, de eerste ook altijd hooger in prijs zullen staan, zoo lang men dat gebruik geheel vrijnbsp;laat en men dus den fokkers eene premie toekent op hetnbsp;niet doen castreeren der hengstveulens. Zoolang nu eennbsp;hengst hoogere marktwaarde heeft dan een ruin, zal mennbsp;de paardenfokkers enkel door dwang kunnen bewegen, hunne jonge hengsten te doen castreeren want zij worden daardoor benadeeld. Heeft daarentegen een ruin hoogere marktwaarde, dan zal het eigenbelang van lederen fokker van zelf meebrengen,nbsp;slechts ruinen op te fokken. Wil men nu de paardenfokkerij in ernst bevorderen, dan dient natuurlijk in de eerstenbsp;plaats op de belangen van de fokkers gelet te worden ennbsp;de maatregelen dus in ieder geval zoodanig genomen, dat zijnbsp;er niet door benadeeld kunnen worden en dan zal men opnbsp;hunne medewerking kunnen rekenen; in het

tegenovergestelde geval heeft men verzet te wachten en al zou mennbsp;dat nu wel kunnen onderdrukken, zoo kan zulks toch nimmer in het belang der zaak zijn, want ’t is onmogelijk,nbsp;iemand te dwingen, zijn best te doen om mooie paarden tenbsp;fokken. Het ligt dus voor de hand, wat men te doen heeft;nbsp;n.1. de Regeering dient te beginnen met het voorbeeld tenbsp;geven en gebruike dus in den vervolge voor den Gouverne-ments dienst slechts ruinen en geen hengsten meer, zoowelnbsp;voor het leger als voor de bereden politie en voor den postpaardendienst en verder heffe men eene zware belastingnbsp;van alle hengsten, uitgezonderd van die, welke enkel voor de ’nbsp;vooi’tteling gebezigd worden en daar voor van wege de Regeering goedgekeurd zijn. Op deze wijze zal in korten tijdnbsp;de castratie van hengstveulens algemeen zijn, evenals hetnbsp;zulks is in bijna alle beschaafde lauden en het

vooroordeelnbsp;van het publiek overwonnen, want de meening, dat eennbsp;hengst als gebruikspaard beter zou zijn dan een ruin berustnbsp;op geen enkelen degelijken grond; integendeel overal, waarnbsp;deze zaak ernstig ter hand genomen is, kwam men tot denbsp;overtuiging van het verkeerde dezer meening, zoo bijv. bijnbsp;het Engelsch-Indische leger; ook daar gebruikte men vroegernbsp;hengsten en ook daar had men veel tegenstand te overwinnen



272 om deze algemeen door ruinen te doen vervangen. Het gewone argument, n.1. dat hengsten energieker en daardoor meer volhardend zonden zijn dan gecastreerde dieren, werdnbsp;ook daar aangevoerd. Men sloeg daar echter den practischennbsp;weg in om door eene eenvoudige proefneming het bwijs tenbsp;leveren van het ongerijmde dezer bewering. Men liet n.1.nbsp;twee afdeelingen cavalerie, de eene met ruinen, de anderenbsp;met hengsten gedurende eenige weken dagelijks geforceerdenbsp;marschen maken en toen na afloop daarvan bleek, dat denbsp;ruinen in minstens even goede conditie gebleven waren alsnbsp;de hengsten, was hiermede het pleit beslecht en werd hetnbsp;gebruik van ruinen algemeen ingevoerd, ’t Is onbegrijpelijk,nbsp;hoe dergelijke vooi’oordeelen, ook zelfs bij het ontwikkeldenbsp;publiek zoo lang stand houden, een hengst toch staat in allenbsp;opzichten als gebruikspaard bij

een ruin achter en vooral isnbsp;zulks het geval bij legerpaarden. Begint men bij de opvoeding in een remontedepót; dan kan men een troep ruinen samen in de weide laten loopen,nbsp;waar ze kalm grazen en daardoor goed gedijen; hengstennbsp;daarentegen laten elkaar door hun voortdurenden vechtlustnbsp;geen oogenblik met rust; zij vernielen de weiden en verwonden elkaar zoodanig, dat het onmogelijk is, ze op dezenbsp;wijze op te fokken, waardoor hun onderhoud natuurlijknbsp;duurder komt. Later bij de africhting en de verpleging opnbsp;stal staan ze alweer ten achter bij ruinen, die door hunnbsp;zachtzinniger temperament en meerdere gedweeheid makkelijker te dresseeren en te verplegen zijn, terwijl ze mindernbsp;voedsel noodig hebben. Vooral voor legerpaarden nu, dienbsp;onder alle omstandigheden, mak en volgzaam moeten zijn,nbsp;is het zeer te verwonderen, dat men nog steeds blijft

hechtennbsp;aan het gebruik van hengsten. Een man heeft meestal denbsp;handen vol om twee hengsten vast te houden; geeft mennbsp;hem er meer, dan loopt men gevaar, dat ze gaan vechtennbsp;en zich losrukken, terwijl men daarvan bij ruinen nooit lastnbsp;heeft, hetgeen toch zeker een groot voordeel is voor troepenpaarden; ook hinniken hengsten steeds, wanneer ze anderenbsp;paarden zien en verraden daar door hunne aanwezigheid,nbsp;hetgeen toch dikwijls niet gewenscht zal zijn, allemaal na-



273 deelen, die men bij ruinen niet aantreft. Wanneer men de zaak goed beschouwt, dan berust de geheele tegenstand innbsp;deze slechts op de ijdelheid van een gedeelte van het publiek,nbsp;dat zich de weelde van luxe- of rijpaarden kan veroorloven.nbsp;Men vindt het aardig, op een paard te zitten, dat, zoodranbsp;het een soortgenoot ziet, begint te hinniken en sierlijke alluresnbsp;aanneemt en het klinkt bovendien zoo romantisch, een’ fierennbsp;hengst te berijden; dat deden de ridders in den goeden oudennbsp;tijd immers ook en wat een heerlijk idee, een span vurigenbsp;hengsten voor zijn rijtuig te hebben. Hoe poëtisch een ennbsp;ander nu echter ook moge zijn, deze motieven zijn niet zoonbsp;gewichtig, dat de wetgever er rekening mee behoeft tenbsp;houden bij het beramen van maatregelen tot opheffing vannbsp;de paardenfokkerij uit haar jammerlijken staat van vervalnbsp;en ’t is dan ook te hopen, dat zulks

bij eventueel te nemennbsp;maatregelen niet het geval zal zijn. Ten slotte nog een paar opmerkingen; in het overzicht van den heer Ballot wordt ook telkens gesproken van pogingen tot verbetering van den runderstapel. Mij zijn dienbsp;pogingen onbekend, voor zoover ik weet werd er nog nimmernbsp;iets tot verbetering van den runder- en buffelstapel gedaan,nbsp;tenzij men het toekennen van eenige honderden guldens alsnbsp;premiën op enkele tentoonstellingen als zoodanig wil aanmerken, wel het geven van een paar inheemsche stieren.nbsp;Laat ons dergelijke ?spielerei” nu echter niet gaan rekenen totnbsp;de pogingen tot verbetering van een’ veestapel van 5000000nbsp;koppen, doch erkennen, dat er tot heden absoluut niets totnbsp;hare verbetering is gedaan. Overbodige luxe om daaraannbsp;langzamerhand ook eens te gaan denken, is het dus niet. Op pag. 85 lezen we: ?De proeven met tamme stoeterijen

leerden, dat deze op kleine schaal niet kunnen rendeeren” enz. Ik vraag, welke proeven dat bewezen hebben; toch zeker niet de in bovenbedoeld overzicht genoemde, want averechtsnbsp;genomen proeven bewijzen niets. Doch met het al of nietnbsp;rendeeren heeft de staat weinig te maken, die toch fokt nietnbsp;om er voordeel uit te halen, maar om uitstekend fokmate-riaal te krijgen, dat ze op andere wijze niet of niet voldoendenbsp;machtig kan worden. Het al of niet rendeeren eener tamme



274 stoeterij hangt geheel af van de omstandigheden, doch het gaat niet aan in het algemeen te zeggen, dat tamme stoeterijen op kleine schaal niet kunnen rendeeren; dan toch zounbsp;er geen enkele paardenfokker bestaan. Verder staat er: ?De proeven met dekking en croiseeren leerden, dat de inlandsche merries de beste veulens werpennbsp;van deugdzame ponyhengsten en de veredeling niet te zoekennbsp;is in het laten bespringen door hengsten van grootere rassennbsp;waaronder zij vaak bezwijken” enz., enz. Ik vraag alweer,nbsp;welke proeven leerden dat toch? Wanneer men uit verkeerde, onzinnige proefnemingen algemeene conclusies gaatnbsp;trekken, raakt men het spoor geheel bijster. Omdat mennbsp;hier vroeger de dwaasheid begaan heeft, een paar grovenbsp;Mecklenburgsche hengsten te willen croiseeren met hetnbsp;Javaansche paardje van 1.20 M. hoog, te verkondigen, datnbsp;hierdoor

bewezen is, dat inheemsche paarden niet gecroiseerdnbsp;kunnen worden met hengsten van grootere rassen, is evennbsp;dwaas als de bovenbedoelde onzinnige proefneming zelve.nbsp;Zouden echter onze Indische typen ook niet te verbeterennbsp;zijn met goede Arabische, Perzische en Berberhengsten ofnbsp;hengsten van andere edele rassen, mits doelmatig gefoktnbsp;wordt ? Ga naar de eerste de beste races, waar gecroiseerdenbsp;paarden loopen en gij zult het antwoord zelf kunnen vinden.nbsp;Zoo wordt uit de studie van den heer Mars omtrent grassennbsp;en andere voedergewassen in Ned.-Indië, waaruit blijkt, datnbsp;deze van zeer goede kwaliteit zijn, de conclusie getrokken,nbsp;dat de veestapel alhier in zeer gunstige omstandigheden verkeert. Men vergeet echter hierbij één groote factor, n. 1.nbsp;dat het niet voldoende is, dat er goede voedergewassennbsp;voorkomen, doch dat ze ook in voldoende

hoeveelheid moetennbsp;aanwezig zijn en ten allen tijde verkrijgbaar en dat nu isnbsp;in deze gewesten volstrekt niet het geval; in den droegennbsp;moesson niet, om dat het plantcnkleed dan voor een grootnbsp;gedeelte verdort en in den regenmoesson niet, omdat tenminste in de bewoonde streken alle gronden met anderenbsp;gewassen beplant zijn. Uit de telkens in de Koloniale Verslagen voorkomende mededeelingen omtrent groote sterfte onder den veestapel van



275 bepaalde gewesten door schaarste aan veevoeder blijkt trouwens voldoende, dat de toestand van den veestapel en de voedingskwestie hier verre van rooskleurig zijn. Men zij dus vooral voorzichtig in het trekken van conclusies, of men loopt gevaar van in nog grootere fouten te vervallennbsp;dan vroeger, toen men nog geen conclusies te trekken had.nbsp;Mogen we daarvoor bewaard blijven! PENNING. Batavia, 4 October 1896.



EENIGE PROEVEN GENOMEN IN HET BACTERIOLOGISCH LABORATORIUM TE UTRECHT OM DE TENACITEITnbsp;VAN DEN KWADEN-DROESBACIL TE BEPALEN. Door collega Vrijburg zijn gedurende zijn verblijf in Nederland proeven genomen in het Bacteriologisch Laboratorium van het Militair Hospitaal te Utrecht onder leiding van dennbsp;Heer J. de Haan, Officier van Gezondheid H klasse ter bepaling van de tenaciteit van den kwaden-droesbacil. De proeven werden aldus' genomen; Zijden draadjes werden geinfecteerd met een waterige emulsie van kwadedroes bacillen (die op aardappelen warennbsp;gekweekt) daarna gelegd in Petri’sche schaaltjes, bij verschillende temperaturen bewaard, en dan op aardappelennbsp;geënt die in de broedstoof bij 37° C. werden gezet ten eindenbsp;te zien of de culturen al of niet opkwamen. De resultaten van deze proeven waren de volgende: 4° C. en daarna na 1 X 24 uren

? 2 X 24 ? ? 3 X 24 ? ? 4 X 24 ? ? 5 X 24 ? niet geënt ? 6 X 24 ? — ? 7 X 24 ? — ? 8 X 24 ? — Aldus ge?nfecteerde draadjes bewaard: a. in de ijskast bij een temperatuur vannbsp;op aardappelen geënt: -j- wil zeggen dat de culturen wel opkwamen, en — het tegendeel; h. bij kamertemperatuur (temperatuur 15 a 16° C). na 1 X 24 urennbsp;? 2 X 24 ?nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;—



c. e. f- na 1 277 bij kamertemperatuur, maar ’t Petri’sche schaaltje gepa-rafineerd, dus ’t uitdroogen verhinderd: na 1 nbsp;nbsp;nbsp;Xnbsp;nbsp;nbsp;nbsp;24nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;urennbsp;nbsp;nbsp;nbsp;-|- ? 2 nbsp;nbsp;nbsp;Xnbsp;nbsp;nbsp;nbsp;24nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;?nbsp;nbsp;nbsp;nbsp; ? 5 nbsp;nbsp;nbsp;Xnbsp;nbsp;nbsp;nbsp;24nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;?nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;— Uit deze proeven bleek dus, dat de bacillen na 5 X 24 uren zóódanig in hun ontwikkeling waren geremd datnbsp;zij op aardappelen geënt, niet meer in staat waren eenenbsp;nieuwe cultuur te geven; maar daar hiermede nog innbsp;geen geval was aangetoond, dat zij gedood waren, werdennbsp;bij wijze van proef eenige geinfecteerde zijden draadjes,nbsp;die op de bovenvermelde wijze 5 X 24 uren warennbsp;bewaard geweest, in de peritoneaalholte van een cavianbsp;gebracht. De cavia bleef echter na deze enting volkomen

gezond, zoo dat hiermede aangetoond was dat de bacillen warennbsp;gedood — daar de cavia in het tegenovergestelde gevalnbsp;verschijnselen van kwaden-droes had moeten gaan vertonnen. bij een temperatuur van 37o C. na 1 X 24 uren — bij een temperatuur van 40“ C. na 1 X 24 uren — bij een temperatuur van 24“ C. in een geparafineerd schaaltje, zoodat de draadjes niet konden uitdrogen. X 24 uren X24 ? X 24 nbsp;nbsp;nbsp;? X 24 nbsp;nbsp;nbsp;? X 24 nbsp;nbsp;nbsp;?nbsp;nbsp;nbsp;nbsp; ? 6 X 24 nbsp;nbsp;nbsp;?nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;— Uit deze proeven bleek dus dat bij een temperatuur van 24“ C., kwade droes bacillen, die voor uitdrogen warennbsp;bewaard, na 6 X 24 uren zoodanig in hunne ontwikkeling waren geremd, dat zij op aardappelen geënt geennbsp;nieuwe culturen meer konden geven, maar om nu evenalsnbsp;bij de proeven sub c beschreven uittemaken of de bacillen werkelijk waren

gedood, werd een cavia geënt in



278 de peritoneaalholtc met zes in een waterige emulsie van kwaden droesbacillen geinfecteerde zijden draadjes, dienbsp;6 X 24 uren op bovenvermelde wijze waren bewaardnbsp;geweest. De cavia stierf den 4egt;i dag na de enting. Rondom de plaats van enting waren toen kleine haardjes metnbsp;verkaasde etter aanwezig, waarin staafjes, gelijkende opnbsp;kwade-droes bacillen. Door vertrek naar Indië was collega Vrijburg niet in de gelegenheid die proeven verder voort te zetten maarnbsp;door de welwillendheid van den Heer de Haan werdnbsp;ik hiertoe in staat gesteld. Door mij werden toen nog de volgende proeven genomen; een cavia werd intra-peritoneaal geënt met een Pasteursche pipet vol pus, afkomstig van een kwaad droezig paardnbsp;(clinisch en bacteriologisch vastgesteld), die 2 maandennbsp;in de ijskast (temperatuur 4? C.) in een dicht gesmolten buis was bewaard geweest Na zeven dagen was de cavia

nog volkomen gezond i en nu werd dezelfde cavia nogmaals geënt met de res-teerende helft pus, die bij de vorige enting was overgebleven. Tien dagen na deze enting was de cavia nog gezond. Nu werd bij de cavia laparotomie gedaan, en in de peritoneaalholtc gebracht, een stuk van een aangedanenbsp;lympheklier van hetzelfde paard afkomstig, die in eennbsp;glazen schaaltje 10 weken in de ijskast was bewaardnbsp;geweest. De cavia stierf hierop na verloop van 36 uur. Bij de sectie was geen spoor van kwaden droes te con-stateeren; maar uit het microskopisch en bacteriologisch onderzoek van de verschillende organen bleek, dat denbsp;cavia was gestorven aan een Secundaire Septichaemie. Uit deze proef bleek dus dat in pus van een kwaad-droezig paard afkomstig, die gedurende 2 maanden bij een temperatuur van 4o C. was bewaard geweest, denbsp;kwade-droes bacillen waren gestorven.



279 B. Ten einde nategaan hoe sterk een sublimaat oplossing moet zijn en hoe lang zij moet inwerken om kwade-droesnbsp;bacillen te dooden werden de volgende proeven genomen. Zijden draadjes werden ge?nfecteerd door ze te leggen in een waterige emulsie van kwade-droes bacillen ennbsp;nadat zij gedroogd waren, gelegd in een Sublimaatoplossing van de sterkte 1.1000, gedurende verschillendenbsp;tijden zooals 1 minuut, 2 minuten enz., daarna in gesteriliseerd water afgespoeld, en vervolgens op aardappelen geënt, die in de broedstoof bij 37o C. werdennbsp;geplaatst, ten einde te zien of de culturen al of nietnbsp;opkwamen. Het resultaat van deze entingen was; als de sublimaat oplossing had ingewerkt.123 4 5 10nbsp;15nbsp;301 o minuut minuten uur Vervolgens werden dezelfde proeven gedaan met een Sublimaat oplossing van de sterkte 1.2000. Het resultaat van de entingen op aardappelen als deze

oplossing had ingewerkt;12 3 4 5 10nbsp;15nbsp;3012 minuut was minuten uur



280 Toen na 3 dagen op al de geënte aardappelen nog geen kwade droes culturen waren te zien, werden de bovennbsp;vermelde 20 draadjes van de aardappelen afgenomen, vervolgens in zwavel ammonium afgespoeld om, als er nognbsp;sublimaat mocht aankleven dit te neutraliseeren en nadatnbsp;zij toen om het zwavel ammonium te verwijderen in gesteriliseerd water waren afgespoeld, in de peritoneaalholtenbsp;van een cavia gebracht, om uit te maken of de kwade-droesnbsp;bacillen, waarmede die draadjes waren geinfecteerd, gedood waren of alleen maar in hunne ontwikkeling gestuit. Deze cavia bleef volkomen gezond. 35 dagen na de enting werd de cavia afgemaakt en toen bleek dat er niets abnormaals viel te constateeren;nbsp;waaruit volgt dat de bacillen door de inwerking van denbsp;sublimaat waren gedood. C. Daar het niet onmogelijk was dat de gunstige resultaten bij de proeven onder B. verkregen waren toe

te schrijvennbsp;aan het feit dat de sublimaat oplossingen niet dadelijknbsp;door zwavel ammonium waren geneutraliseerd nadat zijnbsp;den bepaalden tijd hadden ingewerkt, werden nu denbsp;volgende proeven genomen: Zijden draadjes werden in een waterige emulsie van kwade-droes bacillen gelegd, en nadat zij droog waren,nbsp;gedompeld in een sublimaat oplossing van 1.1000 gedurende verschillende tijden zooals 5 minuten, 10 minutennbsp;enz., daarna direct in zwavel ammonium afgespoeld ennbsp;op aardappelen geënt, die in de broedstoof bij 37o C.nbsp;werden geplaatst om uit te maken of de culturen al ofnbsp;niet opkwamen. Door deze wijze van werken was men absoluut zeker dat de sublimaat oplossingen niet langer hadden ingewerktnbsp;als 5 minuten, 10 minuten enz. Het resultaat van de entingen op de aardappelen was als de sublimaat oplossing had ingewerkt: 5 minuten nbsp;nbsp;nbsp;—10 15 30



281 Dezelfde lossing van 1nbsp;na ? nbsp;nbsp;nbsp;10nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;.nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;?nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;— ? nbsp;nbsp;nbsp;15nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;?nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;— ? nbsp;nbsp;nbsp;30nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;?nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;— D. Ten einde uit te maken of sublimaat wei’kelijk zoo’n sterk desinfectans voor kwade-droesbacillen is, als uitnbsp;bovenstaande proeven zoude blijken, werd een cavianbsp;intra-peritoneaal geënt met 10 zijden draadjes, die innbsp;een zeer dikke waterige emulsie van kwaden-droesbacillennbsp;waren gelegd en toen zij gedroogd waren, gedurendenbsp;1 uur in een sublimaat oplossing van 1 : 2000 haddennbsp;gelegen en in gesteriliseerd water afgepoeld. Na 35 dagen werd de cavia afgemaakt; bij de sectie bleek ze volkomen gezond te zijn. Uit deze proef blijkt dus, dat men voorwerpen door kwaaddroezige paarden geinfecteerd zeker kan desinfec-teeren

door ze gedurende een uur in een sublimaat oplossing van 1 : 2000 te leggen en daarna met water afnbsp;te spoelen. . Daar misschien lederwerk een nadeeligen invloed ondervindt van de inwerking van een sublimaat oplossing van 1 : 2000, gedurende een uur, heb ik getracht een andernbsp;desinfectie middel te vinden en hiertoe de volgendenbsp;proeven genomen. proef werd gedaan met een sublimaat op- 2000 en gaf de volgende resultaten 5 minuten — E. Gewone terpentijn olie werd opgelost in Spiritis fortior en dan met water geschud, waardoor men een oplossingnbsp;of liever gezegd emulsie krijgt die men met den naamnbsp;van terpentijn water zoude kunnen bestempelen. Door één deel terpentijn olie optelossen in 10 deelen Spiritis fortior en dan te schudden met 40, 90, 240 ennbsp;490 deelen water, krijgt men terpentijn water van denbsp;sterkte: 1 : 50, 1 : 100, 1 : 250 en 1 : 500. Met terpentijnwater van

deze verschillende sterkten werden nu proeven genomen en wel de volgende: Zijden draadjes werden in een waterige emulsie van kwade-droesbacillen gelegd, daarna gedroogd, en vervolgens



282 gedurende verschillende tijden zooals 2 minuten, 4 minuten enz. gelegd in terpentijnwater van de sterkte 1 : 500, daarnanbsp;in gewoon waterleiding-water afgepoeld en op aardappelennbsp;geënt, die in de broedstoof bij 3Jo C. werden geplaatstnbsp;om uit te maken of de culturen al of niet opkwamen. Het resultaat van deze entingen was als de zijden draadjes in terpetijnwater 1 : 500 hadden gelegen: 2 minuten nbsp;nbsp;nbsp;4- 4 ? 6 ? 8 ? 10 ? 4- t 15 ? ' 30 ? O- 1 1 uur 2 ? 3 ? 1 __r Uit deze Serie proeven bleek dus dat terpentijnwater van 1 : 500 geene invloed uitoefende op de kwade-droes. bacillen — want op al de geënte aardappelen kwamen de culturen van de kwade-droesbacil goed op. Nu werd deze serie proeven gedaan met terpentijn- water van 1 : 250. De resultaten van deze proeven waren: na 2 minuten ? 4 ? ? 6 ? ? 8 ? ? 10 ? ? 15 ? ? 30 ? ? 1 uur ? 2 ? ? 3 waaruit volgt dat ook terpentijnwater van 1 : 250 geen

invloed op deze bacillen heeft. Nu werden dezelfde proeven gedaan met terpentijnwater van: 1,100.



283 De resultaten van deze proeven waren; na 2 minuten ? 4 ? ? 8 ? ? 10 ? ? 15 ? 1 ? 30 ? — ? 1 uur — ? 2 ? — ? 3 — Uit deze proeven bleek dat terpentijnwater van 1 :100, als ’t een half uur of langer op kwade-droesbacillen hadnbsp;ingewerkt een zoodanigen invloed had, dat zij in hunne ontwikkeling werden gestoord: Ten slotte werden dezelfde proeven herhaald met terpentijnwater van 1 : 50. Het resultaat van deze entingen was: na 2 minuten ? 4 ? ? 6 ? 8 ? ? 10 ygt; 15 ? ? 30 ? — ? 1 uur — ? 2 ? — ? 3 ? — Uit deze proeven bleek dus dat terpentijnwater van 1 : 50 een half uur moet inwerken, om de kwade-droesnbsp;bacillen in hunne ontwikkeling te stuiten. Teneinde nu de bovenstaande proeven te controleeren werd een zeer dikke waterige emulsie van kwade-droesnbsp;bacillen gemaakt, waarin zijden draadjes werden gelegdnbsp;en nadat deze droog waren werden ze gelegd in terpentij nwater van de sterkte

1 : 50 en 1 :100 gedurende 30nbsp;minuten, 1 uur en 2 uur, daarna in waterleiding waternbsp;afgespoeld en op aardappelen geënt die in de broedstootnbsp;bij 37o C. werden geplaatst, om uit te maken of de



284 kwade-droes bacillen nu nog in staat waren een nieuwe cultuur te geven. Het resultaat van deze entingen was bij Terpentijn-water van 1 : 100. na 30 minuten — ? nbsp;nbsp;nbsp;1nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;üurnbsp;nbsp;nbsp;nbsp;— ? nbsp;nbsp;nbsp;2nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;?nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;— Terpentijnwater van 1 : 50 na 30 minuten — ? nbsp;nbsp;nbsp;1nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;uurnbsp;nbsp;nbsp;nbsp;—- Door deze proeven is dus aan etoond dat terpentijn water van de sterkte 1 : 100 door gedurende een halfnbsp;uur op kwade-bacillen in te werken een zoodanigen invloednbsp;uitoefent dat dezelve niet meer in staat zijn nieuwenbsp;culturen te geven. Maar daar hiermede nog geenszins was aangetoond dat de kwade-droesbacillen waren gedood werd nu de volgendenbsp;proef genomen: F. Zes zijden draadjes werden in een dikke waterige emulsie van kwade-droes bacillen ge?nfecteerd, gedroogd,

daarnanbsp;gedurende 1 uur in terpentijnwater van de sterkte 1 : 100nbsp;gelegd en nadat zij in gewoon waterleiding water warennbsp;afgespoeld bij een cavia intra-peritoneaal geënt. De cavia bleef na de enting volkomen gezond en werd na verloop van 48 dagen afgemaakt. Bij de sectie bleek ze volkomen gezond te zijn. Uit deze proef blijkt dus dat men voorwerpen die door kwaaddroezige paarden zijn ge?nfecteerd kan desinfee-teeren, door ze gedurende een uur in terpentijnwater vannbsp;de sterkte 1 : 100 te leggen. O. Daar ’t een bekend feit is dat het zonlicht een sterken invloed uitoefent op de meeste bacteriën werd door denbsp;volgende proeven getracht na te gaan of zulks ook metnbsp;kwade-droes bacillen ’t geval is. Hiertoe werden zijden draadjes geinfecteerd door ze in een waterige emulsie van kwade-droes bacillen tenbsp;leggen; van deze draadjes werden enkele in een open



285 schaaltje en andere in een geparafineerd schaaltje waardoor ’t uitdrogen was verhinderd, gelegd. Deze schaaltjes werden toen gedurende 4 uur in het zonlicht (temperatuur 38?, 40’ C.) geplaatst, en blevennbsp;daarna nog 22 uur bij gewone kamer temperatuur (15’nbsp;a 16’ C.) staan, waarna de zijden draadjes die aldusnbsp;waren bewaard geweest, op aardappelen werden geent,nbsp;die in de broedstoof bij 37° C. werden gezet. Na verloop van drie dagen was op geen enkele van de aardappelen een cultuur van kwade-droes bacillen tenbsp;zien, dus de bacillen waren door ’t zonlicht in hunnenbsp;ontwikkeling geremd. Als men ’t resultaat van deze proeven vergelijkt met de uitkomsten verkregen door collega Vrijburg en opgegeven onder de letters h. en c., dan ziet men dat hetnbsp;zonlicht ook op de ontwikkeling van kwade-droes bacillennbsp;een groeten invloed uitoelent. H. Daar de proeven door Collega Vrijburg

genomen en vermeld onder letter f niet geheel waren afgewerkt, daarnbsp;het resultaat van de intra-peritoneale enting bij de cavianbsp;met 6 geinfecteerde zijden draadjes, welke gedurendenbsp;6 dagen bij een vochtige temperatuur van 24° C warennbsp;bewaard geweest, zeer twijfelachtig was gebleven, werden door mij nog op dit gebied een paar proeven genomen om na te gaan, na hoeveel dagen kwade-droesnbsp;bacillen bij een vochtige temperatuur van 23=’ a 240 C.nbsp;afsterven. 8 dagen in een Petrisch schaaltje, dat geparafineerd werd om ’t uitdrogen te voorkomen, in de broedstoof bij een temperatuur van 23o C. bewaard. Met deze 10 zijden draadjes werd toen een cavia intra-peritoneaal geënt, de wond die, hiertoe in den buikwand was gemaakt, genas goed; maar bij ’t betasten van denbsp;buik vei’toonde de cavia steeds pijn. Zeven dagen na de enting was er een klein abseesje in den buikwand bij de plaats van

enting te constateeren,nbsp;Deel X, Afl. IV.nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;20 Hiertoe werden 10 zijden draadjes in eene waterige emulsie van kwade-droes bacillen ge?nfecteerd en toennbsp;gedurende



286 hetwelk werd geopend door er een kleine incisie,in te geven. Bij het microscopisch onderzoek van de pus uit dit abscesje, bleek dezelve kleine staafjes te bevatten, dienbsp;zich duidelijk met eene Carbol-Methyleenblaauw oplossing kleurden. Daar zulks al erg verdacht was werd van de pus uit het abscesje afkomstig ook op aardappelen geënt, die innbsp;de broedstoof bij 30^ C. werden geplaatst; na verloopnbsp;van 4 dagen was er een duidelijke cultuur van kwade-droes bacillen te constateeren. Hiermede was dus reeds zeker aangetoond dat de cavia aan Kwade-Droes lijdende was; maar om het verloop vannbsp;het proces bij de cavia na gaan, werd het dier nog innbsp;’t leven gelaten. Gedurende de volgende dagen kwamen er nog meer abscesjes in den buikwand van de cavia te voorschijn,nbsp;en daar ’t dier buitendien sterk vermagerde, werd 't 16nbsp;dagen na de enting afgemaakt. Bij de sectie bleek ’t ziekte

proces nog gelocaliseerd te wezen tot den buikwand en de rechter liesklieren;nbsp;in de buikorganen zelf was nog geen spoor van ’t ziekteproces te constateeren; en wat bijzonder vermeldingnbsp;verdient is dat ook de geslachts organen nog niet warennbsp;aangedaan. Ik maak hier speciaal vermelding van ’t nog niet aangedaan zijn van de geslachtsorganen omdat men in de meeste werken over Bacteriologie beschreven vindt, datnbsp;juist deze organen het eerste worden aangedaan. Met pus afkomstig uit de rechter liesklieren van deze cavia werden nog eenigq aardappelen geënt, die wedernbsp;in de broedstoof bij 37° werden geplaatst; na verloopnbsp;van een dag of vier waren op deze aardappelen reinnbsp;culturen van kwade-droes bacillen te constateeren. Uit deze proef bleek dus dat kwade-droes bacillen na verloop van acht dagen nog virulent zijn als zij bij eennbsp;temperatuur van 23? C. in een vochtige ruimte

zijn bewaard geweesti



Nu werd een tweede proef gedaan en wel op de volgende manier. 10 zijden draadjes werden geinfecteerd door ze in een zeer dikke watei’ige emulsie van kwade-droes bacillen te leggen en daarna gedurende 20 dagen bewaardnbsp;in een Petrisch schaaltje, dat geparafineerd was om ’tnbsp;uitdrogen te voorkomen, in de broedstoof bij 23? C. Met deze 10 draadjes werd toen een cavia intra-peri-toneaal geënt. Nu verloop van 12 dagen werd deze cavia afgemaakt •als zijnde lijdende aan acuten kwade-droes, ’t geen clinischnbsp;en bacteriologisch was geconstateerd. Uit deze proef bleek dus dat de kwade-droes bacillen na 20 dagen nog virulent zijn, als zij bewaard wordennbsp;bij een vochtige temperatuur van 23? C. Tot mijn leedwezen was ik door vertrek naar Indië niet in de gelegenheid deze serie proeven verder voortnbsp;te zetten. Als men nu de resultaten van de bovenvermelde proeven in 't kort resumeert komt men tot de

volgendenbsp;conclusies: 1. nbsp;nbsp;nbsp;Bij een vochtige warmte van 23? C. zijn kwade-droesnbsp;bacillen na 20 dagen nog virulent. 2. nbsp;nbsp;nbsp;Bij een vochtige warmte van 15? a 16? C. zijn zij nanbsp;5 dagen afgestorven, 3. nbsp;nbsp;nbsp;Door inwerking van een sublimaat oplossing van 1 ; 2000nbsp;zijn zij na een uur afgestorven. 4. nbsp;nbsp;nbsp;Door inwerking van tei'pentijnwater van 1 : 100 zijn zijnbsp;na een uur afgestorven. R. A. PLEMPER van BALEN. Paardenarts Ie Ttl. SoERABAiA, 20 September 1896,



IVi ALLEI N E. Een Onderkennings-middel bij Kwade-Droes. In mijne bijdrage in afl. II, Deel VIII der Veeartsenijkundige Bladen voor Nederlandscli-Indië ?proeven met malleine” zegdenbsp;ik den lezers van dit tijdschrift toe, het resultaat van hetnbsp;microscopisch onderzoek van de door mij te Banjoe-Biroenbsp;verzamelde praeparaten, later te zullen mee deelen. Tot mijn spijt moet ik evenwel verklaren dat het mij geheel onmogelijk is aan die belofte te voldoen, daar ik tot op heden, na toezending van de praeparaten en een afschriftnbsp;van de obductie-protocollen aan Prof. Nocard te Alfort, nognbsp;geen antwoord heb mogen ontvangen, al werd mij dit bijnbsp;monde van Dr. Eilerts de Haan, namens zijn Hoog-Gel.nbsp;dan ook toegezegd. Ondertusschen, de jaren die er sinds zijn verloopen, vormen ook voor de malleine, een stuk geschiedenis dat ons in staatnbsp;stelt een beter oordeel dan in den aanvang, over hare

waardenbsp;als diagnosticum te vellen en kan het wellicht van belangnbsp;zijn in ’t kort te bespreken datgene, wat wij sinds dien tijdnbsp;daarvan zijn te weten gekomen. Dat er in de laatste jaren een berg van literatuur over dit onderwerp is verrezen, is een ieder deskundig lezernbsp;bekend; het is daarom ook niet doenlijk alles in extenso tenbsp;gaan behandelen daarbij ook niet noodig, omdat niet aan alnbsp;die mededeelingen waarde kan worden toegekend, en iknbsp;acht het meer dan voldoende wanneer wij ons hoofdzakelijknbsp;bezig houden met hetgeen mannen van gezag ons hebbennbsp;bericht, met datgene, wat wij te weten zijn gekomen vannbsp;het resultaat der onderzoekingen der verschillende officieelenbsp;kommissie’s, en met wat ons de Internationale Veeartsenijkundige congressen hebben geleerd.



289 Laat ons beginnen, met in ’t kort na te gaan op welk standpunt Prof. Nocakd van de Veeartsenijschool te Alfort,nbsp;zich ten opzichte van de malleine heeft geplaatst en nog altijdnbsp;plaatst, iets wat mij vooral daarom gewenscht voorkomt,nbsp;omdat hij, ten spijt van de aanvallen, waaraan hij heeftnbsp;blootgestaan nog steeds een der grootste voorstanders vannbsp;hare praktische toepassing is. Hij zeide dan nl: dat de malleine, bij paarden die aan kwaden-droes lijden steeds eene temperatuursverhooging ten gevolge heeft, dienbsp;reeds tusschen het 6Ž en 8’ uur na de inspuiting merkbaar begint te worden en in den regel tusschen het lO^ en 12'3 uur haar maximum (2^ C. en meer) heeft bereikt om, na 24 a 48 uren — soms nog langer — tot den norm te zijn terugnbsp;gekeerd. Paarden wier temperatuur zich slechts verheft tot een maximum van 1.5^ C. moeten worden beschouwd als verdacht terwijl die, waarbij de

thermometer enkel eene verhooging vannbsp;Ie C. aangeeft, onder de gezonden gerekend moeten worden. Maar, behalve deze afwijkingen in de normale temperatuur geeft de malleine nog andere verschijnselen te zien. Op de plaats nl. waar zij langs sterielen weg is ingespoten, ontstaat na eenige uren een pijnlijke, meer of minder omschreven zwelling, van waaruit de opgezette lijmphevaten alsnbsp;dikke strengen naar de peripherie verloopen, welke gedurendenbsp;de eerste 24 uren in omvang toeneemt om na 2 a 3 dagennbsp;langzamerhand te verdwijnen. Verder is de algemeene toestand van het paard opvallend veranderd, zich kenmerkende voornl. door een hoogen graadnbsp;van neerslachtigheid, spiertrillingon, zwakte in de aehterhand,nbsp;gebrek aan eetlust, lichte koliek-verschijnzelen enz. enz., hetnbsp;meest ondeugende dier zeide Nocard, is onder deze omstandigheden zoo volgzaam mogelijk. De

temperatuursverhooging, de locale zwelling ter plaatse van de injectie en de eigenaardige verandering in den alge-meenen gezondheidstoestand van het dier vormen ?la reaction”nbsp;compléte 5 ieder dier dat deze te zien geeft is per se lijdendenbsp;aan malleus beweerde Nocard aanvankelijk, en zooals menIé



290 kan ontwaren uit een circulaire van den Franschen Minister van Oorlog, don Generaal Zuidindcn (zie revue de cavalerie,nbsp;October 1895 pag. 104 en volgende), houdt men in het Franschenbsp;leger in hoofdzaak nog altijd aan deze zienswijze vast. Korten tijd nadat eerstgenoemde zich zoo positief had uitgelaten begonnen zich naar aanleiding van de proeven te Montoire twijfelaars in het kamp der malleine vooi’standersnbsp;te vertoonen, waaronder er zelfs waren zooals Prof. Leblancnbsp;tc Toulouse die haar zoo goed als alle diagnostische waardenbsp;ontzegden; de konklusio van de Fransche kommissie te Montoirenbsp;was dan ook verre van bemoedigend en kon het moeielijknbsp;anders of zij moest hen, die alles van dit middel verwachtten,nbsp;een beetje ontnuchteren. Zij luidde aldus: a. ?La malleine est un moyen de reconnaitie la morve chec ?lo cheval, mais cc moyen n’est pas sure (vote a 1’una-?nimité). 1.

Au point de vue pi’actique, tout cheval, qui saus presenter aucun sijmptome clinique a roagi a la malleine, doitnbsp;?trc considéré non pas comme morveux (vote par sixnbsp;voix, dont cello du General President, centre six) maisnbsp;seulemcnt comme suspect, (vote a Punanimite). c. ?Tout cheval qui n’a pas reagi a la malleine ne doit pas ctre considéré comme indemne de morve (voté a’nbsp;1’unanimité).” ?I1 y a lieu d’emploijer dans Parmée la malleine comme inoyen de diagnostique do la morve (voté a l’unanimiténbsp;moins une voix).” Ik toeken hierbij aan dat ook professor Nocard zitting had in do kommissie voi’en bedoeld en de veronderstellingnbsp;dat hij met zijn mede-lid prof. Roux van het Instituut Pasteurnbsp;te Parijs daarin wel een zeer voorname rol zal hebben vervuld is zeker niet van de hand te wijzen. Een ieder zal het met mij cens zijn, dat de aanvankelijke konklusie van eerstgenoemde veel meer beslist was,

dan denbsp;uitspraak van de kommissie en als men in aanmerking neemtnbsp;dat punt a. b. en c. met algemeene stemmen — waaronder dusnbsp;ook die van Nocard ^—werd aangenomen, moet men erkennen.



291 dat de uitslag van de proeven te Montoire hem ten opzichte van de diagnostische waarde van de malleine, een aanmerkelijke schrede terug hebben doen gaan. En wat was nu de reden van het feit dat na de proeven te Montoire het vertrouwen in de malleine in meerder of mindere mate was geschokt? Kwade-Droes had zich in het remonte-depot aldaar op vrij uitgebreide schaal voorgedaan en vroeg en verkreeg paardenartsnbsp;Charon verlof om alle paarden met malleine te injiceeren,nbsp;waarvan het gevolg was, dat: 58 stuks ziek, 73 stuks verdacht 97 gezond werden verklaard, terwijl men er bij een vijftal niet in was geslaagd de lichaamstemperatuur te bepalen. Van de eerste en de tweede groep werden nu opgeofferd, respectievelijk 41 en 2 paarden, die bij sectie allen blekennbsp;te lijden aan malleus (kwade droes). De ziekelijke veranderingen bestonden bij vele paarden in de aanwezigheid van talrijke doorschijnende

knobbeltjes innbsp;de longen, (waarover later) terwijl ook onderscheidene denbsp;karakteristieke ulcera, litteekens enz. in de ademhalingsslijm-vliezen en de meeste, de echte kwade-droes tuberkels in donbsp;longen te zien gaven. Bij een tweede malleine injectie nu, op de 190 overgebleven paarden door de ofiScieële kommissie, waarin dan Nocardnbsp;en Roux zitting hadden, bleken. 8 lijdende te zijn aan kwade-droes, moesten 52 verdacht en 110 gezond verklaard worden, terwijl het lot van 20 nietnbsp;kon beslist worden. Men nam nu het besluit om 18 paarden of te maken en wel. 7 stuks van die, welke blijkens de malleine aan kwaden-droes leden 6 van de verdachte en 5 van de gezonde. Bij de sectie nu bleken 16 van deze 18 paarden aan kwa-den-droes te lyden en wel: 8. waaromtrent onder de deskundigen geen meenings-verschil bestond. 8. waarmee dit wel het geval was, en 2 waarvan de



292 cene behoorde in de groep der zeven kwaad-droezige en één in die der gezonde. Men vond bij deze afgemaakte paarden alleen ziekelijko veranderingen in de longen nl: meer of minder groote, doorschijnende knobbeltjes, homogeen, zonder gedegenereerd centrum en zonder ontstekings zóne, die in macroscopisch voorkomen niet het beeld van den krakteristieken kwaden-droesnbsp;tuberkel vertoonden en die bij vele der kommissie-ledennbsp;twijfel deden rijzen in hoeverre zij als een verschijnsel vannbsp;deze ziekte moesten worden opgevat, vooral omdat men zenbsp;bij enkele paarden, die de reactie hadden vertoond slechtsnbsp;in klein aantal 2, a 3, zonder eenige andere karakteristiekenbsp;laesie had aangetroffen; van daar dat men besloot zijn toevluchtnbsp;tot het experiment te nemen. Daartoe werden met den inhoud van die knobbeltjes twee ezels ingeent echter met negatief resultaat, waarop door prof.nbsp;Roux

vier culturen werden aangelegd van stof uit analogenbsp;tubei’kels, die echter niet van hetzelfde paard afkomstig wa-i'en als die waarmee de vorige proeven (op de beide ezels)nbsp;waren verricht, van welko één eene kolonie van kwade-droes bacillen te zien gaf; een cavia cobaija met deze cultuurnbsp;ingeent bleek werkelijk aan malleus te lijden, evenals nognbsp;drie van deze diertjes die met dezelfde kolonie ingeent warennbsp;geworden. Een der ezels, die bij eerste injectie gezond wasnbsp;gebleven, werd nu ingospoten met den inhoud der laesies bijnbsp;de cavia’s aangetroffen, hetgeen het gevolg had dat het, diernbsp;spoedig daarop, zooals door de geheele commissie werd gekon-stateerd aan den acuten vorm van malleus te gronde ging. Aan dit feit ontleenden Nocard en de zijnen het recht tot de bewering, dat die ?tubercnlos translucides” zooals ze doornbsp;hem werden genoemd, echte kwade-droes tuberkels zijn

ennbsp;zoo nog een serie van proeven hetzelfde resultaat had opge-leveixl, zou er zeker niemand zijn geweest die daarna nognbsp;aan de waarde van de malle?ne als diagnosticum zou hebbennbsp;getwijfeld en ware het bewijs geleverd dat deze stof ons innbsp;staat stelt de geringste ziekelijke verandering van malleusnbsp;aan het licht te brengen, daai’, zooals ik voren reeds zeidenbsp;bij verscheidene der paarden die de bekende reactie hadden



293 vei'toond enkel en alleen, die ?tubercules translucides” in de longen werden aaangetroffen en dan nog soms in zeer geringenbsp;hoeveelheid; mochten deze daarentegen met kwade-droesnbsp;niets gemeens hebben dan zou men tot de gevolg trekkingnbsp;moeten komen dat de malle?ne paarden signaleert als kwaad-droezig, die dit in het geheel niet zijn. Wij zullen hieronder telkens op deze kwestie terug moeten komen. De kommissie nu, nog in het onzekere verkeerende omtrent hare reeds hiervoren geformuleerde konklusies, besloot de nognbsp;overblijvende paarden aan eene derde enting te onderwerpen,nbsp;het welk leidde tot het resultaat dat: Sikwaad-droezig 55 verdacht, en 105 paarden gezond werden verklaard, terwijl men ten opzichte van 9 dieren tot geen resultaat kon komen. Zij nam nu het besluit om 31 paarden af te maken en wel: 20 stuks, behoorende tot die, welke de meest duidelijke reactie hadden

vertoond, en 11 behoorende tot de groep die de malleine als gezond had gesignaleerd, waarvan negen paarden die in minder goedennbsp;voedingstoestand verkeerden en twee, wier algemeene toestandnbsp;niets te wensehen overliet. Zij wat bleek nu? Dat van de eerste categorie (20) naar het oordeel der kommissie 19 stuks lijdende waren aan kwade-droes (denbsp;malleine had er slechts 3 aangewezen) dat de paarden van de tweede categorie (11) bij de sectie dezelfde ziekelijke veranderingen in de longen te zien gavennbsp;als de vorige en om die reden eveneens voor kwaad-droezignbsp;moesten worden verklaard. De rest, 141 stuks, bestaande enkel uit verdachte en gezonde dieren werd nog een zekeren tijd onder observatie gehouden,nbsp;gedurende welken tijd zij zeer zware diensten hadden tenbsp;verrichten ten einde langs dezen weg het weerstandsvermogen van het lichaam zooveel mogelijk te doen dalen

ennbsp;alzoo de kans voor het voor den dag treden van malleus tenbsp;vergrooten; echter geen enkel paard vertoonde éénig verdacht



294 sijmptoom, zij bleven gezond en werden na een zekeren tijd van observatie over verschillende regimenten verdeeld. Ziehier in het kort een overzicht van de proeven te Montoire en ’t is te begrijpen dat het vertrouwen op denbsp;malleine bij menigeen gevoelig werd geschokt, want wanneernbsp;men aanneemt dat die ?tubereules translucides’' kwade-droesnbsp;localisaties zijn, dan heeft ze niet alle zieke dieren aangewezennbsp;(getuige die elf paarden die bij sectie ziek bleken) terwijl,nbsp;wanneer men van het tegenovergestelde gevoelen is, erzooalsnbsp;we hiervoren hebben gezien veel te veel als kwaad-droezignbsp;worden gesignaleerd. Nu verklaarde Nocard het eerste feit door aan te nemen dat in dergelijke gevallen het proces reeds genezen, datnbsp;er geen levende bacillen in het lichaam meer zijn en dat dusnbsp;de malleine geen reactie te voorschijn kon roepen. Het zal zeker wel niet opgemerkt behoeven te worden

dat de proeven te Montoire veel pennen in beweging heeftnbsp;gebracht en dat Nocard door verschillende autoriteiten opnbsp;Veeartsenij kundig gebied hevig aangevallen is geworden. Het was vooral en in de eerste plaats Prof. Leblanc van de Veeartsenijschool te Toulouse die tegen hem in ’tnbsp;strijdperk trad en de meening scheen toegedaan dat er op denbsp;malleine niet bijzonder veel te rekenen viel. Hij vestigde in de eerste plaats de aandacht op de verschillende uitkomsten die men bij 2e en 3e enting met deze stof had verkregen en zegt daarvan woordelijk het volgende : „Les resultats donnés par les trois injections faites a des „intervalles divers different dans nombre de cas; on voit,nbsp;„comme l’a dit la commission que les indications ont varié dansnbsp;„des limites assez étendues. „Les cheveaux changent de categorie, de morveux ils de-„viennent suspect; de suspect sains et reciproquement, et „ceux qu'on tue a,

quelque categorie qu’ils appartiennentnbsp;,,sont tont morveux. En iets verder; ,,Si la malleine ne donne pas des indications cei'taines en cas de morve, elle donne sur les cheveaux en realité morveux des resultats permettant de les déclarernbsp;sain. Ainsi Ie 220 Aout sur 31 cheveaux abattus (sous aussi



295 reconnu morveux) on trouve onze cheveaux, ayant aux trois injections presenté une reaction thermique inferieur a unnbsp;degré. Done aucun doute n’aurait du exister sur leur étatnbsp;de santé; a l’autopsie tous les onze sont reconnu morveux. II faut avouer, que si la malleine doit infailliblement faire diagnostiquer la inorve latente, elle a peu réalisé la promessenbsp;faite en ce qui touche les cheveaux de Montoire.” Daarna treedt Leblanc in eene kritiek, omtrent de iden-diteit van die ?tubercules translucides” die volgens hem geen sijmptoom van malleus vormen, terwijl hij eindelijk denbsp;kwestie van het spontaan genezen van kwadendroes — die, iknbsp;breng het nog eens in herinnering Nocard op don voorgrondnbsp;stelt, om te verklaren het feit, dat elf paarden die door denbsp;malleine als gezond werden gesignaleerd bij sectie toch kwadendroes veranderingen te zien gaven — beslist van de hand wijst. Ofschoon de

mogelijkheid van spontaan genezen niet ontkennende, vermeende prof. ,,Decroix” er toch de aandacht op te moeten vestigen dat dit aantal genezingen niet zoo grootnbsp;is als Nocard denkt en dat deze zeker niet in zoo’n kortennbsp;tijd, d. i. na enkele maanden tot stand komt als hij beweertnbsp;en evenmin als prof. Leblanc kan hij toegeven dat dienbsp;tubercules translueides, op wier aanwezigheid bij vele cadavresnbsp;de diagnose kwade droes berustte, malleus-niouwvormingennbsp;zouden zijn. De beide w?l geslaagde entingen, met stof afkomstig uit deze knobbeltjes, nadat het virus vooraf een cavia had doorloopennbsp;werden niet voldoende geacht om het standpunt van Nocardnbsp;te steunen, daar het volstrekt niet ónmogelijk zoude zijn, datnbsp;deze nieuwvormingen niet reeds in de longen aanwezig waren,nbsp;vóór het dier aan malleus begon te lijden, als wanneer zijnbsp;evengoed als andere deelen van de

long daarna door denbsp;bacillen besmet zijn kunnen worden. liet logisch bewijs dat ze werkelijk kwade droes localisaties zijn zou geleverd zijn als een groot aantal paarden metnbsp;die tubercules translucides in de longen, die bij eniing metnbsp;malleine eene temperatuursverheffing van meer dan 2'gt; C.nbsp;hadden vertoond werden opgeofferd en als dan injectiën metnbsp;stof uit die tubercules afkomstig positieve resultaten opleverden



296 terwijl, als tegenbewijs de entingen met inbond van de tuber-cules translucides, die door de malleine niet als virulent waren aangewezen negatief zouden moeten uitvallen, eerst dan, zeidonbsp;prof. Cagnt, zou men het bewijs hebben geleverd. Meer in den geest van Nocard uitte zich prof. Laquereicre, die opmerkte talrijke malen in de gelegenheid te zijn geweestnbsp;bij verschillende obducties vele oude, verhalkte kwaden-droes haarden te zien, aan welke mededeeling men echternbsp;niet al te veel waarde kan toekennen, om redenen die verdernbsp;hieronder ter sprake zullen komen als de kwestie van denbsp;pathogenese dier verkalte haarden behandeld wordt. Natuurlijk bleef Nocaed op dé verschillende aanvallen het antwoord niet schuldig en bleef hij persisteeren bij zijnenbsp;meening, dat die tubercules-translueides echte kwade-droesnbsp;nieuwvormingen zijn en wel:nbsp;lo. 2a. 3a. omdat men ze altijd aantreft bij

paarden die, klinisch den meest dnidelijken vorm van malleus vertoonen.nbsp;omdat ze bij kunstmatige infectie langs het darmkanaalnbsp;mede in de longen worden gevonden,nbsp;wijl de meerderheid der kommissie leden te Montoire,nbsp;het met hem omtrent deze kwestie volkomen eens was. Echter, zeer eigenaardig ontleende hij het bewijs dat die tuber-cules genezen waren, of wat daarmede gelijk staat geen virulente bacillen meer bevatten en daarom door de malleine die elf paarden te Montoire gezond werden verklaard aan het feit: dat de malleine geen reactie te voorschijn deed treden. Woordelijk zeide hij daai’omtrent: ?Ces lesions sont guéries puisque la malleine n’a provoqué aucune reaction chec les cheveaux qui en etaient porteur.” Mais dira ’t on, c’est résoudre la question par la question. Je Ie sais bien et cependant je ne connais pas d’argument plus fort que eelui-la*, c’est que j’ai une foi profonde dansnbsp;la valenr

des indications do la malleine et cette foi je lanbsp;puisse dans les' milliers de cas ou je l’ai experimenté perso-nellement”. ....... enz., enz. Men ziet alzoo, Nocard zeide het zelf, datgene wat hij moest bewijzen, nam hij aan als bewezen nl. dat de malleinenbsp;is een betrouwbaar diagnosticum.



297 Ook werd door hem zeer positief de stelling verdedigd dat kwade-droes wanneer zij nog in het begin stadium verkeertnbsp;kan genezen ten opzichte waarvan hij wijst op verschillendenbsp;waarnemingen van anderen, en op het feit dat toch ook welnbsp;tuberculeuse processen in volkomen genezing overgaan. Uit het voorafgaande kon men dus ontwa?’en waar de schoen hem wrong; het vraagstuk omtrent de idenditeit van die tuber-cules translucides, bleef onbeslist, en daar zijne oplossing tennbsp;nauwste samenhangt met de beoordeeling der malleine alsnbsp;diagnosticum, zoo kan het wel moeielijk anders of velennbsp;moesten deze stof ten opzichte van hare praktische toepassingnbsp;nog met een zeer wantrouwend oog aanzien. In hoe verrenbsp;Nocard zelf, op zijne oorspronkelijke conclusie, betreffende denbsp;waarde der malleine is teruggekom?n, moge blijken uit denbsp;ondervolgende regels van zijn hand,

in eene afzondei’lijke notanbsp;aan het verslag der Fransche kommissie toegevoegd: „II resulte évidemment de toutes ces considerations que tont cheval, réagissant a la malleine, we devait pas ?tre parnbsp;cela seul abattu immediatement-, on pourrait se bomer a Ienbsp;maintenir isolé, a l’observer avec soin pour Tabattre, d?snbsp;qu’un signe clinique de morve apparaitrait; sinon on Ie sou-mettrait de nouveau, de temps a autre, tous les mois parnbsp;exemple a l’injection de malleine en on pourrait Ie remettrenbsp;dans Ie rang comme définitivement guéri, lorsqu’il aurait sup-porté sans reaction deux injections successives de malleine”; Was alzoo twijfel aan de waarde dezer stof als diagnosticum op grond van de onderzoekingen in nbsp;nbsp;nbsp;—verder komen we nog op enkele latere onderzoekingen en mededee-lingen van Nocard terug — naar mijn inzien volkomen te rechtvaardigen niet weinig nam deze toe, toon

we vernamennbsp;wat er op dit gebied in andere landen was voorgevallen.OOSTENRIJK. Kort na de proeven in FrankrijTt, kwam ook de Weener Veeartsenijschool in den persoon van Prof. Schindelka metnbsp;een serie van inentingeii voor den dag, betrekking hebbende



298 op cirea een 500 tal paarden terwijl een groot aantal lijkopeningen verricht was geworden om antwoord te verkrijgen op de vraag, in hoeverre men op de malleine alsnbsp;diagnosticum kon vertrouwen; hoofdzakelijk experimenteerdenbsp;hij met droge malle?ne (Foth en anderen). Even als Nocard en de zijnen een groot voorstander vaii hare toepassing kwam hij evenwel tot konklusies die aanmerkelijk afweken van die van eerstgenoemde want volgensnbsp;hem toch kon men noch aan de locale zwelling ter hoogtenbsp;van de injectieplaats, noch aan de algemeene symptomen,nbsp;in afwijking van den norm (depressie, spiertrillingen, lichtenbsp;koliek verschijnselen, gebrekkige, of totaal gemis aan eetlustnbsp;enz. enz.) na de enting bijzondere waarde toekennen, maarnbsp;wordt de vraag of men al dan niet met malleus heeft tenbsp;doen beslist door de wijze, waarop de temperatuur stijgt ennbsp;daalt, in verband met de

absolute verhooging die de thermometer aangeeft. Daarom ook spreekt Schindelka van eene a. tijpische reactie, in die gevallen waarin de temperatuurnbsp;meer of minder snel (afhankelijk van de dosis) stijgt, omnbsp;daarna een weinig te dalen en spoedig daarop weer tenbsp;stijgen tot de vorige hoogte of nog hooger en vervolgensnbsp;langzaam en geleidelijk te dalen, zóódanig dus, dat denbsp;curve twee gemarkeerde toppen vertoont die onderlingnbsp;weinig in hoogte verschillen en de stijgende tak in dennbsp;grooten regel steiler is dan de dalende^ De temperatuurs-verheffing begint 5 — 8 uren na de injectie, bereikt haarnbsp;maximum na 9-—-18 uren om na 18 — 40 uren tot dennbsp;norm te zijn teruggekeerd. h. Atypische reactie, daar waar de temperatuur snelstijgt om ook weer spoedig te dalen, zonder dat ze in haren dalendennbsp;tak nog stijgt of zöo laat, dat deze verheffing den aan-vankelijken thermometerstand

slechts weinig overtreft. In den regel treedt de reactie spoedig na de enting in, soms ook iets later, d. i. eerst 9 —10 uren daarna. Het zal wel geen betoog behoeven dat er tusschen deze beide hoofdtijpen verschillende overgangsvormen voorkomen.nbsp;Volgens Schindelka leed, zooals uit de obductie bleek, ieder



299 paard dat met eene typische reactie had geantwoord aan kwaden-droes, terwijl de dieren welke de atijpische curve tenbsp;zien gaven, volkomen vrij van deze ziekte werden bevonden. Hij noemt zékere reactie’s dezulke, waarbij de thermometer met 2o C. stijgt en de curve een typisch verloop neemt;nbsp;dergelijke paarden zouden moeten worden afgemaakt. Onzekere reactie’s zijn die, welke een temperatuursverhoo-ging toonen van 1.5o — 1.9? met tijpische curve, welke eene herhaling van de injectie eischen, terwijl hij al de gevallennbsp;waarin de verheffing niet meer bedraagt dan ].4o C. betiteltnbsp;met ?geen reactie” onverschillig of de curve een typisch of eennbsp;atypisch verloop toont. Temperatunrs verhoogingen welke ook, met een atypisch verloop worden alle gekwalificeerd als ?geen reactie;” ondernbsp;tusschen moet men de stijging van 1—1,4° C. alsook dienbsp;met een atypische curve als ?onzekere reactie”

opvatten,nbsp;zoodra het geldt paarden, die uit een besmetten stal afkomstignbsp;zijn (komt hier weer geen twijfel om den hoek kijken?). Niettegenstaande bij het gebruik van kleine dosis de beslissende thermometerstand een weinig lager is gelegen, zoo moet men de vereischte dosis Foth’sche malleine volgensnbsp;ScHiNDELKA Stellen op 0.06 gram. De nomiale temperatuur is die, welke de thermometer even voor de inenting aangeeft, terwijl het voor een juiste beoor-deeling van de curve dringend noodzakelijk is, de lichaamstemperatuur gedurende 24 uren, telkens om de 2 uren, opnbsp;te nemen. In twijfelachtige gevallen neme men zijn toevlucht tot een 20 en 3° enting tusschen welke liefst een zoo groot mogelijkenbsp;tijdruimte, maar minstens 14 dagen, moet verloopen. Niet overbodig, hieraan nog toe te voegen dat dezelfde resultaten werden verkregen bij proeven met andere malleine soorten (Preusse D?'. Peeiss enz.). De

ziekelijke veranderingen die bij de afgemaakte paarden werden aangetroffen, en die bij bijna alle van dien aard warennbsp;dat zij de diagnose ?kwade-droes” rechtvaardigden vondennbsp;geen uitvoerige bespreking; verscheidene vindt men in denbsp;mededeeling enkel aangeduid met ?Lungenrotz”, Knötchenrotz.



300 Wel mag en moet men aannemen dat een man als prof. ScHiKDELKA volkomen bevoegd is, om uit de pathologisch-anatomische veranderingen die zich in de longen voordoen alnbsp;of niet tot malleus te kunnen besluiten, maar toch, na al hetgeennbsp;wij sinds de laatste 2 jaren met betrekking tot deze aangelegenheid van anderen, van even wetenschappelijke mannennbsp;hebben vernomen (waarover later) vermeen ik mij zelven denbsp;vraag te mogen veroorloven: waren het werkelijk malleusnbsp;knobbeltjes? eene vraag die mij te meer gerechtvaardigdnbsp;voorkomt, nu het bacteriologisch onderzoek niet de proef opnbsp;de som heeft geleverd. En wat nu aangaat de praktische conclusies die uit de onderzoekingen te Weenen zijn voortgevloeid, deze brengennbsp;ons niet weinig in de war. Al dadelijk ziet men zich gesteld voor de vraag: aan wiens zijde moet ik mij scharen, aan die van Nocaed, die zóó veelnbsp;gewicht

toekent aan de locale reactie-verschijnselen en denbsp;algemeene stoornissen die het lichaam te zien geeft, dat dezenbsp;in verband met eene temperatuurs-verheffing van 2o C.nbsp;beslissen over het al of niet aanwezig zijn van kwade-droes,nbsp;of aan die van Schindelka welke de waarde van dezenbsp;plaatselijke en algemeene reactie-verschijnselen voor de diagnostiek ontkent, maar daarentegen het zwaartepunt zoekt innbsp;de wijze hoe de tomperatuurs cui.we zich verhoudt (typischenbsp;en atypische curve). Wel is waar, hebben beide autoriteiten zich bij hunne onderzoekingen bediend van eene malle?ne soort op verschillendenbsp;wijze bereid, maar het logisch bewijs ontreekt tot op heden tochnbsp;nog, dat het verschil in de praktische conclusies die er uit denbsp;na de enting waargenomen symptomen voortvloeien, afhankelijknbsp;is van het praeparaat waarvan men gebruik heeft gemaakt. De praktikus staat dus al

dadelijk voor de moeielijkheid, afgezien van alle mogelijke wetenschappelijke beschouwingen,nbsp;of hij met Alfort of met Weenen zal meegaan, eene moeielijkheid, die niet zoo gemakkelijk uit den weg is te ruimennbsp;daar beide partijen m. i. nog al ver van elkander staan ennbsp;tot op heden zijn zij elkander ook nog niet genaderd, althansnbsp;blijkens de reeds genoemde circulaire van den Fransehen



301 Minister den Qeneraal, ?Zublinden” wordt er in Franhrijlc nog van geen typische of atypische curve gesproken, terwijlnbsp;ook, voor zoo verre mij bekend, Prof. Schindelka nietsnbsp;daarvan heeft teruggenomen. Behalve nu door laatstgenoemden zijn er nog tal van proeven verricht door Foth, Rudowsky, Prof. Dr. Walentowicznbsp;(Krakau) Prof. Dr. Szpilman (Lemberg) Dr. Mehrdorf ennbsp;anderen die zich allen met de zienswijze van Schindelkanbsp;vereenigden, maar ook deze zijn op vele plaatsen uiterst sobernbsp;voor wat betreft de beschrijving der path. anat. veranderingennbsp;waarop zij hun diagnose kw. droes, grondden, zoodat mennbsp;veelal enkel vindt aangegeven: ?Lungem’otz” of ?Rotzignbsp;?miliarer” Lungenrotz enz. enz.RUSLAND. Ofschoon de aanvankelijke geestdrift voor de toepassing van de malle?ne eenigszins werd bekoeld door het resultaat der proeven te Montoire zoo werd toch in April 1893 ook in

i?MsZawdnbsp;eene staats-kommissie benoemd, ten einde naar de waardenbsp;dezer stof als diagnosticum een onderzoek in te stellen. Voorgezeten door Dr. Remmer, Inspecteur Generaal van den Geneeskundigen Dienst aan het Ministerie van Oorlognbsp;was zij samengesteld uit 3 hoogleeraren, 20 militaire paardenartsen en eenige districts-veeartsen, terwijl zij van al datgenenbsp;was voorzien, noodzakelijk voor eene grondige bestudeeringnbsp;van het vraagstuk in kwestie. Als entstof werd gebruik gemaakt van een praeparaat dat door Kresling in het Rijks laboratorium uit aardappel-culturennbsp;was bereid en waarvan de werkzaamheid vooraf was vastgesteld. De 5e Reserve-kavalerie brigade werd voor de proeven aangewezen, hare sterkte aan paarden bedroeg circa 700 stuks terwijl in het laatst verloopen halfjaar een 55 tal dierennbsp;aan malleus te gronde was gegaan. De rest, ten getale van 658 werd nu met de hiervoren

bedoelde stof ingespoten, waarvan het resultaat was dat: Deel X, Afl, IV. nbsp;nbsp;nbsp;21



302 290 paarden gezond 138 nbsp;nbsp;nbsp;?nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;verdacht (reactie tot 2^ C.) en 230 nbsp;nbsp;nbsp;?nbsp;nbsp;nbsp;nbsp;hoogst verdacht werden verklaard. (temp. verhooging van 2^/^ — 3o C.). Besloten werd om 22 paarden af te maken, en zorgvuldig te onderzoeken en wel: één paard behoorende tot groep één, en 21 paarden tot . groep 3 hetwelk leidde tot het resultaat dat op 21 cadavresnbsp;kwade-droes werd gediagnostiseerd, op grond van de aanwezigheid in longen, bronchiaal en maxillair klieren van kleine,nbsp;gierstkorrel-groote, meer of minder versche knobbeltjes, terwijlnbsp;slechts bij een vijftal kleine veranderingen, zooals litteekensnbsp;knobbeltjes en bindweefsel-verdikkingen in het neusslijmvlies,nbsp;werden aangetroffen. Het bacteriologisch onderzoeh mn de vorengenoemde laesies in longen en Mieren viel negatief uit, d. w. z. dat men: nochnbsp;door microscopisch onderzoek, noch door het

overbrengen vannbsp;den inhoud op katten (die bizonder gevoelig zijn voor kwade-droes noch door het aanleggen van aardappel-culturen er innbsp;slagen kon om de aanwezigheid van kw.-droes bacillen innbsp;die knobbeltjes — hier het criterium — aan te toonen. Een der mede-leden Prof. Semmer, vond het dan ook noodig om er in het verslag op te wijzen, dat eenigen op grondnbsp;van dit negatief resultaat er aan twijfelden of men hier welnbsp;met kwade-droes veranderingen te doen had, maar — zegtnbsp;hij — ?dass es sich aber trotzdem um wirklichen .Rotz ge-?handelt habe”, eene konklusie die men m. i. bij.het bekendenbsp;meeningsverschil onder de autoriteiten ten opzichte van denbsp;pathogenese dier knobbeltjes in de longen, niet dan ondernbsp;de grootste reserve mag aanvaarden. In nog eigenaardiger daglicht treedt de kwestie als men zich gaat afvragen waarom dan die 21 paarden op de malle?nenbsp;hebben

gereageerd als het hier gold reeds genezen processennbsp;in de longen, als er geen virulente bacillen meer in die nieuwvormingen aan te toonen vielen? want ik herinner er aannbsp;hoe' bij de proeven in Franhrijh Nocard, het feit verklaartnbsp;van die elf paarden die geen van allen hadden gereageerdnbsp;en toch volgens hem bij de autopsie, verscheidene kwaden-



303 droes haarden te zien gaven, nl. door te constateeren dat deze geen levensvatbare bacillen meer bevatten, dat het hielde kwestie was van een afgeloopen proces; alzoo — omdat het bacteriologisch onderzoek geen levende bacillen konnbsp;aantonnen hadden we ook bij deze 21 paarden met genezennbsp;processen te doen en hadden zij dns geen reactie mo??tennbsp;vertonnen. Ziehier een feit, dat de debet-zijde van de malle?ne niet weinig bezwaart en ’t is moeielijk aan te nemen, dat niemandnbsp;der kommissie-leden de zaak van deze zijde zou hebbennbsp;bekeken, want men zou dan onwillekeurig gaan neigen totnbsp;de meening, dat in den boezem dier Eussische kommissienbsp;alle vraagpunten zijn vermeden die de malle?ne in discredietnbsp;zouden kunnen brengen; echter in de mij ten dienste staandenbsp;literatuur heb ik niets daarvan aangetrotfen. Van Duitsche zijde lieeft men dan ook de opmerking gemaakt dat men

uit de pathologisch-anatomische veranderingen in longen en bronchiaal-klieren, wat al te lichtvaardig totnbsp;kwade-droes heeft geconcludeerd en dat men daartoe in andere landen de aanwezigheid van meer karakteristieke veranderingen noodzakelijk acht. Zien we thans, hoe het met de overige paarden, met die welke nog in leven waren, verder is gegaan. Alle dieren, tot de brigade voornoemd behoorende werden nog gedurende 3 maanden in observatie gehouden en afhankelijk van de categorie waartoe ze behoorden in verschillendenbsp;stallen geplaatst, hetgeen ten gevolge had dat nog 54 paarden, wegens de aanwezigheid van verschillende verdachtenbsp;symptomen werden ge?soleerd; het bacteriologisch onderzoeknbsp;van de maxillair-klieren van den inhoud der abscessen in denbsp;huid en van de afscheiding der zweeren, leidde, uitgezonderdnbsp;in 2 gevallen, tot een negatief resultaat. Tal van na- injecties werden nog

verricht die hebben geleid tot de vaststelling van verschillende daadzaken, die men ook reeds van anderen was te weten gekomen, en waarom-ti’ent het alzoo niet noodig is, nog in nadere bijzonderhedennbsp;te treden, en ?— er werden nog 2 paarden afgemaakt die beiden aan malleus bleken te lijden.



304 En hiermee was de taak van die groote Russische kommissie afgeloopen. De 344 paarden vormende de categorie der verdachte en hoogst verdachte dieren werden naar de regimenten gezonden,nbsp;met last deze streng te observeeren, waaronder elf paardennbsp;die reeds verdachte verschijnselen hadden vertoond, die nogmaals gedurende 3 maanden afgezonderd moesten blijven-,nbsp;voor het geval deze symptomen niet mochten verdwijnen,nbsp;zouden ze nogmaals ingeënt dienen te worden, om zoo zichnbsp;de bekende reactie opdeed, ook al viel het bacteriologischnbsp;onderzoek negatief uit, te worden afgemaakt. Op grond nu van deze, hiervoren uiteengezette onderzoekingen werden de navolgende voorschriften voor de prac-tische toepassing der malleine bij het leger, door het ministerie van oorlog vastgesteld. Art. 1. Paarden welke verdacht zijn van lijdende te zijn aan kwade-droes zullen met malleine worden

geinjeceerd. Doet zich eene verhooging van temperatuur voor van meer dan 2“ C. en welke langer dan 36 uren aanhoudt, zoo zullen zij wordennbsp;afgemaakt, wanneer proefentingen op kleine dieren en hetnbsp;bacteriologisch onderzoek de diagnose ?malleus” bevestigen,nbsp;(het komt mij voor, dat deze alinea geen bijzonder grootnbsp;vertrouwen in de onfeilbaarheid dezer stof uitdrukt). Art. 2. Treedt de vorengenoemde temperatuurs verhooging, voor den dag, zonder dat de controle enting en het bacteriologisch onderzoek een positief resultaat opleveren, zoonbsp;zullen zij na 14 dagen op nieuw aan een 2e injectie wordennbsp;onderworpen. Mocht zich alsdan dezelfde temperatuurs-reactie voordoen, zoo kan tot afmaking van de betroken dieren worden overgegaan en zullen de lijken aan eene nauwkeurige obductienbsp;worden onderworpen. Art. 3. Er wordt uitsluitend gebruik gemaakt van de malleine, welke in het Rijks-laboratorium

is vervaardigdnbsp;geworden. Art. 4. De normale temperatuur is die, welke het gemiddelde cijfer van vier opnamen (gedurende 2 dagen, één maal ’s morgens en één maal ’s avonds) aangeeft.



305Art. 5..................enz. Uit deze voorschriften blijkt dus, hoe men in Rusland de zaak opvatte. Ofschoon men werd aangemaand om ook achtnbsp;te geven op de andere verschijnselen, dan op de verheftiingnbsp;der normale temperatuur, bleef men in gebreke deze, naarnbsp;hare werkelijke of schijnbare waarde te kwalificeeren ennbsp;scheen men dus weinig of geen gewicht te hechten aan localenbsp;zwelling of algemeene ziekte-symptomen (zooals in Franhryle)nbsp;evenmin werd er gewag gemaakt van eenig verschil in denbsp;temperatuurs-curve bij de door kwade-droes aangetaste ofnbsp;niet aangetaste dieren; (Weenen) alzoo — ook hier weer verschil van opvatting. Wanneer we ons afvragen of we door de onderzoekingen van de Russische staats-kommissie, ten opzichte van de onder-werpelijke kwestie iets wijzer zijn geworden, dan moet hetnbsp;antwoord daarop m. i. volkomen ontkennend luiden. Het heeft er alles van, of

hare leden zijn uitgegegaan van de stelling, dat ?de malleine is een betrouwbaar diagnostischnbsp;hulpmiddel” iets dat ze te bewijzen hadden, — want ten spijt vannbsp;de negatieve resultaten van het bacteriologisch onderzoek en vannbsp;het weinig karakteristieke voorkomen der in longen en bronchiaal-klieren aangetroffen veranderingen, werd zonder verder veelnbsp;dieper op het vraagstuk in te gaan, tot de diagnose ?kwaden-droes” geconcludeerd, en toch scheen men er geen gevaar in tenbsp;zien om de paarden, behoorende tot de groep der verdachten ennbsp;hoogst verdachten, over verschillende regimenten te verdeelen. Zien we thans, wat er met hetgeen ons hier bezig houdt is voorgevallen op het 8Ž Internationale Congres voor hygiënenbsp;en demographic te Budapest. Prof. Nocard betoogde ook hier voor het forum van de meest wetenschappelijke mannen dat de malleine is, het zekerste middelnbsp;om in twijfelachtige

gevallen, de diagnose kwaden-droes tenbsp;stellen on dat men altijd ziekelijke veranderingen, die op denbsp;aanwezigheid van deze ziekte wijzen aantreft dhar, waar' denbsp;typische reactie na de injectie van de entstof is ingetreden; dikwijls, zegt hij, blijken deze enkel te bestaan, uit eenige kleine, doorschijnende knobbeltjes in de longen.



306 Prof Dr. Preitz kon zich een genezend effect van dc malle?nc niet voorstellen, terwijl hij evenmin met den hem vóórgaandennbsp;spreker onvoorwaardelijk kon meegaan voor wat aangaat zijnenbsp;meening, omtrent hare waarde als diagnosticum, en stelde opnbsp;den Yoorgrond, dat hai'e beteekenis als zoodanig nog doornbsp;talrijke bacteriologische onderzoekingen bewmzen moest worden. Prof. Dr. CsoKOR uit Weenen wijst er op, dat vele van die knobbeltjes in de longen niets anders zijn dan emboliën,nbsp;die met kwaden-droes niets gemeens hebben, en dat om dienbsp;reden de diagnose kwaden-droes, post mortem gesteld opnbsp;paarden die met malle?ne geinjeceerd waren geworden geennbsp;onverdeeld geloof verdiende, te meer nog daar het slagen vannbsp;aardappel-culturen zelfs niet eens een afdoend bewijs is, omdatnbsp;er volgens de onderzoekingen van Löffler en Schütz nognbsp;een ander micro-organisme is dat

op dezelfde wijze op dezennbsp;voedingsbodem groeit als de kwaden- droes bacil, zoodat alleennbsp;het overbrengen van het virus op dieren, kracht van bewijsnbsp;heeft. Prof. OsTERTAG, een onzer beste patholoog-anatomcn verec-nigde zich in hoofdzaak geheel met dc zienswijze van prof. CsoKOR, en zeide' ?dat, sinds men begonnen was met de toepassing der mal-?le?ne, het aantal gevallen van primaire long- kwaden-droes ?buitengewoon groot was, een feit dat in deze niet in over-?eenstemming was met de ondervinding der patholoog-ana-stomen. ?Men kan de gedachte, dat het hier is geweest dc oude sgeschiedenis van het post hoe ergo propter hoc niet van zichnbsp;?afzetten, d. w z. dat men die ziekelijke veranderingen dienbsp;?men vooral in de longen aan trof daarom op rekening heeftnbsp;?gebracht van kwaden-droes owidat het dier op malleine hadnbsp;?gereageerd” (Inderdaad is dit het geval, en heeft Nocahd

ditnbsp;ook toegegeven, zooals we vooraf bij de behandeling van denbsp;kwestie in FranTtrijh hebben gezien). OsTER?Aö wees verder op do ondervinding, die men ten opzichte van het vraagstuk in Pruissen had opgedaan, waarbijnbsp;de malle?ne verre van betrouwbaar was gebleken. Hij vestigdenbsp;er de aandacht op dat men in paardenslachterijen gelegenheid



307 te over heeft, om die knobbeltjes in de longen waar te nemen zonder dat men daarnaast andere ziekelijke veranderingennbsp;ziet, die op malleus wijzen en als eerstgenoemde dan tochnbsp;als symptomen van deze ziekte zijn op te vatten, moestnbsp;men daarnaast ook zweeren en litteekens in het slijmvliesnbsp;der ademhalings-organen aantreffen, iets wat nu niet hetnbsp;geval is. Ten slotte deelt hij nog mede dat vele van die knobbeltjes hun ontstaan hebben te danken aan echinokokken. Nocard hield aan zijn standpunt vast en bleef beweren dat men de door hem genoemde ?tubercules translucides’' alleennbsp;vindt bij die paarden, welke uit besmette stallen afkomstignbsp;zijn en dat men ze, door langs kunstmatigen weg kwaden-droes op te wekken, voor den dag kon laten treden, waartegen de opmerking werd gemaakt dat hij dan eerst zounbsp;• hebben te bewijzen dat die tubercules niet aanwezig warennbsp;vóór de

voedings proef. Ten slotte gaf NoCARD toe (en dit verdient aandacht) dat de malle?ne niet uitsluitend als een diagnostisch hulpmiddel,nbsp;maar ?neben den Uiteren bewahrtén Mitteln” in aanmerkingnbsp;kan komen. Nog meer dan door deze discussies, moesten de voorstanders van het malle?ne-procédé worden opgeschrikt, door hetgeennbsp;D'‘. Schütz, Hoogleeraar aan de Veeartsenijschool te Berlijn,nbsp;in het Archiv für wissenschaftliche und praktische Tierheil-kunde XX Band. 6° heft over deze stof te lezen gaf,nbsp;en wat vooral daarom de aandacht moest trekken omdat hijnbsp;te samen met prof. ViRCHOW de grondlegger is geweest vaiinbsp;de leer der pathologisch-anatomische veranderingen bij kwaden-droes en hij met prof. Löffler den malleus-bacil heeft ontdekt,nbsp;zoodat hij zeer zeker als een der eerste autoriteiten op ditnbsp;gebied moet worden beschouwd. De schrijver brengt in herinnering hetgeen hij jaren te

voren reeds omtrent die ziekelijke veranderingen heeft bekend gesteld, waarvan hij nog niets terug neemt en spreekt ten slottenbsp;de meening uit dat de knobbeltjes in de longen, door Nocardnbsp;en anderen voor kwaden-droes tuberkels gehouden, met deze



308 ziekte geen verband houden, maar waarschijnlijk op rekening komen van parasieten. Tevens doet hij mededeeling omtrent 52, met malleine gein-jiceerde paarden, waarvan er 15 stuks eene typische reactie hadden vertoond en 7 als verdacht moesten worden beschouwd,nbsp;terwijl bij de obductie al deze paarden volkomen gezondnbsp;bleken; hetzelfde gold ook van vier andere paarden te Berlijn, die vooraf geinjiceerd, eene typische reactie haddennbsp;vertoond. Van de partij der voorstanders werd prof. Schütz opgemerkt, dat zijne uitspraak betreffende deze proeven geen absoluutnbsp;vertrouwen verdiende om reden hij de ziekelijkc veranderingennbsp;waarover hier de kwestie liep niet aan een bacteriologischnbsp;ondei’zoek had onderworpen, alzoo in gebreke was geblevennbsp;het bewijs te leveren, dat de inhoud van de bedoelde tuber-kels niet virulent was voor andere dieren, geen bacillen bevatte, en geen culturen opleverden,

eene opmerking die, zooalsnbsp;we verder zullen zien. Prof. Schütz heeft beantwoord in hotnbsp;Archiv für wissenschaftliche und praktische Tierheilkunde 21nbsp;Band. 4e und 5'gt; Heft. bladz. 382 en verder. Hij begint daar dan met te zeggen, dat die doorschijnende, kazige en verkalkte knobbeltjes in de longen van paardennbsp;veelvuldig voorkomen, zoodat het voor de liand ligt dat mennbsp;ze behalve bij klinisch gezonde dieren, ook veelal zal aantreffen bij die, welke aan deze of gene ziekte, bv. kwade-droes lijdende zijn; hij kwalificeert die knobbeltjes als eennbsp;zuiver accidenteel verschijnsel en vóór de malle?ne nog bekendnbsp;Avas, heeft men zich reeds afgevraagd of men ze wellichtnbsp;als een symptoom van deze ziekte moest opvatten, eenenbsp;meening die Prof. Schütz steeds heeft bestreden op grondnbsp;van de pathologisch-anatomische verschillen, die ze met echtenbsp;kwaden-droes tuberkels aanbieden, de negatieve

resultatennbsp;bij inenting (zoowel door hem als door Löffler verricht) opnbsp;konijnen en paarden, en het microscopisch onderzoek. De vraag echter zegt hij, of deze knobbeltjes al dan niet malleus bacillen bevatten is alleen langs den weg van hetnbsp;experiment uit te maken en wanneer van zekere zijde wordtnbsp;beweerd dat men ze daarom niet kan aantonnen, omdat ze



309 reeds zijn afgestorven dan moet men ze toch in ieder geval vinden in de jonge, nog niet verkalkte af verkaasde tuberkelsnbsp;(later zullen we zien wat Nocakd hieromtrent weer heeftnbsp;méegedeeld). Daarom werden door hem en zijne leerlingen tal van deze ziekelijke veranderingen op de aanwezigheid van malleusnbsp;bacillen onderzocht, echter — steeds met negatief resultaatnbsp;en noch langs den weg van microscopisch onderzoek. noch door enting op andere dieren (cavia ezels, katten, die alle zeer gevoelig voor de smetstof zijn). noch door het aanleggen van culturen, mochten zij er in slagen om de veronderstelde aanwezigheid van deze microbennbsp;aan te toonen. Hij schat het aantal der door hem onderzochte tuberkels op vele honderde, daar hij en zijne leerlingen zich reeds vannbsp;af 1882 met deze kwestie hadden bezig houden. Daarbij is het mij bekend, zegt hij verder, dat Prof. Lüpke en Dr Sticker (beiden,

mannen van naam op bacteriologisch gebied)nbsp;alsook Dr. Willach en Casper dezen arbeid hebben voorgezetnbsp;en kan men er zeker van zijn dat de bacillen hun niet zoudennbsp;zijn ontgaan zoo ze werkelijk aanwezig waren geweest. Toch meende Scuütz het verzoek tot Dr. Küneman te moeten richten bedoeld onderzoek nog eens ter hand te willennbsp;nemen en zich niet uitsluitend te bepalen tot do jonge, maarnbsp;ook de oudere tuberkels grondig na te gaan, een verzoeknbsp;waaraan laatstgenoemde heeft voldaan met eene nauwkeurigheid, zooals wellicht nog niemand vóór hem, zegt de schrijver. In ’t geheel werden door ?K.” 65 grauwe knobbeltjes afkomstig uit paardenlongen overgeënt op caviae echter geen dezer gaf de karakteristieke symptomen van kwaden-droos te ziennbsp;en toen men na de mislukte entingen te Monioire bij Chi-neesche biggetjes en ezels beweerde, dat men katten alsnbsp;proefdieren moest

gebruiken, werden door oberrossarz Troesternbsp;(wiens bacteriologische kennis algemeen wordt erkend) proevennbsp;genomen op katten, evenwel ook deze leverden alle eennbsp;negatief resultaat op. Wanneer nu zooals, in casu, zegt Schütz: I



310 a. nbsp;nbsp;nbsp;in dökglas praeparaten, microscopisch geen kwaden-droesnbsp;bacillen kunnen worden aangetoond, b. nbsp;nbsp;nbsp;door uitzaaiing van den inhoud dier knobbeltjes op dezennbsp;of genen geschikten voedingsbodem geen kwaden-dróesnbsp;culturen voor den dag komen. c. nbsp;nbsp;nbsp;de met den inhoud van die tuberkels ingeente dieren,nbsp;niet aan kwaden-droes gaan lijden of sterven, en d. nbsp;nbsp;nbsp;ten slotte, alle herhalingen van deze proeven dezelfdenbsp;negatieve uitkomsten opleveren, dan — is het logischnbsp;en wetenschappelijk bewijs geleverd, dat deze knob-belt'es met kwade-droes niets gemeen hebben. Na deze beslissing zocht hij naar een antwoord op de vraag, op welk oorzakelijk moment deze longtuberkels dan wélnbsp;berustten, een vraag, die door Dr. Küneman opgelost werdnbsp;in dien zin, dat volgens hem de meeste hun ontstaan hebbennbsp;te wijten aan een worm, die

zeer klein is en spoedig na zijnnbsp;inkapseling overgaat tot vervetting, in welke beide eigenschappen men de verklaring te zoeken heeft van het feit,nbsp;dat de parasiet niet in alle knobbeltjes kan worden aangetoond, daar het mogelijk is dat hij bij het fijnwrijven vannbsp;den knobbel tusschen 2 dekglaasjes aan den kapsel blijftnbsp;hangen, of wel, van de overige uiteengevallen massa nietnbsp;meer kan worden onderscheiden. Aan het slot van zijn artikel vestigt SCHüTZ er de aandacht op, dat Dr. Olt, Repetitor aan het pathologisch-laboratoriumnbsp;van de Veearsenijkundige Hoogeschool te Berlijn, die hetnbsp;zelfde onderzoek geheel en al onafhankelijk van hem heeftnbsp;ter hand genomen, tot dezelfde uitkomst geraakt. Zien we daarom thans in hetzelfde tijdschrift, wat deze ons mededeelt (pag. 352). Nadat hij in herinnering heeft gebracht dat; de knobbeltjes volgens CsOKOR langs embolischen wegnbsp;ontstaan, eene zienswijze,

die ook prof. Kitt deelt ofschoon hijnbsp;de mogelijkheid dat ze door echinokokkus worden veroorzaakt niet van de hand wijst, ze, volgens Willach dikwijls op de aanwezigheid van disto-men berusten. Prof. Dieckeehof van meening is dat plantaardige para-



311 sieten als de ooi'zaak moeten worden beschouwd en Prof. v. Ratz in het ?Centi’al-Blatt für bacteriologie” meedeelt dat denbsp;knobbeltjes, die men zoo veelvuldig in den paardcnlevernbsp;vindt wormeieren inbonden, gaat hij tot de bespi’eking vannbsp;zijn eigen microscopische onderzoekingen over. Het zou ons te v?r voeren deze hier in extenso te gaan behandelen (beleefde referte naar het origineel) reden waarom wij ons hoofdzakelijk tot zijne konklusies zullen bepalen. Hij zegt: a. De meeste tuberkels in den lever vindon hun oorzaak in de aanwezigheid van echinokokken.nbsp;h Nu en dan wordt deze parasiet ook aangotroffen in denbsp;verkalkte en verkaasde knobbeltjes van de longen, maarnbsp;bijna altijd kan men een anderen worm, behoorende totnbsp;de nematoden daarin aantoonen. Zij komen met den bloedstroom in de longen, blijven in een klein vat dat zij verstoppen zitten en veroorzaken in hetnbsp;omringende

weefsel een degeneratief proces, zoodat dus denbsp;zienzwijze van Csokor, dat die tuberkels langs embolischennbsp;weg zouden ontstaan, de juiste zoude wezen. Dr. Olt deelt mede, dat men in Stettin bij 70% der paarden deze tuberkels kan zien, een verschijnsel dat hij in verband brengt met het feit dat echinokokken in Pommeren zoo veelvuldig voorkomen-, men treft ze aan bij paarden vannbsp;iederen leeftijd, bij veulens zoowel als bij andere dieren,nbsp;echter bij de laatste in grooter aantal dan bij de eerste. Of die fibreus verkalkte knobbeltjes uitsluitend echinokokken of nematoden inhouden? is een vraag, waarop hij het antwoord in het midden laat, toegevende de mogelijkheid datnbsp;iedere embolus in longen en lever onder zekere omstandigheden kan verkalken. Het vermoeden van prof. Dieckerhofnbsp;als zouden plantaardige parasieten als een der oorzakennbsp;beschouwd moeten worden wijst hij van de hand, terwijl

hijnbsp;er ook niet in slaagde om distomen in de knobbeltjes aan tenbsp;toonen. Daarna treedt de schrijver in cene beschouwing, betreffende de differentieel diagnostiek tusschen de kwade droes veranderingen in longen en lever en die welke op andere oor-



312 zaken berusten en om aan te toonen hoe grof men wel eens in zijne onderkenning ten opzichte van eerstbedoelde heeftnbsp;gedwaald, deelt hij mede, dat van de 127 door Virchow en Schütznbsp;onderzochte paardenlongen, die door de Pruissische districts-veeartsen op grond van de aanwezigheid van die knobbeltjes voornbsp;kwaad-droezig werden verklaard, geen enkele long veranderingen te zien gaf, die met malleus iets liadden te maken. Vooral zijne critiek op de proeven van Nocakd en de daaraan vastgeknoopte conclusies is zeer scherp. In de eerste plaats richt hij tot dezen het verwijt, dat hij in gebreke is gebleven het experimenteel bev^ijs te leverennbsp;dat die tuberkels, de glazig doorschijnende knobbeltjes, denbsp;dragers van kwade droes bacillen zijn, iets wat toch noodzakelijk het geval moet wezen als ze door deze micro-organis-men worden veroorzaakt en merkt hij op, zooals hiervorennbsp;ook reeds is aangestipt, dat

de aanwezigheid van die knobbeltjesnbsp;bij die paarden welke men malleus-culturen heeft gevoederdnbsp;volstrekt geen bewijs is dat ze zijn ontstaan door en na dienbsp;toediening', bij de overweging van het feit toch, dat ze bijnbsp;zoovele paarden en op alle leeftijden voorkomen, ligt het veelnbsp;meer voor de hand om aan te nemen, dat ze reeds aanwezignbsp;waren vóór de voederings proeven een aanvang namen en nanbsp;nog in bijzonderheden te zijn getreden omtrent de proeven tenbsp;Montoire eindigt hij met de verklaring: dat de tuberkels waarover de kwestie zoolang heeft geloo-pen, en die door Nocard in oorzakelijk verband met kwaden-droes worden gebracht met deze ziekte niets hebben te maken. Reeds na de proeven te Montoire had men enkel uit den loop der zaken tot deze konklusie moeten komen, maar —nbsp;zegt hij; ?man wollte die sachlage nicht mehr vorstehen man hattc ?sich durch die veröffentlichungen bereits

festgenagelt ” Uit het bovenstaande blijkt alzoo, dat Prof. Schütz zoowel als Dr. Olt met groote beslistheid, de idenditeit van de bedoelde tuberkels met kwaden-droes nieuwvormigen ontkennen. En thans zijn we genaderd tot datgene wat we van het Internationaal veeartsenijk, conges te Bern te weten zijn gekomen.



313 Ook hier zien we NOCARD weer in de voorste rei van diegenen, die de waaide der malleine als een goed diagnosticum huldigen. Evenwel brengt hij geen meerdere argumenten bijnbsp;die, welke hiervoren reeds uitvoerig ter sprake kwamen. Hijnbsp;concludeert dat: ?Wenn ein Pferd das einer mallein injektionnbsp;?unterworfen wurde, sowohl die organische als die thermischenbsp;?reaction zeigt, so kan man es mit sicherheit als rotzkranknbsp;?erklaren.” De tuberkels, die men aantreft bij die paarden welke ecne volledige reactie hebben vertoond en die men aan de obductienbsp;onderwerpt, beschrijft hij als knobbeltjes meer of minder innbsp;aantal, klein, rond, hard op het aanvoeelen, van de groottenbsp;van een gierstkorrel, van een geele of grauwe kleur, halfnbsp;doorschijnend, op doorsnee homogeen, zonder fibreuze kapsel,nbsp;zonder kaasachtige degeneratie in het centrum. Verder zegt hij dat: ?der rotzcharakter dieser

durchscheinende tuberkel, heute zweifellos anerkant is”. Onder die paarden, welke de vereischte reactie hebben vertoond, is er slechts een klein gedeelte, dat na korter ofnbsp;langer tijd de klinische symptomen van malleus gaat vertonnen, de rest laat niets abnormaals opmerken en blijft gezond. Nocard trekt daaruit het besluit dat de aandoeningennbsp;die door de eerste malle?ne injectiën aan het licht werdennbsp;gebracht, volkomen zijn genezen, en daarom is het onnoodig omnbsp;de paarden die gereageerd hebben af te maken. Men kannbsp;er zich toe bepalen deze van de gezonde ge?soleerd te houden, om zoodra zich klinische symptomen (neus-uitvloeiing,nbsp;neus-bloeding, klierzwelling, zwelling van een of meer dernbsp;ledematen. Lymphangitis sarcocelen, zweeren in de neus ofnbsp;de huid .... enz.) gaan vertoonen, deze af te maken; die,nbsp;waarbij dit niet het geval is, spuite men om de maand ofnbsp;om de 2 maanden in

en plaatse hen weer tusschen de anderenbsp;paarden, wanneer op 2 elkaar opvolgende entingen geennbsp;reactie is gevolgd. Op Nocard volgde de distr. Veearts Preusse te Dantzig die zich in hoofdzaak stelt op het standpunt van Prof. Scnm-DELKA en zijne bijdrage besluit met de opmerking dat we in



314 de malle?ne een middel hebben gevonden, dat in alle opzichten voldoet aan de eischen gesteld aan een goed diagnosticumnbsp;voor kwade-droes. Foth uit Odörberg constateert, dat de malleine slechts een zekere mate van betrouwbaarheid bezit, iets dat hij mindernbsp;aan de stof zelve, dan aan de methode van hare praktischenbsp;toepassing meent te moeten wijten, d. w. z. aan onze nognbsp;onvoldoende kennis betreffende hare werking op het lichaamnbsp;en verwacht in deze veel heil van eene proef op dieren dienbsp;vooraf kunstmatig geinfecteerd zijn gewoi’den. Hij voor zich,nbsp;acht het gebruik van de droge malleine te verkiezen bovennbsp;het vloeibare praeparaat. Wat de beoördeeling van de reactie aangaat, hij meent dat men niet nitkomt, door alleen het oog te vestigen op denbsp;absolute temperatuurs verhooging, terwijl hij ook geen waardenbsp;kan hechten aan de locale reactie en de algemeene stoornissennbsp;hij

acht deze van ondergeschikte beteekenis; meer is liijnbsp;geneigd gewicht te leggen op het verschil dat de temperatuurs curve vertoont (typische en atypische) al wordt mennbsp;hiermee dan ook dikwijls in den steek gelaten. Hij geeft aan het slot van zijn betoog in overweging om bv. een 50 tal paarden kunstmatig te infecteeren, deze vóórnbsp;en na de proef aan eene malleine-injeetie te onderwerpen,nbsp;om langs dien weg de beteekenis van deze stof alsnbsp;diagnosticum eens en voor altijd vast te stellen. Uitvoerig wordt bericht omtrent het resultaat van de onderzoekingen van de Rumeeusche-kommissie waarvan Prof.nbsp;V. Babes, Directeur van het pathologisch en bacteriologischnbsp;instituut te Bucharest, en tal van anderen deel uitmaakten. Het onderzoek had betrekking op de injectie van circa 2000 paarden, en werd gebruik gemaakt van malleine Roux.nbsp;Foth. en van het morvine van A. Babes (dat, wat zijnenbsp;werking op

het lichaam aangaat, overeenkomt met de beidenbsp;andere entstoffen). In hare zitting dato 23 Mei 1894 komt ze tot de volgende conclusies: 1. Door de enting met malleine en morvin is het mogelijk, met zekerheid kwaden droes te onderkennen.



315 2. nbsp;nbsp;nbsp;Het is gebleken dat veel meer dieren aan deze ziektenbsp;lijden, dan men tot op heden heeft gemeend; 3. nbsp;nbsp;nbsp;De latente gevallen schijnen niet zelden over te gaan innbsp;genezing; evenwel moet men de mogelijkheid toegeven^nbsp;dat ze zich vóór het genezing proces tot stand is gekomen kunnen verbreiden, wat vooral van toepassing is opnbsp;die dieren welke lijdende zijn aan zweeren in de tracheanbsp;en bronchien. 4. nbsp;nbsp;nbsp;Niettegenstaande in de meeste gevallen van latente kwade-droes, de tuberkels geen virulentie schijnen te bezitten,nbsp;kan men toch de mogelijkheid van infectie niet van denbsp;hand wijzen, daar ze veelal levende bacillen inbonden. 5. nbsp;nbsp;nbsp;Tot heden is het alleen door injectie met malleine en mor-vin mogelijk geweest de gevallen van kwade-droes, omtrentnbsp;het bestaan waarvan men niet het minste vermoedennbsp;bezat, op te sporen. G. Het is mogelijk

langs dezen weg de ziekelijke verander-ringen, die nog slechts in het begin van hare ontwikkeling of reeds op weg van genezing zijn, te ontdekken. 7. Gevallen van latente kwade-droes, kon men tot op heden noch door het aanleggen van culturen noch door over-enting op cavia en ezels, aantoonen. 8e..................'. enz. Men verlieze niet uit het oog dat de conclusies van 2 t m 7 alle gebaseerd zijn pp die, genoemd onder lo. Op grond van bovenstaande daadzaken geeft de kommissie in overweging. a. Alle paarden welke klinische symptomen van malleus vertoonen af te maken. h. Verdachte paarden met malleine te injiceeren, en bij positieve reactie, af te maken. c. Verdachte paarden die bij eerste enting niet reageeren, voor een tweede en 3^ maal in te enten, waarbij mennbsp;tevens de andere diagnostische hulpmiddelen niet verzuimen mag in toepassing te brengen. Bijaldien de ziekte in een bepaalde stal wordt gekonsta-teerd, alle dieren te

injiceeren en die welke niet hebben gereageerd gedurende nog 2 maanden onder observatie te houden



316 om, wanneer zich gedurende dit tijdperk geen ziekte verschijnselen voordoen, de quarantaine op te 1 efifen. (Hoe dit voorschrift nu weer te rijmen is met de positieve uitspraaknbsp;betretfende de betrouwbaarheid der malleine — zie hiervoor —nbsp;is voor mij een raadsel). 5. Paarden waarbij klierzwelling of neusuitvloeiing wordt opgemerkt waarvan men de directe oorzaak niet kan opsporen,nbsp;enz.... moeten als verdacht worden beschouwd. Uit deze voorschriften blijkt alzoo: lo. dat men volgens de Rumeensche kommissie alleen dannbsp;tot afmaken moet overgaan, wanneer de geinjiceerde dierennbsp;behalve de typische reactie, nog klinisch verdachte symptomen te zien geven; volgens haar werden dergelijkenbsp;paarden steeds en meestal in hooge mate aan kwade-droes lijdende bevonden. 2o. dat zij zich ten opzichte van het onderwerpelijke vraagstuk op hetzelfde standpunt als Nocard plaatst. Het is jammer dat de pathologisch-

anatomische zijde van de kwestie niet grondiger is behandeld en aan het verslagnbsp;geen uitvoerige sectieprotocollen zijn toegevoed; men ware dannbsp;in de gelegenheid geweest te beoordeelen op grond van tcelJcenbsp;ziekelijke veranderingen tot de diagnose malleus was geconcludeerd, een eisch die niet onbillijk kan geacht worden bijnbsp;het groote meeningsverschil onder de autoriteiten, omtrentnbsp;de idenditeit van deze. Prof Schindelka uit Weenen, zeide dat door hem reeds over de 1100 inentingen zijn gedaan, dat hij bij 218 verdachtenbsp;dieren die eené reactie van over de 2Ž hadden vertoond, donbsp;obductie heeft verricht en in 207 gevallen de diagnose opnbsp;kwaden-droes moest worden gesteld (op grond van welke ziekelijke veranderingen wordt niet medegedeeld) dat de nietnbsp;reageerendo paarden (92) daarentegen geen laesies te ziennbsp;gaven. Ten spijt van alle tegenwerpingen verklaart hij de mal-le?ne voor

het beste en meest souvereine middel om occulte kwade-droes op te sporen. Locüsteano van Bucharest en Pilavios uit Athene zoo mede Mac-Fadyean uit Engeland, Nogueira uit Portugal de



317 Lt. Kol. Hinze uit Nederland, Stubbe uit Belgie toonden zich allen op grond van hunne experimenten groote voorstandersnbsp;van hare toepassing. Weer moet ik er de aandacht op vestigen, dat men in de sectie-verslagen waarvan Nogueira inzage verleende en waaronder er ook waren van de Veeartsnijschool te Lissabon, voornbsp;de meeste dieren, die de bedoelde reactie hadden vertoondnbsp;niets anders leest dan:nbsp;a. Lesions morveuses a 1'autopsie. 1. c. d. Idem. (5 malen). Tubercules pulmonaires morveux. Tubercnles dans les poumons et dans les ganglions bron-chiques. e f- g- Tubercules dans les poumons. Tubercules dans les poumons et dans Ie larijux. Tubercules, les uns anciens les autres récents dans lesnbsp;poumons. h. i. Ic.nbsp;l. Tubercules de differents ages dans les poumons. Poumons a peine congestionné. Tubercules récents, avec adhérence da la pl?vre costale, Tuberctdes dans Ie poumon et Ie foie;

dégénéi’escencenbsp;collo?de de la muqueuse larijngée. Pas de symptomes. Tubercules dans les poumons et la pl?vre costale. n Tubercules pulmonaires. In eene noot wordt omtrent die knobbeltjes het volgende aangeteekend. ?La plupart des tubercules observes étaient casiéfiés; quel-*ques-uns étaient calcifiés. On a aussi trouvé des nodosités ?dont la coupe macroscopique ne montrait pas une grandenbsp;?différenciation du tissu sain avoisinant, mais a peine unenbsp;?couleur grisatre et une plus gi-ande consistance. D’autresnbsp;?nodosités laissaient voir dans Ie centre, a l’oeil nu, une sortenbsp;?de caillot sanguin entouré d’une zóne congestive. L’examennbsp;?microscopique n’en a pas été fait. Van 4 paarden, die mede de bekende reactie hadden vertoond en afgemaakt waren geworden, vindt men in het sectie-verslag aangegeven respectievelijk: Deel X, All, IV. nbsp;nbsp;nbsp;' ri



318 Lesions morveuses a. Inoculation positieve chcz le cobaije. a I’autopsie clu cheval. h. Idem. Lesions morveuses c. nbsp;nbsp;nbsp;Inoculation positieve cliez le cobaije.nbsp;a I’autopsie du cheval. d. nbsp;nbsp;nbsp;Idem, Nu volgen nog 38 paarden ?reputes gueris apres 1’emploi de la malle?ne, au regiment de cavalerie no. 8 a Gastello-Branco ” {Portugal), d. w. z. paarden die bij eerste injectienbsp;wél, bij tweede en derde in ’t algemeen geen reactie meernbsp;hebben vertoond, (’t Is jammer, dat men er van deze groepnbsp;ook niet eeir dozijn heeft afgemaakt, om te zien of er ondernbsp;deze ook geen waren met ?Lesions morveuses” of met tuber-?cules pulmonaires” ?— trouwens men had ze dan zeer waarschijnlijk genoemd ?tubercules pulmonaires déja guéris”). Ik vraag nu een ieder in gemoede af, of de bovengenoemde lijk verschijnselen, na al wat reeds door anderen omtrent dienbsp;tubercules is opgemerkt geworden (Csokor,

Ostertag, Seliütz,nbsp;Olt, Kuneman en anderen) slechts eenigszins de steekhoudendheid der malleine bewijzen? naar mijn bescheiden meeningnbsp;in geenen deele; en het zijn slechte vrienden die haar aldusnbsp;dienen. Onder hen die zich nu niet zoo bijzonder ingenomen betoonden, met dit diagnosticum noemen we in de eerste plaats: Leblaxc, die op de bekende gronden de pi'oeven in FraiikrijTi,nbsp;speciaal bij het remonte-depot D’Ag?n, critiseerde; Trasbot, (Directeur van de Veeartsenijschool te Al fort) die, zonder nu het gebruik daarvan te willen bestrijden, voor een alnbsp;te groot enthousiasme wilde waarschuwen, en er op wijst datnbsp;ervaren clinici zich op uitstekende wijze tegen den vijandnbsp;kwade-droes hebben weten te verdedigen en opmerkt, datnbsp;de conclusie in het rapport van Preusse te ver gaat, daarnbsp;waar hij beweert ?que la malleine est un moyen de diagnosticnbsp;de la morve, r?pondant a toutes les

exigences,” enz. wantnbsp;dat in dat rapport zelf wordt gesproken van 12 paarden,nbsp;die bij de obductie aan kwaden-droes bleken te lijden,nbsp;zonder dat de injectie van malleine de karakteristieke reactienbsp;te voorschijn had geroepen.



319 Hij rekent deze stof onder de diagnostische hulpmiddelen, naast andere, ?mais qui ne sanrait ?tre utilise a lui seul,” Gi’ünwald (Rusland), die meedeelt, dat ingevolge eene instructie van 20 Maart 1894 de paardenartsen zich niet uitsluitend mogen verlaten op de reactie, die de malle?ne te voorschijnnbsp;doet treden, omdat uit de proeven bij de 5Ž reserve kavalerie-brigade op 658 paarden, zoowel als uit die in het jaar 1892nbsp;in Franltrijlc (Montoire) is gebleken, dat dit middel niet innbsp;alle gevallen zekerheid omtrent het bestaan van malleus geeft,nbsp;maar deze ziekte slechts doet vermoeden, van daar dat ooknbsp;gebruik gemaakt moet worden van alle andere diagnostischenbsp;hulpmiddelen. De paarden welke in aanraking zijn geweestnbsp;met andere die aan kwaden-droes lijden worden streng ge-isoleerd, evenwel mogen deze niet aan eene malle?ne-entingnbsp;worden onderworpen, en toen aanvankelijk

verscheidenenbsp;paardenartsen, geinfecteerd door het algemeen enthousiasme,nbsp;de injectie op groote schaal toepasten, en omtrent de typischenbsp;reactie rapporteerden, werd gelast de betrokken dieren gedurende een jaar streng te observeeren —? echter met ditnbsp;gevolg, dat geen enkel paai’d aan kwade-droes kwam te lijden;nbsp;om deze reden maakt men in het leger enkel en alleen gebruik van malle?ne, daar waar het paarden geldt die klinischnbsp;verdachte verschijnselen vertonnen; evenzoo wordt ze slechtsnbsp;op zeer bescheiden schaal toegepast ter bestrijding van malleus, onder de paarden van de half- wilde stoeterijen. Wat zijn eigen ondervinding aangaat, hij deelt mede dat de 34 paardenartsen die onder zijn toezicht werkzaam waren,nbsp;in den aanvang een zeer ruim gebruik van de toepassing dernbsp;malleine hebben gemaakt, tot een verbod werd uitgevaardigdnbsp;tegen het gebruik van deze stof, waarbij

tevens werd bevolennbsp;om de dieren die de vereischte verheffing van temperatuur hadden vertoond, streng te observeeren. Gedurende een jaar lang bleven ze onder toezicht en werden toen naar de verschillende regimenten gezonden, zonder dat een enkel paardnbsp;aan kwade-droes was gestorven. In ons leger, zegt hij aan het slot van zijne rede, vormt zij daarom geen onfeilbaar radicaal middel. Voor denbsp;onderkenning maken wij gebruik van de bacteriologie en



320 van enting op kleine dieren, en slechts voor een deel van malleine. Lanz?lotti {Milaan), welke begint met te constateeren dat hij nog nimmer een kwaad-droezig paard heeft gezien, datnbsp;niet de bekende reactie heeft vertoond, evenwel, zegt hij: ernbsp;zijn ook paarden, die volkomen gezond dezelfde reactie tenbsp;zien geven. Ten bewijze van het laatste vermeldt hij hetnbsp;feit dat de paarden, die bestemd zijn voor de bereidingnbsp;van het diphterie-serura te Milaan, vooraf aaii eene mal-leine injectie werden onderworpen, waarvan verscheidenenbsp;temperatuursverheffing van l.ö'i C. en meer vertoonden ennbsp;wat bleek bij de obductie? dat ze volkomen gezond waren;nbsp;ook de organische reactie kon men bij verschillende gezondenbsp;paarden opmerken; toch acht hij de waarde der malle?nenbsp;zeer hoog in verdachte gevallen van kwaden-droes. Degive (Directeur v'd Veeartsenijschool te Brussel) waarschuwt eveneens tegen een te

groot optimisme, al moet hij de groote waarde van de malle?ne als diagnosticum erkennennbsp;en bericht over een analoog geval als de voorgaande sprekernbsp;waarbij het eveneens gold een paard, dat bestemd was voornbsp;de bereiding van diphteric-serum dat bij 3 verschillende injecties — met 3 weken tusschenpoozen — eene zeer geprononceerdenbsp;reactie vertoonde en waarbij, ten spijt van het meest nauwkeurige onderzoek geen spoor van eenige kwade-droes verandering werd aangetrotfen. Dit moge, zegt hij, een exception-neel geval zijn, alleen men weet niet tot hoeverre zich dezenbsp;uitzonderingen uitstrekken. Hij zou wenschen, dat het congres aan de verschillende Gouvernementen het voorstel deed om injecties te doen innbsp;streken waar geen kwade-droes voorkomt, ten einde te ziennbsp;of, en zoo ja in welken mate, gevallen als boven zich zoudennbsp;voordoen. Wat mij betreft, zoo eindigt hij, ik ben van meening dat we in

de malleine een der voornaamste diagnostische hulpmiddelen tegen kwaden-droes bezitten ?mais il importe denbsp;savoir jusqu’a quel point on peut se fier a elle; Muller (Hoogleeraar Veeartsenij kundige Hoogeschool te Berlijn) brengt in herinnering dat in de Oost-Pruissische



321 provinciën kwadendroes veel voorkomt, dat evenwel dank zij de politie en hygiënische maatregelen die door do Regeering worden getroffen, het aantal gevallen in de laatste jaren aanzienlijknbsp;is verminderd; toen nu meer en meer den i’oem der malleinenbsp;werd verkondigd ging men er ook toe over, om vóór de dierennbsp;werden afgemaakt, deze in te enten, evenwel het bleek dat zenbsp;onbetrouwbaar was. Het is veelal voorgekomen zegt hij, dat paarden de reactie vertoonden die daarna bleken volkomen gezond te zijn, ennbsp;omgekeerd werden er paarden aan kwaden-droes lijdendenbsp;bevonden, die geen reactie hadden vertoond; van daar datnbsp;men thans nog wel voortgaat met de bestrijding door denbsp;dieren af te maken, maar zonder dat daarbij veel van denbsp;toepassing der malle?ne gebruik wordt gemaakt; bij besluitnbsp;met te kennen te geven, dat hij de meening van Prof. Le-Bla.nc volkomen deelt en spreekt

den wensch uit, dat, alvorens men overga tot eenc beslissing van het vraagstuk innbsp;kwestie, meerdere proeven mogen woi’den genomen. Ten slotte voeren Nocakd en Foth nog het woord, en breekt de eerste naar aanleiding van de opmerking van Foth,nbsp;dat de droge boven de vloeibare malleine te verkiezen is,nbsp;een lans voor bet praeparaat dat in het Instituut Pasteurnbsp;wordt vervaardigd en dat, zoo het wordt beschut tegen vochtige warmte, thans jaren goed blijft. Hij acht het niet noodig zooals Foth, om ter verkrijging van meerdere zekerheid betreffende de betrouwbaarheid dernbsp;malleine, proeven te nemen met een zeker aantal paarden,nbsp;die men vooraf kunstmatig heeft geinfecteerd, omdat dezenbsp;proeven reeds door hem zelf zijn verricht geworden. Ik heb, zegt hij, het resultaat meegedeeld van het experiment op 14 paarden, die afkomstig waren uit een streek waar zichnbsp;geen malleus voordeed en die niet op de

malleine haddennbsp;gereageerd, welke ik kleine hoeveelheden van de smetstofnbsp;deed eten, vermengd met hun voedsel of drinkwater. Dezenbsp;dieren toonden 4 — 8 dagen daarna de reactie en bij onderzoek vond men laesies die volkomen overeenstemden metnbsp;die, welke men aantreft bij kw.-droes. Hiertegen werd door Foth opgemerkt dat het aantal proeven



322 te gering was om een algemeene conclusie toe te laten, en dat ook de wijze van besmetting van dien aard was dat zenbsp;de mogelijkheid van infectie langs andere wegen niet geheelnbsp;buiten sluit. Wenscht men proeven, zoo dienen deze minstens over een 50 a 70 tal paarden te loopen; proeven, betrekking hebbendenbsp;op 2 a 3 dieren hebben geen zin, waarop Nocaed hem toevoegt, dat het hier niet een proef op 3 maar w?l op 14nbsp;paarden gold. Alsnu stelt de President voor, over te gaan tot het in stemming brengen van twee moties, waarvan de enne is geformuleerd door Nocakd en Preusse de andere door Foth,nbsp;(ondersteund door Chauvbau, Le Blanc, Arloing on Muller). De eerste aldus luidende: a. ?de malleine is een krachtig middel om in verdachte gevallen de diagnose ?kwaden-droes” zeker te stellen.” h. ?het sijstematisch gebruik van malleine is het beste middel, om in besmette stallen, de ziekte meester te

worden,”nbsp;werd aangenomen met 49 tegen 39, alzoo met eene meerderheid van tien stemmen. De tweede (Foth) (waarbij de wenschelijkheid werd uitgesproken dat de verschillende Kegeeringen de noodige middelen ter beschikking zouden stellen om, door een zeker aantalnbsp;paarden kunstmatig te infecteeren en daarna aan de malleinenbsp;te onderwerpen, de beteekenis van deze stof als bestrijdingsmiddel van kwade-droes vast te stellen, werd daarentegen metnbsp;algemeene stemmen aangenomen. En hiermede liepen de discussien over dit onderworp teneinde, zonder dat men m. i. met de zaak veel vooruit is gekomen. Zoo goed als alles wat daar over de malleine verhandeld is geworden, was reeds uit de vakbladen bekend en men moetnbsp;er zich wel over verwonderen dat men (met uitzonderingnbsp;van prof. Nocard) de kern van de kwestie bij de discussiesnbsp;geheel en al ter zijde heeft gelaten; na de medcdeelingen

vannbsp;prof. Schütz in het ?Archiv” van 1894 toch, had mennbsp;mogen verwachten dat het vraagstuk meer van pathologischnbsp;anatomische zijde bekeken was geworden, maar niemand vannbsp;de sprekers die dezen koers uitstuurde.



323 Dat de motie Nocard-Preussb met eene meerderheid van 10 stemmen werd aangenomen is iets waai’aan men m. i, dan ooknbsp;geen te groote beteekenis kan toekennen, trouwens een wetenschappelijk vraagstuk, dat zijne beslissing' verkrijgt met zulknbsp;een meerderheid lijdt in mijne oogen bijna eene nederlaag. Ten opzichte van de 2a motie, die door Foth, Chauveau, Leblanc Arloing en Muller, (allen hoogleeraren met uitzondering van eerstgenoemde) word voorgesteld en aangenomennbsp;met algemeene stemmen, (dus ook van hen, welke door instemming met de eerste motie, van meening waren, dat denbsp;malleine is een krachtig middel om in verdachte gevallen denbsp;diagnose ?kwaden-droes” zeker te stellen) moet ik verklaren,nbsp;dat ik niet begrijp waarom ook de vóór-stemmers van denbsp;eerste motie hiermede zijn me?gegaan want waarom nog meernbsp;experimenten, die toch altijd tot groote onkosten leiden,

alsnbsp;alles wat de vereerders van de mallei?ne ons vertellen juistnbsp;is, me dunkt men kan dan tevreden zijn, verdere proevennbsp;zijn dan overbodig; immers als het een goed middelnbsp;is in de private praktijk om aan haar de beslissing tenbsp;laten of men in casu al dan niet met kwaden-di’oes heeft tenbsp;doen, dan is het toch aan geen twijfel onderhevig, of aannbsp;hare praktische toepassing in het groot zijn evenmin bezwarennbsp;verbonden, daar de mogelijke noodelooze opoffering van eennbsp;grooter of kleiner aantal gezonde dieren, tegenover de velenbsp;zieke die men zou treffen (stel dat de malleine bv. slechts innbsp;80 a 90 % dor gevallen goede uitkomsten oplevert) in hetnbsp;laatstgenoemde geval een veel geringer gewicht in de schaalnbsp;legt dan in het eerste. Dat de toepassing in het groot er toe zal leiden dat er in den aanvang tal van paarden afgemaakt zullen moeten wordennbsp;kan w?l een reden zijn om

daarvan af te zien, maar kannbsp;nimmer als argument gelden, om de steekhoudendheid dernbsp;malleine nog door meerdere proeven te willen vaststellen. Erkend moet dan ook worden dat er bij het voorstel om do motie Foth-Chaiiveau mede nog in stemming te brengen,nbsp;van verschillende kanten een ?das gelit nicht” werd gehoord,nbsp;wat Nocard beantwoordde met de woorden: ?Plns nous ferons d’expériences, mieux cela vaudra. Tou-



324 ?jours plus de lumi?re, je demande qu’on vote sur les deux ?propositions, celle de M. M. Chauveau-Arloing, etc , tout aussinbsp;?bien que sur la nótre. Zooals was te verwachten van een man als Pi’Of. Nocard die, trots den tegenstand die hij het hoofd had te bieden, manmoedig zijne stelling is blijven verdedigen, bleef hij niet stilnbsp;zitten om langs experimentcel-bacteriologischen weg te trachten,nbsp;het bewijs te leveren, dat de door hem genoemde ?tuber-cules translucides” werkelijk malleus nieuwvormingen zijn. In de ?recueil de médéc. veterinaire” van 30 Maart 1896, komt eene bijdrage van hem voor waarin hij de ter zakenbsp;dienende experimenten uiteenzet. Na vooraf in eene pathologisch — anatomische beschouwing te zijn getreden omtrent die tuborcules en te hebben geconstateerd dat eene enting op den ezel of cavia, alsook het uitzaaien van de materie op den meest gunstigen voedingsbodemnbsp;in den regel zonder resultaat

blijft, treedt hij in eene verklaring van dit laatste feit. De tuberkel blijft ?translucide” zoo lang de rondom de bacil gelegen cellen leven, en deze kunnen alleen dan leven,nbsp;wanneer de cel in den strijd om het bestaan de overhandnbsp;behoudt; in dit geval bewaart de tuberkel zijn oorspronkelijknbsp;aanzien om later geleidelijk te veranderen in eene fibreuzenbsp;massa die zich als litteeken weefsel sterk contraheert en zondernbsp;merkbare verschijnselen in de omgeving overgaat. Behaalt daarentegen de bacil de overwinning op de cellen, zoo sterven deze dank zij den invloed der gevormde toxinennbsp;af en ondergaan de kaasachtige degeneratie, vandaar in hetnbsp;centrum de ondoorschijnende witte plek, die in omvang toeneemt naarmate zich de bacillen vermeerderen. Welnu, de verklaring waarom het onderzoek op die trans-lucide-tuberkels — de nog niet verkaasde alzoo — geen positief bacteriologisch resultaat opleverde, ligt alzoo voor de

hand;nbsp;deze tuberkels nl: zijn niet meer virulent, ze houden geennbsp;levende bacillen meer in (waarom reageerden de dieren dannbsp;op de malleine, zooals de 21 paarden bij welke de Russischenbsp;kommissie geen bacillen kon aantonnen?)



325 Nocard trachtte nu langs den weg van kunstmatige infectie met het kw.-droes virus, deze tubercules-translucidcs in denbsp;longen voor den dag te doen treden, iets wat hem na velenbsp;vergeefsche pogingen eindelijk gelukte bij een muilezel, die eennbsp;zeer virulente kw. droes cultunr (in een knol) was toegediend. De longen van dit dier waren sterk bezaaid met miliair knobbeltjes van lederen leeftijd en kon men daarin vele doorschijnende tuberkels opmerken, die in voorkomen volmaaktnbsp;identisch waren met die, welke men in grooter of kleinernbsp;aantal ook aantreft bij die paarden, welke zonder symptomennbsp;van malleus te vertonnen, de karakteristieke reactie op denbsp;malleine te zien geven. Sedert, zegt Nocard, heb ik deze proef bij 20 dieren (waaronder 12 paarden, één ezel, één muilezel) herhaald, ’t zij dat de culturen met behulp van brood of knollen, of wel doornbsp;middel van het drinkwater werden

toegediend, en bij allenbsp;pi’oefdieren werd hetzeltde resultaat verkregen d. w. z. datnbsp;ze alle binnen den tijd van 3—8 dagen kwaaddroezig werden.nbsp;Bij 8 werd de ziekte enkel door de malleine aan het lichtnbsp;gebracht, andei'e gaven zwelling van de submaxill-klierennbsp;te zien terwijl 4 bovendien ulcera in larynx en neus-mucosanbsp;vertoonden. Echter waren bij alle de longen ge?nfiltreerd metnbsp;kwadendroes laesies, voor het meerendeel bestaande in gedeeltelijk verkaasde en verweekte miliairtuberkels, voor eennbsp;ander deel in translucide en geheel verkaasde tuberkels. De tegenwerping, dat deze doorschijnende tuberkels wellicht reeds vóór de kunstmatige infectie aanwezig waren, moet iknbsp;van de hand wijzen, op grond dat deze veranderingen bij denbsp;paarden, die onder dezelfde omstandigheden hadden geleefdnbsp;(in denzelfden stal) en niet waren ge?nfecteerd, niet door mijnbsp;zijn aangetroffen

geworden. Een van deze proeven had plaats voor rekening van het Dept. van Oorlog. Van zes paarden, afkomstig van een regimentnbsp;waarbij zich in geen 10 jaren één enkel geval van kwadennbsp;droes had voorgedaan en waarvan er niet één op malleinenbsp;reageerde, werden er vier stuks op de bovenaangehaaldenbsp;wijze met een virulente-malleuscultuur ge?nfecteerd, terwijl denbsp;beide overigen de rol van contróle-dieren moesten vervullen.



326 Vijftig uren later bleek het dat de temperatuur bij de vier besmette paarden was gestegen van 1,8 tot 2o C, en toen zijnbsp;zes dagen daarna met malleine werden geinjiceerd, trad ernbsp;eene zóódanige reactie voor den dag, dat men gedurende 3nbsp;dagen voor het intreden van den dood vreesde, daarentegennbsp;de beide overige, niet geinfecteerde paarden, toonden niet denbsp;minste reactie op de malleine. Van af den 8? dag kon bij alle klierzwelling worden opgemerkt, terwijl één neusuitvloeiing en lücera te zien gaf. Op voorstel van de kommissie nu werden 14 dagen na de infectie 3 dieren gedood, nl. 2 der geinfecteerde en eennbsp;der contróle-paarden, met dat gevolg, dat bij de sectie bleeknbsp;dat de longen van de eerste dicht bezaaid waren met een grootnbsp;aantal miliairtuberkels in alle stadia van ontwikkeling, waaronder ook vele volkomen translucide; daarentegen trof men innbsp;dezelfde organen van het laatste paard geen

enkele ziekelijkenbsp;verandering aan. Ik houd deze proef voor absoluut steekhoudend zegt Nocard. Het feit, dat de kunstmatige infectie hij gezonde paarden, wier longen vrij zijn van tuberkcls, binnen weinige dagen eennbsp;groot aantal tuberkcls van allerlei soort voor den dag doetnbsp;treden, weerlegt de bewering, dat die ?tubercules translucides,”nbsp;in geen oorzakelijk verband staan met malleus ? Tot steun van zijne theoretische beschouwing betreffende de vitaliteit van de cel contra den bacil en omgekeerd, deeltnbsp;Nocard een volgende proef mee. Een paard dat eveneens kunstmatig met kw.-droes virus goinfecteerd was geworden en datnbsp;5 dagen daarna, een volledige reactie op malleine had vertoond,nbsp;gepaard gaande met eene pijnlijke zwelling van de maxill-klieren, werd 13 dagen na de infectie afgemaakt, waarna hetnbsp;bleek, dat de longen met tuberkcls van allerlei type waren bezaaid. Eene zeer kleine hoeveelheid van den

inhoud van 3 verweckte tuberkcls werd op 3 aardappelen overgebracht, terwijl ook 3 cavias, met stof, afkomstig uit ieder der 3 tuberkclsnbsp;intra-peritoneaal werden ingeënt. De bekende orchitis trad reeds na 2 dagen voor den dag, terwijl de aardappelen, zeer mooie en weelderige culturennbsp;opleverden (32 — 80).



327 Alzoo was in die kleine hoeveelheid ent-materiaal eengroot aantal bacillen aanwezig, of wat daarmee gelijk staat: de nekrotische verkaasde cellen van het centrum zijn rijk aan malleus bacillen. Wat de translucide tuberkels betreft, ten opzichte van deze, werd met het oog op het bekende feit dat ze arm aan bacillennbsp;zijn, een andere wijze van overënting gevolgd. Twintig van deze, werden langs sterielen weg in een mortier fijn gewreven en op vier aardappelen en vier buizen met serum overgebracht, mot dit gevolg, dat er van de vier aardappelen 2 steriel bleven ten spijt van de groote hoeveelheidnbsp;ent-materiaal waarmee ze waren geinfecteerd geworden; denbsp;beide overblijvende bevatten niet meer ? dan resp. 2 en 1nbsp;kwade-droes kolonie; één van de serum buisjes, gaf 3 een andernbsp;slechts één kolonie te zien, terwijl 2 steriel bleven. Alzoonbsp;eeir kleine hoeveelheid uit het midden van een verkaasde tuber-kel is

voldoende om een groot aantal colonicn te leveren, terwijlnbsp;20 translueide tuberkels slechts zeven coloniën doen opkomen. Men mag niet uit het oog verliezen, dat de tuberkels nog maar 13 dagen oud waren en dat ze hun ontstaan hadden tenbsp;danken aan eene zeer virulente bacil; toch was voor ‘-/ünbsp;gedeelte der aanwezige tuberkels een lijdperk van 13 dagennbsp;voldoende, om de bacillen door de cellen te doen vernietigen. Had ik het paard, even als bij vroegere proeven in plaats van op den 133 dag eerst op den 253 of SO^ dag laten atma-ken, zoo zouden de entingen met stof, afkomstig uit dienbsp;tubercules-translucides weer geheel vruchteloos zijn geweestnbsp;(omdat in dat geval alle bacillen door den invloed der cellennbsp;ondergegaan zouden zijn). Hoe het ook zijn moge — zoo eindigt Nocard zijn mede-deeling — de pi’oeven bewijzen: H. dat kw.-droes zich gemakkelijk van uit het spijsverteringskanaal

verspreidt. 26. dat de doorschijnende tuberkel een laesie is, die haar ontstaan aan den kw.-droes bacil heeft te danken ennbsp;het eerste stadium in de ontwikkeling van den kwaden-droes tuberkel vormt. 3Ž. dat deze veel minder bacillen bevatten dan die, welke reeds kaasachtig zijn gedegenereerd, en dat de daarin



328 aanwezige microben, zeer spoedig door do levende cellen worden vernietigd. Ofschoon men de grootste hulde verplicht is aan de scherpzinnigheid en volharding, waarmede Prof. Nocaed onze kennis in deze heeft verrijkt, zoo helderen de vorenstaandenbsp;proeven m. i. nog niet op het feit dat in de gevallen, waarnbsp;de malle?ne de positieve reactie te voorschijn deed treden, hetnbsp;bacteriologisch onderzoek veelal negatieve resultaten opleverde,nbsp;daar toch niet uitsluitend den inhoud van de doorschijnendenbsp;grauwe maar ook die van 'de verkaasde tuberkels werdnbsp;onderzocht; en Nocard zegt zelf dat de necrotische, verkaasdenbsp;cellen van het centrum zeer rijk zijn aan bacillen. Zullen de tegenstanders der versterkt worden in hun meening geen bacillen konden worden aangetoond,nbsp;meer gerechtigd nog met meer malleine door die proeven g, dat, waarnbsp;men thans nognbsp;is dan vi'oeger om aan te nemen, dat

mennbsp;daar niet met kwade-droes veranderingen had te doen, en datnbsp;dus de malleine, een niet te vertrouwen gids is gebleken? Het komt mij voor van wol, zelfs al verliest men niet uit het oog, dat de tuberkels die voor den dag treden bij klinischenbsp;kwade-droes, en bij die, welke langs kunstmatigen weg zijnnbsp;opgewekt door meer dan gewone virulente bacillen, in dezenbsp;verschillen kunnen aanbieden. Men behoeft er niet aan te twijfelen, of Nocarb zal zijne studie verder vortzetten; en zullen we ook van Duitschenbsp;zijde nog wel meer omtrent deze kwestie vernemen, zoodatnbsp;zeer zeker het laatste woord in deze nog niet gesproken is;nbsp;wachten we alzoo den loop der dingen kalm af. In zijn werk ?Les maladies microbiennes des animaux”, schetsende den ontwikkelings gang van den kw.-droes tuberkel,nbsp;zegt hij: dat in de verkaasde tuberkel een periode optreedtnbsp;(vierde stadium), waarin de bacillen moeielijk meer zijn

aannbsp;te toonen, of wel heelemaal zijn verdwenen, althans niet meernbsp;aangetoond kunnen worden, (ook Kitt. zegt in zijn bekendnbsp;werk over bacteriologie — pag. 193 — dat de kw.-droes bacillennbsp;?mit den vorschreiten der rötzigen veranderungen absterben”,nbsp;und nicht mehr gesehen werden können), ?terwijl hij handelendenbsp;over de diff. diagnostiek in zake de knobbeltjes die men in



329 de longen aantreft, opmerkt, dat in deze organen vooral bij oude paarden dikwijls ?des néoformations nodoleuses,” wordennbsp;aangetroffen, die meer of minder gelijken op den oudennbsp;kwade-droes tuberkel. En hiermede zijn we tot op dit oogenblik, althans voor zoo verre mij bekend, aan het eind van de malleinehistorie gekomen en wanneer we nu in korte trekken daaruit de voornaamste daadzaken trachten vast te stellen, dan blijkt ons dat:nbsp;Ie. zoo goed als alle voorstanders éénstemmig van meeningnbsp;zijn, dat de grootste waarde van de malleine gelegen isnbsp;in de aanwending bij verdachte gevallen van kwaden-droes, (dat zij alzoo is een diagnostisch hulpmiddel naastnbsp;andere), en het afmaken van klinisch gezonde dieren, tennbsp;spijt van de volledige reactie, die deze op de entingnbsp;mochten vertoonen, onnoodig is. 2e. de hoogleeraren Nccard en Schindelka in opvatting verschillen aangaande

hetgeen moet worden verstaan onder ?reactie”, aangezien de een als zoodanig huldigt de absolute temperatuurs verhooging in verband met de localenbsp;zwelling ter plaatse van de injectie en de algemeenenbsp;ziekteverschijnselen die patient te zien geeft, de andernbsp;daarentegen, aan de beide laatste symptomen geen waardenbsp;toekent, maar van oordeel is, dat de absolute verhoogingnbsp;en de wijze waarop de temperatuur stijgt of daalt, hiernbsp;alleen als een beslissend diagnostisch moment in aanmerking mogen komen. 3e. zij, die van meening zijn dat de malleine in geenen deele een betrouwbaar diagnosticum is, deze zienswijze gronden:nbsp;a. op de omstandigheid, dat een groot aantal paarden, welkenbsp;de ?reactie” hebben vertoond, klinisch volkomen gezondnbsp;zijn gebleven, terwijl het wetenschappelijk bewijs als zounbsp;kwade-droes gemakkelijk en in korten tijd langs physia-trischen weg genezen, in

geen enkel opzicht is bewezen,nbsp;h. op het vrij wel algemeen negatief bacteriologisch onderzoek van den inhoud der tubei’kels, op de aanwezigheidnbsp;van welke, de veerstanders hunne diagnose ?kwade-dróes”nbsp;hebben gesteld.



330 e. op de weinig karakteristieke veranderingen, die men veelal bij de paarden Avelke de bekende reactie vertoonden bijnbsp;de obductie aantrof, veranderingen die bij velen twijfelnbsp;omtrent de juistheid der diagnose deden rijzen, welkenbsp;twijfel vooral is toegenomen sinds men er op het congresnbsp;, te Budapest aan herinnerd werd dat vele van die long-tuberkels langs embolischen weg ontstaan en uit denbsp;onderzoekingen van Schütz, Olt en Küneman is gebleken, dat ze, voor een deel althans, hun ontstaan hebbennbsp;te danken aan parasieten. 40. Het vraagstuk betreffende de waarde van de malle?ne als onderkennings-middel alzoo geheel beheerscht wordtnbsp;door de kwestie of de laesies in de longen, op de aanwezigheid waarvan Nooard en anderen de diagnosenbsp;kwaden-droes hebben uitgesproken, werkelijk malleusnbsp;tuberkels waren, daar in tal van gevallen geen anderenbsp;ziekelijke veranderingen werden

aangetroffen. Mocht het blijken dat het meerendeel dezer in geen oorzakelijk verband stond tot kwaden-droes, dan zou ditnbsp;leiden tot de gevolgtrekking dat de reactie, die de malle?nenbsp;in het lichaam te voorschijn doet treden, niet mag wordennbsp;toegeschreven aan de aanwezigheid van kwade-droes laesies,nbsp;maar aan andere, nog niet nader bekende oorzaken. 5”. Onder hen, die de diagnostische waarde van de malleine niet ontkennen, zich verschillende autoriteiten bevinden, dienbsp;een meer grondig en uitgebreid onderzoek betreffende harenbsp;betrouwbaarheid nog dringend noodzakelijk achteh. Wanneer men zich thans afvraagt of men, nu de princi-pieele punten in de malle?ne-kwestie nog door zulk een meenings-verschil worden beheerscht, vertrouwen in deze stofnbsp;als diagnosticum kan stellen, zou ik voor mij, deze vraagnbsp;beantwoorden, met een volmondig — neen: L. J. HOOGKAMER Paardenarts P ld. Batavia, Januari

1897.
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